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ماهيت تحريم هاي اقتصادي اين است كه ايران از اقتصاد 
دنيا دور شود و اقتصاد كش��ور از بازار رقابت كامل بيش از 
پيش فاصله گيرد. متأسفانه عدم درك صحيح از ماهيت 
تحريم ها باعث ش��د كه در بس��ياري از موارد دولت براي 
مقابله با تحريم در مسير بسته كردن اقتصاد و در حقيقت به 
موازات تحريم هاي خارجي حركت كند. براي مثال امريكا 
تجارت خارجي ايران را محدود مي كرد و دولت براي مقابله 
خود سياست هايي براي محدود كردن صادرات و واردات 
وضع مي نمود. يكي از وي ژگي ه��اي مهم بازار رقابت كامل 
اطلاعات كافي عرضه كننده و تقاضاكننده از شرايط بازار 
است كه اتفاقا سياس��ت هاي دولت براي مقابله با تحريم 
دقيقا باعث عدم ش��فافيت اطلاعات بازار شده است. چند 
ماهي است كه آمارهاي اقتصادي بس��يار محدود و بدون 
جزييات منتشر مي ش��ود. اطلاعاتي كه معمولا از سوي 
پ ژوهش��گران اقتصادي، روزنامه ن��گاران و بعضي فعالان 
اقتصادي مورد استفاده قرار مي گرفت. آمارهايي همچون 
آمارهاي گمركي و بعضي اطلاعات اقتصادي كه در تحليل 
ش��رايط موجود مي توانس��ت كمك زيادي كند به خاطر 
شرايط تحريم ديگر به شكل رسمي منتشر نمي شود. ظاهر 
مساله اين اس��ت كه در ايام جنگ اقتصادي طبيعتا نبايد 
اطلاعات اقتصادي كشور را افشا كرد اما مشكل اين است 
كه آمارهاي منتشر شده چندان كاركردي براي كشورهاي 
ديگر نداشت و حتي دسترسي به اين آمارها با توجه به رده 
دسترسي افراد چندان مساله دشواري نيست. اطلاعاتي 
مانند آمارهاي گمركي براي اينكه به دست بيگانگان نيفتد 
منتشر نمي شود در حالي كه دسترس��ي به اين آمارها به 
دو دليل براي كشورهاي معاند س��خت نيست. دليل اول 
رده بندي دسترسي به اين اطلاعات است كه باعث مي شود 
دسترسي به اين آمارها با رده هاي بسيار پايين ممكن باشد 
و صرفا اطلاعات روي اينترنت قرار نمي گيرد. مساله دوم 
دسترس��ي به آمارهاي صحيح تري مانند حجم صادرات 
و واردات ساير كشورها با ايران است. صحت اين آمارها به 

قدري دقيق است كه حتي آمار قاچاق را ايران از محاسبه 
تفاوت آمارهاي اعلام شده توسط منابع خارجي و آمارهاي 
گمركي محاس��به مي كند. حتي دسترسي به اطلاعاتي 
بسيار محرمانه نشان مي دهد كه كشورهاي ديگر نيازي به 
آمارهاي ساده و سهل الوصولي همچون آمارهاي گمركي 
ندارند.  در حقيقت مساله عدم افشاي آمارهاي اقتصادي 
به دليل ش��رايط جنگ اقتصادي صرفا به محدود ش��دن 
آمارهايي ساده براي انتش��ار در اينترنت خلاصه مي شود. 
اين مساله حتي صداي فعالان اقتصادي را در شبكه هاي 
اجتماعي درآورده اس��ت و بس��ياري معتقد هستند عدم 
دسترسي به اين آمارها به جاي اينكه براي فعالان اقتصادي 
امنيت ايجاد كند باعث عدم امكان تجزيه و تحليل سريع 
از سوي كارشناسان غيردولتي و فعالان بخش خصوصي 
مي شود.  عدم دسترسي فعالان اقتصادي به آمارها در حالي 
كه بعضي صرفا با حضور در تشكل ها امكان دسترسي به 
چنين آمارهايي را دارند عملا باعث ايجاد رانت براي كساني 
مي شود كه با واس��طه هاي گوناگون به اين آمار دسترسي 
پيدا مي كنند. هرچند دسترس��ي به اين اطلاعات خيلي 
سخت نيست اما س��رعت تصميم گيري مساله مهم تري 
است كه در اين ميان قرباني سياست عدم افشاي اطلاعات 
به صورت عمومي شده اس��ت. به زبان ساده بيشتر از آنكه 
كشورهاي ديگر از عدم افشاي اطلاعات اقتصادي توسط 
ايران زيان كنند، مديران دولتي پشت عدم افشاي اطلاعات 
پنهان شده اند و نمي توان به دليل نداشتن اطلاعات نقدي 
انجام داد. ترس از افش��اي اطلاعات ريش��ه اي تاريخي و 
تا حدي فرهنگي در ايران دارد. در بس��ياري از كش��ورها 
اطلاعاتي كه اصولا تا به امروز به صورت عمومي منتش��ر 
نشده است به صورت كاملا رس��مي به سادگي در اختيار 
همه قرار دارد. س��اختار فرهنگي ايران به گونه اي اس��ت 
كه بسياري از مردم س��عي در پنهان كردن واقعيت هاي 
زندگي خود دارند. مش��كلاتي كه در نگاه مردم به افشاي 
اطلاعات وجود دارد با شدت بيشتر در دولت ها هم وجود 
داشته است و اكنون بهانه مناسبي به نام تحريم و دشمنان 

اقتصادي ايجاد شده است. 

خودتحريمي آماري
سرمقاله

»تحريم هاي اقتصادي به جاي جنگ« اين تركيب بندي 
است كه سخنگوي دولت با استفاده از آنها تلاش مي كند 
تا راهبرد ايالات متحده در مواجهه با ايران را تشريح كند. 
راهبردي كه از منظر ربيعي ب��ه امريكا كمك مي كند تا 
بدون اينكه تبعات برآمده از نب��رد نظامي را تحمل كند 
در زمين تحريم هاي اقتصادي، آس��يب هايي به مراتب 
بيشتر را متوجه كشورهاي هدف كند.  سخنگوي دولت 
با اش��اره به اين راهبرد تازه ايالات متحده گفت: در واقع 
تحريم نه تنه��ا جايگزين جنگ بلك��ه جايگزين مدرن 
براي نسل كشي، تروريس��م و نمونه اي از جنگ بي صدا 
است. اما آنها نه تنها اشتباه مي كنند بلكه مردم امريكا و 
جهان را هم فريب مي دهند.  به گزارش »تعادل«، »علي 
ربيعي« ديروز در نشست خبري با خبرنگاران افزود: يكي 
از موضوعاتي كه اين روزها اذهان را به خود مشغول كرده 
استيضاح برخي وزرا در مجلس اس��ت. ما به تعبير امام 
خميني مبني بر اينكه مجلس در راس امور است اعتقاد 
داريم و ايمان داريم. اما در مساله استيضاح ها بايد منافع 
ملي و مصالح كشور ديده ش��ود چه دولت و چه مجلس 
به عنوان منتخبان م��ردم در كنار هم مناف��ع ملي را در 
نظر داشته باشند. ربيعي با اشاره به استيضاح وزير نفت 
در مجلس گفت: به گواه بس��ياري يكي از كارآمدترين 
وزراي دولت و هم در وزارت نفت با سكانداري آقاي زنگنه 
كه تسلط و شناخت كاملي در حوزه انرژي و محاسبات 
بازارهاي بين المللي دارند آن هم در شرايط دشوار تحريم 
كه حوزه انرژي را بيشتر از حوزه هاي ديگر هدف گرفته 

توانسته به دستاوردهاي قابل توجهي دست پيدا كند.

    موضوع قطعي اينترنت مطرح نيست
وي در بخش ديگر از سخنانش به بررسي موضوع اينترنت 
در جلسه شوراي عالي فضاي مجازي اشاره كرد و گفت: 
درباره اينترنت، نگراني ه��ا و دغدغه هاي جامعه به طور 
مفصل صحبت شده اس��ت. خوش بختانه همه اعضاي 
جلسه با تبيين شرايط كشور كه اكنون در مسير توسعه 
اقتصاد ديجيتال قرار دارد و دس��تاوردهاي بسيار خوبي 
در اين زمينه به دست آمده است، با اجماع كامل بر تداوم 
تقويت دسترس��ي مردم به اينترنت آزاد تاكيد كرده اند.

بنابراين برخلاف برخي ه��ا كه نگراني بيه��وده تزريق 
كردند، به هيچ وجه نه تنها موضوع قطع اينترنت مطرح 
نيست بلكه گسترش دسترسي ايرانيان به اينترنت هم 
مورد تاكيد قرار گرفته اس��ت. ربيعي اظهار داشت: اين 
جلسه و تصميم مهم كه همه اعضاي جلسه با اجماع بر 
اين امر تاكيد داشتند به اعتقاد من هم به ابهامات پاسخ 

داده و هم براي سياست گذاري و اقدامات، شرايط مناسبي 
را فراهم كرده اس��ت. وي با بيان اينكه اي��ن دولت با اين 
رويكرد توسعه اي در بحث اينترنت موجب رونق اقتصاد 
ديجيتال ش��ده اس��ت، گفت: ما گزارش هايي داشتيم 
كه حتي با وجود تحريم ها و موانع، صادرات مناس��بي از 
توليدات نرم افزاري و توليداتي كه در اين حوزه ها صورت 
مي گيرد، داشته ايم و دولت كماكان معتقد به گسترش و 
ارتقاي زيرساخت ها است. ربيعي برگزاري جلسه شوراي 
عالي فضاي مجازي در هفته گذشته را مهم ارزيابي كرد 
و نتايج آن را براي فعالي��ت اطمينان بخش براي فعالان 
حوزه اينترنت دانست و گفت: شبكه اطلاعات ملي مقدمه 

توسعه ديجيتال و امنيت آن در كشور است.

   پاسخ به ادعاي پومپئو
وي در پاس��خ به س��وال درب��اره ادعاي وزي��ر خارجه 
امريكايي ها مبني بر اينكه ايران پش��ت حملات عراق 
اس��ت و از طريق نيروهاي نيابتي ش��يعه اي��ن كار را 
انج��ام داده و امريكا پاس��خ قاطعي به اقدام��ات ايران 
مي دهد، گفت: امريكا اثبات ادع��اي نارواي خود هيچ 
مستندي ارايه نكرده حتي يك شاهد نداشته است. اگر 
سازمان هاي اطلاعاتي امريكا چيزي داشتند قطعاً همان 
لحظه اول صحبت هاي خود را مستندسازي مي كردند. 
ربيعي با بيان اينكه ايران طبق اصول ثابت خود در امور 
داخلي همسايگان خود دخالت نخواهد داشت، گفت: ما 
به اين رجز خواني ها عادت كرده ايم اما لازم است بگويم 
در صورت اشتباه امريكا در عملي كردن تهديدها پاسخ 
كوبنده و تشديد كننده خواهد گرفت. سخنگوي دولت 
در پاسخ به سوال ديگري درباره سفر رييس جمهوري 
به ژاپن گفت: س��فر آقاي رييس جمهور به ژاپن ربطي 
به مس��ائلي مثل مذاكره با امريكا ندارد منتها معمولًا 
دوس��تان ژاپني ما حامل پيام ه��ا و ابتكارعمل هايي 
هستند كه ما براي شنيدن آنها استقبال مي كنيم و با 
جديت هم بررسي مي كنيم منتها هيچ برنامه از پيش 
تعيين شده اي در اين زمينه وجود ندارد. وي اضافه كرد: 
قطعا به سنت انسان دوستي ممكن است مسائل مطرح 
ش��ود كه ما گوش خواهيم داد و بررسي خواهيم كرد. 
ربيعي با بيان اينكه وزراي اقتصادي و بانكي و بخش هاي 
تجاري در اي��ن س��فر رييس جمه��وري را همراهي 
خواهند ك��رد، در عين ح��ال گفت: اينك��ه همراهان 
رييس جمهوري در چه سطحي باشند اطلاع ندارم ولي 
حداقل از بانكي و اقتصادي و صنعت در اين سفر همراه 

رييس جمهور خواهند بود.

   بحث اسـتعفاي رييس جمهوري به هيچ 
عنوان مطرح نشده است

سخنگوي دولت در پاسخ به سوالي درباره اظهارات 
مطرح شده براي استعفاي رييس جمهوري و اينكه 
آقاي جهانگيري علت آن را موانع پيش روي دولت 
عنوان ك��رده و اين موض��وع كه دولت در دو س��ال 
باقيمانده از عمر خود و در ش��رايطي كه مخالفانش 
بس��يار جدي هس��تند به چه نحو مي خواهد كار را 
پيش ببرد، گف��ت: به هيچ عنوان بحث اس��تعفاي 
رييس جمهوري و كناره گيري دولت مطرح نش��ده 
و طرف��داري ندارد. به دليل صميميت��ي كه با آقاي 
جهانگيري دارم و پيرامون مس��ائل دولت و مسائل 
كش��ور بس��يار گفت وگو مي كنيم، وي تاكنون نه 
چني��ن اي��ده اي را مطرح ك��رده  و من ني��ز چنين 
صحبتي را نشنيده ام و هيچ حرفي در اين خصوص 
از جانب آق��اي جهانگيري صحت ن��دارد. ربيعي با 
اشاره به دو منظر و رويكرد در زمينه استعفاي دولت 
اظهارداش��ت: منظر اول منظر اعتراضي اس��ت كه 
گفته مي شود حالا كه نمي گذارند دولت كار خودش 
را انجام بدهد، دول��ت كنار برود و بگذارد كس��اني 
كه مدعي هستند بر س��ر كار بيايند و اين منظري 
است كه برخي از اين س��مت به آن نگاه مي كنند و 
مي گويند دولت زودتر كنار ب��رود و عده اي كه فكر 
مي كنند مي توانند كش��ور را بهتر اداره كنند زودتر 
بيايند و كش��ور را بگيرند و مصلحت كشور را به اين 

شكل مي بينند.

   از بررسـي مجـدد لوايـح سـي اف تي و 
پالرمو در مجمع قدرداني مي كنيم

ربيعي درباره ارجاع مجدد تصميم گي��ري درباره لوايح 
FATF به جلسات شوراي عالي هماهنگي سران قوا گفت: 
بعيد است اين لوايح به جلسه سران سه قوه ارجاع شود، 
چون قبلا يك بار اين موضوع در جلسه سران در دوره قبل 
از رياست آقاي رييسي بر قوه قضاييه بحث شده است و 
ديدگاه مشخصي نيز به اس��تحضار رهبر معظم انقلاب 
رسيده است. وي افزود: به هر حال همكاران من در دولت 
گزارشي از دور جديدي از جلسات مجمع ارايه كردند كه 
نشان مي دهد با تركيبي از دو كميسيون بار ديگر بررسي 
دو لايحه سي اف تي و پالرمو در دستور مجمع قرار گرفته 
است. به هر حال ما از اين تصميم بررسي مجدد قدرداني 
مي كنيم. آنچه مسلم است تصميمات ما در اين مقطع 

براي آينده ايران بسيار تعيين كننده و حساس است.

سخنگوي دولت در نشست خبري  مطرح كرد

تحريم هاي اقتصادي به جاي جنگ

گزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

خودتحريمي آماري
تحريم ه��اي  ماهي��ت 
اقتصادي اين است كه 
ايران از اقتصاد دنيا دور 
ش��ود و اقتصاد كش��ور 
از ب��ازار رقاب��ت كامل 
بي��ش از پي��ش فاصله 
گيرد. متأس��فانه عدم 
درك صحيح از ماهيت 
تحريم ها باعث شد كه در بسياري از موارد دولت 
براي مقابله با تحريم در مسير بسته كردن اقتصاد 
و در حقيق��ت به م��وازات تحريم ه��اي خارجي 
حركت كند. براي مثال امري��كا تجارت خارجي 
ايران را محدود مي كرد و دولت براي مقابله خود 
سياس��ت هايي براي محدود كردن ص��ادرات و 
واردات وضع مي نمود. يك��ي از وي ژگي هاي مهم 
بازار رقاب��ت كامل اطلاعات كاف��ي عرضه كننده 
و تقاضاكننده از ش��رايط بازار اس��ت ك��ه اتفاقا 
سياس��ت هاي دولت براي مقابله با تحريم دقيقا 

باعث عدم شفافيت اطلاعات بازار شده است.

فراز   جبلي

 صفحه7  

انرژي

استراتژي هاي انرژي 
استوار بر مفروضات غلط

فرداد  احمدي|
سرعت گرفتن بهره  برداري از دانش و تكنولوژي 
در صنعت انرژي هاي فس��يلي طي س��ال هاي 
اخير، پيش بين��ي آينده اين صنعت را س��خت 
كرده و قدم برداشتن همگام كارشناسان انرژي 
با تحولات، به موضوعي پرخطا تبديل شده است. 
15 سال پيش، اين حقيقت كه ايالات متحده از 
سال 2018 بزرگ ترين توليدكننده نفت جهان 

خواهد شد بيشتر به طنز مي مانست و ...

مسكن

شرط اثرگذاري تسهيلات 
خريد مسكن

شهلا روشني|
 عميق تر شدن ركود چندس��اله مسكن باعث شد 
برخي از مس��وولان براي تقويت بخ��ش تقاضاي 
مصرفي به فكر افزايش ميزان تس��هيلات باشند. 
طي گزارش هاي حاصل از بانك مسكن، قرار است 
سقف وام اوراق مسكن موسوم به »تسه« )تا 80 يا 
100ميليون تومان( و همچنين وام جعاله مسكن 
)تا 40 ميليون تومان( افزايش يابد كه در اين صورت 
و در خوش��بينانه ترين حالت،  مجموع اي��ن دو وام 
به مبل��غ 140 ميليون تومان خواهد رس��يد. طي 
سال هاي گذشته وام تسه كه از سوي بانك مسكن 
ارايه شده اس��ت، توانس��ته تا حدودي در خانه دار 
كردن متقاضيان مصرفي موثر باشد. اما در اين  ميان، 
برخي از كارشناسان مسكن معتقدند، وام اوراق تسه 
به علت اقساط سنگين، طولاني بودن پرسه دريافت 
و عدم پوشش دهي مناسب هزينه هاي خريد يك 

واحد مسكوني جزو  وام هاي ناكارآمد است. 
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 صفحه 3 

معاون وزير خارجه در جمع خبرنگاران: 

اعلام اينستاگرامي نرخ رشد اقتصادي 6 ماهه توسط همتي

 اولين مبادلات اينستكس 
طي روزهاي آينده اجرايي مي شود

5‚0 درصد  رشد اقتصادي بدون نفت

خبر

سخنگوي وزارت امور خارجه درباره توقف همكاري 
روسيه با ايران در سايت »فردو« گفت: استنباط ما 
عقب نشيني روسيه از همكاري با ايران نيست بلكه 
دليل توقف را مشكل فني مي دانيم و كارشناسان 
فني ايران و روسيه در حال بررسي مساله هستند. 
به گزارش ايرنا، »سيدعباس موسوي« در نشست 
خبري با اصحاب رسانه درباره توقف همكاري روسيه 
با ايران در سايت “فردو “ خاطرنشان كرد: استنباط 
ما عقب نشيني روس��يه از همكاري با ايران نيست. 
مش��كل فني را به عنوان دليل توقف به رس��ميت 
مي شناسيم. كارشناسان فني ايران و روسيه در حال 
بررسي مساله هستند. علت اصلي همزماني دو اقدام 
است كه طرف روس مي خواهد ببيند امكان انجام دو 
اقدام به صورت همزمان وجود دارد يا خير.  اين مقام 
وزارت امور خارجه در پاسخ به اين سوال كه آيا علت 
توقف همكاري در فرد، تحريم هاي امريكا بوده است، 
ابراز داشت: آخرين اخبار ما از كميسيون مشترك 
برجام اين است كه همه كشورها متفق القول علت 
وضعيت كنوني را خروج امريكا از برجام مي دانند. 
وقتي آنها اينگونه مي گويند تحريم هاي غيرقانوني 
امريكا در اين زمينه را به رس��ميت نمي شناسيم. 
 FATF موس��وي درباره آخرين تحولات مربوط به
گفت: ما نظر خودم��ان را به صورت ش��فاف بيان 
 FATF كرديم و پيوستن به كنوانس��يون هايي كه
براي همه كشورها و بانك ها دنيا ملزم كرده، مفيد 
مي دانيم. وي اضافه كرد: همه كشورها براي اجراي 
توصيه هاي اين نهاد مالي برنامه هاي اقدامي دارند 
و ايران هم برنامه اقدامي كه از س��وي FATF دارد 
كه به بس��ياري از موارد عمل كرده است زيرا ايران 
به دنبال پولش��ويي و تامين مالي تروريسم نيست. 
سخنگوي دستگاه ديپلماسي با بيان اينكه اميدواريم 
مصلحت كش��ور در مجمع تش��خيص به درستي 
تشخيص داده شود، اظهار داش��ت: بحث مراودات 
بانكي ايران با بسياري از كشورها از جمله كشورهاي 
دوست مطرح است. آنها هم مي گويند اگر اين اتفاق 
رخ ندهد، امكان همكاري با ايران را ندارند. ما عدم 
پيوستن به اين كنوانسيون را در جهت افزايش فشار 
تلقي مي كنيم. موسوي در پاسخ به پرسش خبرنگار 
ايرنا مبني بر اينكه آيا بهتر نيست براي رفع بن بست 
ايجاد ش��ده درخص��وص FATF، تصميم گيري 
درخص��وص روند پيوس��تن به كنوانس��يون هاي 
پالرمو و CFT در شوراي عالي سران قوا انجام شود، 
ابراز داش��ت: ما نظر خود را با شفافيت اعلام كرده  و 
گفته ايم نپيوستن به كنوانسيون هاي FATF مانعي 
بر مراودات بانكي با دنيا و حتي كشورهاي دوست 
اس��ت. آنها به اين كنوانسيون ها پيوسته اند و طبق 
مقررات وقتي بخواهند با بانكي در ايران كار كنند به 
همين مقررات متناظر در ايران نگاه مي كنند تا در 

معرض اتهام قرار نگيرند.

علت توقف همكاري روسيه 
در »فردو« مشكل فني است

جهان

 باد موافق اقتصاد
 و دلهره هاي سياسي 
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 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مصيبت وارده را به ش�ما و خانواده محترم تسليت عرض 
مي نماييم. براي ش�ما صبر و براي آن مرحومه علو درجات 

طلب   مي كنيم.

 جناب آقاي ابراهيم جميلي

جناب آقاي غلامحسين جميلي
رياست محترم اتاق بازرگاني ايران و هند

عضو محترم هيات رييسه اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران

الياس حضرتي، حجت طهماسبي، منصور بيطرف، سيدفراز جبلي



روي موج خبر

  گرفتاري هاي اقتصادي كش�ور در شأن 
انقلاب نيست؛ سپاه نيوز|

جانشين فرمانده كل سپاه پاسداران، گرفتاري هاي 
اقتصادي كشور را در شأن انقلاب ندانست و گفت: 
نبايد نگاه ما به خارج باش��د كه متأسفانه برخي به 
داش��تن نگاه به خارج از كشور اعتقاد دارند. سردار 
س��رتيپ پاس��دار علي فدوي ديروز در مراسم روز 
پژوهش اظهار داشت: سيستم اقتصادي و آموزشي 
كشور بر اساس مباني غربي بوده و تغييري نكرده و 
در واقع سيستم ساز غير انقلاب اسلامي بوده است 
و به همين دليل امروز دچار مشكلاتي هستيم. ما 
چهل سال در خصوص همه موضوعات تجربه داريم 
و بايد ديد آيا روش فعلي پاسخگو بوده يا خير كه اگر 

اين گونه نبوده بايد روش تغيير كند..

  براي بازگشت ايران به ميز مذاكره تلاش 
مي كنيم؛ايلنا|

س��خنگوي وزارت امور خارج��ه امريكا تاكيد كرد 
سياس��ت هاي ايالات متحده در راستاي كشاندن 
اي��ران به ميز مذاكره اس��ت. به گ��زارش الجزيره، 
»مورگان اورتاگوس« سخنگوي وزارت امور خارجه 
امريكا گفت: ما آنچه انجام مي دهيم براي اين است 
كه ايران ب��ه ميز مذاكره بازگ��ردد. رييس جمهور 
م��ا توافقي بهتر مي خواهد ما به دنبال اس��تفاده از 
ديپلماسي هستيم و جنگ نمي خواهيم. همان طور 
كه برايان هوك گف��ت در مورد آزادي زندانيان اگر 
ايران در اين موضوع جدي باشد آماده گفت وگوي 
كنسولي هستيم. س��خنگوي وزارت امور خارجه 
امري��كا در مورد اينكه اگ��ر ايران به مي��ز مذاكره 
بازنگردد، گفت: ما سياست فش��ار بر ايران را ادامه 

مي دهيم.

  تعهد كرده ايم اي�ران را در همه عرصه ها
 از بيگانه بي نياز كنيم؛تسنيم |

فرمانده كل س��پاه در حاش��يه بازديد از نمايشگاه 
پيشگامان گام دوم انقلاب در دانشگاه علوم پزشكي 
بقيه الله )عج( با بيان اينك��ه “ما فقط در حوزه هاي 
اقتصادي تحريم نيستيم “، گفت: ما در عرصه هايي 
كه تحت فشار جهاني قرار مي گيريم بهتر پيشرفت 
مي كنيم زيرا مجبور مي شويم به ظرفيت هاي داخلي 
و جوانان خودمان رجوع و الگوي هاي پيش��رفت را 
خودمان طراحي كنيم.  سرلشكر حسين سلامي 
تصريح كرد: ما تعهد كرده ايم اين كشور را در همه 
زمينه ها از بيگانه بي نياز كنيم و معتقديم دانشگاه 
بقيه الله به عنوان نماد دانش پزشكي انقلاب اسلامي 
بايد پيشران و لكوموتيو حركت ما در مرزهاي دانش 

پزشكي و فناوري هاي اين حوزه باشد.

  انتخ�اب ۳ عض�و كميس�يون اقتصادي 
در كميسيون تلفيق ؛خانه ملت|

سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس از انتخاب 
۳ عضو كميسيون متبوعش در كميسيون تلفيق 
بودجه س��ال ۹۹ خبر داد. س��يد حسن حسيني 
شاهرودي در تشريح دستوركار جلسه ديروز اين 
كميس��يون اظهار داش��ت: انتخاب ۳ نماينده از 
كميسيون اقتصادي براي عضويت در كميسيون 
تلفيق بودجه س��ال ۹۹ در دستوركار كميسيون 
قرار داشت. با رأي اعضاي كميسيون آقاي محمد 
حسين حسين زاده بحريني و غلام محمد زارعي 
نمايندگان مشهد و آباده و همچنين خانم سيده 
فاطمه حس��يني نماينده تهران به عنوان ۳ عضو 
كميسيون اقتصادي در كميسيون تلفيق انتخاب 

شدند.

   ايران سفير كره جنوبي را به خاطر معوقات 
نفتي احضار كرده است؛فارس|

يك نش��ريه كره اي گزارش داده اس��ت كه وزارت 
خارجه ايران ماه گذشته با احضار سفير كره جنوبي، 
از س��ئول به دليل عدم پرداخت بدهي نفتي اش به 
ايران، گلايه كرده اس��ت. روزنامه ك��ره اي »كوريا 
تايمز« روز دوشنبه به نقل از منابع مطلع نوشته است 
كه ايران كره جنوبي را براي پرداخت بدهي اش تحت 
فشار قرار داده اس��ت. به نوشته اين روزنامه، منابع 
ديپلماتيك گفته اند ك��ه وزارت امور خارجه ايران 
ماه گذشته ميلادي )نوامبر( »ريو جئونگ هيون« 
سفير كره جنوبي در تهران را به دليل تأخير سئول 
در پرداخت پول نفت و كاندنسيت )ميعانات گازي( 

خريداري شده از ايران، احضار كرده است. 

  بايد شوراي همكاري خليج فارس متحد 
شود تا گفت وگو با ايران نتيجه بدهد؛ايسنا|

وزير خارجه قطر با اشاره به اينكه پيشرفت حقيقي 
در روابط كش��ورش با عربس��تان به وجود نيامده 
است گفت: ش��وراي همكاري خليج فارس بايد بار 
ديگر اتحاد خود را به دس��ت بياورد و تفرقه را كنار 
بگذارد تا هرگونه گفت وگو ب��ا ايران نتيجه بخش 
باشد. محمد بن عبدالرحمن، وزير خارجه قطر در 
گفت وگو با الجزيره گفت: زود است كه بگوييم در 
گفت وگو با عربستان پيش��رفت حقيقي حاصل و 
چيزي كه محقق شده است تنها ايجاد كانال هايي 

ميان ما است. 

  امريكا مش�تريان آب سنگين ايران را به 
تحريم تهديد كرد؛خبرآنلاين|

مقامات امريكايي خبر داده ان��د كه امريكا ممكن 
است براي مشتري آب سنگين ايران كه هويت آن 
مشخص نشده اس��ت، تحريم هايي در نظر بگيرد. 
مقامات دولتي امريكا به روزنامه واش��نگتن فري 
بيكن گفته اند كه دولت دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا، مي خواهد براي يك خريدار بين المللي آب 
سنگين ايران كه هنوز مشخص نيست، تحريم هايي 
را در نظر بگيرد. امريكا مدعي اس��ت كه تهران آب 
سنگين توليدي خود را حداقل چهار بار از ماه مه به 
يك خريدار اعلام نشده بين المللي فروخته است. 
امريكا مي گويد نگران است ايران به يك فروشنده 
بين المللي آب سنگين تبديل ش��ود كه مي تواند 

ميليون ها دلار سود داشته باشد. 

ايران2

معاون وزير خارجه در جمع خبرنگاران: 

اولينمبادلاتاينستكسبهزودياجراييميشود
گروه ايران|

»اولين مبادلات اينس��تكس و س��اتنا طي روزهاي 
آينده اجرايي مي شود.«اين عباراتي است كه عراقچي 
معاون وزير خارجه در حاشيه نشست تجاري ايران و 
ژاپن آن را مطرح مي كند تا چش��م اندازي از توسعه 
مناسبات اقتصادي ايران با ساير كشورها پيش روي 
افكار عمومي ارايه شود . عباراتي كه در صورت تحقق 
پاياني خواهد بود بر ماه ها انتظار ايران براي بهره مندي 
از سازو كاري كه از منظر عراقچي بتواند بخش كوچكي 
از منافع اقتصادي اي��ران را در حوزه مبادلات پولي و 
بانكي عينيت بخشد. منافعي كه كشورهاي 1+5 در 
زمان امضاي برج��ام روي ابعاد و زواياي گوناگون آن 
به توافق رس��يدند اما در صحنه عمل هرگز عملياتي 
نشد.  عراقچي اما در ادامه اظهاراتش در پاسخ به اين 
س��وال كه آيا احتمال دارد اي��ران و امريكا در ژاپن با 
يكديگر مذاكره كنند؟ يادآور مي ش��ود: خير؛ چنين 
برنامه اي در سفر به ژاپن وجود ندارد. معاون سياسي 
وزير خارجه ايران در حاش��يه نشست توسعه روابط 
تجاري ايران و ژاپن در جمع خبرنگاران درباره سفر 
رييس جمهوري به ژاپن گفت: س��فر دكتر روحاني 
به ژاپن يك س��فر كاملا فش��رده كاري است. ايشان 
كمتر از ۲۴ س��اعت در ژاپن حضور خواهند داشت. 
موضوع اصلي پيگيري روابط دوجانبه دو كشور است 
و همين طور رايزني ها و مش��ورت هايي كه دو كشور 
درخصوص اوض��اع منطقه و مس��ائل بين المللي با 
يكديگر دارند. وي ادامه داد: در سفر آقاي آبه به تهران، 
اين مشورت ها در سطح وسيعي انجام شد و ان شاءالله 
ادامه مش��ورت ها در توكيو خواهد بود. اين ديپلمات 
ارشد كش��ورمان درباره اعزام نيروهاي نظامي ژاپن 
به خليج فارس اظهار داشت: در اين سفر درخصوص 
همه مس��ائل منطقه اي و بين المللي صحبت خواهد 
ش��د. عراقچي درباره تاثير تصويب كنوانسيون هاي 
اف  اي تي اف بر روابط ايران و ژاپن تصريح كرد: پيوستن 
ايران به اف اي تي اف موضوعي است كه نهايتا مجمع 
تشخيص مصلحت نظام بايد درباره آن تصميم گيري 
كند و ما اميدواريم كه اين تصميم با نهايت مصلحت 

باش��د. وي در پاسخ به س��وال ايرنا مبني بر اينكه آيا 
جلسه س��ران عالي قوا برنامه اي براي  تصويب لوايح 
اف اي تي اف دارد؟ خاطرنش��ان كرد: من اطلاعي از 

اين باره ندارم.

     ماجراي عملياتي شدن اينستكس
معاون وزير امور خارجه درباره سفر رييس اينستكس 
به تهران و ديدارهاي وي در ايران ابراز داشت: تعاملات 
ميان اينستكس و نهاد متناظر ايراني به مراحل نهايي 
خود نزديك شده اس��ت. اخيرا يك يادداشت تفاهم 
همكاري ميان اين دو ش��ركت امضا شد و اميدواريم 

ظرف روزهاي آين��ده اولين تعام��لات ميان اين دو 
ش��ركت انجام ش��ود. عراقچي افزود: البته تعاملات 
ميان شركت هاي تجاري انجام مي شود و اينستكس 
و ساتنا )نهاد ايراني متناظر اينستكس( تعاملات مالي 
و تبادلات را هماهنگ كرده و تسويه حساب ها را انجام 
مي دهند، به صورتي كه نيازي به انتقال پول و مسائل 

بانكي نيازي نباشد. 
يك مكانيسم پيچيده اي وجود دارد كه اميدواريم طي 
روزهاي آينده اجرايي شود. وي در پاسخ به اين سوال 
كه اجرايي شدن اينستكس براي ايران كافي خواهد 
بود؟ بيان كرد: قطعا كافي نيست ولي مي تواند بخشي 

از تجارت ميان ايران و اروپا را پوشش دهد. اين كافي 
نيست و نشان دهنده عمل اروپايي ها به 11 تعهداتي 
كه پذيرفته اند، نيس��ت. از نظر ايران، اجرايي شدن 
اينستكس عملي كردن بخش كوچكي از تعهدات آنها 
است كه تازه عملي هم نشده است بلكه منتظر هستيم 

به مرحله عملياتي برسد.
اين مقام ارش��د وزارت امور خارجه در پاس��خ به اين 
س��وال كه آيا احتم��ال دارد ايران و امري��كا در ژاپن 
با يكديگر مذاك��ره كنند؟ يادآور ش��د: خير؛ چنين 
برنامه اي در سفر به ژاپن وجود ندارد. عراقچي در پاسخ 
به اين س��وال كه آيا ژاپن از ايران نفت خواهد خريد؟ 

عنوان كرد: اين مساله بس��تگي به دولت ژاپن دارد. 
ژاپن يكي از خريداران قديمي نفت ايران بوده است. 
سابقه تعاملات نفتي دو كشور به بيش از چندين دهه 
مي رسد. ما درك مي كنيم فشارهاي موجود موانعي 
را ايجاد كرده و اميدواريم با تدابيري كه انديش��يده 
مي شود، شركت هاي ژاپني دوباره به ايران برگردند و 
خريدار نفت ايران شوند اما تحريم هاي فعلي امريكا 

موانعي جدي را ايجاد كرده است.

     توسعه روابط با شرق آسيا
وي درباره تاكيد رهبر انقلاب مبني بر ضرورت توسعه 
روابط با ش��رق آسيا گفت: روابط با ژاپن نمونه خوبي 
از توسعه روابط ايران با ش��رق آسيا است. امسال كه 
نودمين سالگرد روابط سياس��ي ايران و ژاپن است، 
سران دو كشور به پايتخت هاي همديگر سفر كرده يا 
در حال انجام سفر هستند. رييس مجلس ايران به ژاپن 
سفر كرد. تبادلات فرهنگي بسيار زيادي انجام شده 
است. ژاپن يك نمونه خوبي از فعاليت هاي ديپلماتيك 
ايران در ش��رق آسيا است. اين ديپلمات ارشد ايراني 
اضافه كرد: نمونه بهتر چين است كه به خاطر تعاملات 
بسيار زيادي كه با اين كشور در حوزه هاي اقتصادي، 
سياسي و فرهنگي داريم؛ با بقيه كشورهاي شرق آسيا 
به همين منوال روابط مان را ادامه مي دهيم. عراقچي 
در پاسخ به اين سوال كه آيا محور اصلي سفر روحاني 
به ژاپن مساله هسته اي اس��ت؟ اظهار داشت: بحث 
دوجانبه روابط دو كشور بحث اصلي است. گفت وگوها 
در اين سفر، طيف وسيعي از مسائل را در برمي گيرد و 
در عين حال، درخصوص مسائل منطقه و بين المللي 
رايزني هايي را خواهيم داش��ت. هم منطقه خليج با 
مس��ائل متعددي مواجهه اس��ت و هم در بحث هاي 
بين المللي بحث هاي جدي وجود دارد؛ هم مس��اله 
برجام و هم سياس��ت هاي فش��ار حداكثري امريكا. 
معاون سياس��ي وزير خارجه در پاس��خ به اين سوال 
كه آيا ژاپن در ائتلاف امريكا در خليج فارس شركت 
مي كند، تصريح ك��رد: ژاپن در ائتلاف امريكا قصدي 

براي حضور ندارد.

رييس قوه قضاييه در جلسه مسوولان عالي قضايي  تاكيد كرد

تعيين تكليف تمامي بازداشت شدگان حوادث اخير
رييس قوه قضاييه، جلوگيري امري��كا از ورود دارو به 
كشور را مصداق بارز تروريسم اقتصادي و جنايت عليه 
بشريت دانست و خواستار اقدام واقعي جامعه جهاني 
در مقابل اقدامات ضدبشري ايالات متحده امريكا شد.

ب��ه گ��زارش اداره كل رواب��ط عمومي ق��وه قضاييه، 
حجت الاسلام سيدابراهيم رييسي در جلسه شوراي 
عالي قوه قضاييه ضمن قدرداني از تلاش هاي رييس 
و اعضاي كارگروه پيگيري مس��ائل قضايي و وضعيت 
بازداشت شدگان اغتشاش��ات آبان، بر ضرورت تداوم 
پيگيري ه��ا تا حصول نتيجه نهاي��ي و تعيين تكليف 
تمامي بازداشت شدگان اين حوادث در كوتاه ترين زمان 
ممكن تاكيد كرد. وي در ادامه با اشاره به آلودگي هواي 
تهران و برخي كلان شهرهاي ديگر طي روزهاي اخير، 
هوا و محيط زيست سالم را از محوري ترين حقوق عامه 
دانست و با بيان اينكه حقوق عامه يك مساله شعاري 
نيس��ت، اظهار كرد: همه بخش ها بايد احياي حقوق 
عامه را نكته محوري مسووليت خود بدانند و ما به عنوان 

دستگاه قضايي نيز طبق قانون اساسي و سياست هاي 
ابلاغي مقام معظم رهبري، موظف به صيانت و پاسداري 
از حقوق عامه هس��تيم. بر اين اس��اس، دادستان ها و 
بخش هاي نظارتي قوه قضاييه بايد موضوع حقوق عامه 

را با جديت دنبال كنند.
رييس��ي ادامه داد: در خصوص آلودگي هوا، سخن از 
مچ گيري نيست، بلكه ضرورت پاسخگويي دستگاه هاي 
مسوول مورد تاكيد است. هر كس در هر بخش مسوول 
اين موضوع است بايد پاس��خگو باشد، دادستاني كل 
كشور و سازمان بازرسي نيز در بعد نظارتي بايد پيگيري 
كنند. اين بحث تنها در مورد هوا مطرح نيس��ت بلكه 
مش��كلات ديگر در حوزه محيط زيست نيز بايد مورد 
توجه باش��د. به عنوان مثال، امروز وضعيت زيس��ت 
محيطي منطقه كوت عبدالله در اس��تان خوزستان از 
موضوعات بس��يار مهمي اس��ت كه بايد مورد توجه و 
پيگيري باشد. رييس قوه قضاييه همچنين با قدرداني 
از تلاش ه��اي صورت گرفته از س��وي دس��تگاه هاي 

امدادي و دول��ت در رابطه با زلزل��ه زدگان آذربايجان 
شرقي، بر ضرورت تداوم خدمات رساني به ويژه با توجه 
به س��رماي اين منطقه تاكيد كرد. رييسي در بخش 
ديگري از سخنان خود با اشاره به شكست امريكا در برابر 
مقاومت ملت ايران در جريان حوادث اخير در كشور، به 
موضوع جلوگيري امريكا از ورود دارو به كشور پرداخت 
و خاطرنشان كرد: امريكا به دليل اينكه در همه عرصه ها 
ميدان را از دس��ت داده و در قضاي��اي اخير نيز فتنه و 
توطئه اش نقش بر آب شده است، به اقدامات ديگري 
روي آورده كه از جمله آنه��ا جلوگيري از ورود دارو به 
كشور است. وي افزود: اين اقدام با هيچ مبناي حقوقي و 
انساني سازگاري ندارد و مصداق بارز تروريسم اقتصادي 
و جنايت عليه بشريت است. جامعه جهاني بايد هوشيار 
باش��د و بداند كه امريكا هر جا برايش مقدور باشد، به 
حقوق ملت ها دست درازي مي كند و بر اين اساس، يك 

اقدام واقعي در برابر گستاخي امريكا نياز است.
رييس قوه قضاييه در بخش ديگري از اين جلس��ه، به 

موضوع زندان ها اش��اره كرد و با بي��ان اينكه من روي 
موضوع زندان و وضعيت زندانيان بس��يار حساسيت 
دارم، دس��تور داد كه ظرف مدت ۲۰ روز در سراس��ر 
كشور، وضعيت تمام كساني كه به هر دليلي در بازداشت 
به سر مي برند بررسي شود تا افرادي كه امكان آزادي 
آنان وجود دارد و بازداشت شان غير ضروري است، آزاد 

ش��وند. بر اس��اس اين گزارش، اصغر جهانگير رييس 
س��ازمان زندان ها نيز در اين جلسه با ارايه گزارشي از 
بررس��ي وضعيت زندانيان استان اصفهان در پي سفر 
اخير رييس قوه قضاييه به اين اس��تان، از آزادي ۴۴5 
زنداني در استان اصفهان و ادامه اقدامات براي آزادي 

برخي زندانيان ديگر خبر داد.
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  برجام منافع فراوان 
براي اروپا دارد

مسوول سياست خارجي 
اتحاديه اروپا تصرح كرد 
برجام منافع فراوان براي 
اروپا دارد و بايد براي ادامه 
حيات اي��ن توافق مهم، 
تلاش كرد. جوسپ بورل 
اي��ن مطلب را دي��روز در 
گفت وگو با شبكه فرانس ۲۴ مطرح كرد و با تاكيد 
بر اينكه »برجام هنوز زنده است«، گفت: من شخصا 
هماهنگ كننده گروه هاي كاري در اين زمينه هستم 
و براي زنده نگه داشتن اين توافق تلاش مي كنيم . 
اين ديپلمات ارشد اتحاديه اروپا تاكيد كرد كه اين 
اتحاديه، يكپارچه از توافق برجام حمايت مي كند و 
خواستار حفظ آن است. خبرنگار فرانس۲۴ پرسيد: 
شما از حمايت يكپارچه اروپا از برجام و تلاش براي 
حفظ آن حرف مي زنيد درحال��ي كه امريكا از اين 
توافق خارج شده و ايران هم با افزايش ذخاير اورانيوم 
غني شده با درجه پايين »حدها را نقض كرده است«. 
آيا هنوز فكر مي كند مي ت��وان برجام را نجات داد؟ 
ابورل ضمن رد ادعادرخصوص نقض حدود برجام 
از سوي ايران، به صراحت گفت: ايران هنوز از حدود 
برجام عب��ور نكرده و در چارچ��وب برجام حركت 
مي كند. وي افزود: بنابراين به رغم خروج يكجانبه 
امريكا از برجام، ما اين مهم را به رسميت مي شناسيم 
كه ايران به طور كامل به تعهدات خود در قبال برجام 
پايبند بوده است و از آن مي خواهيم كه مسير عمل 
به تعهداتش را ادامه دهد تا بتوانيم توافقي را كه دست 
كم براي ما اروپايي ها و به ويژه براي امنيت ما بسيار 

مهم است، حفظ كنيم.
وي در پاسخ به سوال خبرنگار فرانس ۲۴ درخصوص 
ناآرامي هاي اخير در ايران و اينكه اتحاديه اروپا چگونه 
مي تواند با توجه به اين رويدادها، شراكت و همكاري 
با تهران را حفظ كند، گفت: نبايد موضوع هايي كه 

ربطي به هم ندارند، به يكديگر گره زد.

 جابه جايي مواد مخدر 
با استفاده از پهپاد

وزي��ر اطلاع��ات دولت 
دوازدهم با اشاره به اينكه 
در ح��ال حاضر بيش��تر 
ش��اهد ورود مواد مخدر 
از كش��ور هاي همس��ايه 
هس��تيم، اظه��ار ك��رد: 
راه هاي حمل موادمخدر 
در ابتدا به ص��ورت زميني و دريايي بود، اما در حال 
حاضر از راه هاي هوايي و پهپاد نيز براي انتقال مواد 
مخدر استفاده مي شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
سيدمحمودعلوي در نشس��ت تخصصي بررسي 
روند مبارزه با مواد مخدر و راهبرد هاي آينده اظهار 
كرد: از نظر قرآن كريم وقتي آتشي دامن جامعه را 
مي گيرد همه انسان ها مسووليت دارند در خاموش 
كردن اين آتش كمك كنن��د، مخصوصا در مورد 
آتشي كه به جان مردم افتاده باشد نبايد بي تفاوت 
بود، چراكه بي تفاوتي نس��بت به افراد جامعه دامن 
خود ما را هم خواهد گرف��ت. وزير اطلاعات افزود: 
يك گوش��ه از فعاليت وزارت اطلاعات پرداختن به 
مساله اعتياد است؛ همان طور كه در جاده ها براي 
تامين امنيت تلاش مي شود، از كنار اين موضوع هم 
نمي توان گذشت. علوي گفت: در اين مبارزه مساله 
وزارت اطلاعات با ساير نيرو ها متفاوت است، وزارت 
اطلاعات ت��ا مي تواند بايد كاري كن��د كه كار ناجا 
سبك شود، اگر دانه درشت هارا از سر راه برداريم كار 
نيروي انتظامي راحت خواهد شد. وزارت اطلاعات 
سراغ دانه درشت ها در حوزه اعتياد رفته است و آنها 
را شناسايي كرده است.  وزير اطلاعات با بيان اينكه 
تنوع مواد مخدر يكي از مش��كلات سال هاي اخير 
اس��ت و ۸۰ نوع مواد روان گردان توليد مي ش��ود، 
افزود: آش��پزخانه هاي شيشه در حال شكل گيري 
در كشور بودند كه با ضربه هاي سربازان گمنام امام 
زمان ريشه اين مشكل كنده شد و كمتر شاهد توليد 

اين گونه مواد هستيم.

بازار دونرخي ارز فسادآور 
خواهد بود

عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس دهم معتقد است: 
بازار دونرخي ارز فسادآور 
اس��ت و كالاه��اي ارزان 
قيمت با ارز دولتي بيشتر 
از آنكه به مصرف كنندگان 
نهايي و واقعي كالاها يعني 
مردم برسد، به دلالان رسيده است.  علي اكبر كريمي 
در گفت وگو با مهر، درباره اختصاص ارز ۴۲۰۰ توماني 
به كالاهاي اساسي در لايحه بودجه سال ۹۹، گفت: 
دولتي ها در سخنان خود مي گويند كه براي تأمين 
كالاهاي اساسي ارز ۴۲۰۰ توماني اختصاص مي دهند 
اما تاكنون به بخش كمي از كالاهاي اساسي ارز ۴۲۰۰ 
توماني اختصاص داده شده است. وي افزود: از سوي 
ديگر مشكل ما اختصاص يا عدم اختصاص ارز دولتي 
به كالاهاي اساسي نيست بلكه بحث ما اين است كه 
ارز ۴۲۰۰ توماني بايد تاثي��ر خودش را روي قيمت 
نهايي كالاهاي اساسي بگذارد و كالاهاي اساسي نبايد 
با قيمت بالا به دست مردم برسد كه تاكنون اين گونه 
نبوده است. عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي تصريح كرد: از سوي ديگر توزيع ارز ۴۲۰۰ 
توماني رانتي را به وجود آورده است و بيشتر از آنكه 
كالاهاي اساس��ي با ارز دولت��ي به مصرف كنندگان 
نهايي و واقعي كالاها يعني مردم برس��د، به دلالان 
رسيده است. كريمي اظهار داشت: قيمت كالاهايي 
كه با ارز ۴۲۰۰ توماني و ارزان وارد كش��ور مي شود، 
زماني كه به دست مصرف كنندگان مي رسند، بسيار 
زياد است كه اين مساله نشان دهنده آن است كه روش 
اختصاص ارز دولتي صحيح نيست و بايد اصلاح شود. 
وي بيان كرد: در واقع از يك سو دولت منافع حاصل 
از افزايش قيمت ارز را از اين طريق از دست مي دهد 
و از س��وي ديگر مصرف كنندگان هم به دليل وجود 
دلالان، كالاهاي اساسي را به صورت مناسب و ارزان 

خريداري نمي كنند.

ارايه گزارش اقدامات 
اقتصادي وزارت كشور 

دين پرست از ارايه گزارش 
اجمالي اقدامات وزارت كشور 
در حوزه ه��اي اقتصادي به 
ريي��س محت��رم جمهور 
خبر داد. ب��ه گزارش پايگاه 
اطلاع رساني وزارت كشور، 
بابك دين پرس��ت معاون 
هماهنگي امور اقتصادي و توس��عه منطقه اي وزارت 
كش��ور گفت؛ در گزارش ارايه شده، 1۴۸ پرونده كاري 
وزارت كشور در حوزه هاي اقتصادي كه از مهرماه سال 
1۳۹۶ تاكنون، دنبال شده و همچنين روند پيگيري هاي 
اداري اين پرونده ها درج شده است. معاون وزير كشور، 
مهم ترين موضوعات درج شده در اين گزارش را شامل 
احياي بنگاه هاي اقتصادي تمليك شده توسط بانك هاي 
عامل و جلوگيري از تمل��ك واحد هاي توليدي جديد 
توسط شبكه بانكي، ارزيابي ميزان اهتمام دستگاه ها و 
بانك هاي مرتبط براي رفع مشكلات واحد هاي توليدي و 
طرح هاي سرمايه گذاري، ضرورت تعيين تكليف كالا هاي 
رسوب شده در بندر شهيد رجايي بندرعباس، عملكرد 
يك ساله پروژه تكميل و بهره برداري از شش هزار طرح 
صنعتي و معدني با پيشرفت فيزيكي بالاي ۶۰ درصد و 
آخرين وضعيت تعيين تكليف حدود 11 هزار كانتينر 

بلاتكليف در بندر شهيد رجايي برشمرد.
دين پرس��ت در ادامه، اصلاح تصويب نام��ه دولت در 
خصوص توسعه و تسهيل سرمايه گذاري توسعه اي در 
شرق و غرب كشور، آخرين وضعيت پروژه هاي نيمه تمام 
در حوزه نفت گاز و پتروشيمي، اقدام اجرايي در راستاي 
قطع حلقه هاي وابستگي بنگاه هاي توليدي به واردات كالا 
تجهيزات و مواد اوليه، پيشنهاد اتخاذ تمهيدات لازم به 
منظور ساماندهي فرآيند تامين، واردات و ذخيره سازي 
كالا هاي اساس��ي، تعيين تكليف 1۴۰ هزار تن نهاده 
دامي آلوده در انبار هاي بندر امام خميني)ره(، را از ديگر 
فراز هاي مورد توجه در گزارش ارايه شده از عملكرد حوزه 

اقتصادي وزارت كشور  دانست.

 افزايش اعتبارات عمراني 
در بودجه 99 اميدبخش است
رييس كميسيون عمران 
مجل��س ب��ا بي��ان اينكه 
افزايش اعتبارات عمراني 
در بودج��ه ۹۹ اميدبخش 
است، مي گويد: با تخصيص 
اعتبارات استاني پروژه هايي 
كه مي توانند كامل شوند و 
به بهره برداري برسند، افزايش خواهد يافت. محمدرضا 
رضايي كوچي در گفت وگو با پانا با تاكيد براينكه بودجه 
۹۹ رويكرد مناسبي در بخش عمران دارد، گفت: »در 
بودجه ۹۹ اختيارات بيشتري به دستگاه هاي اجرايي 
داده شده است. در گذشته تمامي اعتبارات در اختيار 
س��ازمان برنامه و بودجه بود و ابتكار عمل در دس��ت 
دس��تگاه هاي اجرايي نبود به همين دليل تخصيص 
اعتبار ب��راي برخي پروژه ها بيش��تر و برخي پروژه ها 

كمتر بوده است.«
وي ادامه داد: » با تخصيص اعتبارات استاني پروژه هايي 
كه مي توانند كامل شوند و به بهره برداري برسند افزايش 
خواهد يافت.« رضايي كوچي عن��وان كرد: »افزايش 
اعتبارات عمراني در بودجه ۹۹ نيز اميدبخش است و 
اين اعتبارات تا حدود 15 درصد افزايش يافته است.«  
رييس كميس��يون عمران مجلس گفت: »جزييات 
جديد از لايحه نش��ان مي دهد رقم بودجه عمراني به 
7۰هزار ميليارد تومان افزايش يافته است.« آمارها نشان 
مي دهد تعداد زيادي پروژه نيمه تمام در كشور وجود 
دارد. تعداد ۶هزار و ۶۰۰ مورد از اين طرح هاي عمراني، 
دولتي و ملي و در حدود ۸1 هزار پروژه نيز استاني است 
كه براي تكميل آنها به ۶5۰هزار ميليارد تومان اعتبار 
نياز است كه اين رقم 1۰ برابر بودجه اي است كه براي 
طرح هاي عمراني در بودجه در نظر گرفته شده است. 
يك پروژه پس از آنكه در دستگاه هاي اجرايي مطرح 
شد، به سازمان مديريت معرفي مي شود، سپس اين 
نهاد بررسي هاي لازم در خصوص منابع و هزينه ها را 

انجام داده و طرح را به دولت ارسال مي كند. 

چهره ها
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اعلام اينستاگرامي نرخ رشد اقتصادي توسط همتي

5‚0  درصد  رشد اقتصادي بدون نفت براي 6 ماه
عبدالناصر همتي روز گذشته و بعد از مدت ها سكوت 
خبري درباره رش��د اقتصادي س��ال 1398، رش��د 
اقتصادي شش ماهه سال 98 بدون نفت را 0.5 درصد 
عنوان كرده اس��ت. وي البته از اعلام رشد اقتصادي 
س��ال جاري با نفت امتناع كرده است. اين در حالي 
اس��ت كه پيش بيني ها بر اين بوده است كه قاعدتا با 
توجه به كاهش شديد درآمد نفتي كشور و نفتي بودن 
اقتصاد ايران رشد اقتصادي با نفت با عدد قابل توجهي 
منفي ش��ود. آن گونه كه صندوق بين المللي پول هم 
پيش تر گزارش داده بود رشد اقتصادي با نفت ايران 
در س��ال 2019 معادل منفي 9.5 درصد پيش بيني 
مي شود.  به گزارش »تعادل«، گرچه طبق قانون مركز 
آمار ايران، مرجع رس��مي اعلام آمارهاي اقتصادي 
كشور عنوان شده ولي اين مركز از ابتداي سال جاري 
از اعلام نرخ رشد اقتصادي سه ماهه و شش ماهه سر 
باز زده است. موضوعي كه درباره آن توضيح شفافي 
اعلام نشد، الا آنچه رييس مركز آمار ايران در نشست 
خبري خود در ابتداي پاييز سال جاري عنوان كرد و 
آن هماهنگ نشدن بانك مركزي بوده است. در عين 
حال در اين مدت بانك مركزي هم كه به شكل سنتي 
مرجع اعلام كننده نرخ رش��د اقتصادي و تورم بوده و 
همواره زير بار واگذاري مسووليت اعلام شاخص هاي 
كلان اقتصادي به مركز آمار نرفته، آمار مربوط به رشد 
اقتصادي و در عين حال تورم را مس��كوت گذاش��ته 
بود. همين امر شائبه اي ايجاد مي كرد مبني بر اينكه 
احتمالا رشد اقتصادي سال جاري منفي شده و آمار 
و ارقام ها به نحوي است كه دو مركز دستور گرفته اند 
آمارها را منتشر نكنند. موضوعي كه البته هم رييس 
بانك مركزي و هم رييس مركز آمار ايران آن را بارها 

رد كرده اند.

  توضيحات مركز آمار ايران
ماجرا از اين قرار بود كه در سال هاي گذشته همواره 

ميان آمارهاي اعلام ش��ده مربوط به تورم و رش��د 
اقتص��ادي دو مركز اعلام آمار ش��اخص هاي كلان 
اقتصادي يعن��ي مركز آمار اي��ران و بانك مركزي، 

اختلاف بوده است.
در بعضي موارد اختلافات به بالاي دو درصد رسيده و 
در مواردي گزارش دو مركز درباره شاخصي معكوس 
هم بوده است، يعني در حالي كه يكي از تورم فزاينده 
خبر داده ديگري از منفي شدن روند افزايش قيمت 
آن گ��زارش داده اس��ت. همين اختلاف��ات و موج 
اعتراضات محافل كارشناس��ي نسبت به اينكه چرا 
از نظام سياس��ي درباره ش��اخص هاي اقتصادي دو 
صدا ش��نيده مي شود در نهايت ش��وراي عالي آمار 
كش��ور را به مصوبه اي درباره اع��لام آمارها هدايت 
كرد. طبق مصوبه قرار بر اين ش��د كه بانك مركزي 
و مركز آمار هر يك به محاس��به نرخ هاي مربوط به 
تورم و رش��د اقتصادي بپردازند ولي آمارهاي آنها با 
يكديگر منطبق شده و اعلام آمار به مركز آمار ايران 
واگذار شود. موضوعي كه چندي پيش عامل اعلام 
نشدن رخ رشد اقتصادي در سال جاري عنوان شد و 
رييس مركز آمار به اين ترتيب همكاري نكردن بانك 
مركزي را عامل اعلام نش��ده رشد اقتصادي عنوان 
كرده بود. حالا ولي در سكوت مركز آمار ايران، رييس 
بانك مركزي خود اقدام به اعلام نرخ رشد اقتصادي 

كرده است، آن هم در صفحه اينستاگرام خود!
طبق آنچه همتي در پس��ت اينستاگراميش مطرح 
كرده اس��ت، رشد اقتصادي شش ماهه سال 1398 
مثبت بوده است. به اين ترتيب كه در سه ماهه دوم 
شاهد رشد اقتصادي 9.5 درصدي بخش كشاورزي، 
رشد 0.4 درصدي گروه صنعت و معدن و رشد منفي 

1.4 درصدي خدمات بوده ايم.
به گفته همتي با ثبت رشد 0.6 درصدي در سه ماهه 
دوم سال، در مجموع رشد 0.5 درصدي براي نيمه 
سال ثبت مي ش��ود.  همتي البته توضيحي راجع به 

رش��د بخش نفت نداده اس��ت و فقط به جمله »كه 
البته بخش نفت هم ش��رايط خاص خ��ود را دارد« 
اشاره كرده اس��ت.  گرچه نرخ رشد اقتصادي بدون 
نفت اعلام نشده است ولي به تجربه درباره دور ه هاي 
كاهش درآمد نفتي در اقتصاد ايران مي توان به اين 
نتيجه رسيد كه رش��د اقتصادي كشور با نفت بايد 

منفي باشد. 
بررس��ي روندهاي مربوط به رش��د اقتصاد ايران در 

سال هاي گذشته نشان مي دهد كه همواره با افزايش 
درآمدهاي نفتي متعاقبا رشد اقتصادي افزايش و با 
كاهش درآمدهاي نفتي رشد اقتصادي به شكل قابل 

ملاحظه اي كاهش يافته است. 
هما ن طور كه بعد از لغو تحريم ها در س��ال هاي 95 
و 96 شاهد رشد اقتصادي چشمگير حاصل از نفت 
بوده ايم و بانك مركزي رش��د اقتصادي سال 96 را 
معادل 12.5 درصد اعلام كرده كه مشخصا حاصل 

از افزايش ف��روش نفت تا مرز روزان��ه 2.8 ميليون 
بشكه بود.

صندوق بين المللي پول هم پيش تر گزارشي درباره 
وضعيت رشد اقتصادي ايران در افق 2019 و 2020 
اراي��ه كرده بود كه طبق آن رش��د اقتصادي با نفت 
ايران در سال 2019 به منفي 9.5 درصد مي رسيد. 
طبق پيش بيني صندوق بايد رش��د اقتصادي ايران 

بعد سال از 2020 به مسير افزايش بازگردد.

به گفته رييس كميته دستمزد شوراي عالي كار 

هزينه ۳ برابر درآمد ماهيانه شد 
رييس كميته دستمزد ش��وراي عالي كار، گفت: تا 
پي��ش از افزايش قيمت بنزين، دس��تمزد كارگران 
فقط 33درصد از هزينه زندگي را پوش��ش مي داد 

كه در يكماه اخير اين سهم قطعا كمتر شده است.
فرامرز توفيقي در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشاره 
به آخرين وضعيت قدرت خري��د خانوار گفت: بعد 
از افزايش دستمزد در س��ال جاري، سهم دستمزد 
از هزينه خانوار نس��بت به س��ال هاي قبل افزايش 
يافت و بخش��ي از جبران كاهش يافته قدرت خريد 

ترميم شد.

وي ب��ا بيان اينكه پس از افزايش دس��تمزد 98، در 
ابتداي س��ال دس��تمزد حدود 45 درصد از هزينه 
خانوار را پوش��ش م��ي داد، گفت: بر اس��اس رصد 
قيمت هاي رسمي اقلام اساس��ي، از ابتداي امسال 
به تدريج كاهش يافت به طوريكه تا پيش از تصميم 
دولت براي افزايش قيمت بنزين، سهم دستمزد از 
پوشش هزينه هاي زندگي به 32 تا 33 درصد رسيد 

و عملا هزينه هاي ماهيانه 3 برابر درآمد شد. 
رييس كارگروه مزد كانون عالي شوراهاي اسلامي 
كار تاكيد كرد: كاهش قدرت خريد خانوار و رسيدن 

سهم دس��تمزد از هزينه خانوار به 33 درصد در ماه 
تا پيش از افزايش قيمت بنزين اس��ت؛ برآوردها در 
خصوص مي��زان كاهش قدرت خريد بعد از افزايش 
قيمت بنزين بعد از اينكه انتظار تورمي جامعه كمتر 
شد و به يك شرايط سكون رسيديم بررسي و پايش 

مي شود.
توفيقي همچنين از آغاز جلسات كميته مزد شوراي 
عالي كار براي بررسي كارشناسي هزينه هاي زندگي 
كارگري به منظور اس��تخراج هزينه سبد معيشت 
خانوار كارگري خب��ر داد و گفت: تاكنون دو كميته 

دستمزد برگزار شده و هفته آينده نيز نشست سوم 
اين كميته در وزارت كار برگزار خواهد شد.

اين فعال كارگري درباره دستور كار جلسات كارگروه 
دستمزد ش��وراي عالي كار نيز گفت: طي سال هاي 
گذشته هزينه هاي كلي خانوار به استناد آمار بانك 
مركزي استخراج مي ش��د اما امسال بنا داريم سهم 
گروه هاي مختلف هزينه اي از جمله مسكن، درمان، 
خ��وراك، حمل و نقل و غيره را به تفكيك در هزينه 
خانوار استخراج كنيم تا به عدد نزديك تري در حوزه 

هزينه كرد ماهيانه خانوار برسيم.

گفتني است دستمزد سالانه هر ساله به استناد ماده 
41 قانون كار در شوراي عالي كار با حضور نمايندگان 
كارگري، كارفرمايي و دولت به رياست وزير كار مورد 
بررس��ي قرار مي گيرد و با اجم��اع طرفين مذاكره 

تصويب مي شود.
پيش از آغاز جلسات اصلي شوراي عالي كار، جلسات 
كارشناسي سهم هزينه هاي خانوار كارگري در قالب 
كميته دستمزد اين شورا با حضور شركاي اجتماعي 
)نماين��دگان كارگ��ري، كارفرماي��ي و وزارت كار( 

برگزار مي شود.

فرار 100 هزار ميليارد توماني مالياتي متاثر از معافيت ها است
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس گفت: دولت 
بايد برخي معافيت هاي مالياتي نا بجا را كم كند زيرا اين 
معافيت ها عامل 100 هزار ميليارد تومان فرار مالياتي 

در سال جاري بوده است.
به گزارش فارس مهرداد لاهوتي در برنامه تلويزيوني 
با اش��اره به معايب و محاس��ن كلي��ات لايحه بودجه 
ارايه شده، گفت: مجلس بايد تغييراتي را روي لايحه 
پيشنهادي دولت صورت دهد تا به قانون تبديل شود؛ 
دولت براي اين لايحه دو منابع درآمدي در نظرگرفته 
كه مهم ترين آن درآمد مالياتي است. 175 هزار ميليارد 
تومان پيش بيني شده كه تنها 40 هزار ميليارد تومان 
نس��بت به سال گذش��ته افزايش يافته است. در سال 
گذش��ته صادرات نفت با 2.5 ميليون بشكه فعال بود 

اما امس��ال دولت با احتياط و با 1.5 ميليون بشكه به 
صادرات ادامه داد.

وي در ادامه اظهار كرد: ش��عار دولت براي لايحه ارايه 
شده سال 99 عملياتي بودن آن است كه تكيه آن بيشتر 
روي ماليات و خصوصا ماليات بر ارزش افزوده مي باشد. 
در صورتي كه دولت مي تواند برخي معافيت هاي نا بجا 
را كم كند زيرا اين معافيت ها عامل 100 هزار ميليارد 

تومان فرار مالياتي در سال جاري بوده است.
مرتضي زمانيان اقتصاددان با برشمردن نكات مثبت 
لايحه بودجه 99 گف��ت: مهم ترين بعد مثبت لايحه 
پيشنهادي، بستر كارشناسي آن بوده كه مشهود است 
تلاش شده تا لايحه با بررسي مسائل ارايه شود. دومين 
نكته اين اس��ت كه ايده هاي بسيار خوبي براي اصلاح 

ساختارها مطرح شده است. نكته ديگر اصلاحات لازم 
براي هزينه هاي دولت است كه ساختاري بوده و براي 

آن اقداماتي درنظرگرفته اند.
وي ادامه داد: اما در كل اصلاحات ساختاري در عمل آن 
چيزي نيست كه دولت نشان مي دهد و بسيار سطحي تر 
از تصورات است. بحث ديگر اين است كه كنترل و تنظيم 
هزينه هاي دولت مشكل را حل نمي كند، مساله اصلي 

عزمي است كه بتواند به درآمد هاي دولت كمك كند.
مهدي پازوكي، كارشناس اقتصادي در صحبت هاي 
خود به بي انضباطي اقتصادي حاكم در كشور پرداخت 
و افزود: اقتصاد ايران در امس��ال و س��ال هاي گذشته 
از بي انضباطي در حوزه ه��اي اداري، پولي و مالي رنج 
مي برد. اصلاح س��اختار بودجه در قالب اصلاح مالي 

اس��ت اما دولت به تنهاي��ي نمي توان��د آن را به عمل 
آورد. اي��ن اصلاحات به كمك مجل��س و قوه قضاييه 
نياز دارد. اقتصاد حال حاضر ايران به ش��دت محدود و 
بسته شده است خصوصا با مساله اي نظير تحريم كه 
تمامي تصميمات دولت و فعاليت هاي اقتصادي آن را 

تحت الشعاع قرار داده است.
وي اظهار كرد: به نظر من در بودجه امسال اصلاحات 
س��اختاري ش��روع ش��ده اما كامل نيس��ت و نياز به 
هماهنگي هاي همه جانبه با ساير قوا را دارد. مساله ديگر 
اين است كه بايد اصل را بر وصول مالياتي قرار دهيم و 
از معافيت ها بكاهيم و تبعيضي براي مردم قائل نشويم؛ 
كارمندان، هنرمندان و افرادي كه درآمدهاي ميلياردي 
دارند و همچنين تشكل ها و نهادهاي اقتصادي نظير 

نهاد رياست جمهوري، آستان قدس و ستاد اجرايي امام 
كه درآمد دارند بايد ماليات حقه خود را بدهند.

داريوش ابوحمزه، كارش��ناس حوزه ماليات و بودجه 
با اش��اره به ضرورت اصلاح س��اختاري بودجه گفت: 
نظام بودجه مشكلات ساختاري و ديرينه دارد كه بايد 
ساماندهي مي شد. اما براي بودجه ارايه شده امسال اگر 
دولت مي خواست مدبرانه عمل كند بايد تا قبل از بهار 
سال 97 كه مشخص شد تحريم ها برداشته نمي شود 
اقداماتي صورت مي داد. بس��ياري از معافيت ها مثل 
معافيت هايي كه براي منطقه آزاد در نظر گرفته شده 
اس��ت به فرارهاي مالياتي دامن مي زند و همچنان در 
لايحه وجود دارد و در مجلس ني��ز تداوم پيدا كرده و 

در حال اجراست.

جزييات ۲۵۰ هزار ميليارد تومان منابع و مصارف هدفمندي
سخنگوي ستاد بودجه 99 گفت: بافرض افزايش دو 
درصدي مصرف كل فرآورده هاي نفتي و با احتساب 
درآمد حاصل از افزايش قيمت بنزين، ميزان فروش 
داخلي فرآورده هاي نفت��ي 77 هزار ميليارد تومان 

پيش بيني شده است.
مژگان خانل��و در گفت وگو با مه��ر درباره وضعيت 
هدفمندي يارانه ه��ا اظهار كرد: به اس��تناد قانون 
هدفمندكردن يارانه ها منابع حاصل از اجراي قانون 
مذكور در قال��ب تبصره )14( م��اده واحده لايحه 
بودجه س��ال 1399 كل كش��ور درج شده است كه 
ش��امل منابع حاصل از فروش داخلي فرآورده هاي 
نفت��ي، دريافت��ي حاص��ل از ف��روش صادرات��ي 
فرآورده ه��اي نفت��ي )پ��س از كس��ر مابه التفاوت 
خ��وراك تحويلي و فرآورده هاي نفت��ي دريافتي از 
پالايشگاه ها(، دريافتي حاصل از فروش داخلي گاز 
طبيعي، دريافتي حاصل از فروش برق مش��تركين، 
منابع حاصل از س��وخت نيروگاه ها، منابع حاصل از 
فروش خوراك ميعانات گازي واحدهاي پتروشيمي 

و منابع حاصل از فروش آب مي شود.
سخنگوي ستاد بودجه 99 با اشاره به منابع حاصل 
از فروش داخلي فرآورده ه��اي نفتي گفت: با فرض 
افزايش دو درصدي مصرف كل فرآورده هاي نفتي 
نس��بت به سال جاري و با احتس��اب درآمد حاصل 
از افزاي��ش قيمت بنزي��ن، ميزان ف��روش داخلي 
فرآورده هاي نفتي 77 هزار ميليارد تومان پيش بيني 
شده است كه منابع حاصل از افزايش قيمت بنزين 
به ميزان 31 هزار ميلي��ارد تومان در بخش جداول 
مصرف تبصره مذكور به طور كامل به طرح حمايت 

معيشتي خانوار اختصاص داده شده است.
وي ب��ه دريافت��ي حاص��ل از ف��روش صادرات��ي 

فرآورده هاي نفتي اش��اره كرد و ادامه داد: با عنايت 
به تكميل پالايشگاه س��تاره خليج فارس و افزايش 
خوراك پالايشگاه ها و صرفه جويي حاصل از مديريت 
مصرف داخل��ي بنزين و با احتس��اب تف��اوت نرخ 
تس��عير ارز صادراتي، ميزان درآمد حاصل از فروش 
فرآورده هاي صادراتي تقريبا 2 برابر س��ال جاري به 
ميزان 88 هزار ميليارد تومان پيش بيني شده است.

خانلو با اش��اره به دريافتي حاصل از فروش داخلي 
گاز طبيعي افزود: با عنايت به اصلاح نرخ س��وخت 
واحدهاي پتروشيمي به استناد بند )ك( تبصره )1( 
ماده واحده قانون بودجه س��ال جاري و پيش بيني 
افزايش ميزان ف��روش گاز طبيع��ي، دريافتي اين 
بخش از منابع با 25 درصد رش��د به ميزان 30 هزار 
ميليارد تومان پيش بيني ش��ده است. وي در مورد 

دريافتي حاصل از فروش برق مشتركين هم گفت: 
ب��ا عنايت به ع��دم تغيير فروش ب��رق اين بخش از 
منابع صرفاً با احتساب افزايش ميزان فروش برق به 
مشتركين با 15 درصد رشد معادل 24 هزار ميليارد 

تومان پيش بيني شده است. 
خانلو با اش��اره به منابع حاصل از سوخت نيروگاه ها 
تصريح كرد: ب��ا عنايت به اينكه ه��ر گونه تغيير در 
قيمت س��وخت نيروگاه ها منجر به افزايش قيمت 
فروش برق به مش��تركين مي ش��ود، لذا براي سال 
1399 نيز همانن��د تصميمات متخذه در آيين نامه 
اجرايي تبصره )14( قانون بودجه سال جاري، نرخ 
50 ري��ال )به ج��اي 211 ريال مبن��اي پيش بيني 
لايحه بودجه س��ال 1398( براي ه��ر ليتر فرآورده 
و ه��ر مترمكعب گاز طبيعي كه به عنوان س��وخت 

نيروگاه ها تحويل مي ش��ود، منظور ش��ده است كه 
درآم��د اين بخش در س��قف 425 ميلي��ارد تومان 

تنظيم شده است.
سخنگوي ستاد بودجه 99 به منابع حاصل از فروش 
خوراك ميعانات گازي واحدهاي پتروشيمي اشاره 
كرد و گفت: با احتس��اب ف��روش روزانه 130 هزار 
بش��كه به قيم��ت 95 درص��د فوب خلي��ج فارس، 
پيش بين��ي منابع حاصله ح��دود 25900 ميليارد 
تومان در ردي��ف )6( منابع ج��دول تبصره مذكور 

درج شده است.
وي در م��ورد منابع حاصل از ف��روش آب نيز اظهار 
داشت: با توجه به عدم تغيير قيمت فروش در سقف 

3100 ميليارد تومان برآورد شده است.
خانلو تاكيد كرد: در مجموع منابع حاصل از اجراي 
قانون هدفمندك��ردن يارانه ب��ا مفروضات مذكور 
معادل 250 هزار ميليارد تومان برآورده شده است.

  جزيي�ات مص�ارف ۲۵۰ ه�زار ميلي�اردي 
هدفمندي يارانه ها

اين مقام مسوول در ادامه به مصارف هدفمندسازي 
يارانه ها اش��اره كرد و گفت: مص��ارف در دو بخش 
طبقه بندي ش��ده اس��ت كه بخش اول مصارف به 
استناد قانون هدفمندكردن يارانه ها و قانون ماليات 
بر ارزش افزوده و تبصره هاي لايحه بودجه، 98600 
ميليارد تومان از منابع هدفمندسازي يارانه ها براي 
پرداخت هاي ع��وارض، ماليات ب��ر ارزش افزوده و 
بازپرداخ��ت تعهدات ماده )12( قان��ون رفع موانع 
توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور و ساير 
هزينه هاي حمل و نقل و توزيع فرآورده هاي نفتي و 
توليد و انتقال و توزيع و فروش آب، برق و گاز و سهم 

14.5 درصد شركت ملي نفت از منابع هدفمندسازي 
پيش بيني شده است.

وي اف��زود: بخش دوم مص��ارف در اج��راي قانون 
هدفمندكردن يارانه ها به پرداخت 42800 ميليارد 
توم��ان يارانه نقدي )بدون تغيير نس��بت به س��ال 
ج��اري(، 31 ه��زار ميليارد توم��ان پرداخت طرح 
حمايتي معيشت خانوارها، 12100 ميليارد تومان 
بابت ياران��ه نان و خريد تضمين��ي گندم، 15550 
ميلي��ارد تومان باب��ت كاهش فقر مطل��ق و اجراي 
قانون حماي��ت از معلولين و تبصره ذيل ماده )38( 
قانون جامع خدمات رس��اني ب��ه ايثارگران، 5200 
ميلي��ارد تومان به ط��رح تحول س��لامت، 5525 
ميليارد تومان به حق بيمه سهم دولت اقشار خاص 
از جمله رانندگان حمل و نقل درون و برون شهري 
و قاليباف��ان، 10200 ميليارد تومان به اش��تغال و 
حمل و نقل ريلي و مس��كن و نهاده هاي كشاورزي 
و 29200 ميلي��ارد تومان هم به اس��تناد بند )ب( 
ماده )39(  قانون برنامه ششم توسعه مبني بر ايجاد 
ش��فافيت در مصارف قانون هدفمندكردن يارانه ها 

درج شده است.
س��خنگوي س��تاد بودجه 99 گف��ت: همچنين با 
احتس��اب بخشي از مس��تمري افراد تحت پوشش 
كميته امداد به ميزان 3400 ميليارد تومان مندرج 
در ردي��ف )25( ج��دول مص��ارف هدفمندي، در 
مجم��وع 32600 ميليارد تومان در قالب س��تون 
يارانه ها ذيل برنامه هاي اجرايي دستگاه هاي اجرايي 

ذي ربط درج شده است.
خانلو تاكيد كرد: در مجموع مصارف مربوط به قانون 
هدفمندكردن يارانه معادل 250 هزار ميليارد تومان 

برآورده شده است.
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 شرايط جديد براي 
پذيرش اظهارنامه هاي مالياتي

معاون س��ازمان امور مالياتي اعلام كرد: از عملكرد 
سال 1398 به بعد، در صورتي كه موديان اظهارنامه 
مالياتي خود را با رعايت قوانين و مقررات تنظيم و در 
مهلت قانوني ارايه كنند و در صورت انطباق اطلاعات 
اظهارنامه با پايگاه اطلاعاتي س��ازمان امور مالياتي، 
اظهارنامه بدون رسيدگي مورد پذيرش قرار مي گيرد.

محمد مسيحي با تاكيد بر اجراي مفاد ماده 97 قانون 
ماليات هاي مستقيم، مبناي رسيدگي و تشخيص 
ماليات عملكرد سال 1398 براي اشخاص حقيقي 
و حقوقي را اظهارنامه مالياتي عنوان كرد و گفت: در 
صورتي كه اشخاص حقيقي و حقوقي كه مكلف به 
تسليم اظهارنامه مالياتي هستند، اظهارنامه مالياتي 
خود را با رعايت قانون و مقررات مربوطه تنظيم كنند، 
سازمان امور مالياتي كشور اظهارنامه هاي مالياتي آنها 
را بدون حسابرسي مورد پذيرش قرار خواهد داد و صرفا 
بر مبناي شاخص ها و معيارهاي ريسك درصدي از 
آنها را رسيدگي مي كند. وي تاكيدكرد: تنها درصدي 
از اظهارنامه مالياتي تسليمي با بانك هاي اطلاعات 
مالياتي سازمان امور مالياتي مطابقت داده مي شود 
و بر مبناي ش��اخص و معيارها ريسك مورد ارزيابي 
قرار مي گيرد. معاون درآمدهاي مالياتي سازمان امور 
مالياتي كشور تصريح كرد: درصورتي كه اشخاص ياد 
شده در مهلت قانوني و مطابق مقررات از ارايه اظهارنامه 
مالياتي خودداري كنند، اين سازمان نسبت به تهيه 
اظهارنامه برآوردي براساس ميزان فعاليت و اطلاعات 
به دست آمده اقدام مي كند. طبق اعلام سازمان امور 
مالياتي، مسيحي از موديان مالياتي خواست اظهارنامه 
مالياتي خود براي عملكرد س��ال 1398 را براساس 
رويكرد جديد و مبتني ب��ر واقعيت هاي مترتب بر 
فعاليت اقتصادي خود و با رعايت مقررات قانوني تنظيم 
كنند كه اين موضوع مس��تلزم تهيه اظهارنامه هاي 
مالياتي مبتني بر اسناد و مدارك مثبته است. وي با 
بيان اينكه اجراي دقيق ماده 97 قانون ماليات هاي 
مستقيم موجب افزايش كيفيت حسابرسي مالياتي 
و همچنين كاهش فرايند زم��ان قطعيت مالياتي 
مي ش��ود، گفت: انتخاب براي حسابرسي مالياتي 
مبتني بر ارزيابي ريسك مالياتي موديان موجب بهبود 
و ارتقاي تمكين مالياتي به عنوان شاخص كارايي نظام 

مالياتي مي شود.

 بهره وري بايد
 هدف سازمان ها باشد

رييس س��ازمان ملي بهره وري گفت: در بسياري از 
كشورهاي توس��عه يافته، ارتش  ها همواره پيشران 
توس��عه بوده اند. به گزارش مهر و به نقل از سازمان 
ملي بهره وري، فاطمه پهلواني، در جمع كميته هاي 
بهره وري وزارت دفاع و سازمان هاي تابعه اظهار داشت: 
توجه به بُعد كارايي در بهره وري براي س��ازمان هاي 
ايراني بسيار مهم است. رييس سازمان ملي بهره وري 
افزود: بهره وري هدف غايي عملكرد يك س��ازمان 
اس��ت لذا مي بايست همچون چتري گسترده همه 
اقدامات ديگر اعم از ارتقاي كيفيت فرآيند و فرآورده، 
استانداردس��ازي، ارزيابي عملكرد و ساير اقدامات 
بهبود را در برگيرد. پهلواني نظم و انضباط كاري حاكم 
بر نهادهاي نظامي و دفاع��ي را عامل اوليه كليدي 
براي حركت به س��وي كارآمدي دانست و گفت: در 
بسياري از كشورهاي توسعه يافته، ارتش  ها همواره 
پيشران توسعه بوده اند. توان برنامه  ريزي بالا توام با 
نظم  پذيري و دقت در اجرا در كنار مسووليت  پذيري 
در نيروهاي نظامي از آنها مجموعه هايي پويا و در حال 
رشد ساخته است. همچنين سردار تقي زاده قائم مقام 
وزير دفاع ضمن بيان نمونه  هايي از اقدامات وزارت دفاع 
در استفاده از سرريز فناوري دفاعي در صنايع تجاري 
كشور، بر استفاده بهينه از منابع و كاهش قيمت تمام 
شده محصولات در شرايط كاهش بودجه با رويكرد 
بهره وري به عنوان ي��ك راهكار مهم در ارتقاي توان 

دفاعي كشور در عين جنگ اقتصادي تاكيد كرد.
وي از تبيين »وداجاي آينده« خبر داد و گفت: در حال 
حاضر در صنايع دفاعي جهان در هر 36 ساعت و اخيراً 
در هر 23 ساعت يك پديده يا محصول الكترونيك 
جديد در حال ظهور و ارايه اس��ت و ما نمي  توانيم در 
چنين شرايطي بي تفاوت باش��يم و در تقويت بنيه  

دفاعي كوتاهي كنيم.

اعلام زمان جديد براي ثبت نام 
جاماندگان كمك معيشتي

سخنگوي طرح كمك معيش��تي اظهار كرد: براي 
ثبت نام افراد جامانده از كمك معيشتي كه احساس 
مي كنند اس��تحقاق دريافت آن را دارند و موفق به 
ثبت نام نشده اند زمان مشخصي را اعلام خواهيم كرد.

به گزارش فارس حس��ين ميرزايي درباره بررس��ي 
اطلاعات بانكي متقاضيان دريافت كمك معيشتي 
اظهار كرد: كد ملي افراد متقاضي براي بانك مركزي 
ارس��ال مي ش��ود و اطلاعات مالي آنها بر اساس 11 

شاخص بانكي در 50 گروه بررسي مي شود.
وي افزود: اين شاخص ها از جمله مانده اول و آخر سال 
تراكنش ها گردش حساب و امثال آنها از سه سال قبل 
تا الان به صورت معدل بررسي مي شود. وي در پاسخ به 
پرسشي درباره حذف دريافت كنندگان يارانه نقدي بر 
اساس ليست دريافت كنندگان كمك معيشتي گفت:  
درباره بسته و هرچه غير از آن مطرح شود شايعه است و 
كمك معيشتي ارتباطي با يارانه نقدي ندارد. ميرزايي 
ادامه داد: اگر تصميم جديدي درباره يارانه نقدي اتخاذ 
شود قطعاً از طريق سخنگوي دولت سازمان برنامه و 
بودجه يا ديگر مراجع اطلاع رساني دولت اعلام خواهد 
ش��د. وي درباره جاماندگان ثبت نام دريافت كمك 
معيشتي گفت: براي اينكه افراد جامانده را مشخص 
كنيم براي دريافت بسته حمايتي معيشتي اطلاعات 

خود را ثبت كنند.
سخنگوي طرح معيشتي ادامه داد: ما در ابتدا اول دي 
ماه را مشخص كرديم اما با توجه به اينكه اين اتفاق بايد 
در پليس به علاوه 10 انجام شود زمان نهايي و دقيق را 

اعلام خواهيم كرد.



اخبار

»تعادل«ازتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

لغو محدوديت دفعات خريد ارز مسافرتي تا سقف ۲ هزار يورو 
گروه بانك و بيمه|

با پيگيري ص��ورت گرفته كانون صرافان، محدوديت 
تع��دد و تن��وع خري��د ارز تا س��قف ۲ هزار ي��ورو در 
صرافي هاي مجاز سراسر كشور برداشته شده است. تا 
پيش از اين هر شخص تا سقف ۲ هزار يورو و نهايتا يك 
بار در سال مجاز به خريد ارز بود با اين وجود اگر يك فرد 
در طول سال يك بار به ميزان فرضا ۱۰۰۰ يورو اين ارز 
را دريافت مي كرد، تا پايان سال ديگر اجازه نداشت بار 
ديگر تا سقف ۲ هزار يورو دريافت دوباره داشته باشد كه 

مشكلاتي را به خريداران تحميل كرده بود.
به گزارش »تعادل«، بر اساس سياست هاي ارزي بانك 
مركزي، از س��ال گذشته س��قف خريد ارز مسافرتي 
براي هر كد ملي محدود ش��د و اف��راد با هر كد ملي و 
شماره تلفن به نام شخص مي توانستند فقط يك بار 
در سال تا س��قف ۲۰۰۰ يورو )معادل ۲۲۰۰ دلار( از 
طريق صرافي هاي مجاز بانك مركزي ارز خريد كنند؛ 
به عبارت ديگر اگر ف��ردي ۱۰۰ دلار از صرافي ها ارز 
مسافرتي خريد مي كرد، ديگر اجازه خريد ارز را در آن 
سال نداشت و به عبارت ديگر سهميه ۱9۰۰ يوروي 

باقيمانده اش در آن سال مي سوخت.
حال مشاهدات از معاملات بازار ارز نشان مي دهد كه 
محدوديت تعدد خريد ارز مسافرتي برداشته شده، اما 
سقف رقمي خريد ارز همچنان باقي است.به اين ترتيب 
متقاضيان ارز، از اين پس مي توانند تا سقف ۲۰۰۰ يورو 
در سال به تعداد دفعات نامحدود خريد داشته باشند، 
اما در مجموع امكان خريد بيش از ۲۰۰۰ يورو در سال 
وجود ندارد.اين تصميمي است كه با پيگيري كانون 
صرافان در راستاي كوتاهي دس��ت دلالان و فعال تر 
شدن بازار رسمي ارز انجام شده است.پيش از اين نيز 
مسوولان كانون صرافان از احتمال برداشته شدن اين 
محدوديت خبر داده بودن��د و به اين ترتيب مي توان 
اميد داشت كه با اين تصميم، بازار غير رسمي بيش از 

پيش تضعيف شود.
به اين ترتيب متقاضي��ان ارز، از اين پس مي توانند تا 
س��قف ۲۰۰۰ يورو در سال به تعداد دفعات نامحدود 
خريد داشته باشند، اما در مجموع امكان خريد بيش 
از ۲۰۰۰ يورو در سال وجود ندارد. اين تصميمي است 
كه با پيگيري كانون صرافان در راستاي كوتاهي دست 
دلالان و فعال تر شدن بازار رسمي ارز انجام شده است. 
پيش از اين نيز مس��وولان كانون صرافان از احتمال 
برداشته شدن اين محدوديت خبر داده بودند و به اين 
ترتيب مي توان اميد داشت كه با اين تصميم، بازار غير 

رسمي بيش از پيش تضعيف شود.
روز دوشنبه ۲5 آذر 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلاي ۱478 دلار قيمت گذاري شد و قيمت دلار در 
بازار آزاد نيز ۱۲9۰۰ تومان نرخ گذاري ش��د، قيمت 
خريد ه��ر دلار امريكا در صرافي هاي مجاز ۱۲ هزار و 
۶5۰ تومان و قيمت فروش آن ۱۲ هزار و 75۰ تومان 
است. قيمت هاي حاكي از افزايش ۱5۰ توماني قيمت 
خريد و فروش دلار نسبت به روز يكشنبه است، در اين 
صرافي ها همچنين نرخ خريد هر يورو ۱۳ هزار و 85۰ 
تومان اعلام ش��د. همچنين نرخ ف��روش هر يورو ۱۳ 
هزار و 95۰ تومان است كه نسبت به ديروز 5۰ تومان 
كاهش قيمت دارد. همچنين نرخ فروش هر يورو ارز 
مسافرتي ۱4 هزار تومان است كه از ديروز ۲۰۰ تومان 
بيشتر شده اس��ت، در بانك ها نيز نرخ خريد دلار ۱۲ 
هزار و 4۲۰ تومان و يورو ۱۳ هزار و ۶۱۳ تومان اعلام 

شد كه از روز يكشنبه ارزان تر شد.
روز دوشنبه با اعلام نرخ اونس طلاي جهاني و دلار آزاد 
به قيمت ۱۲ هزار و 9۰۰ تومان در بازار آزاد، قيمت طلا 
و س��كه اندكي افزايش يافت، بر اين اساس مظنه يك 
مثقال طلاي آب شده ۱7 عيار يك ميليون و 9۶۰ هزار 
تومان، هر گرم طلا ۱8 عيار 45۲ هزار و 5۰۰ تومان، 
سكه طرح جديد 4 ميليون و 485 هزار تومان، طرح 
قديم 4 ميليون و 4۱۰ هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون 

و ۳7۰ هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 47۰ هزار 
تومان و سكه گرمي نيز 9۱۰ هزار تومان معامله شد.

 در س��امانه س��نا نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار به
۱۲ ه��زار و ۶۰۰ تومان و قيمت فروش آن به ۱۲ هزار 

و 7۰۰ تومان رسيد. 
همچني��ن ن��رخ لحظ��ه اي ه��ر ي��ورو ب��ه قيمت 
 ۱۳ ه��زار و 8۰۰ توم��ان خري��داري و ب��ه قيم��ت

۱۳ هزار و 9۰۰ تومان به فروش رسيده است. سامانه 
سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز يكشنبه ۲4 آذر 98 
را ب��راي دلار ۱۲ هزار و 5۶۳ توم��ان، يورو ۱۳ هزار و 
89۲ تومان، پوند انگليس ۱۶ هزار و 49۶ تومان، درهم 
امارات ۳ هزار و 4۳4 تومان، لير تركيه ۲ هزار و ۲44 

تومان و يوآن چين يك هزار و 88۶ تومان اعلام كرد.
در بازار از رسمي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي 
روز دوشنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ ۱4 ارز مانند 
يورو و پوند افزايش و قيمت ۲۰ واحد پولي ديگر كاهش 
يافت؛ نرخ دلار و ۱۲ ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اساس 
اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز »دوشنبه 
بيست و پنجم آذر ماه 98« 4۲ هزار ريال قيمت خورد. 
هر پوند انگليس 5۶ ه��زار و ۲۲7 ريال و هر يورو نيز 

4۶هزار و 75۲ ريال ارزش گذاري شد.

  طلا از صعود بازماند
از س��وي ديگر، قيمت طلا در معاملات روز دوشنبه 
بازار جهان��ي تحت تاثير توافق امريكا و چين روي فاز 
اول پيمان تجاري كه تقاضاي س��رمايه گذاران براي 

دارايي هاي امن را كمتر كرد، پايين رفت.
به گزارش ايسنا، هر اونس طلا براي تحويل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور ۰.۱ درصد كاهش 
پيدا كرد و در ۱474 دلار و 4۶ س��نت ايستاد، در بازار 
معام��لات آتي امري��كا، هر اونس طلا ب��ا ۰.۲ درصد 

كاهش، ۱478 دلار و 8۰ سنت معامله شد.
بازارهاي س��هام آس��يايي در معاملات روز دوشنبه 
از تواف��ق بزرگ ترين اقتصادهاي جه��ان كه اعمال 
تعرفه ه��اي جدي��د روي واردات كالا را معل��ق كرد، 

استقبال كرده و صعود كردند.
به گفت��ه بنجامين ل��و، تحليلگر ش��ركت »فيليپ 
فيوچرز«، س��رمايه گذاران پس از اعلام فاز اول توافق 
تجاري، به ميزان فزاينده اي ريس��ك پذير شده اند و 
اين موضوع قيمت طلا را تحت فشار كاهشي قرار داده 

اس��ت. البته افت ارزش دلار از قيمت طلا پشتيباني 
كرده اس��ت. شاخص دلار در برابر س��بدي از ارزهاي 
رقي��ب كاهش پي��دا كرد و ط��لا را ب��راي خريداران 
غيرامريكاي��ي ارزان تر كرد. راب��رت لايتيزر، نماينده 
تجاري امريكا روز يكش��نبه اظهار كرد كه اين توافق 
صادرات امريكا به چين را در دو سال آينده تقريبا دو 
برابر مي كند و با وج��ود نياز به ترجمه و بازبيني متن 

سند، تقريبا تمام شده تلقي مي شود.
به گفته اس��تفن اينس، استراتژيس��ت ارشد بازار در 
شركت اكس��ي تريدر، فاز اول توافق مطابق انتظارات 
بازار نبود و احتمالا براي احياي كامل اعتماد تجاري 
يا بهبود معني دار صادرات يا س��رمايه گذاران، كافي 
نخواهد ب��ود. معامله گران اكنون به مس��ير طولاني 
رس��يدن به فاز دوم توافق تجاري معطوف شده اند و 
بنابراين طلا همچنان مي تواند تحت تاثير تش��ديد 

تنش هاي تجاري صعود كند.
قيمت طلا كه در شرايط بي ثباتي اقتصادي و سياسي 
به پناهگاه مطمئن سرمايه تبديل مي شود از ابتداي 
امسال تاكنون حدود ۱5 درصد رشد كرده كه عمدتا 
تحت تاثير جنگ تجاري امريكا و چين و تاثير منفي 

آن بر رشد اقتصاد جهاني بوده است.
بر اساس گزارش رويترز، آمار كه روز جمعه در امريكا 
منتشر شد، نشان داد خرده فروشي در نوامبر كمتر از 
حد مطلوب رشد كرده است زيرا امريكايي ها با وجود 
بهبود وضعيت بازار كار، ميزان هزينه را كاهش دادند.

در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس پالاديوم براي 
تحويل فوري با ۰.۶ درصد افزايش، به ۱94۱ دلار و 5۳ 
سنت رسيد. هر اونس نقره براي تحويل فوري با ۰.۱ 
درصد افزايش، به ۱۶ دلار و 94 سنت رسيد. هر اونس 
پلاتين براي تحويل فوري با ۰.۲ درصد افزايش، 9۳۰ 

دلار و ۱۲ سنت معامله شد.

  دلار در بازارهاي جهاني عقب نشست
همچنين ش��اخص دلار در براب��ر همتايانش باز هم 
كاهش يافت. به گزارش رويترز، پس از مدت ها انتظار 
بازارهاي مالي ب��ا دو خبر خوب در حوزه كلان مواجه 
شده اند: خروج همراه با توافق انگليس از اتحاديه اروپا 
بيش از هر زمان ديگري محتمل به نظر مي رسد و در 
حوزه جنگ تجاري نيز دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا اعلام كرده اس��ت كه چين و امريكا پس از ۱7 

ماه اختلاف بر سر مسائل تجاري به فاز نخست توافق 
دست يافته اند. قرار است امريكا از برنامه قبلي خود براي 
افزايش تعرفه روي واردات محصولاتي به ارزش ۱5۶ 
ميليارد دلار از چين صرف نظر كند و در طرف مقابل، 
چين ميزان افزايش خريد محصولات كش��اورزي از 

امريكا را افزايش دهد.
توافق اوليه امريكا و چين بر سر مسائل تجاري مي تواند 
تا حد زيادي به نگراني ها از يك جنگ تجاري تمام عيار 
خاتم��ه دهد. طبق گفت��ه رابرت لايت هاي��زر، وزير 
بازرگاني امريكا قرار است طبق مفاد فاز نخست توافق 
تجاري، امريكا ميزان صادرات خود به چين را دو برابر 
كند. كس��ري بزرگ تراز حساب تجاري با چين يكي 
از اصلي ترين دلايل امريكايي ها براي ش��روع جنگ 

تجاري با چين بود. 
ش��اخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل س��بدي از 
ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد، با ۰.۲ درصد كاهش 
در مقايسه با روز يكش��نبه و در سطح 9۶.555 واحد 
بس��ته ش��د. نرخ برابري هر فرانك س��وييس معادل 

۱.۰۱۶9 دلار اعلام شد.
جاي��ن دويل، قائم مق��ام بخش تجارت در موسس��ه 
»تمپوس اين« گفت: بازاره��ا با اخبار مهم متعددي 
روبه رو شدند و احتمالا تا مدت ها شاهد جنگ تعرفه اي 
بين چين و امريكا نخواهيم بود. در نتيجه به يك پايان 
شگفت انگيز رس��يده ايم هرچند كه كمبود جزييات 
توافق باعث ش��ده است تا برخي معامله گران هنوز به 

ديده ترديد به مساله توافق نگاه كنند.
واقع مهم ديگر در بازارهاي مال��ي در حوزه برگزيت 
اتفاق افتاد: حزب حاكم محافظه كار به رهبري بوريس 
جانسون به پيروزي قاطعي در برابر رقباي خود دست 
يافت كه از زمان نخست وزيري مارگارت تاچر تاكنون 
بي سابقه بوده است. حزب كارگر كه طرفدار برگزاري 
همه پرسي مجدد درخصوص برگزيت بود، در بسياري 
از پايگاه هاي س��نتي خود نيز دچار شكست شد و در 
نتيجه اين اتفاق، جرمي كوربين، رهبر اين حزب اعلام 

كرد از سمت خود كناره گيري مي كند.
ريش��ي س��وناك، نماينده مجلس انگليس از حزب 
محافظه كار ابراز اميدواري كرده است كه لايحه توافق 
دولت انگليس با اتحاديه اروپا بر سر چگونگي خروج 
از اين اتحاديه تا پيش از كريس��مس )9 روز ديگر( در 
مجلس تصويب شود. كارولين فيربرين، مدير موسسه 

»س��ي بي آي« گفت: پيروزي قاط��ع محافظه كاران 
باعث شده است تا عدم قطعيت به حداقل برسد. سوال 
اينجاست كه نخس��ت وزير تا چه حد از اين اكثريت 
براي تعيين شرايط آينده روابط با اتحاديه اروپا استفاده 
خواهد كرد و كار واقعي تازه ش��روع شده است. براي 
دول��ت اين خيلي مهم خواهد بود ك��ه اطمينان را به 
فعالان تجاري بازگردان��د و اين كار بايد هرچه زودتر 
صورت گيرد. فعالان نمي خواهند ديگر با كابوس خروج 
بدون توافق مواجه شوند. در آخرين دور از معاملات، 
پوند با افزايش نيرومند ۰.۲ درصدي نسبت به روز قبل 
خود و به ازاي ۱.۳4۱4 دلار مبادله شد. يورو نيز مانند 
بسياري از ارزهاي ديگر در برابر دلار صعودي بود و با 
۰.۰5 درصد افزايش به ۱.۱۱4۲ دلار رسيد. همچنين 
هر دلار امريكا به ۱.۳۱5۲ دلار كانادا افزايش يافت. در 
برابر همتاي سنگاپوري، هر دلار به ازاي ۱.۳55۶ دلار 

سنگاپور مبادله شد.
آدام كول، كارشناس ارشد مسائل ارزي در موسسه »آر 
بي سي كپيتال ماركتس« گفت: هنوز نا اطميناني هايي 
زيادي در خصوص آينده روابط انگليس و اتحاديه اروپا 
وجود دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد كه چه 

اتفاقي در نهايت رخ خواهد داد. 
در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار 
به ۱۰9.۳779 ين رسيد. در برابر همتاي استراليايي، 
ه��ر دلار امريكا ب��ه ازاي ۱.4545 دلار مبادله ش��د. 
همچنين نرخ برابري دلار معادل ۶.987۱ يوان چين 

اعلام شد.

  روزهاي درخشان پوند
با تداوم رون��د صعودي پوند، ارزش ارز انگليس��ي به 
بالاترين س��طح ۱8ماه اخير رسيد. به گزارش ايسنا، 
واكنش بازار ارز به پيروزي قاطع حزب محافظه كار به 
رهبري بورس جانسون در انتخابات انگليس كماكان 
ادامه دارد و تقاضاي بس��يار زياد ب��راي خريد پوند از 
سوي معامله گران باعث شده است تا ارز انگليسي وارد 
مداري كاملا صعودي شود. در نخستين روز از معاملات 
هفتگي ارزي، ارزش پوند در برابر دلار به بالاترين سطح 
۱8 ماه اخير و در برابر يورو به بالاترين سطح سه سال 

اخير رسيد. 
طبق اعلام پايگاه خبري پوند استرلينگ، ۱۶ دسامبر 
نرخ برابري هر پوند مع��ادل ۱.۳۳87 دلار و ۱.۳۱۶8 
فرانك س��وييس اعلام شد. همچنين پس از مدت ها 
پوند موفق شد تا كانال ۱.۲ يورويي را بشكند و هر پوند 
تا ۱.۲۰۲۱ يورو صعود كند. در برابر ارزهاي آس��يايي 
نيز پوند كاملا صعودي بود تا جايي كه هر پوند به ازاي 
95.۰۰۱۱ روپيه هند، ۱.948۲ دلار استراليا، ۱.8۱47 
دلار س��نگاپور، ۱4۶.4۳۶۲ ين ژاپن و 9.۳5۲۲ يوان 
چين مبادله ش��د. دريك هالپن��ي، مدير تحقيقات 
بازارهاي جهاني در بانك »ميتسوبيشي« گفت: به نظر 
مي رسد اكنون يكي از طلايي ترين زمان ها براي پوند 
در سال جاري باش��د. نتايج قاطع انتخابات خيلي به 

صعود پوند كمك كرد.
بوريس جانسون وعده داده است كه بلافاصله پس از 
تشكيل دولت جديد، انگليس را روز سي و يكم ژانويه از 
اتحاديه اروپا خارج كند. انگليس و اتحاديه اروپا تاكنون 
سه مرتبه بر سر چگونگي برگزيت به توافق رسيده اند 
كه هر س��ه بار به دليل مخالفت مجل��س انگليس با 
طرح هاي پيشنهادي اين كار به تعويق افتاده است. با 
اين حال برخي كارشناسان معتقدند كه كار اصلي تازه 
شروع شده است و بايد مذاكرات جامعي براي ترسيم 

روابط مالي، بانكي و تجاري با اتحاديه اروپا آغاز شود.
كنتين فيتسيمن، كارشناس بازار ارز در موسسه »تي 
رو« گفت: اين تازه ش��روع ماجرا اس��ت و كار اصلي، 
مذاكره با اتحاديه اروپ��ا در خصوص چارچوب روابط 
آينده خواهد بود. فكر مي كنم اين مذاكرات پيچيده 

و زمانبر باشند.

بار تامين مالي روي دوش بانك ها
در ح��ال حاضر مهم ترين بخش رون��ق توليد، تامين 
مالي بنگاه هاس��ت و اين در حالي است كه بانك ها به 
تنهايي از پس تامين مالي بنگاه ها برنمي آيند و در اين 
ش��رايط روش هاي نوين تامين مالي اهميت ويژه اي 

پيدا مي كنند.
به گزارش ايسنا، در ش��رايط امروز كشور تامين مالي 
يكي از مهم ترين الزاماتي است كه به منظور دستيابي 
به رونق توليد و همچنين تحقق اقتصاد مقاومتي بايد 
مورد بازبيني واقع شده و در اين راستا بايد استفاده از 

روش هاي نوين را براي اين امر در دستور كار قرار داد.
به گفته بسياري از كارشناسان، اقتصاد ايران بانك محور 
است و به گفته رييس كل بانك مركزي 9۰ درصد تامين 
مالي بنگاه هاي اقتصادي توس��ط شبكه بانكي انجام 
مي ش��ود، اما با وجود كمبود نقدينگي در اكثر صنايع 
كشور و همچنين مشكلات مترتب نظام بانكي و بودجه 

دولت، اعطاي تس��هيلات بانكي به توليد با مشكلات 
عديده اي مواجه است.

بنابراين خدمات مالي سنتي تنها مي تواند بخشي از 
طيف گسترده نيازمندي هاي صنايع را پوشش دهد 
و چنانچه بخواهيم حلق��ه خدمات تامين مالي را در 
كش��ور تكميل كنيم، بايد به ساير روش هاي مرسوم 
در دنيا متوسل ش��ويم كه يكي از كاربردي ترين اين 
روش ها تامين مالي زنجيره تامين اس��ت. منظور از 
زنجيره تامين، تمام كارهايي است كه باعث مي شوند 
تا مواد اوليه به كالاهاي نهايي تبديل شوند و به دست 

مشتري برسند.
يك زنجيره مي تواند شامل تامين مواد اوليه، حمل مواد 
اوليه به محل توليد، انبار كردن مواد، اس��تفاده از مواد 
اوليه براي س��اخت كالاها، توزيع كالاهاي توليد شده 

و در نهايت رسيدن كالا به دست مصرف كننده باشد.

با توجه به اينكه چند س��الي اس��ت كه سياست ها و 
شعارهاي اصلي كش��ور بر پايه رشد اقتصادي است و 
امسال نيز س��ال رونق توليد نام گرفته است، توجه به 
نيازهاي بخش توليد براي تامين مالي و رونق اين بخش 

اهميت بسياري دارد.
بر اساس آنچه در دنيا مرسوم است، در روش تامين مالي 
 Open زنجيره تامين، معاملات به روش حس��اب باز
account انجام مي ش��ود. كه اين روش به خريدار و 
 bill( فروش��نده امكان مي دهد با بهره گيري از برات
of exchange( و بدون اتكا به ضمانت شبكه بانكي 
 )LC( معامله كرده و بدون بهره گيري از اعتبار اسنادي

در زنجيره هاي تامين مالي ورود كنند.
بنا بر گزارشات، در س��ال ۲۰۱۳ حجم تراكنش هاي 
حساب باز حدود 8۰ درصد تراكنش هاي سوييفت را به 
خود اختصاص داده است و اين نرخ روز به روز افزايش 

پيدا مي كند كه حاكي از توجه ويژه كشورهاي پيشرفته 
به اين روش است.

در ايران نيز سامانه كشوري كسب وكار به كسب وكار 
يا سككوك مدتي اس��ت كه راه اندازي شده و يكي از 
اصلي ترين كاربردهاي اين پلتفرم، تامين مالي زنجيره 

تامين است.
در اين پلتفرم، تامين مالي بر اساس فعل و انفعال تجاري 
صورت گرفت��ه و از اعتبار به جاي پول نقد بهره گيري 
مي شود و با اين ش��يوه، تامين مالي دقيقا در موضوع 
استفاده مي ش��ود و خارج كردن تامين مالي از مسير 
هدف گذاري ش��ده صرفه اقتصادي خود را از دس��ت 

خواهد داد.
طي زنجيره، رونق توليد بنگاه هاي كوچك و متوسط 
باي��د از طري��ق ارتقاي كاراي��ي منابع اتف��اق بيفتد، 
به طوري كه در روش سنتي هر حلقه زنجيره به صورت 

موازي تامين مالي مي شد كه با شيوه نوين در سككوك 
يك حلقه تامين مالي شده و اثرات آن تامين مالي در 

حلقه هاي ديگر بروز مي كند.
بنابراين اين نوع عملك��رد در اين پلتفرم هم مي تواند 
بخشي از بار تامين مالي را از دوش بانك ها بردارد و هم 
موجب مي شود تسهيلات اختصاص يافته به بنگاه ها 

هدفمند شده و در محل واقعي مصرف شود.
در حال حاضر س��ككوك اقدامات گسترده اي را براي 
توسعه و گسترش اين س��امانه و ارايه خدمات مالي از 
طريق اين پلتفرم به فعالان اقتصادي انجام داده  كه البته 
با حمايت هاي بيشتر بانك مركزي به ويژه در زمينه رفع 
مقررات زائد در اين حوزه مي توان از طرفي شاهد رونق 
بيشتر توليد و اقتصاد كشور با بهره گيري از اين روش 
نوين تامين مالي بود و از سوي ديگر بخشي از بار تامين 

مالي بنگاه هاي اقتصادي را از دوش بانك ها برداشت.

كارشناسانبااشارهبهظرفيتهايموجودشركتهايبيمهمطرحكردند

احتمالبازنگريدرمحاسبهضريبتوانگريبيمه
يك كارشناس بانكي با اشاره به اهميت توانگري مالي در 
برخي مناقصه هاي بزرگ بيمه اي از احتمال بازنگري در 

فرمول محاسبه اين ضريب خبر داد.
محمد مهدي عزيزي اميري در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه توانگري مالي در راستاي كسب اطمينان بيشتر از 
ايفاي تعهدهاي شركت هاي بيمه در قبال بيمه گذاران 
تعريف شده است، اظهار كرد: ارزيابي اين ضريب در دنيا 
فرمول هاي مختلفي دارد كه در ايران نيز با فرمول خاصي 
محاسبه مي شود. صاحب نظران انتقاداتي به سيستم 

فعلي ارزيابي توانگ��ري مالي بيمه ها دارند كه احتمالا 
اين فرمول مورد بازنگري قرار گيرد. وي ادامه داد: برخي 
مي گويند كه ضريب توانگري مالي يك عدد اس��ت و 
همه جنبه ه��ا را در بر نمي گيرد و بايد تغييراتي در آن 
ايجاد شود كه بيشتر اين افراد مديران عامل بيمه هايي 
هستند كه خودشان مالك نيز هستند. به گفته عزيزي 
اميري، مهم تر از ضريب توانگري مالي، بحث رتبه بندي 
شركت هاي بيمه اس��ت كه ضريب توانگري مالي نيز 
در ذيل آن ديده مي ش��ود و در همه ج��اي دنيا نيز به 

همين شكل است. بحث توانگري مالي كه اكنون روي 
آن تمركز شده، ممكن است در سال هاي آتي چندان 
اهميت نداش��ته باش��د، اما به هر حال از اين جهت كه 
شركت ها تا چه اندازه بيمه گذاران خود را براي پرداخت 
خس��ارت مطمئن كنند، اهميت دارد. اين كارشناس 
صنعت بيمه با بيان اينكه ضريب توانگري مالي چه در 
بخش بيمه گري، چه سرمايه و بازار براي شركت ها مهم 
اس��ت، گفت: اين ضريب بين شركت ها در بازار رقابت 
نوعي رنكينگ به حساب مي آيد. عزيزي اميري درباره 

ش��رايط انعقاد قراردادهاي بزرگ با شركت هاي بيمه 
اظهار كرد: ممكن اس��ت ش��اخص اول اين شركت ها 
توانگري مالي باشد و معمولا هم اين طور بود كه بستگي 
دارد در كدام قسمت باشد؛ چرا كه در بحث بيمه هاي 
ثالث، بدنه و درمان ممكن است خيلي تاثيرگذار نباشد، 
اما در مناقصه هاي بزرگ، خود بيمه گذار ش��رايطي را 
اعلام مي كند كه براي مثال توانگري ش��ركت بايد در 
سطح ۱ يا ۲ باشد. وي خاطرنش��ان كرد: اين موضوع 
در همه مناقصه ها صادق نيس��ت، اما بخش بزرگي از 

بيمه گذاران بزرگ اين شرايط را ملاك قرار مي دهند و 
ممكن است در بخش بازار نيز يك مزيت رقابتي باشد. 
توانايي شركت هاي بيمه در پرداخت خسارت ها نسبت 
به س��رمايه اي كه دارند را توانگري مالي مي نامند. بالا 
بودن ضريب توانگري شركت هاي بيمه نشان از آن دارد 
كه اين شركت ها بيمه نامه هاي خود را به درستي صادر 
و خسارت را به درستي پرداخت مي كنند و ساير موارد را 
نيز به خوبي در نظر مي گيرند تا بتوانند از عهده پرداخت 

خسارت هاي خود برآيند.
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توصيه بانك مركزي 
در مورد رمز دوم 

رواب��ط عمومي بانك مركزي ب��ه اطلاع هموطنان 
عزيز مي رس��اند طي اعلام قبلي، از ابتداي دي ماه، 
انجام پرداخت و خريدهاي اينترنتي با رمز دوم فعلي 
امكان پذير نمي باش��د. لذا مشتريان محترم بانكي 
چنانچه تاكنون نسبت به فعال سازي »رمز دوم پويا« 
اقدام نكرده اند، هرچه سريع تر با مراجعه به شعب يا 
وب س��ايت بانك يا طي ارتباط با مركز تماس بانك 
خود، اقدامات لازم را انجام دهند. ش��ايان ذكر است 
بانك ها بر اس��اس درخواست مش��تريان، رمز دوم 
يك بار مصرف )پويا( را به شماره تلفن همراه ايشان از 
طريق پيامك ارسال مي كنند. براي بهره مندي از اين 
خدمت، مشتريان بانكي صرفا شماره تلفن همراه خود 

را به بانك اعلام نمايند.

بانك مركزي، مديريت تجارت 
بدون نفت را پيگيري مي كند

 دي��دار معاون ارزي بانك مركزي با س��فراي جديد 
الانتصاب ايران در كش��ورها با هدف آشنايي بيشتر 
سفرا با مسائل بانكي و مراودات اقتصادي صبح  ديروز 
در بانك مركزي برگزار شد.  به گزارش روابط عمومي 
بانك مركزي، غلامرضا پناهي، مع��اون ارزي بانك 
مرك��زي در اين ديدار با بي��ان اينكه تعاملات بانك 
مركزي و وزارت خارجه مستمر و بهينه است و تاكنون 
منتج به نتايج مفيدي شده است؛ گفت: مسائل بانكي 
و نقل و انتقال پول بخش مهمي از مراودات تجاري 
و اقتصادي كشور اس��ت.  پناهي با تشريح وضعيت 
كنوني روابط بانكي كش��ور با ساير كشورها تصريح 
كرد: به رغم تحريم هاي موجود خوشبختانه تاكنون 
از نظر تامين ارز واردات مش��كلي نداشته ايم و مازاد 
عرضه ارز در سامانه نيما نشانگر كاركرد روان و مثبت 
اين سامانه است است.  پناهي افزود: سياست بانك 
مركزي مديريت تجارت خارجي كشور بدون نفت 
است و اس��تفاده از كليه پتانسيل هاي صادرات غير 
نفتي در اين مسير در دستور كار قرار دارد. معاون ارزي 
بانك مركزي با تشريح راه هاي بازگشت ارز حاصل از 
صادرات به كشور گفت: ارز حاصل از صادرات بايد به 
چرخه اقتصادي كش��ور بازگردد و پشتوانه تجارت 
خارجي كشور باشد.  وي تاكيد كرد: صادرات ريالي به 
معناي خروج سرمايه كشور است و لذا بانك مركزي 
آن را به رسميت نمي شناس��د. پناهي با بيان اينكه 
تلاش براي اتصال سامانه سپام به بانك هاي خارجي 
ادامه دارد، افزود: توزيع ريسك تمركز تجاري كشور 
از طريق ايجاد تنوع در مبادي ورودي كالاهاي مورد 
نياز به واسطه شناس��ايي كالاهاي مازاد كشورها و 
مورد نياز كشور و نيز توسعه مكانيسم تهاتر با كشورها 
اولويت هاي بانك مركزي اس��ت كه اقدامات سفرا و 
نمايندگان وزارت خارجه مي تواند در اين مسير بسيار 
راه گشا باش��د.  در ادامه اين ديدار سفراي حاضر در 
جلسه ابهامات و پرسش هاي خود در خصوص مسائل 
بانكي و روابط كارگزاري را مطرح كرده و در مورد آنها 

به بحث و تبادل نظر پرداختند.

ارتقاي ضريب امنيت 
تراكنش ها با اجراي رمز دوم 

يك كارشناس بانكي گفت: با استفاده تمام جامعه از 
رمزهاي پويا ميزان جرايم كاهش  مي يابد و ضريب 
امنيت در تراكنش ها رشد پيدا مي كند. علي يكتا در 
گفت وگو با ايبِنا با اشاره به اجراي طرح رمز دوم پويا از 
ابتداي دي ماه گفت: در سال هاي اخير جرايم آنلاين 
در كشور افزايش بسيار زيادي داشته و اين موضوع 
براي بانك ها با توجه به خس��ارت ديدن مشتريان 
ايجاد مش��كل كرده كه اجراي طرح رمز دوم پويا از 
ابتداي دي ماه و ارتقاي امنيت تمامي تراكنش هاي 
بدون حض��ور كارت مي تواند دغدغه هاي بانك ها و 
نگراني مشتريان درباره امنيت را رفع كند؛ اعتقاد دارم 
يك بار مصرف سازي رمزهاي كارت بانكي از جمله 
رمز دوم بايد بسيار زودتر اجرايي مي شد تا با استفاده 
تمام جامعه از رمزهاي پويا ميزان جرايم كاهش يافته 
و ضريب امنيت در تراكنش ها رشد پيدا كند. وي ادامه 
داد: مشتريان بايد بدانند كه فعال سازي و دريافت رمز 
دوم يك بار مصرف به معناي تضمين ارايه امنيت پايدار 
در تراكنش هاي اينترنتي است و ضرورت دارد تا هر چه 
سريع تر نسبت به فعال كردن رمز دوم پويا اقدام كنند؛ 
بر اساس آمار، بانك توسعه تعاون صدمه چنداني از 
فيشينگ و كلاهبرداري هاي مبتني برداشت غيرمجاز 
از سرقت اطلاعات كارت مانند رمز دوم نديده، اما با 
رمزهاي يك بار مصرف و افزايش سطح امنيت، نگراني 
مش��تريان رفع خواهد شد. وي با اش��اره به آمادگي 
كامل بانك توسعه تعاون براي اجراي رمز دوم يك بار 
مصرف گفت: توسعه ابزارهاي ارايه رمز يك بار مصرف 
به مشتريان، طبق الزامات بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران در راستاي ارتقاي امنيت تراكنش هاي 
غير حضوري بوده و اميدواريم با اجرايي ش��دن اين 
طرح از ابتداي دي ماه كمترين ميزان سوءاستفاده از 
مشتريان در شبكه بانكي و پرداخت را شاهد باشيم. 
يكتا خاطرنشان كرد: يكي از مشكلاتي كه در حوزه 
رمز دوم يك بار مصرف وج��ود دارد، حركت تمامي 
بانك ها براي توسعه راهكارهاي ارايه رمز پويا بر بستر 
تلفن همراه هوشمند است و صرفا زيرساخت پيامك 
براي صاحبان موبايل هاي غير هوشمند با همكاري 
بانك مركزي در نظر گرفته شده؛ اين در حالي است 
كه بايد توسعه راهكارهاي جديد و بسترهاي متنوع 
براي بانك ها به صورت جدي دنبال شود تا برخي از 
مشتريان دچار صدمه ناشي از ديده نشدن و در نظر 
گرفته نشدن نش��وند. وي با اشاره بر اهميت سامانه 
هريم تاكيد كرد: بانك مركزي در حوزه زيرساخت 
رمز پوياي بانك ها آسيب شناسي كرد و متوجه شد 
كه صرفا 5 درصد از نياز رمز دوم پويا با اپليكيشن ها 
پوشش داده شده، بر همين اساس طراحي و توسعه 
سامانه هدايت رمز يك بار مصرف بانكي تحت عنوان 
هريم به منظور ايجاد يك ابزار عمومي و ساده براي ارايه 
رمز دوم يك بار مصرف در دستور كار قرار گرفت تا از 
هر جنس مشتري بتواند از اين خدمت استفاده كند.



روي خط خبر

روي خط شركت ها

5 بازار سرمايه

در يك نشست تخصصي مطرح شد

لزوم سجامي شدن صندوق ها  به دليل حجم بالاي نقدينگي
گروه بورس|

توسعه زير ساخت هاي فناوري اطلاعات همواره يكي 
از مهم ترين عوامل رش��د و ترقي بازارهاي مالي است. 
از آنجا كه ظرفيت اينترنت در بازارهاي س��هام و ساير 
بازارهاي مالي به گسترش دسترسي اشخاص حقيقي 
و شركت ها منجر مي شود از اين رو توجه به اين مقوله در 
ميان تمامي متصديان بازار در سراسر جهان از مقبوليت 
ويژه اي برخوردار است. توسعه زير ساخت هاي اينترنتي 
نه تنها افزايش امكان دسترس��ي به زيرس��اخت هاي 
معاملاتي مي شود بلكه با گسترش در ميان آحاد جامعه 
و افزايش استفاده از بستر معاملات سهام، اين امكان را 
فراهم مي كند كه به جز ساختار هاي قبلي امكان ايجاد 
قابليت هاي جديد براي بهبود كيفيت سرمايه گذاري 

نيز فراهم شود. 
بن��ا ب��ر چني��ن قابليت هاي��ي توجه به گس��ترش 
زيرس��اخت هاي فناوري اطلاعات با رويكرد عملياتي 
در بازار س��رمايه افزايش يافته است. بر همين اساس 
»سجام« يكي از زير ساخت هايي است كه در سال هاي 
اخير گسترش يافته است. اين سامانه توسط شركت 
س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه 
راه اندازي شده كه از جمله وضايف آن رسيدگي به امور 
مربوط به ثبت، نگهداري، انتقال، مالكيت اوراق بهادار و 

تسويه وجوه معاملات است.
ش��ركت ياد ش��ده از طريق افزايش كارايي پاياپاي 
و تس��ويه معاملات و كاه��ش هزينه هاي معاملاتي، 
كاهش ريسك جعل، سرقت و مفقودي اوراق بهادار 
نقش مهم��ي در افزايش كارآم��دي معاملات اوراق 
بهادار ايفا مي كند. س��امانه »سجام« در حال حاضر 
توانس��ته نقش بس��زايي در افزايش دقت و سرعت 
صدور كدهاي معاملاتي ايفا كند. همچنين آنطور كه 
مقامات شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و 
تسويه وجوه )سمات( عنوان كرده اند، قرار است تا از 
سال آتي مجامع سالانه شركت ها به شكل برخط و از 
طريق »سجام« در دسترس سهامداران قرار گيرند. 
چنين امكاني از آن جهت حائز امنيت است كه حضور 
مجازي در مجام��ع مي تواند بر آگاهي س��هامداران 
نسبت به عملكرد ش��ركت ها بيفزايد و مشكل عدم 
حض��ور فيزيكي آنها در اين جلس��ات را مرتفع كند. 
همچنين پرداخت س��ود س��هامداران از طريق اين 
سامانه يكي ديگر از خدماتي است كه گفته شده در 

آينده محقق خواهد شد. 
ب��ا اين ح��ال تلاش هاي س��ازمان بورس و ش��ركت 
س��پرده گذاري مركزي به اين زمينه محدود نش��ده 
و آنطور كه مقامات س��ازمان و مس��وولان »سمات« 
مطرح كرده اند، به دنبال توس��عه بيشتر كاركردهاي 
فناوري اطلاعات در بازار س��رمايه هستند. در همين 
راستا نشست معرفي سندباكس شركت سپرده گذاري 

مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه، برگزار شد.

در اين نشست عليرضا ماهيار مشاور مديرعامل شركت 
سپرده گذاري مركزي در جمع فعالان صنعت فناوري 
مالي و بورسي گفت: در يكسال اخير ۲ و نيم ميليون نفر 

در سامانه سجام ثبت نام كرده اند.
وي با تاكيد بر ضرورت توسعه سرويس ها و اپليكيشن ها 
ب��راي اراي��ه خدمات در بازار س��رمايه كش��ور گفت: 
هم اكنون بيش از ۱۲ ميليون كد معاملاتي ثبت شده در 
كشور داريم، اما همچنان ضريب نفوذ بازار سرمايه نياز 
به افزايش دارد. اين در حالي است كه اگر سهام عدالت 
نيز از طريق بورس آزادس��ازي شود، چيزي حدود ۴۰ 

ميليون نفر ديگر داراي كد سهامداري خواهند شد.

فعالاناصليبازارسرمايهسجاميشدهاند
مشاور مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي افزود: 
آمارها نشان مي دهد از ابتداي سال جاري افرادي كه 
حداقل يك معامله داشته اند يك ميليون و ۸۰۰ هزار 
نفر بوده اند كه از اين ميان ۴۵۰ هزار نفر طي ۳۵ هفته 
گذشته از سال حداقل هفته اي يك معامله داشته اند. 
همچنين بر اس��اس آمارها ۸۵ درصد افراد سجامي از 
ابتداي س��ال بيش از ۱۰۰۰ معامله داشته اند كه اين 
نشان دهنده ثبت نام در س��جام از سوي معامله گران 

اصلي بازار سرمايه است.
مشاور فناوري اطلاعات سمات بيشترين دليل مراجعه 
به اين سامانه را دريافت گزارش هاي مجامع شركت ها 
عنوان كرد: پرداخت سود شركت ها از طريق سجام نيز 
از ديگر موارد استقبال شده از سوي فعالان بورسي بوده 
است؛ چراكه كاهش تردد سهامداران براي دريافت آن 
را در پي داشته است.به نحوي كه به محض اعلام اجراي 
اين طرح در فرابورس، ميزان سجامي هاي آن در كمتر از 

يك ماه از ۲ هزار نفر به بيش از ۹ هزار نفر رسيد.
ماهيار اجراي مجامع الكترونيك را به دليل زمينه سازي 
براي حضور پررنگ تر س��هامداران حقيقي در مجامع 
موثر ارزيابي كرد و گفت: اين نوع اجراي مجامع حضور 
و توان اعلام نظر توسط تك تك سهامداران را به همراه 

خواهد داشت.
وي همچنين تعداد گوشي هاي هوشمند مورد استفاده 
در كش��ور را بيش از ۵۰ ميليون برآورد كرد و با عنوان 
ضريب نفوذ بيش از ۱۱۰ درصدي شبكه تلفن همراه در 
جغرافياي كشور گفت: در اين ميان خلأ اپليكيشن هاي 
بورسي به شدت احساس مي شود. ضمن اينكه در حال 
حاض��ر ۱۰ درصد نقدينگي كش��ور در صندوق هاي 
سرمايه گذاري است و بايد اين صندوق ها را نيز به سمت 

سجامي شدن پيش ببريم.

تاييدمعاملهگران؛راهكارسپردهگذاري
برايالگوريتميها

ماهيار در ادامه، با يادآوري نقش هاي س��پرده گذاري 
مركزي گفت: اين ش��ركت داراي س��ه وظيفه احراز 

هويت، فعاليت هاي پيش و پس از معاملات و مديريت 
ريسك است. وي ايجاد تاييد مشتريان الگوريتمي در 
سامانه س��جام را راهكار مناسب براي بهبود فعاليت و 
توسعه اين نوع معاملات در بازار سرمايه عنوان كرد و 
افزود: به دليل مشكلاتي كه در زمينه فعاليت پلتفرم ها 
در كشور وجود دارد، سجام همواره اين آمادگي را دارد 
كه مشتريان پلتفرم ها را احراز هويت كند؛ چراكه ايراد 
از پلتفرم ها نيست و اين يوزرها هستند كه به دليل عدم 
KYC مناسب امكان ايجاد اختلال را يافته اند؛ بنابراين 
با اين روش مي توان مشكلات معاملات الگوريتمي را 

نيز كاهش داد.
مش��اور مديرعامل ش��ركت س��پرده گذاري مركزي 
درباره جايگاه فناوري مالي در بازار سرمايه هم افزود: 
وقتي حوزه هاي مختلف فناوري مالي را نگاه مي كنيم 
مي توانيم به نقش پر اهميت آنها در حوزه هاي مختلف 
مالي پي ببريم. در اين ميان نقش بورس تك ها همچنان 

نياز به توسعه دارد.
ماهيار س��پس با تاكيد بر ضرورت ايجاد سامانه هاي 
يكپارچه در بانك ها خاطرنش��ان كرد: اين خلأ اكنون 
در بازار سرمايه نيز تا حدي زيادي وجود دارد كه بايد 
به همت همه فعالان بورسي و ش��ركت هاي فناوري 

اطلاعات فعال در اين زمينه مرتفع شود.
در ادامه اين نشست، مژگان مقدم، مدير پروژه سجام 

با تش��ريح فرآيند اح��راز هويت مش��تريان جديد در 
كارگزاري ها گفت: در ايجاد سجام براي رفع مشكلات 
قبلي احراز هويت تلاش شده است، به طوري كه فرد با 
مراجعه به سايت سجام و ثبت اطلاعات و آپلود مدارك 
لازم در اين س��امانه ثبت نام مي كند كه اين اطلاعات 

توسط مراجع ذي صلاح راستي آزمايي مي شود.
وي با اشاره به وجود سه طرح ورودي در احراز هويت 
گفت: علاوه بر مراجعه به س��ايت سجام، امكان ثبت 
نام در اپليكيشن هاي پرداخت، اپليكيشن هاي برخي 
بانك ها و برخي كارگزاري ها نيز امكان پذير اس��ت. 
ضمن اينكه با بررسي همه ورودي هاي سجام نسبت 
به اعطاي س��رتيفيكيت اقدام مي شود. مقدم افزود: 
راس��تي آزمايي افراد حقيقي از طريق سازمان ثبت 
احوال كش��ور، براي افراد غير ايراني از سامانه پژواك 
و اش��خاص حقوقي نيز از طريق قوه قضاييه صورت 

مي گيرد.
وي در خصوص ميزان پراكندگي امكان هويت سنجي 
در كشور نيز گفت: در حال حاضر ۳۳۰ شهرستان در 

كشور احراز هويت سجام را انجام مي دهند.

كاهشزماناعطايكدبورس�ياز۲روز
به۱۰دقيقه

مدير پروژه سجام كاهش زمان اعطاي كد بورسي از 

۲ روز كاري به ۱۰ دقيقه را نيز از مزاياي ديگر اجراي 
سجام عنوان و خاطرنشان كرد: مهم ترين مساله اين 
اس��ت كه بتوانيم اطلاعات را به اشتراك بگذاريم و با 
اين كار بهره وري لازم در بازار سرمايه كشور را ايجاد 
كنيم، به وي��ژه در زمينه اس��تارتاپ ها كه اكنون در 

كانون نگاه ويژه است.
در ادامه، نازنين خوشنويسان، مدير پروژه بلاك چين و 
مشاور فين تك شركت سپرده گذاري مركزي با تشريح 
زمينه هاي متنوع فعاليت استارتاپ هاي فين تك در 
جهان به ويژه در زمينه ايجاد پلت فرم هاي مالي گفت: 
در اين نوع سرمايه گذاري به افراد اجازه داده مي شود كه 
به شركت ها وام بدهند، به نحوي كه اكنون در بورس ها 

نيز صورت مي گيرد.
خوشنويس��ان در تش��ريح برخ��ي پلتفرم ه��اي 
سرمايه گذاري قابل اجرا در بورس هاي مختلف كشور 
خاطرنشان كرد: وجود داده هاي بزرگ در بخش هاي 
مختلف فعاليت بازار سرمايه ما را به سمتKYC برد. در 
اين راستا شركت سپرده گذاري مركزي سرويس هاي 
مختلفي را در قالب سندباكس براي ارايه خدماتي اعم 
از ثبت نام كاربر س��جامي، دريافت اطلاعات پروفايل 
سجام، تاييد دسترس��ي به پروفايل سجام، استعلام 
سجام با تاييد كاربر، استعلام وضعيت سجامي فرد و... 

ايجاد كرده است.

پذيرش ۸ شركت جديد و سه عرضه اوليه آماده 
معاون پذيرش و بازاريابي فرابورس با اعلام برنامه پذيرش ۸ شركت 
ديگر تا پايان س��ال و آماده بودن ۳ ش��ركت براي عرضه اوليه از لغو 

واگذاري اين شركت خبر داد .
به گزارش بورس پرس، رضا غلامعلي پ��ور درباره آخرين وضعيت 
پذيرش شركت هاي جديد در فرابورس و برنامه عرضه اوليه سهام به 
بورس پرس گفت: از ابتداي سال جاري تاكنون ۲۰ شركت پذيرش 
ش��ده اند و چندين ش��ركت ديگر درخواس��ت پذيرش داده اند كه 
درصورت احزار شرايط توسط هيات پذيرش فرابورس مورد بررسي 
قرار مي گيرد. وي ادامه داد: انتظار مي رود تا پايان سال هم 7 تا ۸ شركت 
جديد ديگر پذيرش ش��وند اما برنامه عرضه اوليه سهام شركت هاي 
پذيرش به همكاري مستمر س��هامداران عمده و شركت ها در ارايه 
اطلاعات و رعايت مقررات بس��تگي دارد . در اين ميان ش��ركت هاي 

ذوب روي اصفهان، دوده صنعتي فام، گروه توسعه مالي مهر آيندگان 
آماده عرضه اوليه س��هام هستند كه بعد از نهايي شدن، زمان قطعي 
توسط معاونت بازار فرابورس اعلام خواهد شد.  غلامعلي پور با اشاره 
به بازگشايي نماد شركت سپرده گذاري مركزي در بازار دوم معاملات 
طي دو س��ه هفته آينده، از لغو عرضه اوليه ش��ركت فن آوا كارت به 
دليل عدم تصميم سهامدار عمده در مهلت مقرر ۴ ماهه بين پذيرش 
و عرضه اوليه و عدم درخواست تمديد خبر داد . براساس آنچه كه اين 
مقام بورسي مطرح كرده است »ركارت« اواخر خرداد سال جاري به 
عنوان صد و دوازدهمين شركت در بازار دوم فرابورس و در گروه رايانه 
و فعاليت هاي وابسته درج شده تا پس از معرفي مديران، آماده عرضه 
۱۰ درصدي سهام باشد اما گروه فن آوا كه مالكيت ۵۸.۴ درصدي اين 

شركت را دارد، حاضر به عرضه اوليه سهام نشد.

سازوكار واگذاري سهام دولت در ۶ شركت پالايشي
مصوبه جديد هيات واگذاري تشريح شد

دولت س��ازوكار مربوط به ميزان س��هام قابل واگ��ذاري به دولت در 
۶شركت پالايشي )پالايش نفت تهران، پالايش نفت اصفهان، پالايش 
نفت بندرعباس، پالايش نفت شيراز، پالايش نفت تبريز و پالايش نفت 
لاوان( به صندوق سرمايه گذاري صنعت پالايشي ايران )ETF( را اعلام 
كرد. به گزارش سنا، براساس مصوبه جديد مربوط به هيات واگذاري 
مربوط به جلسه سيصد و پنجاهمين جلسه، دولت گزارش جديدي 
از آخرين اقدامات انجام ش��ده براي تاسيس صندوق سرمايه گذاري 

صنعت پالايشي ايران )ETF( را مطرح و تشريح كرد.
بر مبناي اين گزارش و دستور كار، ميزان سهام قابل واگذاري به دولت 
در ۶ ش��ركت پالايش��ي )پالايش نفت تهران، پالايش نفت اصفهان، 
پالايش نفت بندرعباس، پالايش نفت ش��يراز، پالايش نفت تبريز و 
پالايش نف��ت لاوان( به صندوق س��رمايه گذاري قابل معامله پس از 
انجام پذيره نويسي عمومي واحدهاي صندوق و جمع آوري وجوه از 
خريداران سرمايه گذاري و متناسب با قيمت هر سهم قابل واگذاري 
مشخص مي شود. همچنين قيمت هر سهم قابل واگذاري از دولت به 

صندوق براساس قيمت پاياني هر يك از سهام ۶ شركت پالايشي در 
تابلوي بورس يا فرابورس در يك ماه تقويمي منتهي به آخرين روز قبل 
از ش��روع تاريخ پذيره نويسي پس از كسر ۲۰ درصد تخفيف، تعيين 
مي شود. در ادامه اين مصوبه آمده است كه اشخاص حقيقي متقاضي 
خريد واحدهاي سرمايه گذاري عادي از ۲۰ درصد تخفيف به صورت 
مستقيم و غير مستقيم برخوردار مي شوند. همچنين تعداد واحدهاي 
سرمايه گذاري قابل خريد با احتس��اب تخفيف ۱۵ درصدي، معادل 
۲۰۰ واحد به ارزش ۲۰۰ هزار تومان براي اشخاص حقيقي خواهد بود. 
طول دوره پذيره نويسي واحدهاي سرمايه گذاري هادي به مدت يك 
ماه تعيين مي شود. شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي به 
عنوان موسس و سازمان بورس و اوراق بهادار و سازمان خصوصي سازي 
به طور مشترك و متناسب با نقش خود در فرآيند تاسيس و راه اندازي 
اين صندوق وظيفه انجام مي دهند. منابع لازم براي عمليات بازارگرداني 
صندوق از محل دارايي هاي نقد آن )۵ درصد تخفيف غيرمستقيم( 

تامين و مقررشده پيش بيني لازم در اين خصوص صورت پذيرد.

خشنودي بازارها از حل مشكلات تعرفه اي
بازارهاي آسيايي در شروع ساعات معاملاتي امروز با بيشترين ميزان 
افزايش نسبت به هشت ماه گذشته همراه شدند درحالي كه چين و 

امريكا به يك توافق همزمان براي لغو تعرفه هاي وارداتي رسيدند.
به گزارش سنا، شاخص هاي استراليا پيشرو روند صعودي در بازارهاي 
آسيايي بودند و مابقي بازارها در اين منطقه نيز روند مثبت را از آن خود 
كردند. بازارهاي اروپايي نيز همنوا با بازارهاي آسيايي سعي كردند روند 
صعودي هفته گذشته خود را تكرار كنند و شاخص آتي يورواستاكس 
توانست با رشد ۰.۶ درصدي همراه شود و شاخص آتي داكس آلمان نيز 
توانست با افزايش ۰.۵ درصدي معاملات را از سر بگيرد. شاخص هاي 
آتي در بازار امريكا ني��ز به همين منوال روند صعودي را طي كردند و 
اس اند پي توانست در معاملات آتي خود با رشد ۰.۲ درصدي رو به رو 
شود. وزير اقتصاد و تجارت امريكا ديروز طي اظهارنظري اعلام داشت: 

توافق صلح تعرفه اي به صورت تمام و كمال انجام شده است و به نظر 
مي رسد گام اول اين توافق، لغو تعرفه ها بوده است و در گام بعدي يك 

توافق رسمي بين هر دو طرف به امضا خواهد رسيد.
خوش بيني ها نسبت به بهبود اوضاع تجاري ميان دو ابرقدرت اقتصادي 
دنيا موجب ش��د شاخص آسيا پاس��يفيك به غير از ژاپن با رشد ۰.۲ 
درصدي همراه شوند و شاخص اس اند پي استراليا نيز ۱.۶ درصد مثبت 
شود. در اين ميان شاخص بورس تايوان نيز با رشد ۰.۳ درصدي همراه 
شد. در بازرا چين نيز روند صعودي شاخص ها در پي خشنودي نسبت 
 CSI به بهبود اوضاع اقتصادي كشور مشهود بود. در اين بازار شاخص
با رش��د ۰.۳ درصدي رو به رو شد و شاخص شانگهاي چين نيز روند 
مثبت ۰.۲ درصدي را از آن خود كرد.شاخص نيكي ژاپن نيز توانست 

۰.۲ درصدي مثبت شود.

فرابورس از ۴ عرضه عمده ميزباني مي كند
با انتشار يك اطلاعيه مطرح شد

فرابورس ايران در آخرين روزه��اي پاييز از يك عرضه عمده و در 
آغازين روزهاي زمستان امسال از ۳ عرضه عمده ميزباني خواهد 
كرد. به گزارش سنا،  شركت كارگزاري آبان در نظر دارد چهارشنبه 
۲7 آذرماه تعداد 7۳ ميليون و 7۹۹ هزار و ۸۶۰ سهم شركت سايپا 
دي��زل در نماد »خكاوه۴« را به طور عمده و نقد از طريق عرضه در 

بازار پايه فرابورس به فروش برساند.
بر اين اساس در پايان آذرماه در تابلوي زرد بازار پايه فرابورس ايران 
۲.۸ درصد از سهام غير مديريتي شركت سايپا ديزل با قيمت پايه 
هر سهم ۲۲۰۰ ريال عرضه مي شود. پس از آن نيز در روز اول دي ماه 
بخشي از سهام شركت هاي ليزينگ رازي و بيمه سرمد به صورت 

عمده عرضه خواهد شد.
شركت كارگزاري سرمايه و دانش در نخستين روز از دي ماه ۰.۴7 
درصد از سهام شركت ليزينگ رازي را به طور عمده و نقد از طريق 
عرضه در تابلوي زرد بازار پايه فرابورس روي ميز فروش مي گذارد.

قيمت پايه هر سهم ش��ركت ليزينگ رازي ۱۵۰۰۰ ريال در نظر 

گرفته شده است و بدين ترتيب ۲۸۶ هزار و ۶۹۴ سهم اين شركت 
در نماد »ولراز ۴«، اول دي ماه عرضه مي شود كه سپرده حضور در 

اين رقابت ۴۳۰ ميليون و ۴۱ هزار ريال است.
افزون بر اين، بازار پايه فرابورس در نخستين روز از زمستان ميزبان 
عرضه عمده ۰.۲7 درصد از س��هام ش��ركت بيمه سرمد از سوي 
ش��ركت كارگزاري بانك اقتصاد نوين خواهد. به زودي در تاريخ 
۱۳۹۸/۱۰/۰۱ شركت بيمه س��رمد تعداد ۵ ميليون و ۸۵۰ هزار 
سهم اين شركت در نماد »وسرمد۴« را به طور عمده و نقد در بازار 

پايه فرابورس با قيمت پايه هر سهم ۵۶۳۱ ريال عرضه مي كند.
چهارمين عرضه عم��ده اي كه در راه فرابورس اس��ت نيز به نماد 
»بميلا ۴« متعلق به ش��ركت توسعه بازرگاني آهن و فولاد ميلاد 
مربوط مي شود كه قرار است ۵.۶ درصد از كل سهام اين شركت، 
سوم دي ماه به فروش برسد. در اين عرضه عمده ۱۸ ميليون سهم 
بميلا به طور عمده و نقد از سوي شركت كارگزاري توسعه انديشه 

دانا در بازار پايه فرابورس روي ميز فروش مي رود.
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رشد7۱درصديسودعملياتي
بهواسطهافزايشنرخارز

معاون بازار ب��ورس اوراق به��ادار تهران گفت: 
افزايش نرخ ارز باعث رش��د 7۱ درصدي س��ود 
عملياتي شركت ها و درآمد آنها شد. به گزارش 
ف��ارس، محمود گ��ودرزي معاون ب��ازار بورس 
اوراق به��ادار تهران ام��روز در گفت وگوي زنده 
با ش��بكه خبر گفت: افزايش قيمت ارز در سال 
۹۰ باعث افزايش درآمد ش��ركت هاي بورسي 
ش��د و در سال گذشته نيز افزايش نرخ ارز باعث 
رشد آمار فروش ش��ركت هاي بورسي شد. وي 
گفت: با افزايش نرخ ارز ش��اهد افزايش درآمد 
ش��ركت ها بوديم و سود عملياتي شركت ها 7۱ 
درصد رشد كرد. معاون بازار بورس اوراق بهادار 
تهران در مورد تعداد سهامداران در بازار سرمايه 
گفت:  در حال حاضر ۱۱ ميلي��ون و ۲۰۰ هزار 
كد معاملاتي وجود دارند ك��ه از اين تعداد ۱.۸ 
ميليون كد معاملاتي فعال است. به اين معنا كه 
از اول امس��ال تا الان حداقل يك يا چند معامله 
در بورس انجام داده باش��ند. گودرزي افزود:  از 
ابتداي امس��ال تاكنون ۵۵۰ هزار كد معاملاتي 
جديد در بورس صادر ش��ده است و افراد جديد 
وارد بازار شدند. وي گفت:  بازار سرمايه شفافيت 
بالايي در ميان تمام بازارها دارد و بهترين محل 
براي س��رمايه گذاري است، اما توصيه مي كنيم 
مردم ابتدا از طريق مراجعه ب��ه نهادهاي مالي 
مجوزدار از سازمان بورس اقدام به سرمايه گذاري 
كنند. معاون ب��ازار بورس اوراق به��ادار تهران 
همچنين گفت:  صندوق هاي س��رمايه گذاري 
روشي براي حضور غيرمستقيم افراد تازه وارد به 
بازار بورس است تا در آن سرمايه گذاري كنند و 
توصيه مي كنم مردم به شايعات فضاي مجازي و 
كانال هاي تلگرامي سينگال فروش توجه نكنند، 
بلكه از طريق مش��اوران مالي مجوزدار اقدام به 

سرمايه گذاري كنند.

    افزايش س�رمايه در ۲ش�ركت بورسي:  
شركت هاي بيسكويت گرجي و سبحان دارو در 
اطلاعيه اي از آخرين وضعيت افزايش س��رمايه 
خود خبر دادند. به گزارش سنا، شركت بيسكويت 
گرج��ي در اطلاعيه اي از ص��دور مجوز افزايش 
سرمايه معادل ۲۲درصدي خبر داد. »غگرجي« 
در اين اطلاعيه سرمايه فعلي خود را ۲۴۵ميليارد 
ريال اعلام كرد. اين شركت در نظر دارد سرمايه 
خود را به ۳۰۰ميليارد ريال برس��اند و قرار است 
اين اقدام از محل مطالبات حال شده سهامداران 
و آورده نقدي تامين و در جهت تكميل و توسعه 
خطوط توليدي و تامين سرمايه در گردش صرف 
شود. ش��ايان ذكر است؛ ش��روع پذيره نويسي 
حداكثر ت��ا ۶۰روز از تاريخ اين مجوز امكان پذير 
خواهد بود. از س��وي ديگر هيات مديره شركت 
سبحان دارو قصد دارد پيشنهاد افزايش سرمايه 
۲۹درصدي را ب��ه مجمع عموم��ي فوق العاده 
ارايه دهد. »دس��بحان« قرار است سرمايه خود 
را از مبل��غ يك هزار و ۳۰ميلي��ارد ريال به مبلغ 
يك هزار و ۳۳۰ميلي��ارد ريال از محل مطالبات 
حال ش��ده س��هامداران و آورده نقدي افزايش 
ده��د. اين افزايش س��رمايه به منظ��ور خريد و 
جايگزيني ماش��ين آلات و تجهيزات توليدي، 
نوس��ازي و تجهيز خطوط توليدي و پشتيباني 
به منظور اخ��ذ تاييدي��ه GMP معاونت غذا و 
دارو و همچنين مش��اركت در افزايش سرمايه 
شركت هاي سرمايه پذير )شركت پخش البرز( 
كه در تاريخ ۲۳آذر۱۳۹۸ به تصويب تامين شود.

    مروري ب�ر عملكرد ۶ ماه�ه »ثغرب«:  
شركت سرمايه گذاري مس��كن شمالغرب در 
دوره ۱۲ ماهه منتهي به ۳۱ شهريور ماه ۱۳۹۸، 
به ازاي هر سهم خود ۲۱ ريال كنار گذاشت كه 
نس��بت به دوره مشابه در سال گذشته كه سود 
هر سهم ۶۵ ريال اعلام شده بود، از كاهش ۶۸ 
درصدي برخوردار بود. به گزارش سنا، شركت 
س��رمايه گذاري مسكن ش��مالغرب با سرمايه 
۹۰۰ ميليارد ريال، صورت هاي مالي ۱۲ ماهه 
دوره مالي منتهي به ۳۱ ش��هريور ۱۳۹۸ را به 
صورت حسابرسي شده منتش��ر كرد. شركت 
سرمايه گذاري مسكن ش��مالغرب در دوره ياد 
شده، مبلغ ۱۹ ميليارد و ۱۲۲ ميليون ريال سود 
خالص كسب كرد و بر اين اساس مبلغ ۲۱ ريال 
س��ود به ازاي هر س��هم خود اختصاص داد كه 
نسبت به دوره مشابه در سال گذشته از كاهش 
۶۸ درصدي برخوردار اس��ت. س��ود انباش��ته 
پايان دوره اين شركت فرابورسي با كاهش ۵۲ 
درصدي نسبت به دوره مشابه در سال گذشته، 
مبلغ ۱۹ ميليارد و ۳۳۱ ميليون ريال اظهار شده 
اس��ت. لازم به ذكر اس��ت در صورت هاي مالي 
حسابرسي شده دوره ياد شده نسبت به گزارش 
حسابرسي نشده، كاهش ۵ درصدي در سود هر 
سهم مشاهده مي شود. شركت سرمايه گذاري 
مسكن ش��مالغرب دليل اين كاهش را افزايش 
مالي��ات بر درآمد ش��ركت اعلام كرده اس��ت. 
»ثغرب« در دوره ۱۲ ماهه س��ال مالي منتهي 
به ش��هريور ۹7، به صورت حسابرس��ي شده، 
مبلغ ۵۸ ميليارد و ۹۲ ميليون ريال سود خالص 
كسب كرد و بدين ترتيب مبلغ ۶۵ ريال سود به 
ازاي هر سهم خود اختصاص داده بود. همچنين 
براساس اين گزارش، ش��ركت سرمايه گذاري 
مسكن شمالغرب در صورت هاي مالي تلفيقي 
۱۲ ماهه منتهي به ۳۱ شهريور ماه ۱۳۹۸، سود 
هر سهم را با افزايش ۳ درصدي نسبت به سال 
گذشته، 7۰ ريال و سود خالص را ۶۳ ميليارد و 

۱۶۳ ميليون ريال اعلام كرده بود.

اهميت بازار سرمايه در شرايط فعلي كشور بر هيچ فعال 
اقتصادي و سياست مداري پنهان نيست و حتي توجه و 
تأكيد مقام رهبري را در چند هفته گذشته به طور خاص 
روي اين موضوع شنيديم و ورود سرمايه گذاران حقوقي 
و حقيقي و تمركز بر آن را ديديم. به گزارش سنا، جواد 
عشقي نژاد در خصوص اهميت به بازار سرمايه در سطح 
كلان كشور گفت: استفاده و همراهي درست و كاربردي 
از بازار سرمايه و نقش اصلي آن در بدنه اقتصادي كشور 

بر هيچ كس پوشيده نيست. حتي مقام معظم رهبري 
نيز چندي پيش از بازار سرمايه حمايت كرده و مردم را 
به سرمايه گذاري در بورس تشويق كردند كه اين مهم، 
اهميت بازار سرمايه را نسبت به قبل دو چندان كرده 
است. اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه در خصوص 
استقبال سرمايه گذاران از بازار سرمايه بيان داشت: بازار 
سرمايه شفاف ترين بازار ايران در شرايط فعلي است 
كه پيرو و همراه با ساير متغيرهاي اقتصادي كشور در 

حال حركت اس��ت و مهم تر از آن، اين است كه مردم 
مي توانند در اين بازار، نقدينگ��ي را به دارايي تبديل 
كنند تا بتوانند تورم را پوش��ش دهند و از دارايي هاي 
مالي استفاده كنند. عشقي نژاد افزود: بهترين دارايي در 
شرايط فعلي دارايي هاي مالي است كه سبد دارايي هاي 
مالي در بازار سرمايه و تكميل شدن آن مي تواند نظر هر 
سرمايه گذاري را به خود جلب كند و به اين بازار بياورد. 
وي كه مديرعامل يك ش��ركت سرمايه گذاري است 

در ادامه با اشاره به مزاياي بازار سرمايه، اظهار داشت: بازارسرمايهشفافترينبازارايران
بازاري كه از شفافيت و نقدشوندگي بالايي برخوردار 
است و قادر است همراه با نرخ تورم به راحتي نظر هر 
سرمايه گذار را به خود جلب كند، مي تواند نقدينگي 
زيادي را به سوي خود جذب كند. وي با اشاره به روند 
بازار در چند ماه پاياني سال خاطرنشان ساخت: بازار 
س��رمايه را با توجه به غير شفاف بودن و پايين بودن 
ضريب معاملات و ساير مشكلاتي كه بازارهاي موازي 
دارند همچن��ان مي توان جزو بازاره��اي اول جذب 
سرمايه كشور دانست. اين كارش��ناس بازار در ادامه 
در خصوص صنايع پيشرو افزود: رشد غير استاندارد 

و غير كنترلي ساير بازارها، جذب سرمايه به اين بازار 
سرمايه را به ما رهنمود مي كند. اما اينكه چه صنايعي 
بيشتر مورد توجه است، بايد گفت كه سهم هاي بنيادي 
كه مي توانند كمك شاياني به اقتصاد كنند جذابيت 
بيشتري دارند؛ ولي رفتار و پيش بيني سرمايه گذاران 
از بودجه در برخي صنايع و گروه ها تأثيرگذار خواهد 
بود . با توجه به پيش بيني نرخ ارز از بودجه و همچنين 
موضوعات مالياتي كه در نظر گرفته ش��ده و از طرف 
ديگر، استفاده از نرخ دلار ۴۲۰۰ توماني براي برخي 
از صنايع مي تواند موجب رش��د صنايع پتروشيمي، 

معدني و خودرويي ها شود.



تشكلها6اخبار

متوليانامرپاسخميدهند

فعالاناقتصاديخواستارشدند

مافيا  در  واردات چادر مشكي؟ 

»دادگاه هاي تخصصي تجاري« راه اندازي شود

تعادل|
مديرعامل انجمن توليد كنندگان محصولات حجاب معتقد 
است كه در زمينه واردات چادر مشكي، انحصار و مافيا وجود 
دارد. به گفته او، به جز اين مس��اله، نامناسب بودن فضاي 
كسب وكار در كشور نيز تعطيلي كارخانجات توليد چادر 
مشكي را در پي داشته است. اين اظهارات در حالي مطرح 
مي شود كه متوليان وزارت صمت، چنين ادعاي را تكذيب 
كرده و مي گوين��د در مطرح كردن موضوع وجود مافيا در 
واردات چادر، بايد مستند اعلام شود. از سوي ديگر، قائم مقام 
وزير صمت در امور بازرگاني، با اشاره به حضور ۱۲ واردكننده 
چادر مشكي، ادعاي انحصار را رد مي كند و مي گويد: اين ۱۲ 
شركت مي توانند با هم رقابت كنند و انحصار را بشكنند. تعدد 
بيش از حد در واردات و صادرات اتفاق خوبي نيست و بايد 

مرزي بين تكثر و يكپارچگي قائل باشيم.

  بسته حمايتي براي چادر مشكي 
مديركل دفتر صنايع نساجي و پوشاك وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در برنامه گفت وگوي ويژه خبري گفت: در يك سال 
اخير به صنعت نساجي به عنوان صنعت پيشران و اشتغالزا 
نگاه شده و براي توليد ۸۰ ميليون مترمربع چادر مشكي، 
۸ طرح ۱۰ ميليون مترمربعي پيش بيني شده كه نيازمند 
۱۵۰ ميليون يورو و ۸۰۰ ميليارد ريال سرمايه گذاري است.

افسانه محرابي افزود: در مذاكراتي كه با بانك ها انجام شده، به 
ما قول داده اند منابع اين طرح تأمين شود؛ اما اينكه موضوع 
وجود مافيا در واردات چادر مطرح مي شود، بايد مستند اعلام 
شود. محرابي افزود: در سال ۹۲ براي فرهنگ سازي استفاده 
از چادر، تعرفه واردات ۲۰ درصد بود و زماني كه قيمت ارز 
افزايش يافت ۱۰ درصد هم��ه تعرفه هاي واردات ازجمله 

تعرفه واردات چادر مشكي كاهش يافت.
او ادامه داد: زماني كه كارخانه توليد چادر مشكي حجاب 
شهركرد آغاز به كار كرد براي حمايت از اين كارخانه تعرفه 
همه پارچه ها ۳۲ درصد افزايش يافت؛ اما اكنون بالاترين 

تعرفه براي چادر مشكي است.
وي اظهار كرد: كارخانه ناي زرين فقط ۶۰ ماش��ين ساده 
بافت داش��ت كه قرار بود چادرهايي كه طرح دار هس��تند 
وارد و با رنگرزي آنها را تكميل كند؛ در حالي كه اگر واحد 
توليدي خوب كار كند و رقابت پذير باشد و از فناوري و مواد 
اوليه و دانش فني استفاده كند، مي تواند نظر بازار را جلب و 
رقابت كند. به گفته او، بسته حمايتي از توليد كنندگان چادر 
مشكي يك سال است كه آماده شده و نياز به تأمين مالي 
دارد. محرابي افزود: سه سرمايه گذار نيز براي تأمين كمبود 
چادر مشكي كشور پاي كار آمده اند و در دو سال آينده در 

اين محصول خودكفا خواهيم شد.

  نظارتي در بخش چادر مشكي وجود ندارد
مديرعامل انجمن توليد كنندگان محصولات حجاب گفت: 
نظارتي بر محصولات مربوط به حجاب و چادر مشكي در 
كشور وجود ندارد .اسدالله سليماني با بيان اينكه واردات چادر 
مشكي انحصاري است افزود: به جز اين مساله، نامناسب 
بودن فضاي كسب و كار در كشور نيز تعطيلي كارخانجات 

توليد چادر مشكي را در پي داشته است.
وي گفت: اگر توليد در كشور به صرفه باشد، تجار اين بخش 
خود كارخانه ايجاد مي كنند ام��ا اكنون به دليل حمايت 

نكردن دولت، ۹۰ درصد چادر مشكي كشور از چين، كره 
و ژاپن كه كارخانجات بسياري با فناوري بالا ايجاد كرده اند 

وارد مي شود.
سليماني افزود: اينكه دولت تعرفه واردات چادر مشكي را 
افزايش داده اس��ت، حمايت از توليد داخلي از جيب مردم 
است و اين خسارتي است كه گمرك آن را وارد كرده؛ اين در 
حالي است كه واردات چادر مشكي تعرفه نداشت اما چون 
پارچه هاي ديگر را در قالب چادر مش��كي وارد مي كردند 
گمرك براي اينكه كار خود را آسان كند به همه پارچه ها از 

جمله چادر مشكي نيز تعرفه بست.
وي افزود: امكان ندارد در دو سال آينده به خودكفايي در چادر 
مشكي برسيم و حرف ها در اين زمينه به اين دليل است كه 
وزارت صمت از يارانه اي كه بايد به چادر مشكي اختصاص 
دهد شانه خالي كند؛ در اين ميان برخي مسوولان به چادر 
مشكي حساسيت دارند و اگر محصول ديگري مانند شيلات 
بود، اكنون به داد ما رسيده بودند؛ اما چون اسم چادر روي آن 

است، از ما حمايت نمي كنند و نخواهند كرد.
وي افزود: ۴۰ هزار نفر در حوزه محصولات مربوط به حجاب 
شاغل هستند و۳۰ درصد شاغلان در اين حوزه به دليل نبود 
مواد اوليه بيكار شده اند؛ در اين ميان اگر براي حدود ۷۰ تا 
۸۰درصد نياز بازار چادر مشكي در كشور سرمايه گذاري 
شود ۱۰ هزار اشتغال ايجاد خواهد شد. وي افزود: به اندازه 
كافي ماش��ين آلات و توان توليد چادر مش��كي در كشور 
وجود دارد اما با برداشتن موانع كسب و كار نياز به زنجيره 

توليد داريم.
همچنين عل��ي قلعه قون��د، عضو هيات مدي��ره انجمن 
توليد كنندگان محصولات حجاب نيز گفت: به دليل نبود 
نظارت بر توليد و واردات و عرضه چادر مشكي، واحدهاي 

توليدي چادر مشكي در كشور تعطيل شده است.
وي اف��زود: ب��ر ف��رض ك��ه وزارت صناي��ع مي خواهد از 
توليد كنندگان چادر مش��كي حمايت كن��د، پس چرا با 
وضع تعرفه ۳۲ درصدي اين حمايت را از جيب مردم انجام 
مي دهد. قلعه قوند گفت: توليد چادر مش��كي بخش هاي 
توليد نخ، باف��ت و تكميل دارد كه باي��د اين زنجيره براي 
حمايت از توليد كنندگان ايجاد مي شد اما وزارت صمت اين 

كار را انجام نداد.
وي افزود: ماشين هاي ماكويي هنوز در دنيا فعالند و محصولي 
را توليد مي كنند كه هنوز در ايران پرمصرف ترين چادر است. 
عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان محصولات حجاب 
گفت: توليد چادر به تجربه طولاني نياز دارد و اين طور نيست 

كه دو ساله به خودكفايي در اين عرصه برسيم.
قلعه قوند افزود: كارخانجات بافندگي در كشور ظرفيت هاي 
خالي دارند و اگر وزارت صمت بر قيمت چيپس هاي پلي 
اس��تريل كه در اختيار ش��ركت هاي توليد كننده نخ قرار 
مي دهد نظارت كند حتما در چادر مشكي كاهش قيمت 

خواهيم داشت.
وي گفت: چند ن��وع پارچه خاص گل��دار ژاپني و كره اي 
وجود دارد كه واردات و فروش آن در انحصار چند نفر است 
و مي توانند اين پارچه ها را با هر قيمتي در بازار بفروش��ند. 
قلعه قوند با بيان اينكه يكي از حلقه هاي مفقوده در توليد 
چادر مش��كي؛ دانش فني اس��ت اف��زود: از وزارت صمت 
تعجب مي كنم چرا تاكنون سراغ شركت هاي دانش بنيان 
نرفته است زيرا در رنگ و مواد شيميايي براي چادر مشكي 

مشكل داريم.
وي با اشاره به اينكه چند شركت داخلي نخ خوبي را توليد 
مي كنند گفت: با سرمايه گذاري معادل واردات يك سال 
چادر مشكي تقريبا ۷۰ تا ۸۰ درصد نياز بازار به اين محصول 
تأمين مي شود. عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان 
محصولات حجاب افزود: بايد با ايجاد بازار متشكل توليد و 
عرضه از بخش خصوصي براي سرمايه گذاري در توليد چادر 

مشكي حمايت شود.
محمدعلي شفيعي مديرعامل ش��ركت ناي زرين نيز در 
ارتباط با اين برنامه گفت: در سال ۸۵ آخرين نوع ماشين هاي 
كرِپ را وارد و چادر مش��كي كلاسيك كرپ توليد كرديم. 
وي افزود: در س��ال ۸۵ كارشناسان كره اي فناوري توليد 
چادر مشكي را به ما انتقال دادند و خط توليد اين محصول 

را كامل وارد كرديم.

  سود ۵۰۰ درصدي واردكنندگان چادر
مجيد افتخاري عضو هيات مديره اتحاديه صنف فروشندگان 
و توليد كنندگان پوشاك نيز در اين برنامه گفت: قيمت هر 
متر پارچه چادر مشكي كه در كشورهاي كره، ژاپن و چين 
توليد مي ش��ود بين يك و نيم تا پنج دلار است. وي افزود: 
اگر ميانگين براي يك قواره چادري س��ه و نيم متر پارچه 
مصرف شود مشخص است واردكنندگان چادر با قيمتي 
كه در بازار براي پارچه درجه يك وجود دارد س��ود ۴۰۰ تا 

۵۰۰ درصدي دارند.
افتخاري گفت: وارد كننده چادر مشكي با سرمايه گذاري 
كوتاه مدت در دو س��ه ماه به اين سود مي رسد و با اين سود 
ديگر كس��ي به توليد داخلي توجه نمي كند. وي افزود: با 
س��رمايه گذاري ۲۵ ميليون دلاري مي ت��وان كارخانه اي 

كه ۱۰ ميليون متر چادر مشكي توليد مي كند تأسيس و 
با مبلغي حدود ۱۵۰ ميليون ي��ورو كل نياز داخلي به اين 

محصول را تأمين كنيم.
وي گف��ت: با توج��ه به صرفه نب��ودن توليد در كش��ور و 
سود س��پرده هاي بانكي، كمتر كس��ي راغب است كه در 
زمينه چادر مشكي س��رمايه گذاري كند. افتخاري افزود: 
تعداد وارد كنندگان چادر مش��كي محدود است و يكي از 
واردكنندگان، كارخانه توليدي كه توان توليد چادر مشكي 
را با اين فضاي كس��ب و كار ندارد خريده و توليد اين واحد 
صفر است. وي گفت: در صنعت پوشاك كشور ۳۰۰ هزار 

نفر شاغل هستند. 

  انحصار نداريم
اين اظهارات در حالي مطرح مي ش��ود كه قائم مقام وزير 
صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگاني اظهار كرد: حضور 
۱۲ واردكننده چادر مشكي نشان مي دهد كه در اين بخش 
انحصار وجود ندارد. به گزارش ايسنا، حسين مدرس خياباني 
در مراسم »هشتمين جشنواره پژوهش و فناوري در بخش 
صنعت، معدن و تجارت« در پاسخ به سوال يكي از خبرنگاران 
مبني بر اينكه »وزارت صمت براي مقابله با مافياي واردات 
چادر مشكي چه برنامه اي دارد«، اظهار كرد: تعبير مافيا را 
قبول ندارم اما بايد بگوي��م وزارت صمت به دقت مراقبت 
مي كند كه واردات بيش از اندازه و غيرضروري صورت نگيرد.

وي با اشاره به ممنوعيت واردات ۱۶۰۰ قلم رديف تعرفه كالا 
كه توليد داخل آن وجود دارد يا كالاي غير ضروري است، 
تصريح كرد: عمده كالاهاي وارداتي در حال حاضر از توليد 
مواد اوليه كارخانجات داخلي پشتيباني مي كند. همچنين 
در زمينه برخي كالاهاي ضروري و استراتژيك كسري هايي 

وجود دارد كه بخشي از واردات به آنها مربوط مي شود.
به گفته اين مقام مس��وول تعادل قيمت ها نشان دهنده 
جلوگيري از واردات غيرضروري اس��ت و اگر در حوزه اي 
واردات بيش از حد انجام شود، قيمت ها متعادل نخواهد بود.

وي با بيان اينكه براي داخلي سازي توليد چادر مشكي بايد 
موقعيت ايجاد شود، تصريح كرد: با توجه به ممنوعيتي كه 
در راستاي مراقبت از منابع ارزي ايجاد شده، فرصت خوبي 

براي توليد داخلي چادر مشكي فراهم شده است.
مدرس خياباني همچنين با اش��اره به طرح هاي دفتر 
صنايع نس��اجي و پوش��اك وزارت صم��ت و انتقال 
فناوري هاي نوين توليد چادر مشكي از سوي واحدهاي 
صنعتي، گفت: در حال حاضر شكاف عميق بين ميزان 
تقاضاي چادر مش��كي در داخل كش��ور و توان توليد 
اين محصول وجود دارد؛ بنابراين باي��د از راه افزايش 
ظرفيت كارخانه هاي توليدي و ايجاد واحدهاي جديد، 

پاسخگوي نياز داخلي كشور باشيم.
وي با بيان اينكه بايد به جاي واردات از كشورهاي غيرمسلمان 
به صادركننده چادر مشكي تبديل شويم، تاكيد كرد كه در 
حال حاضر موقعيت خوبي ب��راي ارتقاي توليد و صادرات 

چادرمشكي وجود دارد.
اين مقام مس��وول در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار 
ايس��نا مبني بر اينكه »آيا مافياي��ي در زمينه واردات 
چادر مش��كي وجود دارد يا خير«، گف��ت: وقتي ۱۲ 
واردكننده در زمينه واردات چادر مشكي وجود دارد، 
يعني انحصاري وجود ندارد و اين ۱۲ شركت مي توانند 
با هم رقابت كنند و انحصار را بشكنند. وي افزود: تعدد 
بيش از حد در واردات - صادرات اتفاق خوبي نيست و 

بايد مرزي بين تكثر و يكپارچگي قائل باشيم.

 دو كميسيون »بهبود محيط كسب وكار و رفع موانع توليد« 
و »حمايت قضايي و مبارزه با فساد« اتاق بازرگاني تهران در 
نشستي مشترك به بررسي جايگاه ايران در نماگر الزام آور 
بودن اجراي قراردادها در شاخص انجام كسب و كار بانك 
جهاني پرداختند. در اين نشست كه با حضور نمايندگاني 
از وزارت ام��ور اقتصاد و دارايي و قوه قضاييه برگزار ش��د، 
راهكارهايي براي بهبود امتياز و رتبه ايران ارايه ش��د كه از 
جمله  مي توان به ايجاد مجتمع قضايي مس��تقل دعاوي 

تجاري اشاره كرد.

  رتبه نودم ايران در نماگر اجراي قراردادها
در ابتداي اين جلسه، رييس كميسيون »بهبود محيط كسب 
و كار و رفع موانع توليد« اتاق بازرگاني تهران با اشاره به اينكه 
اين كميسيون از جلسات پيشين، بررسي وضعيت ايران در 
 هر يك از نماگرهاي ده گانه ش��اخص انجام كسب و كار را 
در دستور كار قرار داده و به دنبال پيگيري اجراي راهكارهايي 
براي بهبود ش��رايط محيط كسب و كار كشور است، ادامه 
داد: از آنجا كه گزارش بانك جهاني در ارزيابي هاي خود به 
وضعيت ثبت ش��ركت ها نيز توجه دارد، اخيرا با حضور در 
سازمان ثبت شركت ها در جريان آخرين اقدامات اين نهاد 
در تسهيل فرآيند ثبت شركت ها قرار گرفتيم. براساس آنچه 
مقامات اين سازمان اعلام كردند، اكنون صدور گواهي عدم 
سوءپيشينه به صورت الكترونيكي انجام  مي گيرد؛ هرچند كه 
بخش خصوصي به مبنا قرار گرفتن اين مدرك براي صدور 

مجوز كسب و كار ايراد را وارد  مي داند.
محمدرضا نجفي منش، در ادامه به وضعيت نماگر الزام آور 
بودن قرارداد ها اش��اره كرد و گفت: اخيرا اتاق تهران طي 
نامه اي به وزير امور اقتصاد و دارايي درخواس��ت پيگيري 
ايجاد دادگاه هاي تجاري را مطرح كرده است. آقاي دژپسند 
نيز اخيرا اين درخواست را در نامه اي به رييس قوه قضاييه 
مطرح كرده است. نكته اين است كه اتاق تهران و اتاق ايران 
نسبت به تامين ساختمان اين دادگاه ها در تهران نيز اعلام 
آمادگي كرده اند. اگر توافقي در اين زمينه حاصل ش��ود، 
 مي توان انتظار داشت كه دعاوي تجاري با سرعت و كيفيت 

بالاتري مورد رسيدگي قرار گيرد.
در ادامه اين جلسه، معاون مركز ملي مطالعات و پايش بهبود 
محيط كسب و كار از شكل گيري كارگروهي مشترك ميان 
اين مركز و معاونت اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم قوه 
قضاييه براي بررس��ي وضعيت اجراي قراردادها خبر داد و 
گفت: در جلسات اين كارگروه تك تك پرسش هاي بانك 

جهاني در مورد الزام آور بودن قراردادها مورد بررس��ي قرار 
گرفته و براي ارتقاي اين نماگر در مورد ايران راهكارهايي 
احصا شد. منيژه طبيبي افزود: يكي از اين راهكارها، ايجاد 
دادگاه هاي تجاري است كه بايد هم شامل دادگاه هاي اوليه 
باشد و هم شوراي حل اختلاف. اكنون ايجاد اين دادگاه ها 
صرفا در گرو برخي هماهنگي هاست. با ايجاد اين دادگاه ها، 
رتبه ايران در نماگر الزام آور بودن قراردادها، حدود ۲۰ پله 

ارتقا پيدا  مي كند.
او همچنين به اين نكته اشاره كرد كه اصلاح اطلاعات مربوط 
به رويه هاي قضايي كه از ايران به بانك جهاني ارايه  مي شود، 
اثر بيشتري روي ارتقاي نماگر خواهد داشت. طبيبي در 
ادامه با اشاره به جايگاه نازل ايران در نماگر كيفيت فرآيندها، 
برخي اصلاحات ساختاري و قانوني و نيز الكترونيكي كردن 

فرآيندها را در بهبود اين شاخص موثر دانست.
پس از آن مهدي تقوي، از مركز ملي مطالعات و پايش بهبود 
محيط كسب و كار به ارايه گزارشي درباره وضعيت نماگر 
الزام آور بودن اجراي قراردادها پرداخت. او با اشاره به اينكه 
رتبه كشور در گزارش ۲۰۲۰ بانك جهاني با امتياز ۵۸.۵ 
معادل ۱۲۷ برآورد شده است، ادامه داد: در همين گزارش 
رتبه ايران در نماگر الزام آور بودن اجراي قراردادها ۹۰ است.

تق��وي، با مقايس��ه مولفه ه��اي نماگ��ر ال��زام آور بودن 
اج��راي قرارداده��ا در ايران ب��ا كش��ورهاي منطقه منا، 
كشورهاي OECD و بهترين عملكرد توضيح داد: مدت 
زمان اجراي قراردادها در مورد ايران ۵۰۵ روز عنوان شده 

اس��ت. اين زمان در منطقه منا ۶۲۲ روز بوده و اما بهترين 
عملكرد متعلق به كشور س��نگاپور با مدت زمان ۱۲۰ روز 
اس��ت. همچنين هزينه )درصد از ارزش طل��ب( اجراي 
قراردادها در ايران نيز معادل ۱۹.۳ درصد است و بهترين 
عملكرد در ميان گروه هاي مورد بررسي متعلق به بحرين با 
۰.۱ درصد هزينه است. ايران در مولفه كيفيت فرآيندهاي 

قضايي نيز امتياز ۵ از ۱۸ را كسب كرده است.
 تقوي سپس با اشاره به جزييات مولفه زمان نماگر اجراي 
قرارداد در ايران در گزارش ۲۰۲۰ بانك جهاني و وضعيت 
واقعي كشور گفت: به رغم آنكه در گزارش ۲۰۲۰ زمان كل، 
زمان تش��كيل پرونده و ابلاغ، دادرسي و قضاوت و اجراي 
حكم به ترتيب ۵۰۵ روز، ۳۰ روز، ۲۹۵ روز و ۱۸۰ روز عنوان 
شده است اما وضعيت واقعي كشور بر اساس گزارش اتاق 
بازرگاني كرمان براي مدت زمان فرايندهاي مورد اشاره، به 

ترتيب۳۵۰ روز، ۲۰ روز، ۱۸۰ روز و ۱۵۰ روز است.
او اقدامات انجام گرفته براي بهبود وضعيت كشور در نماگر 
الزام آور بودن اجراي قراردادها را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
پيگيري تأسيس »مجتمع قضايي مستقل دعاوي تجاري در 
شهر تهران« از قوه  قضاييه با توجه به امكان استفاده از ظرفيت 
بخ��ش خصوصي اتاق ايران و اتاق ته��ران و خانه صنعت، 
معدن و تجارت ايران، تصحيح اطلاعات برخي از سوالات 
پرسشنامه و اعلام وضعيت واقعي كشور به بانك جهاني، 
مطالعه تطبيقي در مورد نحوه برگزاري كنفرانس پيش از 
محاكمه در انگلستان، پايش و مطالعه ميداني در خصوص 

مدت زمان حل و فصل پرونده ها و برنامه ريزي براي حضور 
نمايندگان بانك جهاني براي اطلاع رساني از سامانه هاي 
موجود در قوه قضاييه و رويه هاي اجرايي در كشور از جمله 

اين اقدامات است.
در ادامه اين جلس��ه، س��يد مهدي طبيب زاده كه از اتاق 
بازرگاني كرمان در اين نشست حضور يافته بود، عنوان كرد 
كه بررسي جايگاه ايران در نماگر الزام آور بودن قراردادها از 
اتاق ايران به اتاق كرمان واگذار ش��ده است و در اين مدت 
بررسي هاي بسياري در اين زمينه صورت گرفته است كه 

نتايج اين بررسي ها قابل اتكاست.
حس��ن فروزان فرد، رييس كميسيون »حمايت قضايي و 
مبارزه با فساد« اتاق بازرگاني تهران نيز به ارتباطي كه ميان 
كميسيون متبوع او و معاونت اجتماعي و پيشگيري از وقوع 
جرم قوه قضاييه برقرار شده است، اشاره كرد و گفت: با توجه 
به نامه نگاري وزير اقتصاد و دارايي با رييس قوه قضاييه در 
خصوص راه اندازي دادگاه هاي تجاري، ارس��ال دوباره اين 
درخواست از طرف اتاق تهران به رييس قوه قضاييه  مي تواند 

موثر واقع شود.
رييس كميسيون »حمايت قضايي و مبارزه با فساد« اتاق 
بازرگاني تهران سپس به اين نكته اشاره كرد كه نماگر ها از 
اين لحاظ كه جهت ها را نشان  مي دهند، مهم هستند و تمركز 

صرف بر بهبود اعداد و ارقام چندان راهگشا نخواهد بود.
همچنين احمد آتش ه��وش، نايب رييس كميس��يون 
»حمايت قضايي و مبارزه با فساد« اتاق تهران هم با تاكيد 
بر اينكه هدف متوليان بايد تسهيل كسب و كار باشد تا اثر 
اقدامات صورت گرفته بر شاخص ها نيز نمايان شود، ادامه داد: 
اتاق تهران و ايران اعلام آمادگي كرده اند كه ساختمان دادگاه 
تخصصي تجاري را تامين كنند. در عين حال بايد توضيح 
دهم كه ما در اتاق ايران در مورد آموزش قضات هنوز به نتيجه 
نرسيده ايم. از نظر امكانات براي تشكيل دادگاه هاي تجاري 
كمبودي وجود ندارد اما اراده اي هم براي آن نيست. اگر ما 
با جديت ايجاد اين دادگاه ها را مورد پيگيري قرار دهيم، اثر 
مثبتي بر تسهيل كسب وكار خواهد گذاشت و در اين صورت 

بهبود رتبه ها و شاخص نيز حاصل خواهد شد.

  اهميت استفاده از ركن داوري
عليرضا فتحي كه از اداره امور اقتصاد و دارايي استان تهران در 
اين نشست حاضر شده بود، با اشاره به حجم بالاي پروندهاي 
قضايي در دادگستري ها از ضرورت گنجاندن قيد استفاده 
از امكان داوري براي حل دعاوي تجاري در پرونده ها سخن 

گفت. او افزود: استفاده از ظرفيت داوري اتاق هاي بازرگاني 
 مي تواند از حجم پرونده ها در محاكم قضايي بكاهد.

حسن فروزان فرد نيز توضيح داد كه در زمان انعقاد قراردادها 
اگر اس��تفاده از داوري به رسميت شناخته شود، استفاده 
از ظرفيت مراكز داوري ممكن  مي ش��ود. او تاكيد كرد كه 
اطلاع رس��اني در مورد كاركردها و عملكرد مراكز داوري 

اتاق ها بايد پر رنگ تر شود.
علي نقيب، نايب رييس كميسيون بهبود محيط كسب و كار 
اتاق تهران هم به عدم پاسخگويي كساني كه مسووليت خود 
را به درستي انجام نمي دهند، اشاره كرد و گفت: در مقطعي 
از دهه هاي۱۳۷۰ و ۱۳۸۰ وضعيت محيط كسب وكار رو به 
بهبود گذاشت اما چگونه اكنون به جايي رسيده ايم كه تمامي 
اهالي كسب وكار ناراضي هستند. در اين زمينه پيش از هر 

اقدامي بايد عارضه يابي صورت گيرد.
علي اصغر اژدري، مدير دفتر مطالعات انرژي، صنعت و معدن 
مركز پژوهش هاي مجلس نيز به ض��رورت تدوين آيين 
دادرسي پيش از ايجاد دادگاه هاي تخصصي تجاري اشاره 
كرد كه حسن فروزان فرد در اين باره توضيح داد كه تدوين 
آيين دادرسي، موكول به تعيين تكليف قانون تجارت است و 
تا زمان تصويب قانون تجارت و آيين دادرسي، آموزش قضات 

 مي تواند در دستور كار قرار گيرد.
محمد هادي موقعي، عضو انجمن ملي ليزينگ، هم با اشاره 
به اينكه در اجراي قراردادها، نقش نهادهاي مجوزدهنده را 
نبايد ناديده گرفت، گفت: در برنامه ششم توسعه، نظارت 
بر نهادهاي مالي به بانك مركزي محول شده است. بانك 
مركزي نيز در مورد ايجاد، انحلال و تمديد مجوز مقرراتي 
را وضع  مي كند. از طرفي بانك مركزي براي تمديد مجوزها 
زمان زيادي صرف مي كند به نحوي كه تداوم فعاليت بنگاه ها 

را با مجوز هاي موقت در مخاطره قرار داده است.
در ادامه اين جلسه، محمدمهدي خامسي كه به نمايندگي 
از دادستاني كشور در اين نشست حضور يافته بود، به اين 
نكته اشاره كرد كه تصويب آيين دادرسي مقدم بر تشكيل 
دادگاه هاي تجاري اس��ت. او ادامه داد: عدم تش��كيل اين 
دادگاه ها اگرچه منجر به كاهش امتياز ايران  مي ش��ود اما 
اجازه دهيم ابتدا آيين دادرسي تعيين تكليف شود، چرا كه 
در دادگاه ها ممكن است آراي معارض پيش بيايد و چنانچه 
اين تعارض��ات به راي وحدت رويه در ديوان عالي كش��ور 
منتهي ش��ود، اين راي به منزله قانون مجلس خواهد بود. 
ضمن اينكه آموزش قضات پيش از تصويب آيين دادرسي، 

به تنهايي كفايت نمي كند.
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ظرفيت ۵۰۰ ميليون دلاري 
صادرات مبل

خبرگزاري فارس| رييس اتحاديه توليد كنندگان 
وصادركنندگان مبلمان گفت: اتحاديه در بازديد از 
كشورهاي هدف صادراتي روند واردات و صادرات و 
برنامه ريزي عملياتي نسبت به استراتژي صادرات 
مبلمان را انجام و كشورهاي هدف صادراتي در اين 
زمينه را شناسايي كرده است. حسن احمديان در 
يك نشس��ت خبري با بيان اينكه ۸ درصد اشتغال 
كش��ور به صنعت چوب و مبلمان تعلق دارد گفت: 
نزديك ۷۰ هزار ميليارد توم��ان گردش مالي اين 
صنعت اس��ت.  عضو هيات مديره كنفدراس��يون 
صادرات ايران با بيان اينكه اين صنعت جزو صنايع 
زودبازده به شمار مي رود، افزود: اين در حالي است 
كه بالغ بر ۵۰ درصد ظرفيت كارخانجات خالي است. 
رييس اتحاديه توليد كنن��دگان و صادركنندگان 
مبلمان اظهار داشت: اتحاديه در سال هاي گذشته 
در بازديد از كشورهاي هدف صادراتي روند واردات 
و صادرات و برنامه ريزي عملياتي نسبت به استراتژي 
صادراتي مبلمان را انجام داده و كش��ورهاي هدف 

صادراتي را در اين زمينه شناسايي كرده است. 
وي اظهار كرد: اين كش��ورها شامل عراق، روسيه، 
عمان، قطر، سوريه، كشورهاي اوراسيا و ... هستند 
كه به لحاظ فرهنگي يا مذهبي مشتركاتي با ما دارند. 
وي با بيان اينك��ه تغييرات ن��رخ ارز و افزايش آن 
فرصتي را براي ص��ادرات ايجاد كرد، گفت: اگرچه 
قيمت ارز نس��بت به يكي، دو سال گذشته ۴ برابر 
افزايش يافته است اما قيمت مبلمان بيش از ۲ برابر 
افزايش نيافته است.  احمديان با بيان اينكه واردات 
مبل ممنوع است، بيان داشت: در سال هاي اخير با 
توسعه صنعت مبلمان كش��ور واردات به يك دهم 
كاهش يافت و اكنون نيازي به واردات در اين زمينه 
نيس��ت اگرچه با توجه به تعالي كه در اين صنعت 
به دس��ت آورده ايم نگراني از واردات اين محصول 
وجود ندارد.  در ادامه اين نشست محسن منتظري 
نماينده سازمان توسعه تجارت ايران بيان داشت: 
طي چند سال گذش��ته روند صادرات ما در زمينه 
مبلمان رو به رشد بوده و در ۱۲ ماهه سال ۹۸ رشد 
صادرات مبلمان كشور ۱۴۵ نس��بت به ۱۲ ماهه 
سال ۹۶ بوده است. وي بيان كرد: در سال ۹۷ ارزش 
صادرات مبلمان كش��ور ۲۷ ميليون دلار بوده در 
حالي كه ارزش صادرات مبلمان در س��ال ۹۶ فقط 
۱۲ ميليون دلار بوده است.  منتظري افزود: اگرچه 
صادرات در اين بخش رقم قابل توجهي نيست اما 
رش��د ۱۴۵درصدي صادرات حاكي از آن است كه 
ظرفيت هاي خوب صادراتي وجود دارد و مي توان 
ص��ادرات در اين صنعت را تا ۵۰۰ ميليون دلار هم 
پيش بيني كرد و براي آن برنامه ريزي كرد. وي گفت: 
در ۸ ماهه امس��ال نس��بت به ۸ ماهه ۹۷ هم رشد 
صادراتي در اين بخش ۴۰ درصد بوده است.  نماينده 
سازمان توسعه تجارت ايران گفت: در ۸ ماهه ابتداي 
امس��ال ارزش صادرات مبلمان كشور ۳۰ ميليون 
دلار بوده اس��ت.  وي گفت: در خص��وص واردات 
مبلمان )شامل كالاي تمام شده، كالاي واسطه  اي 
و مواد اوليه( كاهش داشته ايم و واردات آن در سال 
۹۷ فقط ۹ ميليون دلار بوده است.  منتظري بيان 
داشت: البته با توجه به ظرفيت و تعداد كارگاه هاي 
فعال در بخش صنعت مبلمان كشور رقم ۳۰ ميليون 
دلار براي صادرات ناچيز است. وي گفت: پيشنهاد 
شده تا يك ميز تخصصي براي صادرات مبلمان در 

سازمان توسعه تجارت تشكيل شود. 
در ادامه اين جلسه عليرضا عباسي رييس اتحاديه 
درودگ��ران و مبلمان تهران بيان داش��ت: يكي از 
موضوعاتي كه به توليد و صادرات مبلمان آس��يب 
رس��انده برپايي فروش��گاه هاي با نام نمايشگاه در 
پارك ها و امكان ديگري در س��طح كشور و تهران 
بوده است. وي با بيان اينكه اغلب اين واحدها بدون 
شناسنامه بودند، اظهار داش��ت: از طريق اتحاديه 
درودگ��ران اقداماتي براي جلوگي��ري از برگزاري 
اين نمايشگاه انجام ش��د و با موافقت وزير صنعت، 
اتاق اصناف و اس��تاندار تهران مقرر شد تا ديگر اين 
نمايشگاه در تهران برگزار نشود همچنين قبادي 
معاون وزير صنعت دستور دادند در كل شهرستان ها 
كشور اين نمايشگاه ها برگزار نشود و در مقابل سالي 
يك يا حداكثر دو بار نمايشگاه هايي با رويكرد صادرات 
و رونق توليد برگزار شود. عباسي اظهار كرد: بر اين 
اساس برگزاري نمايشگاه  در حوزه مبل فقط با مجوز 
اتحاديه هاي صنف درودگران و اتاق هاي اصناف در 

تهران و شهرستان هاي امكان پذير است.

 جريمه عدم نصب
 برچسب قيمت كالا اعلام شد

شاتا|سخنگوي ستاد تنظيم بازار گفت: تخلفات 
مربوط به عدم نصب برچسب قيمت روي كالاها در 
اولويت رسيدگي قرار دارد. محمدرضا كلامي افزود: 
درج قيمت، الصاق برچس��ب يا اتيكت روي كالا يا 
نصب تابلو و نرخنامه در محل يا عرضه به نحوي كه 
قيمت واحد كالا يا دستمزد خدمت براي همگان 
قابل رويت باشد، الزامي است. وي در پاسخ به سوالي 
در خصوص تاثير پويش »بي قيمت نخريم« گفت: 
اين پويش توس��ط برخي از سازمان هاي صنعت و 
معدن استان ها پيشنهاد و با توجه به برآورد حضور 
تاثيرگذار ش��هروندان و دس��تاوردهاي مطلوب و 
ثمربخش آن، به تصويب ش��صت و نهمين جلسه 
كارگروه تنظيم بازار كش��ور رسيده است؛ از اين رو 
ضرورت دارد، مسوولان اصناف و اتحاديه ها نيز به اين 
موضوع دقت كافي داشته باشند و برچسب قيمت 
كالا و خدمات را روي كالا نصب كرده يا در معرض 
ديد مشتريان قرار دهند. سخنگوي ستاد تنظيم بازار 
با تاكيد بر اينكه عدم درج قيمت به منزله تلاش براي 
گران فروشي كالا و خدمات است، گفت: اين اقدام 
علاوه بر جريمه عدم درج قيمت، مشمول جريمه 
گرانفروشي نيز خواهد شد. به گفته كلامي، برخورد 
با تخلف عدم نصب برچسب قيمت در گشت هاي 

مشترك نيز داراي اولويت رسيدگي است.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

دنيايانرژيكارشناسانراغافلگيرميكند

استراتژي هاي انرژي استوار بر مفروضات غلط
گروه انرژي| فرداد احمدي|

س��رعت گرفتن بهره  ب��رداري از دان��ش و تكنولوژي 
در صنعت انرژي هاي فس��يلي طي س��ال هاي اخير، 
پيش بيني آينده اين صنعت را س��خت ك��رده و قدم 
برداش��تن همگام كارشناس��ان انرژي با تحولات، به 
موضوعي پرخطا تبديل شده است. 15 سال پيش، اين 
حقيقت كه ايالات متحده از س��ال 2018 بزرگ ترين 
توليدكننده نفت جهان خواهد ش��د بيش��تر به طنز 
مي مانس��ت و كمتر كسي تخمين مي زد كه جهان در 
دهه دوم و سوم قرن 21 با مازاد عرضه نفت خام در بازار 
روبه رو شود. كمتر كسي اهميت روزافزون گاز طبيعي 
در معادلات ژئوپليتيك جهاني را پيش بيني مي كرد و 
با وجود خطوط لوله ف��راوان براي انتقال گاز، موفقيت 
ش��گرف ال ان جي در زم��ان حاضر براي ف��روش اين 
حامل انرژي قابل تصور نبود. كسي از شدت اثرگذاري 
مولفه هاي زيس��ت محيطي مثل تغييرات اقليمي در 
كاهش يا افزايش تقاضاي انواع مختلف انرژي در جهان 
خبر نداشت. دولت ها با تكيه بر نظر كارشناسي تلاش 
مي كنند سياست هاي كلان كشورها را در افق چشم انداز 
بلندمدت ترس��يم كنند و مي توان تصور كرد كه حالا 
كه در حوزه انرژي بخش قابل توجهي از پيش بيني ها 
تحقق نيافته، س��ردرگمي در سياست گذاري ها تا چه 
حد بالا رفته اس��ت. امروز در ايران ملاحظه مي ش��ود 
كه ع��ده اي به دنب��ال افزايش توليد و ص��ادرات نفت 
خام، عده اي به دنبال پالايشگاه سازي، برخي درصدد 
افزايش صادرات گاز با اس��تفاده از خ��ط لوله، برخي 
درصدد دس��تيابي به تكنولوژي ال ان جي، گروهي در 
پي افزايش ظرفيت پتروشيمي ها، گروهي در پي اشاعه 
انرژي هاي نو و... هستند و در اين بلبشوي رويكردهاي 
متعدد پرهزينه با وجود محدوديت منابع پولي، نمي توان 
نقش عقب ماندگي كارشناسي ها در پيش بيني تحولات 
جهاني انرژي را كم رنگ جلوه داد.  روزنامه تعادل  پيش تر 
در گزارشي با عنوان »شگفتي سازي نفت و گاز در گذر 
تاريخ« نقبي به دل دهه 80 خورشيدي زد تا با مقايسه 
پيش بيني هاي كارشناسان آن دوران با وضعيت امروز 
انرژي، تصويري روشن از فاصله پيش بيني ها با واقعيات 
تجسم يافته به دس��ت دهد. در گزارش مذكور، ابطال 
دو پيش فرض بديهي انگاشته شده »محدوديت منابع 
فسيلي در آينده نزديك« و »خصومت ذاتي صادرات 
نفت و گاز«، در گفت وگو با محسن قمصري، مدير امور 
بين الملل شركت ملي نفت به بحث گذاشته شد و ادامه 
بحث در خصوص فروض بديهي انگاشته شده، از جمله 
»پيش بيني واردكننده نفت خام شدن ايران در آينده 
نزديك« به گزارش حال حاضر واگذار ش��د كه اكنون 

مي خوانيم.
در سال هاي 1385 و 1386 خورشيدي، تحليل هاي 
پيرام��ون ح��وزه نف��ت گاز با ام��روز متف��اوت بود و 
پيش بيني ها دنياي ديگ��ري را براي امروز  ترس��يم 
مي كرد. »تعادل« دو گزارش حاوي نظر كارشناسي، 

يعني گزارش تحليلي روزنامه دنياي اقتصاد در تاريخ 10 
مهرماه سال 1385 با عنوان »200 ميليارد مترمكعب 
گاز براي احياي مخ��ازن نفت« و همچنين مصاحبه 
مفصل خبرگزاري ايسنا با علي محمد سعيدي، مسعود 
درخش��ان و كمال دانش��يار در تاريخ 31 تيرماه سال 
1386 با عنوان »6000پاي مكعب گاز=1« را به عنوان 
نمونه هايي از نظر حاكم بر آن سال ها در حوزه نفت در 

نظر گرفته است.

   محدوديت منابع نفتي
در هر دو گزارش مورد بررسي، كارشناسان نفتي خبر از 
محدوديت در منابع نفتي و به تبع آن، افزايش چشمگير 
قيمت نفت از س��ال 2015 داده اند. ام��ا اكنون كه در 
شرف ورود به س��ال 2020 هستيم، مي دانيم كه اين 
پيش بيني ها غلط از آب درآمده اند. محسن قمصري، 
مدير امور بين الملل شركت ملي نفت در خصوص دلايل 
نادرست ش��دن پيش بيني ها به »تعادل« گفت: »به 
نسبت 15 سال پيش تغييراتي در نحوه مصرف انرژي 
ايجاد شده است. در واقع، مصرف انرژي در اين سال ها 
هم مديريت و هم اصلاح ش��ده است و به رغم افزايش 
جمعيت، ش��دت جريان مصرف به نس��بت 15 سال 
پيش كاهش پيدا كرده است. بهينه كردن موتورهاي 
درون سوز كه 15 سال پيش به طور ميانگين 10 ليتر 
در هر 100 كيلومتر مصرف س��وخت داشتند و امروز 

س��رانه مصرف به 5.5 الي 6 ليتر در هر 100 كيلومتر 
كاهش يافته است. همچنين مصرف منابع گرمايشي و 
سرمايشي با پيشرفت تكنولوژي مديريت شده است و 
از طرف ديگر، با پيشرفت علم اكتشاف و زمين شناسي، 
منابع جديد انرژي كش��ف شده است. همه اين مولفه 
باعث شده اند كه پيش بيني ها درباره محدوديت عرضه 

نفت تحقق نيابند.«
 به گفته قمصري »ديگر نمي شود مثل 15 سال پيش 
روي پيش بيني كاهش عرضه نف��ت قمار كرد و ما به 
عن��وان يكي از توليدكنندگان مه��م نفت جهان بايد 
نگران آن باشيم كه نوع مصرف انرژي در جهان تغيير 
كند. با توجه به پيش��رفت هاي تكنولوژي، هم امكان 
تغيير در نوع مصرف و هم امكان سربرآوردن انرژي هاي 
جديد و جايگزين نفت وجود دارد. نش��انه هاي چنين 
چرخش هايي در ح��وزه انرژي هم اكن��ون نيز ديده 
مي شود«. به اعتقاد او نمي توان پيش بيني كرد كه روند 
پيشرفت تكنولوژي در سال هاي آتي چگونه خواهد بود. 
ممكن است تا چند سال ديگر موتورهايي ايجاد شود 

كه نياز به انرژي هاي فسيلي را به شدت كاهش دهند.
او پيش تر درباره پيش بيني ها درباره افزايش چشمگير 
قيمت نفت نيز گفته بود كه با وجود افزايش دو برابري 
قيمت نفت به نس��بت 15 س��ال پيش، اما در صورت 
محاسبه ارزش دلار و تورم جهاني متوجه مي شويم كه 

ارزش نفت كاهش يافته است. 

   به زودي واردكننده نفت مي شويم
شايد باورش سخت باشد كه برخي كارشناسان پيش بيني 
كرده بودند كه پيش از س��ال 1404 خورشيدي ايران 
به واردكننده نفت تبديل خواهد ش��د. آنها حتي وضع 
بنزين را ش��اهد ادعاي خود مي آوردند كه ايران با وجود 
داش��تن منابع عظيم هيدروكربني، يك سوم از بنزين 
مورد نياز خود را وارد مي كند. به گفته مسعود درخشان، 
بنيان گذار و رييس سابق دانشكده اقتصاد دانشگاه امام 
صادق)ع( و اقتصاددان ارشد دفتر مطالعات بين المللي 
انرژي لندن )وابس��ته به وزارت نفت( در س��ال 1386، 
»اگر به وزراي قبلي مي گفتيد كه بر اس��اس محاسبات 
برخي از كارشناس��ان، ما در سال هاي آينده بايد حدود 
9 ميليارد دلار بنزين و گازوئيل وارد كنيم، ايش��ان چه 
برخوردي مي كردند؟ آيا نمي گفتند محال است؟ اگر اين 
پيش بيني را به جامعه مي گفتيم، جامعه هم براي باور 
آن آمادگي نداشت، اين در حالي است كه گفته مي شود 
سال آينده بايد 9 ميليارد دلار بنزين و گازوئيل وارد كنيم. 
اين وضعيت نشان مي دهد كه ما توان پيش بيني 8 سال 
آينده را هم نداشتيم يا نمي خواستيم داشته باشيم.« وي 
در ادامه اين مصاحبه بيان كرده بود كه »ممكن اس��ت 
شما بگوييد واردات نفت را در آينده نزديك نمي توانيم 
باور كنيم. واردات بنزين را كه مي توانيم باور كنيم! من 
گزارش��ي اجمالي از بحران نفت ارايه مي دهم: در حال 
حاضر1/6 ميليون بشكه نفت خام در روز مصرف داخلي 

ماست كه با احتساب 9 ميليارد واردات بنزين و گازوئيل، 
تقريبا معادل 2/5 ميليون بشكه نفت خام در روز است. 
اگر هر سال 10 درصد رشد طبيعي آن را حساب كنيم 
)كه طبيعي هم است( قبل از رسيدن به افق چشم انداز، 
مصرف ما به بيش از 3 ميليون بشكه نفت در روز مي رسد. 
در عين حال افت توليدات نفت هم باعث مي ش��ود كه 
توليد از 3 ميليون بشكه كمتر شود. نتيجه مي گيريم كه 
قبل از اينكه به افق چشم انداز برسيم، ما وارد كننده نفت 
مي شويم.« با وجود اين، پيش بيني آقاي درخشان هم 
درباره بنزين و هم نفت خام درست از آب درنيامد و ايران 
هم صادركننده نفت باقي ماند و هم تبديل به صادركننده 
بنزين شد. قمصري در اين خصوص بيان كرد: »چنين 
پيش بيني اي به دور از واقعيت و حتي احتمالأ با انگيزه هاي 
سياسي بوده است. ايران به هيچ عنوان در آينده نزديك 
واردكننده نفت نخواهد شد و با منابع موجود حداقل تا 

100 سال آينده نياز نفتي ايران تأمين خواهد شد.«

   اجتناب از صادرات گاز
نظر بعدي كارشناسان مورد بررسي، رقابت گاز با نفت و 
تأثير صادرات آن بر قيمت نفت بود. كارشناسان نتيجه 
گرفتند كه ايران بايد از صادرات گاز اجتناب كند. از نظر 
قمصري، اگر در آينده چرخش تقاضا براي انرژي ايجاد 
شود، حفظ منابع ارزش��ي نخواهد داشت و همچنين، 
بايد محاس��به كرد كه آيا تزري��ق گاز به محازن نفتي از 
نظر اقتصادي بهتر از صادرات يا مصارف ديگر آن است 
يا خير؟ به گفته او »تزريق گاز كار ساده اي نيست و نياز 
به س��رمايه هاي كلان دارد. بنابراي��ن اولويت ايران بايد 
گرفتن س��هم از بازار جهاني گاز باشد. با توجه به مسائل 
زيس��ت محيطي امروز دنيا و تغييرات اقليمي، سوخت 
گاز كه به مراتب سوخت تميزتري نسبت به نفت است، 
اهميت بيشتري مي يابد و احتمال چرخش بازار به سمت 
مصرف بيش��تر گاز در آينده وجود دارد. پس بايد سعي 
كنيم زيرساخت ها را به گونه اي بسازيم كه امكان حضور 
بيشتر در بازار از ما سلب نشود.« وي توضيح داد كه »در 
اواخر قرن نوزدهم، با اختراع خودروهاي درون سوز صنعت 
زغال سنگ ضربه سختي خورد و جهان در تقاضاي نفت 
شاهد هجوم بود. اكنون نيز ممكن است كه تكنولوژي به 
سمتي حركت كند كه تقاضاي نفت كاهش يابد. البته 
اكنون كارشناسان معتقدند كه با توجه به وضعيت حمل 
و نقل، به زودي چنين اتفاقي براي نفت نخواهد افتاد.« 
مرور نظر كارشناسي سال هاي گذشته از آن جهت مفيد 
است كه نش��ان مي دهد فقدان كارشناسي دقيق تا چه 
حد صدمات جبران ناپذي��ري را بر حوزه انرژي متحمل 
مي كند. اين امر نشان مي دهد كه بايد در اتكا به نظرات 
كارشناسي احتياط بيش��تري به خرج داد. اما همانطور 
كه محسن قمصري، مسوول فروش نفت ايران گفته، با 
وجود تمام كمي و كاستي ها، تصميمات سياسي و تغيير 
اس��تراتژي هاي حوزه انرژي با تغيير دولت ها همچنان 

بيشترين صدمه را به صنعت نفت ايران وارد مي كند.

استنباط نادرست از آلودگي زيست محيطي پنل هاي خورشيدي 
مصطفي ربيعي|

مديركل دفتر آگاه سازي سازمان انرژي هاي نو|
گ�روه ان�رژي| طرح مباحث��ي مبني ب��ر آلودگي 
زيس��ت محيطي پنل هاي خورش��يدي تا چه اندازه 
مي تواند پشتوانه درستي داشته باشد؟ اين مبحثي است 

كه در اينجا به آن اشاره خواهيم كرد. 
ماده اوليه پنل  هاي خورشيدي كه سيليكون است كه 
اين ماده به نوعي از ش��ن و ماسه به دست مي آيد. اين 
ماده ذوب ش��ده ناخالصي هاي آن جدا مي ش��ود و به 

خلوص 99.5 درصد مي رس��د و به شمش سيليكون 
تبديل مي شود. در زمان ساخت، يكسري عناصر براي 
ايجاد خاصيت رسانايي به منظور انتقال الكتريسيته با 
آن ادغام مي شوند كه نهايتا پنل خورشيدي به دست 
مي آيد. اين ماهيت و متريال اصلي پنل هاي خورشيدي 

است كه خودش هيچ آلودگي اي ندارد. 
اما چه چيز را مي گويند آلودگي دارد؟ در پروسه توليد 
پنل از برق استفاده مي شود كه اين برق در كوره هايي 
با دماي 2 هزار درجه مورد اس��تفاده ق��رار مي گيرد. 

زماني كه در اين كوره ها از برق فس��يلي استفاده شده 
باش��د، آلودگي دارد زي��را برق فس��يلي را در نيروگاه 
گازي سوزانديم و برق توليد كرديم. مي توان گفت اين 
مرحله آلودگي دارد اما مساله اينجاست كه ميزان آن 
بسيار محدود و اندك است. بيشترين ظرفيتي كه يك 
كارخانه سيليكوني مي تواند در سال داشته باشد 10 
هزار تن اس��ت كه اين 10 هزار تن، حدود 50 مگاوات 
هم برق مصرف نمي كند. اگر بخواهيم با مقايسه بگوييم 
اينكه مثلا در حال حاضر تهران حدود 2500 تا 3 هزار 

مگاوات برق نياز دارد. در حال حاضر ما در استان همدان 
پنج نيروگاه داريم كه راندمان شان از نيروگاه هايي كه در 
يزد هست هم بالاتر است اما اگر مي توانستيم مواد اوليه 
اين پنل ها را در داخل كشور توليد كنيم، هزينه تمام 
شده آن بسيار پايين تر بود، كمااينكه اگر از تكنولوژي 
بومي استفاده مي كرديم، مي توانستيم سالانه هزاران 
مگاوات پنل خورشيدي در كشور بسازيم كه متاسفانه 
تاكنون نتوانستيم. ما در ايران كارخانه توليد ماده اوليه 
پنل خورشيدي نداريم و آنچه وجود دارد تنها مربوط 

به مونتاژ قطعات اين پنل ها است. به اين نكته هم بايد 
توجه داشت كه پنل هاي خورشيدي موجود در كشور، از 
نظر تكنولوژي و راندمان ها بسيار با هم متفاوت هستند 
كه اين تفاوت برحسب خلوص و ميزان مواد استفاده 

شده در آنهاست. 
در حال حاضر تمام خاك ايران امكان نصب و استفاده از 
پنل خورشيدي را دارد؛ از شمال غرب تا جنوب شرق. 
فقط برخي مناطق شمالي كشور به دليل اينكه روزهاي 

زيادي ابري است، چندان مستعد نيستند.
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كنتورهاي هوشمند راهكار 
اصلاح رفتارمشتركان پرمصرف

ايرنا| وزير نيروگفت: استفاده از كنتورهاي هوشمند 
كه در بند »د« تبصره پانزده لايحه بودجه سال 1399 
كل كش��ور مورد تاكيد قرارگرفته، به اصلاح رفتار 
مشتركان پر مصرف كمك مي كند. رضا اردكانيان 
در اين خصوص عنوان كرد: كنتورهاي هوش��مند 
راهكاري است كه مي تواند به خوبي رفتار مشتركان 
پر مصرف را كنترل كرده و آنان را در رديف مشتركان 
با مصرف متعادل قراردهد. وزير نيرو اضافه كرد: شيوه 
عملكردي كه در لايحه بودجه در نظر گرفته ش��ده 
اين است كه پر مصرف ها اين كنتور ها را نصب كنند 
و هزينه هاي اين اقدام از آنان به شكل اقساط دريافت 
ش��ود. مديركل مديريت مصرف و امور مشتركان 
شركت توانير بيس��ت و دوم مردادماه امسال گفت: 
طرح ملي فراسامانه هوشمند اندازه گيري مديريت 
انرژي )فهام( در چند س��ال اخير براي مش��تركان 
بزرگ بالاي 30 كيلووات اجرا شده و تاكنون حدود 
400هزار مشترك بزرگ صنعتي، كشاورزي و تجاري 
به اين س��امانه مجهز ش��ده اند. هادي مدقق افزود: 
براساس مرحله دوم اجراي اين طرح، نصب كنتورهاي 
هوشمند براي مشتركان زير 30 كيلووات دردستور 
كار قرارگرفته است و در اين مرحله از طرح، اولويت با 
مشتركان كنتورهاي سه فاز بخش كشاورزي، صنعت 
و تجاري است و كنتورهاي سه فاز خانگي نيز مشمول 

طرح نصب تجهيزات مزبور خواهند شد.

استقبال از خارجي ها در 
صورت قراردادهاي برد- برد

ايسنا | مديرعامل شركت ملي مناطق نفت خيز 
جنوب با بيان اينكه حضور شركت هاي نفتي خارجي 
در ايران وابسته به شرايط سياسي و پيراموني است، 
گفت: اگر شرايط فراهم شود تا بتوانيم از شركت هاي 
نفتي خارجي استفاده كنيم و با آنها قراردادهاي برد-

برد  داشته باشيم، قطعا از حضور آنها استقبال خواهيم 
كرد. احمد محمدي در حاشيه نمايشگاه صنعت نفت 
خوزستان اظهار كرد: در خصوص تفاهم نامه هايي كه 
با شركت هاي خارجي پيش از اعمال تحريم ها منعقد 
كرديم، بايد گفت كه به دلي��ل اين تحريم ها هنوز 
ش��ركت هاي خارجي پاي كار نيامده اند اما بخشي 
از ش��ركت هاي داخلي در بح��ث مطالعات ميدان، 
پاي كار هستند و در آستانه قرارداد با اين شركت ها 
هستيم. وي با اشاره به بحث قرارداد توسعه 28 مخزن 
نفتي افزود: در حال حاضر 6 قرارداد منعقد ش��ده و 
در حال اجرا هس��تند و در ايام پيش رو نيز بخشي 
ديگر از اين قراردادها پس از مشخص شدن برندگان 
مناقصات انجام خواهد شد. مديرعامل شركت ملي 
مناطق نفت خيز جنوب در خصوص احتمال حضور 
شركت هاي خارجي در بحث توسعه مخازن تصريح 
كرد: حضور ش��ركت هاي نفتي خارج��ي در ايران، 
وابسته به شرايط سياسي و پيراموني است و در اين 
زمينه با توجه به اينكه نفت يك صنعت بين المللي 
است و نياز است تا در مرز دانش و تكنولوژي حركت 
شود، گاهي خوب اس��ت تا با شركت هاي خارجي 

همكاري داشته باشيم.

 ثبت نام ۷۰ هزار نفر 
براي دوگانه سوز كردن خودرو 

تسنيم| مديرعامل شركت پخش فرآورده هاي 
نفتي ايران گفت: باتوجه به سهميه بندي و افزايش 
قيمت بنزين، تقاضا  براي گازسوز كردن خودرو ها 
بيش��تر ش��ده اس��ت. امير وكيل زاده با اشاره به 
افزايش تقاضا ها براي تبديل خودرو هاي تك سوز 
به دوگانه س��وز گفت: پيش از اين دولت از سال 
84 تا 98 حدود يك ميلي��ون خودرو را با كمك 
بلاعوض و به نوعي به شكل يارانه اي تبديل كرد. 
او گفت: اما در اين مقطع با توجه به سهميه بندي 
و افزايش قيم��ت بنزين تقاضا ها ب��راي تبديل 
خودرو ها نيز رشد داشته است. مديرعامل شركت 
ملي پخش فرآورده هاي نفتي ادام��ه داد: روزانه 
حدود 21.2 ميليون مترمكعب س��ي ان جي به 
خودرو هاي گازسوز و دوگانه سوز عرضه مي شود 
و با توجه به توسعه جايگاه هاي عرضه گاز طبيعي 
فشرده )سي ان جي( در س��ال هاي اخير، امكان 
دوبرابر كردن اين ظرفيت تا بيش از 45 ميليون 
مترمكعب نيز وجود دارد و حتي در صورت مصرف 
دوبرابري نيز اين تعداد جايگاه پاسخگوست. علي 
محموديان، رييس اتحاديه سوخت هاي جايگزين 
اعلام كرد: با سهميه بندي بنزين و تمايل مردم به 
استفاده از گاز، 70 هزار نفر براي دوگانه سوز كردن 

خودرو هاي خود ثبت نام كرده اند.

 تخصيص آب دريا 
به استان هاي شرق كشور

مهر| معاون آب و آبفاي وزير نيرو از تخصيص آب 
دريا بر اساس برنامه منابع و مصارف استان هاي 
شرق كشور با تصويب كميته تخصصي سازگاري 
با كم آبي در وزارت نيرو خبر داد. قاس��م تقي زاده 
خامسي، در جلسه »مشاركت صنعت در استفاده 
از آب دريا« كه با حضور خداداد غريب پور معاون 
وزير صمت، اس��تانداران س��ه اس��تان خراسان 
رضوي، خراسان جنوبي و سيستان و بلوچستان 
و صاحبان صنايع س��ه استان شرقي برگزار شد، 
گفت: تخصيص آب دري��ا از طرف وزارت نيرو بر 
اساس برنامه منابع و مصارف استان ها كه در كميته 
تخصصي سازگاري با كم آبي تصويب شده، انجام 
شده است. وي افزود: بايد مطالعات فني – زيست 
محيطي و مدل مالي براي اين طرح انجام شده و 
نهايتاً نتيجه مطالعات در وزارت نيرو به تصويب 
برس��د. معاون آب و آبفاي وزير نيرو با بيان اينكه 
دولت اعتباري براي اين طرح در نظر ندارد، اظهار 
كرد: در اين راستا لازم است سرمايه گذاري لازم 
توسط بخش خصوصي صورت گرفته و صنايع با 

مشاركت خود اين كار را به سرانجام برسانند.

تغييراتاقليميرقيبمسائلژئوپليتيكنفتشد

تاثيرشرايطجوينامساعدبرقيمتنفتدر۲۰۲۰
شرايط نامساعد جوي به اندازه خطرات ژئوپليتيكي بر عرضه 
و تقاضاي جهاني نفت و قيمت آن در 2020 تاثير مي گذارد 
و در كل، در 2020 قيم��ت انرژي تغيير چنداني با 2019 
نخواهد داش��ت. به گزارش تس��نيم به نقل از ماركت واچ، 
طبق گزارش سالانه اس پي گلوبال پلتس از دورنماي نفت، 
شرايط نامساعد جوي به اندازه خطر  ژئوپليتيكي بر عرضه و 
تقاضاي جهاني نفت و قيمت آن در 2020 تاثير مي گذارد. 
در 2019، سيل به كشت و برداشت در امريكا آسيب زد و بر 
فعاليت هاي اقتصادي و قيمت اتانول تاثير گذاشت. باران هاي 
موسمي مونسون هم در هند تقاضا را تحت تاثير قرار داد. به 
نظر مي رسد توفان ها بيش از گذشته رشد اقتصادي جهان 

را مختل مي كنند.  
قيمت نفت خام احتم��الا در 2020 بالاتر از 60 دلار در هر 
بشكه است ولي قيمت كلي انرژي شامل محصولات نفتي 
و گاز طبيعي احتمالاً راكد مي ماند.  به عقيده اس پي گلوبال 
پلتس، به رغم  دورنماي خوش بينانه تر اقتصاد جهان در سال 
آينده تحت حمايت يك دلار ضعيف تر و مذاكرات تجاري 
سازنده تر امريكا و چين، ش��رايط جوي تاثير بيشتري بر 
تقاضاي انرژي خواهد داشت.  گرما و سرماي شديد مي تواند 

تقاضا را به طرز قابل توجهي تغيير دهد.
 كل مصرف انرژي جهان رو به رشد است. باران هاي مونسون، 
سيل و خشكسالي بر برداشت محصولات و وقايع جوي مثل 
توفان ها و گردباد ها بر فعاليت هاي اقتصادي تاثير مي گذارند.  
خطر  ژئوپليتيكي مثل تحريم هاي امريكا عليه ايران همچنان 
يك خطر براي عرضه نفت اس��ت،  اين در حالي اس��ت كه 
تغييرات قابل توجه قوانين سازمان بين المللي دريانوردي 
براي استفاده از سوخت سولفور پايين تقاضاي نفت را بهبود 
مي بخشد. سازمان بين المللي دريانوردي تصويب كرده از 
اول ژانويه سال آينده آلايندگي بخش دريانوردي در آب هاي 
بين الملل بايد كاهش يابد. كشتي ها بايد با استفاده از سوخت 

كم سولفور، آلايندگي س��ولفور خود را بيش از 80 درصد 
كاهش دهند.  اس پي گلوبال پلاتس پيش بيني مي كند رشد 
تقاضاي جهاني نفت تا 1.26 ميليون بشكه در روز در 2020 
افزايش يابد، اين رقم در 2019 تنها 0.95 ميليون بش��كه 
در روز بود. پيش بيني مي شود تقاضا در تمام مناطق غير 
از غرب اروپا و ژاپن افزايش يابد.  ذخاير پايين نفت، كاهش 
بيشتر توليد اوپك و متحدانش و قوانين سازمان بين المللي 
دريانوردي در 2020 باعث افزايش قيمت نفت در اوايل سال 
آينده مي شود و احتمالاً قيمت نفت برنت را به بالاي 65 دلار 
در هر بشكه مي رساند ولي قيمت نفت در اواخر 2020 با از 
بين رفتن حمايت قوانين اين سازمان تا 60 دلار در هر بشكه 
كاهش مي يابد.  نفت خام وست تگزاس اينترمديت هم در 
اوايل س��ال آينده تا 60 دلار در هر بشكه بالا مي رود و بعد 

دوباره تا سطح 50 دلار كاهش مي يابد.  
به  رغم كاهش فعاليت نفت شيل امريكا، اين كشور همچنان 
بيشترين رشد توليد نفت را در سال آينده خواهد داشت. 
توليد نفت امريكا در سال آينده 1.3 ميليون بشكه در روز 
افزايش يافته و به 20.9 ميليون بشكه در روز مي رسد. پيش 
بيني اوپك از رشد توليد توليد كنندگان غير اوپك 2.17 
ميليون بشكه در روز است.  خطر  ژئوپليتيكي براي عرضه 
نفت در 2020 بالا خواهد بود چون طبق پيش بيني گلوبال 
پلتس، امريكا و ايران به كمپين هاي حداكثر فشار خود ادامه 
مي دهند. ليبي، عراق و نيجريه احتمالًا كاهش توليد نفت 
در 2020 خواهند داشت. در انگليس هم انتخابات عمومي 
روز پنجش��نبه و بي ثباتي هاي ناشي از برگزيت همچنان 
تهديدكننده هستند.  جنگ تجاري امريكا و چين و بحران 
تب خوك آفريقايي در آسيا بر كشاورزي اين منطقه تاثير 
مي گذارد.  در كل، در 2020 قيمت انرژي تغيير چنداني با 
2019 نخواهد داشت و بسياري سوخت ها شاهد كاهش 

قيمت خواهند بود.

زنگنهبااشارهبهسفررييسجمهوربهژاپنعنوانكرد

قرارباشدتحريمهابرداشتهشود،محدودبهيككشورنخواهدبود
نخس��تين رويداد نوآوري وزارت نفت با عنوان »پتروليوم 
تيكاف«، امروز با حضور بيژن زنگنه در محل پژوهش��گاه 
صنعت نفت برگزار شد. وزير نفت با تاكيد بر اينكه برنامه 
جديد اين وزارتخانه، حمايت از سازندگان داخلي با طرح 
ضمانت خريد اس��ت، عنوان كرد: اين حمايت به گونه اي 
خواهد بود كه اين وزارتخانه خريد از سازندگاني كه كالاهاي 
مورد نياز صنعت نفت را بسازند و گواهي كيفي آن را دريافت 
كنند، تضمين مي كند. بيژن زنگنه بيان كرد: فاز نخست 9 
قرارداد در بخش بالادستي، پنج قرارداد اكتشاف و 12 قرارداد 
براي ساخت انستيتو پايين دستي بر اساس گزارش هاي ارايه 
ش��ده پايان يافته و اجراي فاز دوم آن آغاز شده است. وزير 
نفت با بيان اينكه اراده صنعت نفت اين است كه دانشگاه ها 
درگير حل مس��ائل صنعت نفت باش��ند و اين صنعت در 
مس��ير پيش رو از آنها حمايت خواهد كرد.  وي ادامه داد: 
بازكردن درهاي پژوهشگاه صنعت نفت روي دانشجويان 
و استارت آپ ها و حمايت ويژه از آنها را به طور جدي دنبال 
خواهيم كرد. وزير نفت با بيان اينكه »پيشنهادمان را براي 
تاسيس صندوق نوآوري صنعت نفت با سرمايه اوليه 100 
ميليون تومان بزودي ارايه خواهيم داد«، گفت: طي مشورت 
با صاحب نظران طرحي براي استقرار استارت آپ ها در منطقه 
ري ارايه ش��ده و پيش بيني اين اس��ت 150 استارت آپ 
را بتوانيم در ري مس��تقر كنيم. اين عض��و كابينه دولت 
خاطرنشان كرد: به نيروهاي جوان و خلاق اميدوارم و تلاشم 
اين است تجربه خود را به صورت رايگان در اختيار جوانان قرار 
دهم تا در بخش هاي مختلف صنعت نفت ابراز وجود كنند. 
زنگنه همچنين در خصوص حمايت از سازندگان داخلي 
گفت: برنامه جديد وزارت نفت، حمايت از سازندگان داخلي 
با طرح ضمانت خريد است؛ به گونه اي كه اين وزارتخانه خريد 
از سازندگاني كه كالاهاي مورد نياز صنعت نفت را بسازند و 

گواهي كيفي آن را دريافت كنند، تضمين مي كند.

   توپ مشكل سوخت   در زمين خودروسازها
زنگنه در ادامه به موضوع پالايشگاه سازي در كشور اشاره 
كرد و گفت: اگر مخالف پالايشگاه سازي كسي است كه 
توليد بنزين را از 52 ميليون ليتر با افزايشي 2.2 برابري 
به 110 ميليون ليتر رسانده، اگر موافق پالايشگاه سازي 

بودم، چه مي كردم؟
وي افزود: چه كسي در تاريخ ايران موفق شده اين مقدار 

به ظرفيت توليد بنزين كشور اضافه كند؟
وزير نفت با بيان اينكه »يك عده علاقه دارند چيزهايي 
را بگويند و ما توضيح مي دهيم و برخي اوقات مثل بازار 
مسگرها، شنيده نمي شود«، گفت: واقعيت اين است 
اقداماتي كه در اين دوران ش��ده بس��يار بزرگ است 
و در پالايش��گاه هاي مختلفي ج��ون تبريز، اصفهان، 
بندرعباس، پالايشگاه س��تاره خليج فارس، آبادان و... 
كارهاي خوبي انجام گرفته است. وي ادامه داد: هنوز 
نتايج اقدامات پالايش��گاه آبادان بيرون نيامده چرا كه 

طرح هاي آن هنوز در حال اجرا است.
زنگنه با بيان اينكه »طرح سيراف در حال اجرا است«، 
گفت: با بانك مرك��زي تفاهم كرده ايم ك��ه 20 هزار 
ميليارد تومان بانك ها براي پالايشگاه سيراف تسهيلات 

دهند كه تمامي كارهاي لازم در اين زمينه انجام شده 
اس��ت. وي افزود: بايد توجه داش��ت كه حل مش��كل 
سوخت كشور را نبايد فقط در پالايشگاه ها جست وجو 
كرد بلكه باي��د در تكنولوژي توليد خودرو دنبال كرد؛ 
بخش��ي در كارخانه ها و بخش��ي در نوع سوخت بايد 
پيگيري شود و در اين زمينه س��وخت CNG را بايد 
مورد حمايت قرار دهيم كه در اين صورت سوخت 50 
سنتي بنزين تبديل به سوخت 20 سنتي گاز مي شود.

وزير نفت در پاسخ به سوالي در خصوص سفر احتمالي 
وي به كش��ور ژاپن گفت: هنوز مشخص نيست كه با 
رييس جمهوري به ژاپن بروم اما اگر چنانچه قرار باشد 
بحث تحريم ها برداشته ش��ود، محدود به يك كشور 
نيس��ت. وي افزود: بانك مركزي طل��ب نفتي ايران از 
كره جنوبي و سايركش��ورها را دنبال مي كند و يكي از 
دلايل تحريم نفتي ايران و ونزويلا از س��وي امريكا، به 
دست آوردن بازار براي توليدات نفت غيرمتعارف اين 
كشور بوده تا آنجا كه درسال هاي 2018 و 2019 هر 
سال 105 ميليون بشكه به توليدات نفت امريكا اضافه 
شده است. زنگنه تصريح كرد: بر اين اساس و با وجود 
بازار فروش، سرمايه گذاران تشويق شدند تا روند توليد 
ادامه پيدا كند و اين كار با خارج كردن ايران و ونزويلا 

ازبازار نفت انجام شد.
وزير نفت ب��ا بيان اينك��ه »بايد بي��ش از آنكه نگران 
بازار باش��يم، نس��بت به عقب ماندن فناوري و پايين 
ماندن ضري��ب بازيافت در ميادين نف��ت و گاز نگران 
باشيم«، گفت: پيش از اين ثابت كرديم كه بازار نفت را 
مي شناسيم و مي دانيم چگونه سهم ايران را از بازار احيا 
كنيم و چگونگي كسب بازار را نيز مطلعيم و بايد تلاش 
شود تا تحريم ها را عزتمندانه  برداريم، در آن صورت بازار 

نيز به دست مي آيد.

يادداشت
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تبعات فرامنطقه اي ناامني

بستن حساب ايرانيان در كشورهاي خارجي از منظر حقوق بين الملل

پيامدهاي بحران امنيتي و مهاجرت در خاورميانه

انسداد حساب بانكي ايرانيان در خارج غيرقانوني است

احسانجعفريفر|كارشناسروابطبينالملل|
شهروندان سوريه، افغانستان، سودان جنوبي، ميانمار 
و سومالي روي هم دوسوم جمعيت پناهندگان جهان 
را تشكيل مي دهند. به گزارش سازمان ديده بان حقوق 
بش��ر وضعيت امنيتي و حقوق بشر در عراق و سوريه 
در س��ال 2014 به علت افزايش جنگ هاي فرقه اي، 
به شدت كاهش يافت . با ظهور داعش كه نام گروهي 
از اسلام گرايان سني مذهب )وهابي( با رهبري ابوبكر 
البغدادي كه خود را خليفه مسلمانان جهان اعلام كرد 
و داعيه رهبر مذهبي همه مسلمانان را دارد ناامني هاي 

خاورميانه افزايش يافت.
اين گروه كه ابتدا در سوريه تشكيل و به عراق كشيده 
ش��د، خواس��تار حكومت بر كل منطقه عراق و شام 
)شامل اردن، فلسطين اشغالي، لبنان، قبرس و بخشي 
از جنوب تركيه( است؛ بنابراين، بخش هايي از عراق و 
س��وريه را در كنترل خود دارد و برآورد شده است كه 
حدود پنج هزار نفر در سوريه و سي هزار نفر در عراق 

عضو دارد.
گروه افراطي داعش بخش هايي از عراق )و سوريه( را 
فتح كرد و با وقوع حمله هاي انتحاري، انفجار خودروها 
و قتل هاي هدفمند، بيش از 12 هزار نفر كشته و بيش 
از 22000 نفر در س��ال 2014 زخمي شدند. تعداد 
آواره در داخل عراق از ژانويه 2014 بيش از 2 ميليون 
نفر رسيد. در س��ال 2011 جنگ داخلي سوريه آغاز 
ش��د و تا 2014 در حدود 76 هزار نفر كشته داشت، 
همچنين در پايان سال 2014، 7.6 ميليون نفر آواره 
ش��ده اند و تقريبا تا امروز 3.8 ميليون به كشورهاي 
ديگر پناهنده شده اند درحالي كه بيش از 1.5 ميليون 
نفر از آنها در س��ال 2014 فقط ثبت نام  كرده بودند. 
همان گونه كه در تعريف مهاجرت در كتاب لغت نامه 
جمعيت شناسي سازمان ملل آمده است آن شكلي از 
تحرك جغرافيايي يا ترك مكاني است كه بين دو واحد 
جغرافيايي صورت مي گيرد. اين تحرك جغرافيايي 
تغيير اقامتگاه از مبدأ يا محل حركت به مقصد يا محل 
ورود است. بحران سوريه منجر به ايجاد سيل آوارگان 
و مهاجرت به كشورهاي اطراف سوريه و اروپا شد. اين 
مهاجرت از مهم ترين تأثيرات تروريسم است كه منجر 
به افزايش آوارگان و مهاجرت اجباري مردم به سوي 
كشورها و نقاط امن شد كه واكنش هايي در كشورهاي 

مقصد ايجاد كرد.
كارتبازيكش�ورهايمقصد: ازجمله مهاجرت 

تبدي��ل به كارت ب��ازي تركي��ه در قبال اروپا ش��د. 
به طوري ك��ه امروزه يك��ي از ابزارهاي فش��ار تركيه 
روانه كردن مهاجران به س��وي اروپا است. همچنين 
عمليات انجام شده در خاك س��وريه نيز با مهاجران 

پيوند خورده است.
امنيتيشدنمهاجرت: با ش��دت گرفتن بحران 
پناه جويي در س��ال 2015 و آغاز انتق��ال آوارگان به 
كشورهاي اروپايي، مس��اله پناه جويي به عنوان يك 
موضوع جدي موردبحث قرار گرفت. دفتر كميسيون 
عالي پناهندگي سازمان ملي اذعان دارد كه مهاجرت 
و پناهندگي در اتحاديه اروپا امنيتي شده است. اين 
سازمان دريكي از تحقيقاتش به نام »دول و پناهندگان 
جهان«  ادعا كرده است كه نگراني هاي امنيتي جديد 
براي دولت ها به وي��ژه از زمان حادثه ١١ س��پتامبر 
2001 به امنيتي شدن موضوع پناهندگي منجر شده 
است. بعد از بمب گذاري مادريد كه براي اولين بار در 
اروپا صورت گرفت، اعضاي اتحاديه اروپا بارها گرد هم 
جمع شدند تا تمهيداتي براي مقابله با آن بينديشند.

اس�تقبالازنيرويارزاندركشورهايمقصد: 
يكي از مشكلات بزرگ مهاجران اين است كه مقصد 
پناه جويان به سمت كشورهاي اروپايي بود كه باثبات 
و داراي وضعيت اقتصادي بهتر بودند، اين كش��ورها 
براي استفاده از مهاجران براي توسعه اقتصاد خود آنها 
را پذيرفتند. طبق آمار كميسارياي عالي پناهندگان 
سازمان ملل سال 2014، آلمان ازنظر شمار پناه جو 
در دنيا اول بوده اس��ت و حدود 173100 نفر از اين 

كشور درخواست پناهندگي كرده اند.
سياستهايضدمهاجرتي: با افزايش حساسيت ها 
سياست هاي ضد مهاجرتي نيز به شكل هاي گوناگون 
انجام ش��ده اس��ت؛ به دنبال تصويب قوانين مختلف 
در جهت مبارزه با تروريس��م، سخت گيري نيروهاي 
امنيتي در خصوص مس��لمانان افزايش يافته است؛ 
در برخورد نيروهاي امنيتي براي جست وجوي افراد 
مظنون به اعمال تروريس��تي، اغلب مسلمانان مورد 
اتهام قرارم��ي گيرند و اين موجب دس��تگيري هاي 
گس��ترده در ميان مسلمانان مي ش��ود؛ درحالي كه 
اغلب پس از بازپرس��ي، مشخص مي شود كه بيشتر 
افراد دستگيرشده، بي گناه بوده و به اشتباه در مظان 
اته��ام قرارگرفته اند؛ علاوه بر تعداد دس��تگيري ها، 
مدت زمان دستگيري افراد نيز افزايش داشته است. 
مدت بازداش��ت ب��دون مدرك از 14 روزب��ه 28 روز 

افزايش يافته و اين موجب اختلال در زندگي روزمره 
شهروندان مسلمان شده است. در كشورهايي چون 
فرانسه، سياس��ت هاي دولت فرانس��ه، مسلمانان از 
مراكز شهري دورنگه داشته ش��دند. ازاين رو، اطلاق 
شهروندان درجه دو به اقليت هاي قومي در فرانسه دور 

از واقعيت نيست.
توجهب�هتهديداتمهاجرت: نخس��تين تهديد 
مهاجرت ناظر بر تغييرات جمعيت ش��ناختي است، 
تهدي��دات ن��وع دوم به فش��ارهاي ناش��ي از رقابت 
گروه هاي هويتي در سطح ملي و تهديد نوع سوم نيز 
به رقابت هاي برآمده از فرآيندهاي هم گرايي اش��اره 
دارد. از همين رو، سرازير شدن مهاجران به كشورهاي 
مهاجرپذير اروپا مي تواند منجر به بروز مش��كلات و 
ناهمگوني هويتي و فرهنگي از يك سو و بروز مشكلات 
اجتماعي و اقتصادي از س��وي ديگر در كش��ورهاي 

مهاجرپذير شده است.

قدرتياب�ياح�زابراس�ت: در بي��ن اح��زاب 
كش��ورهاي اتحادي��ه اروپا، بح��ران پناهن��دگان با 
اختلاف��ات ايدئولوژيك عميق، درب��اره اقليت وجود 
دارد… ظه��ور احزاب راس��ت افراط��ي در برخي از 
كشورهاي اروپايي، تأثير اساسي بر موضوع مهاجرت 
و فرآيند محدودسازي آن داشت. درواقع اين احزاب 
با تبليغ گس��ترده براي محدود كردن مهاجران، نظر 
رأي دهن��دگان را به خود جلب كردن��د و وارد عرصه 
قدرت رسمي شدند. نگراني از اين مساله سبب شده 
اس��ت تا احزاب راست افراطي در كشورهاي مختلف 
خواهان بسته ش��دن مرزها و عدم سهولت تردد بين 
مرزي باشند در همين راستا پروفسور پيتر ايگنازي 
در بررس��ي علل موفقيت جبهه ملي فرانس��ه مساله 
مهاجرت را دليل اصلي اين پيروزي مي داند. اين حزب 
با مخالفت شديد باسياست هاي دولت، ضعف امنيت 
را در مهاجرپذيري فرانسه قلمداد كرد و بابيان اينكه 

هر مهاجر مي تواند در خاك فرانسه يك عامل مخرب 
با تبعات امنيتي، اقتصادي، فرهنگي و… محسوب 
گردد س��عي كرد تا از طريق انتقاده��ا اين وعده را به 
هواداران خود بدهد كه اخراج مهاجران و مسلمانان را 

در برنامه هاي خود خواهد داشت.
به طوركل��ي با بح��ران امنيت��ي خاورميانه س��يل 
پناهندگان و آوارگان ايجاد شد و به يكي از مهم ترين 
مسائل بين الملل تبديل شد. از همين رو، بايد گفت كه 
تبعات ناامني در يك منطقه مي تواند پيامدهاي ملي، 
منطقه اي و فرا منطق��ه اي به خود بگيرد كه مصداق 
بارز آن زنجيره بحران امنيتي سوريه است كه بحران 
مهاجرتي را رقم زد و به دنبال آن بحران سياسي اروپا 
باقدرت يابي راس��ت افراطي همراه ش��د و درنهايت 
مطرح شدن ديگر بحران ها چون هويت، اقتصاد و… 

با مساله مهاجرت است.
مركزبينالملليمطالعاتصلح

نويسنده:جاويدمنتظران|پژوهشگرحقوقي|
يادداش��ت پيش رو، ضمن اش��اراتي بر سابقه انسداد 
حس��اب ايراني ها در س��اير كش��ورها و تبيين نقش 
تحريم هاي امريكا در اين اتفاق، مشروعيت اين اقدام را 

از نگاه حقوق بين الملل بررسي مي كند.

  مقدمه
با ش��روع ماه نوامبر 2019، اخباري مبني بر بس��ته 
شدن حساب بانكي تعداد زيادي از افراد و شركت هاي 
ايراني در مالزي، منتشر گرديد و تعداد قابل توجهي از 
ايرانيان مقيم مالزي از انسداد حساب هاي مالي شان در 
بانك هاي سي آي ام بي و آراچ بي خبر دادند. اين بانك ها 
ابتدا به ايرانيان ساكن مالزي يك ماه فرصت داده اند تا 
پول هاي خود را از حساب هاي بانكي شان خارج كنند، 
چنانچه بانك س��ي آي ام بي مالزي در اخطاريه اش به 
ايرانيان گفته كه متأسفيم كه ديگر نمي توانيم به شما 

خدمات بانكي ارايه كنيم!
بانك هاي مالزي بس��تن حس��اب هاي بانكي افراد و 
همچنين ش��ركت هاي ايراني را به دليل تحريم هاي 
مالي ايران از س��وي امريكا، اعلام نمودند.نخست وزير 
مالزي درباره علت انسداد حساب ايراني ها به اين موضوع 
اشاره داشت كه يك كشور قدرتمند در حال زورگويي 
به مالزي در اين زمينه است و درصورتي كه اين كشور 
)مالزي( اقدام به بستن حساب ايرانيان نكند، فعاليت 
بانك هاي مالزي در خارج از اين كشور با مشكل مواجه 

خواهد شد
در اي��ن مي��ان محم��ود واعظ��ي، ريي��س دفت��ر 
رياست جمهوري ايران، در واكنش به انسداد حساب 
بانكي ايراني ها در مالزي، اين اتفاق را فقط مخصوص 
مالزي ندانس��ت و اذعان داشت كه به سبب مشكلات 
ناشي از تحريم، در برخي از كشور هاي ديگر هم براي 

حساب هاي دانشجويان اين اتفاق افتاده است.
درمجموع و با توجه به گفته ها و شنيده ها به نظر مي رسد 
كه علت انسداد حس��اب ايرانيان در مالزي، فشارهاي 
امريكا و تحريم هاي يك جانبه آن كشور عليه ايران باشد. 
براين اساس، يادداشت پيش رو، ضمن اشاراتي بر سابقه 
انسداد حساب ايراني ها در ساير كشورها و تبيين نقش 
تحريم هاي امريكا در اين اتفاق، مشروعيت اين اقدام را 

از نگاه حقوق بين الملل بررسي مي نمايد.

  سابقه انسداد حساب ايراني ها 
در ساير كشورها

پيش از انسداد حساب ايراني ها در مالزي، گزارش هايي 
از انس��داد حس��اب هاي بانك��ي ايراني��ان در امارات، 
گرجستان، ارمنستان، چين و انگليس منتشر گرديده 
بود. مسدود شدن حساب ايراني ها در سنگاپور در حالي 
 ،OCBC ص��ورت گرفت كه دولت س��نگاپور و بانك
هيچ گونه توضيح ش��فافي در مورد دلي��ل اصلي اين 

تصميم اعلام ننمود.
 از طرفي نام افرادي كه حسابش��ان مسدود گرديد در 
ليست سياهي نيز قرار نداشته تا بدين دليل، حسابشان 

مس��دود ش��ود و فعاليت اقتصادي – اجتماعي آنها 
محدود شود.

 با اين اوصاف س��خنگوي اداره مالي سنگاپور در مورد 
اقدامات بانك OCBC و انسداد حساب ايراني ها گفته 
بود: بانك ها ملزم به رعايت قوانيني هستند كه به منظور 
جلوگيري از اهداف غيرقانوني مانند پول شويي، تأمين 
مالي تروريسم يا تأمين مالي تسليحاتي تدوين شده اند.

انسداد حس��اب ايرانيان در چند بانك چيني ازجمله 
ABC و ICBC و MERCHENT نيز ازجمله اتفاقات 
مربوط به انس��داد حساب ايرانيان بود. اطلاعاتي كه از 
كارآفرين هاي ايراني در چين به دس��ت آمد حاكي از 
آن بود كه چين در اقدامي بي سابقه يك به يك در حال 
مسدود كردن حس��اب هاي ايرانيان بوده است، دليل 
اين بانك ها براي بستن حساب هاي ايرانيان در چين 
تحريم هاي بين المللي وضع شده توسط امريكا عليه 

ايرانيان اعلام شده بود.
انسداد حساب ايرانيان در گرجستان و ارمنستان نيز 
صورت گرفته است. چنانچه نايب رييس كميسيون بازار 
پول و س��رمايه اتاق تهران در اين باره افزوده كه كشور 
گرجس��تان به دليل ترس از جريمه شدن بانك هاي 
اين كشور حس��اب هاي ايرانيان غير مقيم را مسدود 
كرده اس��ت. ژراير خسرويان عضو اتاق مشترك ايران 
و ارمنس��تان نيز اقدام بانك هاي ارمني را در راستاي 
تحريم هاي اقتصادي عليه ايران دانس��ت كه برخي از 

بانك هاي اين كشور را شامل گرديده است.
علاوه بر اين دو كشور اروپايي گرجستان و ارمنستان، 
بستن حساب ايرانيان در انگلستان نيز اتفاق افتاده است، 
گرچه بعيدي نژاد س��فير ايران در انگلستان، موضوع 
اصلي در بسته شدن برخي حساب هاي بانكي را اجراي 

مقررات ضد پول شويي اعلام كرده است.

  تحريم ه�اي امري�كا و محدوديت تجاري 
براي ايرانيان

تحريم ه��اي اقتص��ادي ب��ه دو ن��وع اولي��ه و ثانويه 
)فراسرزميني( تقسيم مي شود. در تحريم اوليه كشور 

تحريم كنن��ده در راس��تاي اهداف سياس��ي خود از 
اهرم هاي اقتصادي در حوزه قلمرو خود مانند قطع يا 
كاهش روابط تجاري و مالي براي فشار بر كشور هدف 

استفاده مي كند.
 بديهي است كش��ورهاي ثالث مي توانند به تجارت و 
روابط اقتصادي خود با كشور تحريم شده ادامه دهند كه 
اتفاقا موجب كم شدن تأثير تحريم هاي يك جانبه سنتي 
مي شود؛ اما در تحريم هاي ثانويه كشور تحريم كننده 
از اهرم هاي اقتصادي خود براي فش��ار به كشور سوم 
)ثالث( استفاده مي كند تا تحريم هاي مدنظر را عليه 

كشور هدف اعمال كند.
 اين تحريم غيرمس��تقيم عمل مي كن��د و در صورت 
تبعيت كش��ور ثالث موج��ب اعمال تحري��م فراتر از 
سرزمين كشور تحريم كننده مي شود كه به آن تحريم 
فرا سرزميني بانكي نيز مي گويند. اين نوع تحريم هاي 
فرا سرزميني اولين بار و تنها از سوي امريكا عليه ايران 

اعمال شده است.
لذا آنچه مشخص است، تحريم هاي ثانويه مشكلاتي 
را در سيستم چندجانبه تجارت بين الملل پديد آورده 
و روابط تجاري عادي ساير دولت ها با ايران را با اخلال 
مواجه ساخته است، تحريم هاي اقتصادي ثانويه اي كه 
نه تنها با اصل آزادي تجارت در تناقض هستند، بلكه خود 
ناقض اصل آزادي و حق ساير دولت ها و اشخاص حقيقي 

و حقوقي براي انجام تجارت نيز هستند.

  نقش موثر كاتسا در انسداد حساب ايراني ها
كاتسا مخفف عبارت »قانون مقابله با دشمنان امريكا 
از طريق تحريم« اس��ت. طرحي اس��ت براي مقابله با 
دشمنان امريكا از طريق تحريم ها كه بعد از تصويب با 
اكثريت قاطع آرا در هر دو مجلس نمايندگان و سناي 
امريكا و امضاي دونالد ترامپ رييس جمهور اين كشور 
در تاريخ چهارشنبه 11 مرداد س��ال 1396 به قانون 

تبديل گرديد.
امريكا با استناد به اين طرح سه كشور ايران، كره شمالي 
و روس��يه را هدف تحريم هاي خود قرارداد. طبق اين 

قانون، ايالات متحده امريكا تحريم هاي گس��ترده اي 
در حوزه ه��اي مختلف عليه ايران به بهانه تروريس��م 
وضع نمود. در چارچوب تحريم كاتسا، محدوديت هاي 
اقتصادي زيادي شامل بلوكه شدن دارايي ها در خاك 
امري��كا تا ممنوعي��ت ارايه خدمات بانك��ي داخلي و 
خارجي به افراد و نهادهاي مشمول اين تحريم ها بايد 

اعمال  گردد.
با اعمال تحريم كاتسا، هر كس با افرادي كه در ليست 
تحريم هاي امريكا هستند، همكاري نمايد، در ليست 
تحريم  قرار خواهد گرفت. به زبان ساده تر هر شخص 
حقيقي يا حقوقي كه با افراد حاضر در ليست تحريمي 
امريكا همكاري نمايد، به ليست تحريمي مي پيوندد.

مهم تري��ن كار ويژه كاتس��ا اين اس��ت ك��ه به همه 
كشورها و بانك هاي دنيا هشدار  مي دهد كه با نهادها 
و  اش��خاص حاضر در ليست تحريم همكاري نكنند، 
چراكه درنتيجه آن، خود نيز مش��مول تحريم هاي 

سخت مي شوند.
درمجموع اين طور كه به نظر مي رسد، تصميم بانك هاي 
خارجي در انسداد حساب ايراني ها، درنتيجه فشارهاي 
سياسي و اقتصادي ناشي از تحريم بوده است، تصميمي 
كه بيشتر مساله هزينه و فايده را براي اين بانك ها مطرح 
نموده و با اين حس��اب، اين بانك ها از روي ناچاري به 

انسداد حساب مشتريان ايراني روي آورده اند.

  وضعيت حقوقي اقدام تحريمي امريكا
تحريم هاي امريكا عليه آن دسته از دولت ها و اشخاص 
حقيقي و حقوقي در كش��ور ديگر ك��ه با دولت تحت 
تحري��م تجارت مي كنن��د و به عبارت��ي تحريم هاي 
اعمال ش��ده امريكا علي��ه آن دولت يا ف��رد را ناديده 
مي گيرند، به منزله تسري صلاحيت ملي اين كشور به 
ماوراي مرزهاي ملي است كه علي الاصول اين اجراي 
صلاحيت به صورت فرا سرزميني با هيچ يك از اصول 
كلاسيك صلاحيت در حقوق بين الملل يعني اصول 
س��رزميني، تابعيتي اعم از فعال و منفعل، حمايتي و 
جهاني- قابل انطباق نبوده و نيست و به عبارتي ناقض 
اصل آزادي و حق س��اير دولت ها و اشخاص حقيقي و 

حقوقي براي انجام تجارت است.
اقدام تحريمي امريكا برمبناي حقوق بين الملل، منشور 
س��ازمان ملل و قواعد حقوق بش��ر، غيرحقوقي و غير 
مشروع است و ناقض اصل همزيستي مسالمت آميز در 

ميان دولت ها است.
 تحريم هاي يك جانبه امريكا مغاير با تضمين صلح و 
تحكيم امنيت جهاني، همبستگي  اجتماعي ملل، به 
رسميت شناختن حق تعيين آزادانه سرنوشت و عدم 
توسل به زور در روابط بين المللي در پرتو منشور سازمان 

ملل متحد است. 
منافي با برقراري همكاري هاي بين المللي در شرايط 
عادلانه و منصفانه بر اساس ميثاق بين المللي مربوط 
به حقوق اقتص��ادي، اجتماع��ي و فرهنگي )مصوب 
1966( ناقض حق توسعه اقتصادي كشورها به موجب 
منش��ور حقوق و وظايف  اقتصادي دولت ها )مصوب 

1974( و مخالف با مقررات س��ازمان  تجارت جهاني 
)مصوب 1995( اس��ت كه طلايه دار بس��ط و توسعه 
نظام تجارت آزاد متكي بر چندجانبه گرايي در سطح 

بين المللي است.
نكته حقوقي بين المللي در خصوص تحريم هاي امريكا 
اينجاس��ت كه س��ازمان ملل متحد و البته نهادهاي 
حقوقي بين المللي با تحريم ه��اي امريكا )چه اوليه و 
چه ثانويه( مخالف بوده و بر غيرحقوقي بودن آنها صحه 
گذاش��ته اند. تحريم هاي ثانويه اي كه مشكلاتي را در 
سيستم چندجانبه تجارت بين الملل پديد آورده و روابط 
تجاري عادي س��اير دولت ها با دولت ايران را با اخلال 
مواجه ساخته است، تحريم هايي كه ديوان بين المللي 
دادگس��تري نيز در دس��تور موقت خود، توقف آن را 
خواستار گرديده است، اما به رغم دستور موقت ديوان، 
تاكنون امريكا و هيچ يك از نهادهاي حقوقي، بين المللي 
به منظور توقف تحريم ها، كاري موثر انجام نداده اند؛ به 
همين دليل اين كشور بي محابا به رفتار غيرقانوني خود 
ادامه داده و دولت ها و بانك ها را براي تحريم ايرانيان، 

تحت فشار قرار مي دهد .

  جمع بندي
 گرچه علت انس��داد حس��اب هاي مالي ايران شفاف 
اعلام نشده اس��ت، اما نكته اينجاست كه تحريم ايران 
كه در ابتداي امر به صورت يك جانبه ش��روع گرديده 
بود، با وضع قوانين جديد تحريمي در امريكا و فشار اين 
كشور به دولت ها و نهادهاي بين المللي و وضع قوانين 
فرا س��رزميني، به تحريم هاي چندجانبه الزام آوري 
تبديل گرديد كه ديگر كشورها را به پذيرش و اجراي 

آنها وادار مي نمود.
براين اساس در مورد انسداد حساب ايرانيان در مالزي، 
آنچه محتمل تر به نظر مي رسد، اين است كه انسداد 
حس��اب هاي ايرانيان، به علت تحريم هاي امريكا و به 

دليل اجراي قانون كاتسا بوده باشد.
تحريم هاي كاتس��ا مي تواند بهانه اصلي بسته شدن 
حس��اب هاي بانكي ايراني��ان در امارات، س��نگاپور، 
گرجس��تان، ارمنس��تان و چين نيز باشد، چنانچه به 
تعدادي از ايرانيان ساكن در اين كشورها كه حسابشان 
مسدود گرديده بود، از طرف بانك هاي مسدودكننده 
اطلاع داده ش��ده كه بس��تن حسابش��ان در راستاي 

تحريم هاي امريكا صورت گرفته است.
بااين حال و با توجه به اينكه هنوز دقيقا مشخص نيست 
كه تحريم ها چگونه موجب بستن حساب ايراني ها شده 
يا اينكه دارندگان حساب چگونه مشمول تحريم هاي 
امريكا عليه ايران ش��ده اند، به هر ص��ورت مي توان با 
قطعيت اشاره داشت كه اقدام به بستن حساب ايرانيان 
از سوي هر نهاد يا كشوري و با فشار هر كشوري كه باشد، 
ازلحاظ حقوق بين الملل اقتصادي، مباني حقوق بشر 
و منشور سازمان ملل، اقدامي نامشروع بوده و قابليت 
پيگرد در دادگاه هاي بين المللي را از طرف دولت ايران 

و شاكيان خصوصي دارد.
منبع:شمس
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نشست دوحه؛ از يارگيري 
ايران تا استيصال عربستان

دكترمحمدمهديمظاهري|
استاددانشگاه|

نشس��ت هايي همچون فروم دوحه در شرايط 
پرمخاطره و تنش آلود منطقه مي تواند با ايجاد 
زمينه ملاقات و گفت وگوي رودرروي مقامات 
دولت ها و اعلام نظر آنها در قالب س��خنراني، 
امكان ترميم شناخت و درك متقابل را فراهم 
آورد. تحري��م قط��ر و قط��ع ارتباط ب��ا دوحه 
همچون بس��ياري ديگ��ر از تصميمات عرصه 
سياست خارجي عربستان، نتايجي فاجعه بار 

براي مقامات سعودي در پي داشت.
عربس��تان س��عودي به همراه مص��ر، بحرين 
و امارات متح��ده عربي دو س��ال و نيم پيش 
)ژوئن 2017( با متهم كردن قطر به »حمايت 
از تروريسم« و »كوتاه آمدن« در برابر تهران، 
روابط شان را با اين كش��ور قطع كردند به اين 
اميد كه اين كشور كوچك حاشيه خليج فارس 
از ان��زوا بهراس��د و به خيل كش��ورهاي عربي 

مطيع بازگردد.
با وجود اين، محاسبات مقامات متوهم سعودي 
در اين مورد نيز غلط از كار درآمد و قطر ضمن 
حفظ استقلال خود و نپذيرفتن شروط ذلت بار 
كش��ورهاي تحريم كننده، به دو رقيب جدي 

عربستان يعني ايران و تركيه نزديك شد.
امير قطر نه تنها دعوت رسمي پادشاه عربستان 
براي حضور در نشس��ت اخير كشورهاي عضو 
ش��وراي همكاري خليج فارس را نپذيرفت و 
نخست وزير خود را راهي اين نشست كرد، بلكه 
مقامات اين كشور در مجمع بين المللي فروم 
دوحه نيز تلويحا اعلام كردند براي بهبود روابط 
با عربستان عجله اي ندارند و مذاكرات در اين 

زمينه مسير آرامي را طي مي كند.
اين تنها شكست ديپلماتيك عربستان سعودي 
در عرص��ه منطق��ه اي نبود. حض��ور پررنگ و 
س��خنراني قاط��ع محمدجواد ظري��ف، وزير 
امورخارجه كش��ورمان در فروم دوحه از ديگر 
مسائلي بود كه قطعا باب ميل سران سعودي و 
شيوخ عرب نبود و اگر كار به دست آنها سپرده 
مي ش��د، ترجيح مي دادند هي��چ تريبوني در 
اختيار ايران قرار ندهند تا بتوانند سياست هاي 
دروغين و ايران هراسانه خود را   عليه كشورمان 
پيش ببرند.  اما قطر اي��ن فرصت را در اختيار 
وزير امور خارجه كشورمان قرار داد تا نه تنها در 
سخنراني خود بر ابتكارات ايران براي بازگشت 
صلح و آش��تي به منطقه و لزوم جدي گرفتن 
طرح صلح هرمز )كه ش��هريور امسال از سوي 
رييس جمهوري در مجمع عمومي سازمان ملل 
مطرح شد(، تأكيد كند، بلكه بتواند رايزني هايي 
نيز با ساير كش��ورهاي شركت كننده داشته و 
ديپلماس��ي منطقه اي و جهاني كش��ورمان را 

به پيش ببرد.
وزير امور خارجه ايران در س��خنراني خود كه 
همچون هميش��ه بر مبناي اصول آكادميك و 
مهارت هاي ديپلماتيك تنظيم شده بود، ريشه 
اصلي بحران ه��اي چندگانه و مزمن منطقه را 
در نوعي اختلال شناختي دانست كه از اتخاذ 
دي��دگاه حاصل جمع صف��ر در قبال تحولات 
جهان��ي و سوء اس��تفاده برخ��ي از بازيگران 
منطقه اي از نابرابري ها به عنوان فرصتي براي 
اس��تيلاي منطقه اي ناشي مي شود و برندگان 
آن نيز كسي جز كشورهاي فروشنده سلاح به 
ويژه امريكا نيستند. وزير امور خارجه كشورمان 
تأكي��د كرد ك��ه منطقه خليج ف��ارس و غرب 
آس��يا نيازمند يك تغيير اساس��ي در پارادايم 
حاك��م از طريق اصلاح ش��ناخت ها و توجه به 
لزوم ايج��اد يك ترتيبات هم��كاري و امنيت 
منطقه اي تحت لواي سازمان ملل است. به اين 
ترتيب نماينده جمهوري اسلامي ايران در اين 
نشست كوشيد بار ديگر بر نقش پيشروي ايران 
در ايجاد سيس��تم امنيتي بومي تأكيد كرده و 
كشورهاي منطقه را از پيگيري استراتژي هاي 
غيرواقع بينانه، بي هدف و شكس��ت خورده بر 
حذر دارد.  البت��ه محمدجواد ظريف در اعلام 
ديدگاه و رويكردهاي كشورمان در اين نشست 
بين الملل��ي تنها نب��ود و موض��وع مخالفت با 
تحريم هاي ايران و غيرقانوني دانستن آنها در 
سخنراني برخي ديگر از سران شركت كننده نيز 
مطرح شد. چنانكه ماهاتيرمحمد، نخست وزير 
مالزي هم در س��خنراني خود اع��لام كرد كه 
كش��ورش از تحريم ه��اي امريكا علي��ه ايران 
پشتيباني نمي كند و آن را »نقض كننده منشور 
سازمان ملل« مي داند.  او تاكيد كرد كه مالزي و 
ديگر كشورها نيز به خاطر اين تحريم ها متضرر 
ش��ده اند و بازار بزرگي را از دست داده اند. وي 
در ابراز نظري جسورانه كه نمونه آن را كمتر از 
سوي ساير رهبران كشورهاي اسلامي مي توان 
ديد، تحريم كشورها از سوي قدرت هاي بزرگ 
را نوع��ي ديكتاتوري بين المللي دانس��ت كه 
قابل قبول نيس��ت. در مجموع به نظر مي رسد 
در ش��رايط پر مخاطره و تنش آل��ود منطقه، 
نشس��ت هايي همچون فروم دوحه مي تواند با 
ايجاد زمينه ملاق��ات و گفت وگوي رودرروي 
مقام��ات كش��ورها و اعلام نظر آنه��ا در قالب 
سخنراني، امكان ترميم شناخت و درك متقابل 
از يكديگر را فراهم آورد و زمينه س��از كاهش 
تنش هاي منطقه اي و حساس��يت نس��بت به 

تحريم ها و زورگويي هايي جهاني شود. 
جمهوري اس��لامي ايران نيز ب��ه يمن بهبود و 
تقويت مناسباتش با قطر توانست از اين مجمع 
بين المللي نهايت استفاده را ببرد و از اين فرصت 
براي ايجاد روند صلح سازي، مقابله با رقابت هاي 
تسليحاتي و تقبيح تحريم هاي ظالمانه و نقض 

برجام از سوي امريكا استفاده كند.  
منبع:ايرنا



گزارش 9 مسكن

»تعادل«پيامدهايافزايشاحتماليسقفوام»تسه«رابررسيميكند

شرط اثرگذاري تسهيلات خريد مسكن

حمايت ديرهنگام 

گروه راه و شهرسازي|شهلا روشني|
 عميق تر شدن ركود چندساله مسكن باعث شد 
برخي از مسوولان براي تقويت بخش تقاضاي 
مصرفي به فكر افزايش ميزان تسهيلات باشند. 
طي گزارش هاي حاصل از بانك مس�كن، قرار 
است سقف وام اوراق مسكن موسوم به »تسه« 
)تا 80 ي�ا 100 ميليون توم�ان( و همچنين وام 
جعاله مسكن )تا 40 ميليون تومان( افزايش يابد 
كه در اين صورت و در خوشبينانه ترين حالت، 
 مجموع اين دو وام به مبلغ 140 ميليون تومان 
خواهد رس�يد. در طي س�ال هاي گذشته وام 
تسه كه از سوي بانك مسكن ارايه شده است، 
توانسته تا حدودي در خانه دار كردن متقاضيان 
مصرفي موثر باش�د. اما در اين  ميان، برخي از 
كارشناسان مس�كن معتقدند، وام اوراق تسه 
به علت اقساط س�نگين، طولاني بودن پرسه 
دريافت و عدم پوشش دهي مناسب هزينه هاي 
خريد يك واحد مسكوني جز وام هاي ناكارآمد 
است. در اين ميان، بنا به گفته برخي از مسوولان 
ب�ا كاهش قيمت خريد اين اوراق در طي س�ال 
جاري و سقوط آن به حدود 40 هزار تومان براي 
هر برگه، بخش اعظمي از اين اوراق به تسهيلات 
مسكن تبديل نمي ش�ود، به گفته اين عده دو 
عامل جهش قيمت مسكن و ركود آن باعث شده 
حجم عظيمي از اوراق آماده استفاده در پرسه 
معامله باش�ند، اما خريداري براي اين دسته از 

اوراق وجود ندارد.

حل مشكل مسكن با 2 راهكار
در همين رابطه، بن��ا به گفته مه��دي عدالت خواه، 
كارشناس اقتصاد مس��كن در حال حاضر معاملات 
اوراق تس��ه در كمترين ميزان خود قرار دارد چراكه 
اين وام ها به تنهايي قابليت تبديل به مسكن را ندارند.

وي گفت: عدم توانايي دولت در ارايه وام مناسب براي 
خريد مسكن ناشي از چند عامل ساختاري از جمله 
نبود منابع كافي بانكي، عدم موفقيت دولت در كنترل 

قيمت زمين و عدم توجه به ميزان عرضه است.
عدالت خواه گفت: از مش��خصه هاي سيستم تأمين 
مالي ايران، پايين بودن نسبت مبلغ وام )تسهيلات( 
به ارزش واحد مس��كوني )LTV( است. درحالي  كه 
اين معادله در كشورهاي توسعه يافته به گونه اي است 
كه همواره بخ��ش اعظمي از قيمت كل مس��كن را 

پوشش مي دهد.
اين كارش��ناس اقتصاد مس��كن گفت: تجارب ساير 
كشورها به ويژه كشورهاي توسعه يافته نشان مي دهد 
كه نسبت LTV با توجه به رتبه اعتباري مشتري، 60 
تا 80 درصد و براي مشتريان داراي ريسك اعتباري 
حداقل )بهترين مشتري( تا 100 درصد ارزش ملك 

نيز مي رسد.
عدالت خواه با بيان اينكه افزايش وام تسه اثرگذاري 
مطلوبي براي توانمندسازي متقاضيان مصرفي ندارد، 
گفت: اين موضوعي اس��ت كه خود دولت به خوبي بر 
آن واقف اس��ت اما از آنجايي كه يكي از وظايف ذاتي 
دولت ارايه تسهيلات مسكن براي متقاضيان مصرفي 
است، اين موضوع را به شكل فرماليته انجام مي دهد.

وي گفت: فرماليته از آن  جهت كه بهره بردار اين نوع 
وام ها بدون احتس��اب كمك هاي جانبي نمي توانند 

خانه دار شوند.
وي بابيان اينكه بدون ترديد افزايش سقف اين اوراق 
نيز باعث افزايش معاملات مسكن نخواهد شد، گفت: 
درحالي كه حاضر اوضاع اقتصادي كشور بسيار آشفته 
اس��ت، بخش اعظمي از متقاضيان واقعي مسكن در 
هزينه هاي يوميه خود مانده اند و نمي توانند، اقساط 
يك ميليون تا 2 ميلي��ون توماني را بپردازند. در ثاني 
اين حجم از پرداخت ها درنهايت جوابگوي خريد خانه 

نيز نخواهد شد.اين كارشناس اقتصاد مسكن گفت: 
در حال حاضر سقف تسهيلات به صورت انفرادي 60 
ميليون تومان است و با جعاله 20 ميليون توماني 80 
ميليون تومان مي شود كه داراي اقساط يك ميليون و 

500 هزار تومان است. 
درحالي كه خريد يك واحد مس��كوني 40 متري در 
جنوبي ترين بخش تهران بالاي 400 ميليون تومان 
است يعني در بهترين شرايط با وام 80 ميليون توماني 
مي ت��وان تنها 10 متر مرب��ع از آن آپارتمان را خريد 
كه اين ميزان تنها يك پنجم خريد خانه محس��وب 

مي شود.
وي با بيان اينكه البته هنوز ميزان افزايش سقف وام 
تسه از سوي بانك مس��كن اعلام  نشده است، اما اگر 
اين نرخ بالاي 100 ميليون تومان باشد، باز هم تغيير 

چنداني در بهبود شرايط خريد اعمال نمي شود.
عدالت خواه گفت: به طور مثال، اگر سقف تسهيلات 
با لحاظ وام جعاله 20 ميليون توماني به 100 ميليون 
تومان برسد، اقساطي برابر با يك ميليون و 800 هزار 
تومان دارد و تنها پاسخگوي يك سوم هزينه تمام شده 
يك واحد مسكوني با كمترين امكانات در جنوبي ترين 
بخش تهران است. البته اين وام ها در شهرستان ها نيز 

كاملًا كارآمد است.
اين كارشناس مس��كن بابيان اينكه دولت با افزايش 
نيم انگشتي تسهيلات نمي تواند مشكل بخش تقاضا 
را حل  و فصل كند، تأكيد ك��رد: دولت بايد  دو اقدام 
عاجل براي مس��كن انجام دهد. در ابت��داي امر بايد 
قيمت زمين را به صورت واقعي كنترل كند. ايران جزء 
كشور هاي پر زمين است و قيمت هاي كنوني تناسبي 

با اين ميزان عرضه ندارد.
در گام بعدي، دولت بايد ش��روع به امر توليد كند. در 
حال حاضر وقفه بزرگي در امر توليد حادث شده است 
و مطمئن شكاف حاصل از اين اتفاق در طي سال هاي 

آينده مشكل جدي براي دولت ايجاد خواهد كرد.

 ريشه يابي بي ثباتي بازار مسكن
 در همي��ن رابطه، مهدي م��وذن كارش��ناس بازار 
مسكن گفت: بدون شك ريش��ه عدم ثبات فعلي در 
بازار مس��كن را بايد در سياس��ت گذاري هاي اشتباه 
در ادوار گذش��ته جس��ت وجو كنيم. وي اظهار كرد: 
آثار هيچ گونه سياست معيني در مديريت و هدايت 

بهينه بازار مسكن مشاهده نمي شود. همچنين تأثير 
سياست ها در برنامه هاي دفتر اقتصاد مسكن وزارت 
راه  و شهرسازي در بازار مسكن بسيار كمرنگ است و 
بالطبع بازار مسكن توسط ذينفعان و در جهت منافع 

خاص هدايت مي شود.
موذن گفت: هم اكنون نيز از سياست گذاري ها مبتني 
بر بررسي علمي و ريشه يابي معضلات حوزه مسكن 
نبوده و هر بخشي در چارچوب تأمين منافع خود ارايه 
طريق مي كند كه بانك ها نيز از اين موضوع مستثني 
نيستند.اين كارشناس مسكن افزود: چنانچه معضل 
اصلي مسكن جامعه را تأمين مسكن براي دهك هاي 
پايين و متوسط جامعه بدانيم، در آن صورت طرح هاي 
كارا تري ارايه خواهد شد. و از اين رو، ارايه طرح هايي 
مانند مسكن ملي كه متقاضي بايد در ابتدا آورده نقدي 
قابل توجهي داشته و همچنين توان پرداخت اقساط 
سنگين وام را داشته باش��د، نمي تواند مشكل اصلي 

مسكن جامعه را حل كند.
وي گفت: بايد بپذيريم كه معضل مسكن و تأمين آن 
هم اكنون به يك بحران تبديل شده كه قابليت آن را 
دارد در آينده به يك چالش اساسي تبديل شود. از اين 
رو، جا دارد وزارت راه وشهرسازي با قبول اين واقعيت، 
ستاد بحران مسكن را تشكيل داده و بدون ملاحظات 
ويژه از گروه ها و افراد مج��رب و تأثيرگذار دعوت به 
عمل آورده و با تشكيل كارگروه مربوطه راه حل هاي 

كوتاه مدت و بلندمدت را تدوين كند.
م��وذن بابي��ان اينكه افزاي��ش سرانگش��تي ميزان 
تسهيلات راه گشاي حل مش��كلات مسكن نيست 
گفت: متأسفانه در طي سال هاي اخير همواره به جاي 
پرداختن به علت به دنب��ال چاره جويي براي معلول 
بوده ايم و به همين دليل در 2 دهه گذش��ته پيوسته 
آزمون وخطا كرده و هرروز نتيجه بدتري گرفته ايم و 
حال اين آزمون افزايش تسهيلات با اثرگذاري اندك 
نوعي ديگر از خطاهايي است كه نتيجه مثبتي براي 

بخش مسكن نخواهد داشت.
وي گف��ت: از اي��ن رو، نياز اس��ت دولت به هش��دار 
كارشناس��اني كه همواره اعلام مي كردند بايد ظرف 
10 سال آتي هرسال حداقل يك ميليون واحد بسازيم 
توجه كرده و در اين زمينه تمهيدات لازم را به وجود 
آورد. اين تسهيلات بايد به ميزان قابل توجهي اثرگذار 
باشد و قابليت پوشش دهي بخش بزرگي از هزينه هاي 

كل واحد را داشته باشد.
 وي گفت: به هرروي، مشكل مسكن كشور وقتي حل 
مي شود كه در تصميمات، واقعيت هاي اجتناب ناپذير 
زير را در نظر بگيريم. در گام اول بايد بپذيريم حدود 
20 ميليون نفر افراد بد مسكن داريم كه عمدتا جزء 
اقش��ار آس��يب پذير هس��تند و بيش از 30 درصد از 

خانواده هاي در كشور مستأجر هستند.
بايد در نظر داشته باش��يم، حدود 13 ميليون جوان 
مستعد ازدواج در كشور هس��تند كه مي توانند 6.5 
ميليون خانواده از تش��كيل بدهند، اما مشكل اصلي 

آنها تأمين مسكن است.
وي گفت: همچني��ن بايد بپذيريم اگ��ر نيازمندان 
مسكن جزء دهك هاي پايين يا متوسط جامعه باشند 
امكان پرداخت اقس��اط وام ماهيانه حدود 2 ميليون 

تومان را ندارند.
موذن گفت: زماني كه دولت تمامي اين موارد را بپذيرد 

مي تواند مشكل مسكن را حل وفصل كند.

 دليل ناكار آمدي سياست هاي مسكني
در همي��ن رابطه، منصور غيبي، كارش��ناس اقتصاد 
مس��كن گفت: دولت همانند يك خانواده اس��ت. با 
اولويت ه��اي هزينه كرد كه س��الانه مي��زان و نحوه 
تخصيص آن را طي برنامه  اي به مجلس ارايه مي دهد 
و بر اساس بودجه هاي تصويبي شروع به هزينه كرد 
مي كن��د، از اي��ن رو، با اين تعريف س��اده بايد اذعان 
داشت سهم اقتصاد مسكن در سبد هزينه كرد دولت 
به ميزاني نيست كه بيش از تسهيلات تخصيصي در 

قالب وام خريد به متقاضيان اقدام كند.
وي گفت: هرچند بدنه كارشناسي دولت تاييد كند 
ك��ه افزايش مي��زان وام و طول م��دت بازپرداخت و 
همچنين كاهش نرخ سود بانكي مي تواند به استقبال 
مصرف كنندگان واقعي مس��كن بينجامد و موجب 
تحرك سازنده و نس��بي حوزه اقتصاد مسكن شود، 
ولي باز به نظر مي رسد به هر دليلي دست وبال دولت 
در تغييرات سه گانه فوق بس��ته است و شايد عمده 
دليل آن محدوديت منابع سرمايه يي و گردش آن در 

اقتصاد كلان باشد.
وي گفت: بدون ترديد افزايش ميزان سرانگشتي وام 
تسهيلات با اين روش همچنان ابتر بوده و جوابگوي 
متقاضيان مصرفي نخواهد ب��ود. غيبي گفت: نكته 

بسيار مهم در ش��كل عملياتي كردن همين وام هاي 
موجود به منظور خريد مسكن است كه مهم ترين آن 
عدم تعريف درست واقعي از اخذ ضمانت از متقاضيان، 
ميزان اقس��اط ماهيانه و ناكارآمدي ميزان وام براي 

خريد واحد موردنظر است.
وي درنهايت گف��ت: به هرروي ش��رايط كنوني وام 

مسكن فاقد مولفه هاي ذكرشده است.

  مستاجران و گراني
 در همي��ن رابط��ه، محمدعلي مهري، كارش��ناس 
شهرس��ازي گفت: با توج��ه به قرار گرفتن ش��رايط 
اقتصادي كشور و كم شدن ارزش ريال، تأمين مسكن 
ملكي براي اكثر متقاضيان مصرفي مسكن از جمله 
مستأجران كنوني و خانه اولي ها بسيار مشكل شده 
و اين افراد راه دش��وار و دور و درازي را در پيش روي 

خود مي بينند.
وي گف��ت: بايد بپذيريم در ش��رايط كنوني مختصر 
سرمايه  اندوخته متقاضيان مصرفي در كنار شرايط 
اقتصادي نامطلوب كش��ور و عدم مطلوبيت اقدامات 

دولت جواب گوي خريد ملك نيست.
مهري بابي��ان اينكه قيمت هاي كنون��ي فوق العاده 
سنگين است و خريدوفروش در بازار مسكن به ندرت 
انجام مي گيرد، گفت: بازار در يك ركود تورمي منفعل 
قرار گرفته اس��ت. اگر هر از گاهي خريد و فروشي در 
بازار مسكن صورت مي گيرد، مربوط به قشر متمول 
اس��ت و ارتباطي به فرايند خانه دار شدن خانه اولي 
و متقاضيان مس��كن ندارد. در واقع اين معاملات در 
بازار كنوني، به نوعي مويد و تثبيت كننده قيمت هاي 

گران است.
وي گفت: در شرايطي كه تأمين مسكن ملكي براي 
قشر متوسط جامعه هم با دشواري مواجه است، حتي 
محال به نظر مي رسد، بازار مسكن نيازمند يك اراده 
ملي و سياس��ت اجرايي دقيق از س��وي دولت باشد 
كه بتواند اين بيمار خفته را بي��دار كند و پويايي آن 
نصيب نيازمندان مس��كن باشد، نه س��رمايه داران و 

سرمايه گذاران.
اين كارشناس شهرسازي بابيان اينكه خبر موافقت 
بانك مركزي در اين روزها با افزايش سقف وام اوراق 
تس��ه تأثير آن چناني در بازار مسكن ايجاد نمي كند، 
گفت: صرف افزايش مبلغ وام و عدم اثربخشي آن در 
بازار كنوني مرهمي بي اثر بر اين زخم اس��ت. جبران 
كسري پس انداز در تأمين بهاي مسكن از طريق اوراق 
تسه توس��ط متقاضيان مصرفي از سر ناچاري است، 
چراكه حدود 10 درصد از اصل وام بايد صرف خريد 

اوراق تسهيلات شود. 
با احتس��اب س��ود مبلغ وام دريافتي و هزينه خريد 
اوراق، قيمت مس��كن خيلي گران تر از قيمت واقعي 
آن تمام مي شود كه موجبات سنگين تر شدن اين بار 
گران براي خريدار مي شود.خريداري كه با مشكلات 
متعدد قب��ل و بعد از خريد ملك )پرداخت اقس��اط 

سنگين( همراه است.
وي گفت: مبلغ وام مس��كن بايد به گونه اي باشد كه 
تأمين كننده لااقل نيمي از بهاي تمام ش��ده مسكن 
باش��د، ولي امروزه مبالغ وام با قوانين دست و پاگير و 
سپرده گذاري و پرداخت اقساط سنگين تأمين كننده 
حدود 10 تا 12 متر از متراژ مس��كن خريداري شده 

است.
مهري درنهايت گف��ت: بنابراين صرف افزايش مبلغ 
وام اثري در احيا و رونق بازار مسكن و خانه دار شدن 
متقاضي��ان نمي گ��ذارد. دولت همچن��ان كه براي 
طرح هايي از قبيل بازآفريني شهري و هم اكنون اقدام 
ملي هزينه مي كند، بايد در اين مس��ير با اختصاص 
كمك هاي بلاعوض براي خريداران اين راه را هموارتر 
كند و به  نوع��ي از خود مردم در امر خانه دار ش��دن 

متقاضيان استمداد طلبد.

سرمايه گذاري در بازار مسكن 
براي س��ازندگان، خريداران 
و همچنين تامين كنندگان 
مالي اين بازار اقدام پر سودي 
محسوب مي شود، از اين رو، 
شايد كمتر نهاد مالي و پولي 
را بتوان يافت كه از به جريان 
انداخت��ن نقدينگي خود در 
بازار مسكن واهمه اي داشته 
باش��د يا از انجام آن خودداري كند. با توجه به شرايط 
فعلي اقتصاد كش��ور كه بخش هاي مختلف آن دچار 
نوسان و تزلزل هس��تند و همچنين بررسي وضعيت 
س��رمايه گذاري در س��ال هاي گذش��ته، بدون شك 
بازار مس��كن يكي از مطمئن ترين و كم ريسك ترين 
بازار هايي اس��ت كه مي ت��وان در آن وارد ش��د. بازار 
مسكن علاوه بر سرمايه گذاري پر س��ود براي افراد و 
نهادهاي اقتصادي مختلف به عنوان يكي از مهم ترين و 
پايه اي ترين نيازهاي افراد جامعه نيز محسوب مي شود. 
اين دو نكته باعث شده تا بازار مسكن علاوه بر اهميت و 
اولويت داراي جاذبه و كشش زيادي نيز باشد. همين امر 
باعث شده تا وظيفه تامين مسكن براي اقشار متوسط 
و ضعيف جامعه به عنوان جزئي از حقوق افراد بر عهده 

دولت گذاشته شود. 
از طرف ديگر، به دليل نياز غي��ر قابل اغماض به اين 
كالاي راهبردي و همچنين س��ودآوري مناسب اين 
بازار، زمينه براي ورود س��ودجويان و كس��اني كه به 
قصد اخلال وارد اين بازار مي ش��وند، فراهم اس��ت . 
در گذش��ته به دليل تراكم كم جمعيت، نبود قوانين 
مدون شهرسازي و ساختمان سازي همچنين فراواني 
و مناسب بودن قيمت زمين، بخش زيادي از متقاضيان 

و مصرف كنندگان واقعي مسكن با سليقه هاي گوناگون 
مي توانس��تند در مدت زمان معقول��ي صاحب خانه 
شوند. با گسترش شهرنش��يني و همچنين افزايش 
جمعيت و توس��عه امكان��ات و تجهيزات م��ورد نياز 
ساختمان ها، شاهد رش��د سريع و پرشيب قيمت بنا 
به ويژه در كلان ش��هرها بوديم. افزايش فاصله سطح 
درآمد اف��راد و قيمت بنا در كنار عوامل ديگري مانند 
افزايش هزينه هاي جانبي شهرنش��يني باعث ايجاد 
شكاف عميق بين توان اقتصادي متقاضيان و قيمت 

مسكن شده است. 
به علاوه وقوع بحران هاي پي در پي اقتصادي و سياسي 
علاوه بر تحميل فش��ارهاي مختلف مالي و رواني به 
مصرف كنندگان، باعث رشد قيمت مسكن در مقاطع 
مختلف شده است. عدم ورود موثر و تاثيرگذار نهادهاي 
نظارتي متولي امر مسكن از ديگر دلايلي است كه باعث 
رشد بي ضابطه بهاي ملك در برخي نقاط شده است. 

با توجه به تفاوت قابل توجه ميزان نقدينگي س��طح 
درآمد متقاضيان با قيمت هاي متداول در بازار ملك و 
همچنين سرمايه گذاري مطمئن و سود آور در اين بازار، 
بسياري از نهادهاي مالي و اقتصادي اقدام به پرداخت 
تس��هيلات بلندمدت براي خريد ملك در كشور هاي 

مختلف مي كنند. 
اين تس��هيلات كه گاهي تا ۹0 درص��د ارزش ملك 
را شامل مي ش��ود علاوه بر توانمندسازي متقاضيان 
موجب تضمين سرمايه و همچنين اعمال كنترل موثر 
در اين بازار مي شود. در كشور ما به دليل دولتي بودن 
بخش قابل توجهي از اقتصاد، پرداخت اين تسهيلات 
به طور تخصصي توسط بانك مسكن و به طور عمومي 
توسط ساير بانك هاي دولتي و خصوصي انجام مي شود. 
علاوه بر اين تسهيلات، دولت در قالب پرداخت يارانه 

از محل وجوه اداره شده اقدام به تأمين مالي برخي از 
پروژه هاي مسكن براي تامين نياز متقاضيان مي كند 
كه از جمله مهم ترين اين طرح ها مي توان به تسهيلات 
ارزان قيمت پرداخت شده در پروژه هاي مسكن مهر 

اشاره كرد. 
تسهيلات پرداختي مسكن در كشور ما كه در بخش 
س��اخت و خريد مسكن ارايه مي ش��ود، در سال هاي 
گذش��ته كه نوسانات ش��ديد اقتصادي باعث جهش 
قيمت ها در اين بازار نشده بود، طرفداران زيادي در بين 
سازندگان و متقاضيان خريد مسكن داشت به طوري 
كه يكي از عوامل اصلي و تعيين كننده براي تصميم در 

مورد خريد مسكن محسوب مي شد. 
تاثير گذاري قابل توجه اين تسهيلات رونق نسبي در 
بازار ساخت و عرضه مسكن و همچنين ايجاد تعادل در 
بازار عرضه و تقاضاي اين كالا بود. در طي يك سال و نيم 
اخير كه نوسانات شديد اقتصادي موجب افزايش قابل 
توجه قيمت ها در اين بازار شده است و همچنين توان 
اقتصادي متقاضيان افت قابل توجهي داش��ته است 
متاسفانه شاهد عدم افزايش ميزان تسهيلات متناسب 

با رشد قيمت ها در اين بازار بوديم. 
اين ع��دم افزايش موج��ب افت س��ريع و قابل توجه 
حجم متقاضيان اس��تفاده از اين تس��هيلات ش��د، 
به طوري كه بهاي خريد اوراق حق تقدم اس��تفاده از 
تس��هيلات مس��كن حدود 50 درصد كاهش يافت. 
عدم تاثيرگذاري لازم تسهيلات بانكي در بازار مسكن 
موجب بي اعتمادي خريداران و سازندگان به وعده ها 
و حمايت هاي دولت از بخش مسكن شد و راه را براي 
جولان سودجويان و سوءاستفاده كنندگان در اين بازار 
بيش از پيش باز كرد. شايد يكي از مهم ترين تاثيراتي 
كه عدم تطابق تسهيلات بانكي با افزايش هزينه هاي 

ساخت برجا گذاشت كاهش حجم ساخت و سازها در 
طي يك سال گذشته و بر هم خوردن تعادل در ميزان 

عرضه و تقاضا در بازار مسكن بود.
 اين نابساماني علاوه بر بازار معاملات مسكن موجب 
افزايش حجم تقاض��ا در بازار رهن و اجاره نيز ش��د. 
تداوم روند كاهش اثربخش��ي وام مسكن و همچنين 
 افزايش انتقادها نسبت به ناكارآمدي اين وام ها موجب 
شده در روزهاي اخير اخباري مبني بر افزايش ميزان 

وام مسكن تا سقف 160 ميليون تومان منتشر شود.
 با توجه به ميزان س��قف وام اعطايي و بررسي ميزان 
اثربخشي اين وام شايد نتوان تاثير قابل توجهي بر بازار 

مسكن به ويژه در كلان شهرها مشاهده كرد. 
افزاي��ش 40 ميليون توماني در س��قف تس��هيلات 
پرداختي در قالب اين اوراق مي تواند موجب افزايش 

قدرت خريد مس��كن در كلان ش��هر تهران به ميزان 
حدود 4 متر مربع فضاي مس��كوني گردد كه با توجه 
 به مبلغ س��ود تس��هيلات و همچنين ميزان اقساط 
 پرداختي بعيد به نظر مي رس��د تح��رك چنداني در 
 بازار را ش��اهد باش��يم. به وي��ژه اينكه،  اي��ن افزايش 
در حالي اعلام شده است كه تغييري در ميزان سطح 
درآمد افراد جامعه و قدرت اقتصادي عمومي مشاهده 

نمي شود. 
با توجه به شرايط نامساعد اقتصادي دولت و همچنين 
افزايش ش��ديد حج��م نقدينگي به نظر نمي رس��د 
راهكارهاي پولي بتوان��د تاثير قابل توجهي بر در اين 
بازار داشته باشد و بهتر است دولت با استفاده از ساير 
ابزار و امكانات در اختيار، تاثير بيشتري بر توانمندسازي 

متقاضيان و سازندگان اين بازار داشته باشد. 
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 معماي آثار 
تسهيلات خريد آپارتمان

گروه راه شهرسازي| بهار طاهري|
بازار مسكن نشان داد، آنقدر دچار ركود- تورمي 
اس��ت كه با وجود جو رواني ناش��ي از اظهارات 
مقامات درباره افزايش تسهيلات خريد و انتشار 
س��ريالي آن توس��ط چن��د رس��انه و... از ركود 
خارج نش��ود. در اين ميان، به رغ��م تداوم ركود 
مسكن از سال ۹1 تاكنون، بانك مسكن به طور 
مجدد تأمين مالي متقاضي��ان از محل افزايش 
تسهيلات خريد را عملياتي كرد. با اين توضيح 
كه هم اكنون حدود 2.5 ميليون واحد مسكوني 
خالي از سكنه در كش��ور وجود دارد و متقاضي 
موثر سرمايه گذاري و مصرفي در بخش مسكن 

به چشم نمي خورد.
در شرايطي كه بازار مسكن از سال ۹1 تاكنون در 
ركود شديد فرو رفته است، همواره تعداد مسكن 
خالي در كشور رو به تزايد است، به طوري كه سال 
۹0 تنها در حدود يك ميليون و600 هزار واحد 
مسكوني در ايران وجود داشت، ولي هم اكنون كه 
از نيمه ابتدايي سال ۹8 عبور كرده ايم، براساس 
آمارهاي عنوان شده از س��وي مقامات رسمي 
تعداد واحدهاي مسكوني خالي از 4 ميليون واحد 
عبور كرده است، البته برخي از منابع غيررسمي 
رقم 5 ميليون را براي واحدهاي مسكوني خالي از 

سكنه دور از واقعيت عنوان نمي كنند. 
اگر ركود مسكن به همين شكل ادامه پيدا كند، 
احتمال دارد س��ال ۹۹ تع��داد خانه هاي خالي 
از س��كنه حتي به 5 ميليون هم برس��د كه اين 
ميزان با تعداد مس��تأجران در كشور برابر است. 
اين وضعيت در ش��رايطي روي داده اس��ت كه 
متقاضيان مصرف مس��كن از نظر درآمد دچار 
مشكل هستند و توان مالي آنها حتي به سطحي 
نمي رسد كه كفاف پرداخت اقساط وام هاي خريد 
مسكني را كه پيوس��ته از سوي دولت يازدهم و 
بانك مسكن در حال رشد اس��ت، بدهد. با اين 
حال، استراتژي افزايش تسهيلات خريد مسكن 
تنها سياستي اس��ت كه وزارت راه و شهرسازي 
دولت يازدهم و دوازدهم در پيش گرفته است. 

از س��وي ديگر، بازدهي بخش مسكن در طول 
سال هاي اخير حتي در سطح تورم نيز نبوده است 
و اگر افزايش تسهيلات خريد مسكن نبود شايد 
هم اكنون قيمت مسكن نسبت به سال  ۹1 دچار 
افت هاي 20 تا 35 درصدي هم مي ش��د، با اين 
حال استراتژي افزايش تسهيلات خريد مسكن 
روي ش��اخص قيمت مسكن اثر داشته و مانع از 
افت قيمت شده است، اما اين اثر نتوانسته بر حجم 
معاملات مسكن بيفزايد و فقط قيمت مسكن را 

در سطحي معين حفظ كرده است.
از اين رو، به نظر مي رسد، پيشنهاد بانك مسكن 
براي افزايش سقف تس��هيلات مسكن از محل 
اوراق حق تقدم بتواند تا ح��دودي اين ركود را 
كاهش دهد و بتواند تا حدودي شكاف حاصل از 

توازن عرضه و تقاضا را پوشش دهد. 
همچني��ن طرح بانك مس��كن ب��راي افزايش 
دوبرابري سقف تسهيلات جعاله نيز مورد موافقت 
بانك مركزي واقع شده است و در آخرين جلسه 
هيات مديره مصوب شد كه در مشاركت مدني 
ت��ا 80 درصد هزينه باقيمانده اج��راي پروژه از 
محل اوراق حق تقدم، تسهيلات ساخت مسكن 
پرداخت شود كه اين موضوع مي تواند به افزايش 
ت��وان مالي س��ازندگان و رونق بخش مس��كن 

منجر شود.
افزايش سقف تس��هيلات خريد بر بازار مسكن 
نمي تواند كارس��از باشد و فقط به صورت موقت 
مي تواند باعث رونق در بازار مس��كن شود. براي 
حمايت در اين بخش بايد به سمت توليد و عرضه 
مسكن برويم و هزينه هاي توليد را كاهش دهيم.

در بازار مسكن به طور جدي با سوداگري برخورد 
نشده و بخشي از خانه ها احتكار مي شود و برخي 
افزاي��ش قيمت ها دليل ن��دارد، در حالي كه در 
بسياري از كش��ور ها بر خانه هاي خالي ماليات 

مي بندند.
بايد به س��مت كاهش هزينه هاي توليد مسكن 
پيش برويم و توليد واحد هاي انبوه نبايد به صورت 
مشاركتي باشد و انبوه ساز صاحب واحد ها شود، 
بلكه مردم به صورت پي��ش خريد بايد صاحب 
واحد هاي مسكوني شوند. انبوه ساز نبايد مالك 
مطلق خانه ها باشد و هنگام فروش، قيمت دلخواه 

خود را ارايه كند.
 بهتر است اين تسهيلات بجاي پرداخت شدن 
به خريداران، به انبوه سازان داده شود تا در مسير 

ساخت مسكن قرار گيرد.
ما نبايد تنها يك رويه براي بخش خاص داشته 
باش��يم و بايد به نياز همه گروه ها توجه ش��ود و 
انواع روش هاي حمايتي براي كم درآمد ها، ميان 

درآمد ها و مابقي اقشار جامعه داشته باشيم.
از طرفي تسهيلات با اين نرخ سود معضلي براي 
پرداخت كنندگان محسوب مي شود. بسياري 
از كس��اني كه در جس��ت وجوي خريد مسكن 
متوسط هستند، توان بازپرداخت وام  با سود 18 

درصد را ندارند.
اگر قرار است تس��هيلات داده ش��ود، اول بايد 
توليد مس��كن را به مرحله اي برسانيم كه تعداد 
واحد ها به ان��دازه كافي باش��د و نبايد از بخش 

توليد غافل شد.
پرداخت تسهيلات مسكن مي تواند باعث رونق 
در بازار مس��كن ش��ود و قدرت خريد س��مت 
تقاض��اي مصرف��ي را تقويت كند، ام��ا بيم آن 
مي رود اين افزايش تقاضا باعث افزايش قيمت 
شود، قيمت هايي كه در اين دو سال بيش از حد 
افزايش داشته است و قدرت خريد مردم را پايين 
آورده است. از طرفي قيمت ها به حدي بالا رفته 
كه اين تسهيلات بخش كوچكي از قيمت مسكن 
را تشكيل مي دهد و اگر هم تسهيلات بالايي داده 

شود، توان بازپرداخت براي مردم سخت است.

ايمان رفيعي
كارشناس مسكن
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متوليان لايه خدمات و محتوا نتوانستند به نحو متناسب اين كار را انجام دهند

تكليف لايه خدمات شبكه ملي به وزارت ارتباطات
گروه دانش و فن   

پروژه شبكه ملي اطلاعات از سال 84  به صورت طرحي 
عنوان شد كه در آن نياز از شبكه اينترنت جهاني كاهش 
يابد و با بهره گيري از زيرساخت هاي ارتباطي و مديريت 
مستقل داخلي، خدمات و محتوا را به مردم ارايه دهد. اين 
طرح در طول س��ال هاي گذشته به مرور و البته با كندي 
تكميل شده است؛ با قطع چندين روزه اينترنت، نياز به 
شبكه  اي بي نياز از اينترنت جهاني قوت گرفته و هرچند 
كاربران، كسب وكارها و عموم مردم نگرانند كه تكميل 
شبكه ملي با خاموش��ي اينترنتي همراه باشد، اما آنچه 
در ارايه تعريف شبكه ملي توسط مسوولان ارتباطات و 
فناوري اطلاعات به آن تاكيد مي شود، دريافت خدماتي 
با كيفيت بيش��تر و همچنين مقرون به صرفه تر است. از 
طرفي درحالي كه وزارت ارتباطات به تحقق 80 درصدي 
شبكه ملي اطلاعات اصرار دارد، مركز ملي فضاي مجازي 
كه وظيفه نظارت بر تكميل شبكه را بر عهده دارد، معتقد 
است در حال حاضر 80 درصد شبكه ارتباطي كه وظيفه 
آن بر دوش وزارت ارتباطات گذاشته شده بود، محقق شده 
و با توجه به خدمت پايه كاربردي زيرمجموعه شبكه ملي، تا 
زماني كه خدمات پايه فراهم نشود، نمي توان به آن شبكه 
ملي اطلاعات گفت و در واقع صرفا شبكه ارتباطي است. 

ابوالحس��ن فيروزآبادي به تازگي با بي��ان اينكه وزارت 
ارتباطات پذيرفته كه در حوزه هايي مانند پيام رس��ان و 
موتور جست وجو مشكلاتي وجود دارد، گفت: »يكي از 
مشكلاتي كه در حوادث قطعي اينترنت وجود داشت اين 
بود كه خدمت در داخل كشور وجود داشت، اما در بحث 
اطلاع رس��اني به مردم، رسانه و شبكه اجتماعي مشكل 
داش��تيم. در جلسه ش��وراي عالي فضاي مجازي، وزير 
ارتباطات قول دادند كه ظرف 3 هفته، طرح تكميلي شبكه 
ملي اطلاعات در حوزه هايي از جمله پيام رسان و موتور 
جست وجو، ارايه شود. اين پروژه ها در كشور وجود دارد اما 
توان پوشش ملي ندارد و نياز به حمايت و تصميم گيري 
و اقدم جدي دارد. تصميم گرفته شده كه اين حوزه ها بر 
عهده بخش خصوصي گذاشته شود و دولت نقش پشتيبان 
و حمايت داشته باشد، البته با پذيرش مسووليت. در شبكه 
ملي هم در سطح سخت افزاري نياز داريم بعضي حوزه ها 
تكميل شود و هم در حوزه خدماتي مانند موتور جست وجو 
و پيام رسان و خدمات ديگر. بنابراين لزومي ندارد كه اين 

خدمات در اختيار دولت و حاكميت باشد.«
البته بنابه اظهارات رييس سازمان فناوري اطلاعات، به 
نظر  مي رسد تا پيش از اين، از سه لايه زيرساخت، خدمات 
و محتوا، تنها زيرس��اخت بر عهده وزارت ارتباطات بوده 
و اكن��ون به دليل ناكارآمدي بخش ه��اي ديگر از انجام 
وظايفش��ان، توس��عه لايه خدمات نيز برعه��ده وزارت 
ارتباطات گذاش��ته شده است. در اين راستا امير ناظمي 
-رييس س��ازمان فناري اطلاعات- درباره ميزان تحقق 
شبكه ملي اطلاعات اظهار كرد: »بر اساس ديد ما، شبكه 
ملي اطلاعات در س��ه لايه زيرساخت، خدمات و محتوا 
تعريف شده است؛ ممكن است زيرساخت لازم موجود 
باش��د اما محتوايي نباشد كه مردم اس��تفاده كنند و در 
مقابل اگر محتواي جذاب وجود داشته باشد، مشخص 
مي شود كه آيا مردم تمايل دارند يا خير و زيرساخت تا چه 
اندازه مورد استفاده قرار مي گيرد. طبق مصوبات نهادهاي 
سياست گذار عالي كشور، تهيه زيرساخت برعهده وزارت 
ارتباطات بود و خدمات و محتوا نبود. در حوزه زيرساخت 
اكنون نتيجه و تجربه ملموس نشان مي دهد اين بخش در 
حال فعاليت است، تجربه اي كه البته در اتفاق ناخوشايند 

قطعي اينترنت به دست آمد.« ناظمي با بيان اينكه دستور 
جديدي به ما ابلاغ شده كه برنامه ريزي توسعه شبكه ملي 
اطلاعات در لايه خدمات را هم ارايه دهيم، گفت: »شايد 
يكي از دلايلي كه اين موضوع بر عهده ما گذاشته شده، 
اين است كساني كه متولي لايه خدمات و محتوا بودند، 
نتوانستند به نحو متناسب اين كار را انجام دهند. بنابراين 
برنامه لايه خدمات در دو بخش پايه و كسب وكار، ظرف 3 
هفته آينده اعلام مي شود، البته اين برنامه ملاحظاتي دارد؛ 
از جمله اينكه شبكه ملي اطلاعات مكمل اينترنت است، 
رقيب و جايگزين اينترنت نيست و نمي تواند باشد. شبكه 
ملي اطلاعات شبكه اي است كه به رفاه شهروندان براي 
ارايه سرويس بهتر كمك  مي كند و مقرون  به صرفه تر است 
و زماني براي شهروندان معنا دارد كه بتوانند از آن سرويس 
بگيرند مثل تماشاي فيلمي كه رقيب صداوسيماست. ما 
ب��ا اين ديدگاه برنامه لايه خدمات را ارايه مي دهيم تا اگر 
تغييراتي هم صورت گرفت، شفافيت داشته باشد و مردم 

بدانند چه پيشنهاداتي داده شده است.«
وي در پاس��خ به سوالي مبني بر وضعيت سيستم عامل 
اندرويد بومي گفت: »اشتباه كاربرد واژه بومي و ملي براي 
موضوعات زياد باعث نوعي دلزدگي جامعه از اين واژه ها 
شده است. سيستم عامل اندرويد بومي درحقيقت، يك 
سيستم عامل متناسب سازي شده با ويژگي هاي مورد 
استفاده جامعه از نس��خه متن باز اندرويد است؛ مدلي 
كه تقريبا در همه كشورهاي دنيا از آن استفاده مي شود. 
اينكه بنا به نياز، يك نس��خه متناسب سازي شده مورد 
استفاده قرار گيرد. يكي از دلايل  آن اين است كه پديده 
قفل ش��دگي كاربر در يك نرم افزار تجاري اتفاق نيفتد. 
البته اين سيستم عامل قرار نيست جايگزين انتخاب آزاد 
شهروندان براي استفاده از سيستم عامل اندرويد باشد. اين 
سيستم عامل اكنون در چندين نسخه موبايلي شركت ها 
به صورت آزمايشي نصب مي شود كه ببينند تا چه اندازه 
مورد نياز كاربران اس��ت چون اين نرم افزارها قرار نيست 
مورد استفاده همه مردم باشد، بلكه مي تواند براي بخشي 

از كاربران كارآمد باشد.«

  جويشگر ها در بخش خصوصي نتيجه  بهتري  
مي گرفتند

معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره وضعيت 
فعلي جويشگرهاي بومي اظهار كرد: »يكي از مواردي 
كه در روزهاي قطعي اينترنت مشخص شد اين بود كه 
در بعضي بخش ها از جمله موتور جست وجوگر ضعف 
بسيار بالايي ش��اهد بوديم كه قاعدتا بر اساس همين 
ضعف بايد ش��رايط را بازبيني كنيم و بعضا در برخي از 
سياست هاي كلي هم تشكيك كنيم. پروژه جويشگرها 
از سال ۱38۹ در وزارت ارتباطات با همكاري دو نهاد آغاز 
شد، اگر اين پروژه هم به بخش خصوصي واگذار مي شد 
و رقابت ايجاد شده بود، به جاي كمك هاي مستمر مالي، 
احتمالا با نتايج بهتري روبرو بوديم. حوزه جست وجوگر 
يك حوزه كسب وكار است و شركت هايي هم مي توانند 
در آن فعاليت كنند، حوزه ه��اي جذابي هم در بخش 
جويشگر وجود دارد. يك حوزه كودكان است كه در اغلب 
كشورهاي دنيا سرويس ارزش افزوده سرچ كودكان اضافه 
مي شود و بازار كس��ب وكار جدي است و مي تواند براي 
ايران هم همين طور باشد و توسط شهروندان ايراني كه 
يك موتور جست وجوي كودك داشته باشند كه بتواند 
با ديد آموزشي به كودكشان كمك كند، مورد استقبال 
قرار بگيرند. كمااينكه نمونه هاي خارجي هم خصوصا 

زماني كه با سيستم هاي كنترل والدين همراه مي شود، 
كارآمدتر اس��ت. بخش دوم، حوزه انتش��ارات كتاب و 
مقالات فارسي است كه اينجا هم يك بازار جدي وجود 
دارد و اگر دولت دخالت نكند و فقط تسهيل گر باشد و 
براي همه يكس��ان رفتار كند و و نه فقط براي نهادهاي 
خاص، اين بخش هم حوزه جذابي براي فعاليت خواهد 
بود. حوزه سوم هم جست وجو در ميان خود سايت هاي 
ايراني است، خصوصا براي خدمات دولتي كه مي تواند 
براي استفاده از خدمات مورد استفاده قرار گيرد.« وي 
ادامه داد: »بازارهاي خاص براي موتورهاي جست وجو 
موضوع جالبي است و تصميم گيري براي ادامه اين راه 
توسط نهادهايي است كه بخشي از اين ماجرا هستند و 
بايد هرچه سريع تر تصميم بگيرند. ما به عنوان سازمان 
فناوري اطلاعات دوس��ت داريم كه اين حوزه از طريق 
خودش رشد پيدا كند، نه از طريق محدودسازي، مداخله 
مستقيم يا انتخاب بعضي از بازيگران و حذف بازيگران 
ديگر. اگر اين ويژگي ها را نداشته باشد، براي ما اولويت 

حساب مي شود كه به آن وارد شويم.«

  نمي ت�وان م�ردم را مجب�ور به اس�تفاده از 
اپليكيشن هاي بومي كرد

رييس س��ازمان فناوري اطلاعات با اشاره به مشكلات 
پيام رسان هاي بومي بيان كرد: »فراهم بودن زيرساخت 
ملي با زيرساختي كه شركت ها از آن استفاده مي كنند، 
با هم تفاوت دارد. با وجود همه تلخي هايي كه در مدت 
قطعي اينترنت وجود داشت، يك موضوع مشخص شد 
و اينكه خيلي از اپليكيشن ها مانند تاكسي هاي اينترنتي 
و مس��يرياب فعاليت خود را انجام مي دادند و مشكلي 
هم نداشتند، بنابراين اگر امروز مشكلي وجود دارد كه 
اپليكيشني نمي تواند پاسخگوي نياز شهروندان باشد، بايد 
آن را در دو نقطه جست وجو كرد؛ يكي ميزان اعتماد مردم 
كه تمايل ندارند از پيام رسان داخلي كه با محدودسازي 

حق انتخاب جلوي رويشان گذاشته شده، استفاده كنند 
و ديگر توان فني اپليكيشن ها. بين اپليكيشن هاي موجود 
هم تفاوت را مي بينيد؛ آنهايي كه توانمندتر هستند، بيشتر 
مي توانند كاربر بگيرند و آنهايي كه توانمند نيستند را 
به زور هم نمي توان مجبور كرد كه از اپليكيشني استفاده 
كنند. البته كس��ي كه ناموفق اس��ت مي خواهد براي 
ناكامي هاي خودش به دنبال مقصر باشد، اما با مقايسه 
مي توان دريافت كه مسيرياب ها كه بدون محدودسازي 
و بدون فيلتر رقيب خارجي موفق شدند، با پيام رساني كه 
با محدودسازي و اجبار شهروند همراه بوده، چه تفاوتي 
دارند. كما اينكه شاهديم بعد از اتصال اينترنت، بسياري 
از اپليكيشن هاي بومي مانند مسيرياب ها همچنان مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرند، اما پيام رسان ها حذف شدند. 
اين يك هشدار جدي به سياست گذاري موجود است و 
اينكه فكر مي كنند با اجبار و سياست گذاري حق انتخاب، 
مي توان ي��ك كالاي ايراني را جايگزي��ن مصرف كرد، 
درحالي كه اگر دولت و حاكميت مداخله اي  در بازار نكند، 
كالايي كه كيفيت بهت��ري ارايه مي دهد، به مرور زمان 
جايگزين مي شود. در حوزه پيام رسان ها هم معتقديم 
نبايد مداخل��ه كنيم تا آنها بر اس��اس كيفيت بتوانند 
جايگزيني براي سرويس هاي خارجي شوند.« ناظمي 
همچنين در پاسخ به اظهاراتي مبني بر اعتراض مديران 
پيام رسان ها درباره مشكلات مالي بيان كرد: »قرار نيست 
دولت تمامي هزينه هاي اين شركت ها را پرداخت كند، 
مشكلات مالي را همه دارند و در يك بازار رقابت مي كنند 
و اينكه بخواهيم به بازيگري كه مورد علاقه مان باشد پول 
بدهيم، ديگر خصوصي محسوب نمي شود. دولت بايد 
تنها نقش تسهيلگر را داشته باشد، نه اينكه هزينه پرسنل 
و اشتباهات ديگران را پرداخت كند. اگر نيروي انتظامي 
مدافع اين است كه پيام رسان بومي وجود داشته باشد، 
چرا خدمات مربوط ب��ه دولت الكترونيك خودش را به 
پيام رس��ان ها نمي دهد؟ اگر مي خواهيم اين ابزار رشد 

كنند، بايد يك مزيت رقابتي ايجاد كنيم. مزيت رقابتي 
پول دادن و سرور دادن نيست، اين اتفاق عين مداخله در 
بازار است؛ براي ايجاد مزيت بايد داده اي كه داريم را آزاد 

كنيم اما اين كار را انجام نمي دهيم.«

  بزرگ تري�ن مان�ع توس�عه س�رويس بومي  
مداخله دولت است

ناظمي با بيان اينكه بزرگ ترين مانع توسعه يك سرويس 
بومي نبودن رقيب قدرتمند و مداخله دولت و جلوگيري 
از ايجاد بازار اس��ت، گفت: »گاهي ما به بهانه واژه ملي و 
بومي، امنيت و مانند اين ها، آنچه دريغ كرديم اين بوده كه 
نگذاشتيم بازار شكل بگيرد و رقابت ايجاد شود. شاهديم 
جايي كه رقابت بوده، كسب وكارها بدون چالش به فعاليت 
ادامه دادند. دو س��ال پيش هيچ مسيرياب ايراني وجود 
نداشت، اما اكنون اين مسير ياب ها به خوبي كار مي كنند. 
شايد دليل اصلي را بايد در اين ببينيم كه چه تفاوتي در 
سياست ما در قبال اينها وجود دارد. چون همه اينها با توجه 
به سند تبيين الزامات شبكه ملي، جزو خدمات پايه بودند. 
بايد به دور از حساسيت ها موضوع را تحليل علمي كرد و 
ديد سياستي كه براي رشد پيام رسان گذاشته شد، چه 
تفاوتي با سياستي داشته كه براي رشد نقشه گذاشته شد. 
شايد اين تفاوت ها باعث شده يكي از آنها بتواند كار كند 
و ديگري نتواند. تفاوتش اين است كه در پيام رسان به زور 
خواستيم مردم را سوق دهيم و حق انتخاب مردم را با قطع 
كردن پيام رسان خارجي محدود كرديم، اما در نقشه اين 
اتفاق نيفتاده است. مقايسه دو سرويس كه در اين حوزه 
كه در اين سال ها رشد كرده، يعني پردازش ابري و نقشه با 
پيام رسان و موتور جست وجو، وضعيت را روشن مي كند. 
اگر ايران و كسب وكارهاي ايراني برايمان مهم هستند، بايد 
از گذشته درس بگيريم و بدون جهت گيري سعي كنيم 
رفتارمان را تصحيح كنيم تا درخواستمان دوباره تبديل به 

سياست اشتباه نشود.«

سازمان فناوري اطلاعات و سازمان نظام صنفي  رايانه اي 
كشور، با امضاي تفاهم نامه اي، تصميم به رتبه بندي مراكز 
داده كشور گرفتند. طرح رتبه بندي مراكز داده در سال ۹۵ 
و طبق مصوبه اي در سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي تصويب ش��د ت��ا براس��اس آن كار رتبه بندي 
ديتاسنترها انجام شود، اما به دلايلي اين مصوبه به اجرا 
در نيامد. حالا اما با پيگيري سازمان فناوري اطلاعات و 
با همكاري س��ازمان نظام صنفي رايانه اي كشور، طرح 
رتبه بندي مراكز داده يا ديتاسنتر نهايي شده و فعالان اين 
بخش مي توانند با رتبه بندي و دريافت پروانه بهره برداري 

از امتيازاتي برخوردار شوند.
نشست خبري رتبه بندي مراكز داده، روز گذشته با حضور 
امير ناظمي ، رييس س��ازمان فناوري اطلاعات كشور 
و محمدباقر اثني عشري ، رييس سازمان نظام صنفي 
رايانه اي كش��ور برگزار و تفاهم نامه همكاري مشترك 

در حوزه مراكز داده بين اين دو س��ازمان امضا شد. امير 
ناظمي در اين نشس��ت با بيان اينكه مراكز داده يكي از 
اجزاي مهم در حوزه زيرساخت فناوري است، گفت: »با 
توجه به افزايش داده ها، نياز به مراكز داده افزايش پيدا 
مي كند، بنابراين لازم بود با توجه به مصوبه كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات، اين مراك��ز داده رتبه بندي 
شود. دليل اول اهميت اين موضوع، اين است كه چون 
در حال حاضر رتبه بندي براي اين مراكز نداريم، كسي 
ك��ه مي خواهد براي ميزباني داده هاي��ش از مركز داده 
استفاده كند، نمي داند كدام يك از اين مراكز از استاندارد 
لازم برخوردارند و نمي تواند در بازار برحسب تفاوت هاي 
موجود انتخاب بهينه اي كند. مش��كل دوم مربوط به 
افرادي است كه خودشان مراكز داده دارند اما نمي توانند 
از امكانات دولتي، تعرفه اي و تش��ويقي استفاده كنند؛ 
از جمله اينكه براي مراكز داده، از قيمت برق تجاري يا 

خانگي استفاده مي شود كه قيمت بالايي را به آنها تحميل 
مي كند. مشكل سوم در بخش سياست گذاري و مديريتي 
است، اينكه نمي توانستيم داده هاي دقيقي داشته باشيم 
كه چند مركز فعال براي ارايه خدمات پردازشي وجود 

دارد و در برنامه ريزي ها ضعيف بوديم.«
رييس سازمان فناوري اطلاعات درباره تمايل استفاده 
سازمان هاي دولتي از ديتاسنتر خود به دليل امنيت بيشتر 
اظهار كرد: »تعدادي از نهادها و س��ازمان هاي دولتي از 
گذشته تمايل به استفاده از ديتا سنتر خصوصي داشتند 
اما چون نهاد داراي مجوز و رتبه بندي وجود نداشت، از 
آن استفاده نمي كردند كه بعد از رتبه بندي اين شرايط 
فراهم خواهد شد.  در اين مراسم همچنين محمدباقر 
اثني عشري ، رييس نظام صنفي رايانه اي كشور با بيان 
اينكه ارزيابي مركز داده از مسائل پرحاشيه و طولاني بود 
كه اكنون به سرانجام رسيده است، افزود: ما در دوره اي 

زندگي مي كنيم كه ه��ر روز صدها ترابايت ديتا توليد 
مي شود و اين عدد به صورت نمايي در حال افزايش است. 
در سطح جهان ديتاسنتر و ذخيره سازي داده ها به صنعت 
بزرگي تبديل ش��ده و نرخ رشد دورقمي دارد. بعضي از 
كشورها حتي در GDP )توليد ناخالص داخلي( خود 
پيش بيني مي كنند كه بخشي از منابعشان را از طريق 
ذخيره سازي و انتقال ديتا تامين كنند. در ايران با توجه به 
توسعه كسب وكارها، دولت الكترونيك و شهر هوشمند 
به ش��دت نيازمند مراكز ذخيره سازي داده هستيم كه 
بتوانند با استانداردهاي قابل قبول و امن، داده هاي مردم 
كه سرمايه شان به حساب مي آيد و منبعي براي توليد 
ثروت محسوب مي شود را نگهداري كنند. البته اين اتفاق 
تا الان نيفتاده و به صورت خودجوش در جاهاي مختلف، 

مراكز داده اي شكل گرفته است.«
رييس نظام صنفي رايانه اي كشور با بيان اينكه فرصتي 
كه در حال حاضر براي ارزيابي مراكز داده ايجاد شده، 
حالت انگيزش��ي دارد، افزود: »با اي��ن كار مراكز داده 
براي اينكه بتوانن��د در عرصه رقابت باقي بمانند، لازم 

اس��ت ارزيابي شوند و بر اساس قابليت هايي كه دارند، 
رتبه بگيرند و تفاوت شان را با بقيه به نمايش بگذارند 
و اين فرصت مي تواند موجب اصلاح ساختاري شود. 
ساختار رتبه بندي توسط س��ازمان فناوري اطلاعات 
صورت مي گيرد اما دبيرخانه اين كارگروه در سازمان 
نظام صنفي كشور تشكيل مي شود تا كارها با سرعت و 
كيفيت بيشتر پيش برود.« وي درباره چگونگي استفاده 
از افراد متخص��ص مراكز داده براي حضور در كارگروه 
توضي��ح داد: »جلس��ات مختلفي را در اي��ن زمينه با 
تصميم گيران داشتيم. به هر حال قوانيني بالادستي اي 
وجود دارد كه امكان تغيير آن به راحتي فراهم نيست. 
ما از ابتدا معتقد بوديم در اين كميته بايد افراد متخصص 
فعال در حوزه مراكز داده حضور داشته باشند و استفاده 
از نمايندگان اتاق اصناف، بازرگاني و تعاون كه شايد در 
حوزه هاي ديگر آي تي متخصص تر باش��ند در چنين 
كميته اي درست نيست، البته قرار شد براي حل اين 
مشكل نمايندگان معرفي ش��ده از اين اتاق ها توسط 

سازمان بررسي و تاييد شوند.«

مراكز داده كشور رتبه بندي مي شوند

  Tue. Dec 17.  سه شنبه    26  آذر 1398   20  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1550  2019 

مديرعام��ل ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت گفت: 
»تاكنون ۶00 مدرس��ه كش��ور با ص��رف اعتباري 
بالغ ب��ر ۲ ميليارد و 400 ميليون تومان به ش��بكه 
ملي اطلاعات متصل ش��ده اند.« به گزارش وزارت 
ارتباط��ات، حمي��د فتاح��ي با بي��ان اينك��ه براي 
هوشمندس��ازي و برقراري عدالت آموزش��ي، تمام 
م��دارس كش��ور به ش��بكه ملي اطلاع��ات متصل 
مي ش��وند اظه��ار ك��رد: »در اين ط��رح تجهيزات 
اتص��ال توس��ط وزارت ارتباطات تهي��ه و محتواي 
آموزش��ي ب��ا تاييديه هاي��ي ك��ه وزارت آموزش و 
پ��رورش مي دهد، توس��ط بخش خصوص��ي تهيه 
مي شود و در ش��هرهاي زير ۲0 هزار نفر و روستاها 
 به صورت راي��گان در اختي��ار دانش آم��وزان قرار

 مي گيرد.«
مع��اون وزير ارتباطات با بي��ان اينكه هزينه اجراي 
اين طرح در كل كشور ۱00 ميليارد تومان است كه 
توسط وزارت ارتباطات تامين شده است، با اشاره به 
پيگيري طرح توس��عه ارتباطات روستايي براي كل 

كشور گفت: »در اين طرح زيرساخت هاي ارتباطي 
روستايي شامل دسترس��ي به تلفن ثابت، همراه و 
شبكه ملي اطلاعات فراهم مي ش��ود.« مديرعامل 
شركت ارتباطات زيرساخت با بيان اينكه در ابتداي 
دولت 3۲ درصد روستاها به شبكه ملي متصل بودند 
و در حال حاضر 80 درصد روس��تاها به اين ش��بكه 
متصل هستند، گفت: »هزينه ايجاد هر سايت بسته 
به پوش��ش روس��تاها دو ميليارد تومان است كه در 
دو سال گذش��ته 800 ميليارد تومان جهت ايجاد 
زيرساخت در روستاهاي كشور هزينه شده است.«

مهاجمان س��ايبري در قالب يك كارزار فيشينگ مرموز 
جديد، سازمان هاي دولتي، كسب وكارهاي مرتبط با آنها 
و شركت هاي فعال در حوزه تداركات و لجستيك مرتبط 
با اهداف اين سازمان ها را در كشورهاي مختلف هدف قرار 
داده و اطلاعات برخي قراردادها و احرازهويت آنها را سرقت 
مي كنند. مركز مديريت راهبردي فتاي رياست جمهوري، 
اعلام كرده گردانندگان اين حملات با ظرافت هر چه تمام 
و با ترفندهايي كاملًا خاص، اهداف خود را در ايميل هاي 
فيشينگ و فايل هاي پيوست شده به آنها لحاظ كرده اند. 
براي مثال، پيوست اين ايميل ها سندي است كه به نحوي 
با مناقصه يا خريدهاي سازمان مورد هدف مرتبط است. از 
جمله انگيزه هاي احتمالي اين مهاجمان سايبري، مي تواند 
تلاش براي شناسايي شركت كنندگان در مناقصات دولتي 
و در نتيجه ارايه پيشنهاد با قيمتي پايين تر از رقبا )به منظور 
برنده شدن در مناقصه( يا نفوذ به تأمين كنندگان سازمان 
براي كسب منافع بيشتر باشد. در همه اين موارد زبان مورد 
استفاده در ايميل و سند پيوست شده، زبان رسمي كشوري 

است كه سازمان مورد حمله در آن قرار دارد.

همانند ايميل ها و اسناد پيوست شده به آنها، سايت هاي 
فيش��ينگ نيز كاملًا مش��ابه با س��ايت هاي واقعي مورد 
استفاده كاربران سازمان هاي هدف، طراحي شده اند، اين 
سايت ها حاوي نام ها، اطلاعات و اسنادي در ظاهر منطبق 
با نمونه هاي واقعي هستند تا كمترين شك را متوجه كاربر 
كنند. در بررس��ي هاي انجام شده در مجموع ۶۲ دامنه و 
۱۲۲ سايت فيشينگ شناسايي شده است. در اين ايميل ها 
كاربر به كليك روي لينكي تش��ويق مي ش��ود كه او را به 
س��ايتي جعلي )اما مشابه با سايت اصلي( هدايت كرده و 
در آنج��ا در صورت ورودِ نام كاربري و رمز عبور، اطلاعات 

به مهاجمان ارسال مي شود. محققان امنيتي معتقدند كه 
تلاش و وقت زيادي ص��رف واقعي جلوه دادن اين كارزار 
شده است. گرچه گردانندگان اصلي اين حملات شناسايي 
نشده و انگيزه آنها از اجراي اين كارزار مشخص نيست اما بر 
اساس شواهد موجود مي توان جاسوسي سازماني را يكي 

از نيات اين مهاجمان دانست.
كارشناسان معاونت بررس��ي مركز افتا، با تاكيد بر لزوم 
آگاهي راهبران و مسوولان امنيت سازمان ها در خصوص 
روش ه��ا و تكنيك ه��اي جديد به كاررفت��ه در حملات 
سايبري، مي گويند: »آگاهي رساني امنيتي به كاركنان 
سازمان ها، در خصوص نحوه برخورد با حملات مبتني بر 
ترفندهاي مهندسي اجتماعي از جمله حملات فيشينگ 
در خنثي سازي چنين تهديداتي، نقشي كليدي دارد.« 
تاكنون حداقل ۲۲ سازمان مختلف در كشورهايي همچون 
ايالات متحده، كانادا، مكزيك، پرو، چين، ژاپن، سنگاپور، 
مالزي، استراليا، سوئد، لهستان و آفريقاي جنوبي مورد 
حمله قرار گرفته اند اگرچه بيشترين تعداد اين حملات در 
امريكا و وزارت انرژي و بازرگاني اين كشور ديده شده است.

اتصال 600 مدرسه به شبكه ملي اطلاعات سازمان هاي دولتي، هدف تكنيك جديد فيشينگ پيشرفته

۹ ميليون دلار
5G براي مقابله با اخبار جعلي

استراليا بودجه اي ۹ ميليون دلاري براي مقابله با اخبار 
جعلي درباره اينترنت 5G و جلب اعتماد مردم به آن 
هزينه مي كند. به گزارش مهر به نق��ل از زد دي نت، 
دولت استراليا اعلام كرده طي 4 سال ۹ ميليون دلار 
)استراليايي( براي مقابله با اخبار جعلي درباره اينترنت 
5G و جلب اعتماد مردم به اين فناوري صرف مي كند. 
به گفته پل فلچر، دولت اين كشور همچنين قصد دارد 
بودجه اي بيشتر به »سازمان حفاظت در برابر اشعه ها 
و آژانس ايمني هسته اي )ARPANSA(« اختصاص 
دهد تا تحقيقاتي درباره انتشار انرژي الكترومغناطيسي 
اختصاص دهد. طي س��ال ۲0۱۹ ميلادي سازمان 
 5G مكررا اعلام كرد فناوري اينترنت )ARPANSA(
ايمن است. اين سازمان به تحقيقات و آزمايش هاي 
مختلفي در اين زمينه اشاره كرده است. اين درحالي 
اس��ت كه برخي افراد ادعا مي كنند ق��رار گرفتن در 
مع��رض ام��واج الكترومغناطيس��ي عوارضي مانند 
احساس سوختگي را در بدن آنها ايجاد كرده است. كن 
كاريپيديس محقق ارشد )ARPANSA( در اوايل ماه 
جاري به كميته اي در پارلمان استراليا گفت: »ما روي 
چنين افرادي آزمايش هايي انجام داديم و هيچ ارتباطي 
ميان عوارض گفته ش��ده و ميدان الكترومغناطيس 
مشاهده نكرديم، ما طيف وسيعي از آزمايش ها را انجام 
داديم.« همچنين اين س��ازمان اعلام كرده استفاده 
از امواج فركانس بالا در فناوري 5G سبب نمي شود 
افراد در معرض خطر بيشتري قرار گيرند. به گفته اين 
 4Gسازمان هرچند فركانس هاي امواج فناوري هاي
و5G تا حدودي در بدن انسان جذب مي شود، اما مقدار 
آن چنان اندك است كه هيچ گونه سوختگي در بافت 
بدن ايجاد نمي كند. از سوي ديگر فركانس امواج ميلي 
متري كه در فناوري 5G استفاده مي شود، به پوست 

انسان نفوذ نمي كند.

يافتن ايستگاه هاي شارژ 
خودروي برقي با نقشه گوگل

گوگل خدمات تازه اي را به س��رويس نقش��ه خود 
افزوده كه به مالكان خودروهاي برقي امكان مي دهد 
تا ايس��تگاه هاي ش��ارژ را از اين طريق پيدا كنند. به 
گزارش مهر به نق��ل از انگجت، پايان ش��ارژ باتري 
خودروهاي برقي يك كابوس جدي براي مالكان اين 
نوع خودروهاست، زيرا باعث مي شود آنها براي رسيدن 
به مقصد با مش��كلات جدي مواجه ش��وند. گوگل 
به تازگي اپليكيشن نقش��ه خود را براي گوشي هاي 
اندرويدي به روز كرده تا رانندگان خودروهاي برقي 
بتوانند به سرعت نزديك ترين ايستگاه شارژ  خودرو 
را شناس��ايي و براي پر كردن بات��ري اتومبيل خود 
اقدام كنند. هنوز مش��خص نيست اين خدمات چه 
زماني براي گوشي آيفون و سيستم عامل آي اواس 
در دسترس قرار مي گيرد. همچنين مي توان با اعمال 
فيلتر روي نقش��ه اندرويدي گوگل، ايس��تگاه هاي 
شارژي را شناسايي كرد كه با خودروي برقي هر فرد 
سازگاري دارند تا از اتلاف وقت جلوگيري شود. براي 
دسترسي به اين خدمات بايد گزينه جديد تنظيمات 
  electric vehicle settings خودروهاي برقي يا

در اپليكيشن نقشه گوگل فعال شود.

تبليغات جعلي فيس بوك 
درباره داروي ايدز

تبليغاتي با اطلاعات نادرست در فيس بوك، درباره يك 
داروي پيشگيري از ايدز، كارشناسان را نگران كرده 
است. آنها نگران هستند چنين تبليغاتي استفاده از 
داروهاي پيشگيرانه را كاهش دهد. به گزارش مهر 
به نقل از انگجت، هرچند بس��ياري از كارشناسان 
روي عدم تمايل فيس بوك به كنترل تبليغات جعلي 
سياس��ي تمركز كرده اند، اما به نظر مي رسد در اين 
پلتفرم اجتماعي نوع ديگ��ري از اخبار جعلي بدون 
كنترل منتشر مي شود. طبق گزارش روزنامه گاردين 
شركت هاي مختلف تبليغاتي با اطلاعات جعلي در 
فيس بوك درباره خطرات يك داروي پيشگيري از 
ايدز به نام Truvada مطالبي را منتشر مي كنند. 
اين دارو براي كاهش احتمال انتق��ال ويروس ايدز 
مصرف مي شود. تبليغات فيس بوكي ادعا مي كنند 
مصرف دارو به كاهش تراكم اس��تخوان و خسارت 
به كليه هاي فرد منجر مي ش��ود. اين در حالي است 
كه به گفته بنياد ايدز سن فرانسيسكو شواهد باليني 
درباره چنين خطرهايي از مصرف دارو اندك است. 
كارشناسان با تيم سياست هاي جمعي فيس بوك 
همچنين ۵ سازمان حقيقت ياب تماس گرفته اند. 
اين تحقيق��ات احتمالا با هدف تحريك ش��كايت 
عليه شركت Gilead )توليدكننده داروي مذكور( 
انجام مي شود اما نگراني اصلي كارشناسان آن است 
كه چنين تبليغاتي استفاده از داروهاي پيشگيرانه 

گسترش ايدز را كاهش دهد. 

نجات جان يك نفر با سيري
دستيار هوشمند سيري اپل جان پسر ۱8 ساله اي 
را از مرگ حتمي نجات داد. به گزارش زوميت، گال 
سالسدو ۱8 س��اله  در حال رانندگي در مسير كنار 
رودخانه وين وباگو در منطقه آيووا ش��مالي بود كه 
ناگهان نتوانست خودرو را كنترل كند و در رودخانه 
يخ زده وين وباگو سقوط كرد و اگر دستيار هوشمند 
سيري اپل نبود، سالسدو جان سالم از اين حادثه به در 
نمي برد. سالسدو در رودخانه يخ زده به همراه خودرو 
خود سقوط كرده بود و حتي نمي توانست در خودرو 
را باز كند. او حتي نمي توانست تلفن همراهش را پيدا 
كند و با نيروهاي امدادي تماس بگيرد. اما از آنجايي 
كه مطمئن بود گوشي نزديكش و در خودرو قرار دارد، 
تصميم گرفت از سيري اپل كمك بگيرد. به همين 
دليل با صداي بلند گفت: »گوش��ي ام را گم كردم و 
نمي توانم آن را پيدا كنم. هي سيري با ۹۱۱ تماس 
بگير.« نيروهاي امدادي شهر ميسون پس از دريافت 
تماس از سيري اپل، به سرعت خود را به آن منطقه 
رساندند و سالسدو را از آب هاي يخ زده نجات دادند. 



11 بنگاهها

معاون اول رييس جمهور: 

بايد در همه سطوح مديريت نظام، صداي واحدي را  بشنويم
گروهبنگاهها|

مي گويند ارزش واقعي هر جامعه اي به اندازه ارزشي است كه 
آن جامعه براي بزرگان و پيشكسوتان فرهنگي، اقتصادي، 
اجتماعي و... قائل است؛ بررسي مسير پيشرفت در كشورهاي 
توسعه يافته نشان مي دهد كه سرمايه انساني و حلقه نخبگان 
نقش مهمي در توسعه پايدار اين كشورها داشته و همين امر 
باعث شده تا كشورهايي كه چشم انداز توسعه پايدار را در برابر 
خود قرار داده اند نيز براي رسيدن به كرانه هاي توسعه از اين 
الگوي اثرگذار بهره ببرند و بزرگان خود در بخش هاي مختلف 
اقتصادي، سياسي، فرهنگي و...را ارج نهند و بر صدر بنشانند. 
ديروز مراس��م نكوداشت محسن خليلي عراقي كه از او به 
عنوان پدر صنعت ايران نام برده مي ش��ود با حضور معاون 
اول رييس جمه��ور در ات��اق بازرگاني ايران برگزار ش��د. 
مراس��مي كه در جريان برگزاري آن ع��اوه بر معاون اول 
رييس جمهور، نهاونديان معاون اقتصادي رييس جمهور، 
برخي از پيشكسوتان و اعضاي هيات رييسه اتاق بازرگاني 
نيز حاضر شدند تا به احترام چهره اي كه سال ها براي صنعت 
و توليد اين سرزمين تاش كرده، مهم ترين مشائل اقتصادي 
روز را تحليل و ارزيابي كنند. جلسه اي كه اتفاقا در جريان 
آن بخشي از مهم ترين دغدغه هاي اهالي توليد و صنعت 
مطرح شد؛ نيازهاي اقتصادي فعالان اقتصادي بررسي شد 
و در نهايت راهكارهاي اجرايي براي بهبود ش��اخص هاي 
توليدي كشور نيز ارايه ش��د. معاون اول رييس جمهور به 
عنوان سخنران اصلي اين مراسم با بيان اينكه در شرايطي كه 
مردم متحمل مشكات معيشتي خود هستند، جريان هاي 
سياسي با يكديگر بحث مي كنند، گفت: مردم نبايد احساس 
كنند كه آينده اي براي آنها وجود ندارد.اسحاق جهانگيري در 
مراسم نكوداشت محسن خليلي عراقي با بيان اينكه برگزاري 
مراسم بزرگداشت افراد صاحب نام صنعت و فعالان اقتصادي 
يكي از جلساتي است كه شخصا به دليل عاقه در آن شركت 
كرده ام، گفت: برخي افراد در تمامي عمر خود تاش كرده اند 
كه ايران سربلند باشد و بايد در دوره حيات از آنها تجليل شود 
كه بر اين اساس نقش محسن خليلي عراقي در حوزه صنعت 

و خدمت به بخش توليد كشور ماندگار خواهد بود.معاون اول 
رييس جمهور گفت: افرادي همچون محسن خليلي عراقي 
روزهاي سختي را در دوره زندگي خود تجربه كرده اند. اين 
در حالي است كه نوشتن تاريخ صنعت ايران از بعد تاريخي 
بسيار حائز اهميت است. چرا كه در برخي از دوره ها، صنعت 
ايران كورسويي را روشن نگه داشته باشد اما برخي ايستادند 
و چراغ آن را همچنان روشن نگه داشته اند. برخي افراد به 
توسعه ملي فكر مي كنند و به دنبال اين هستند كه زندگي 

مردم ايران يك زندگي خوب باشد و بر اين اساس بزرگاني از 
اين دست همواره نقش ماندگاري در تاريخ خواهند داشت 
و افرادي هس��تند كه ثروت ملي براي ايران آفريده و مروج 

اخاق بوده اند.

     به دنبال رشد پايدار
جهانگيري در بخش ديگري از سخنان خود اظهار داشت: 
اين افراد توجه مناس��بي به مس��ووليت هاي اجتماعي 

داشته و مراقب تك تك افرادي بوده اند كه در بنگاه هاي 
اقتصادي مرتبط با آنها مشغول به فعاليت بوده اند. اين در 
حالي است كه يكي از اصلي ترين دغدغه هاي مردم توسعه 
ايران اس��ت. البته موانع و مشكات توسعه ايران را هم به 

خوبي مي شناسند.
معاون اول رييس جمهور با اشاره به موانع پيش روي توسعه 
ايران خاطرنشان كرد: يكي از راه كارهاي توسعه آن است كه 
سرمشق ها و الگوهايي كه به جد در اين حوزه مورد پاسداشت 

قرار بگيرند. اين در شرايطي است كه برخي صنعت گران 
خارج از اتاق بازرگاني وقتي مشاهده كنند كه جامعه قدردان 
صنعتگران است اعتماد بيشتري كرده و اعتماد بيشتري به 

جامعه براي رشد و توسعه پيدا مي كنند.
جهانگيري تأكيد كرد: بايد كاري كرد تا الگوهاي صنعت و 
توليد ايران تكثير شده و ده ها و صدها محسن خليلي عراقي 
در حوزه صنعت ش��كل بگيرند. به خصوص اينكه شرايط 
خطيري پيش روي اقتصاد ايران قرار داشته و عوامل سياسي، 
اقتصادي و اجتماعي بسياري پيش روي مردم قرار گرفته 
است.معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه دولتي بودن 
اقتصاد اتكاي بيش از حد درآمدهاي نفتي، تحريم ها و ضعف 
در برخي س��اختارهاي مديريتي كشور امروز چالش هاي 
بزرگ تري را پيش روي ما قرار داده است، تصريح كرد: اين 
مشكات و چالش ها در مقابل فرصت هاي بي نظير ايران در 
بخش هاي مختلف قرار مي گيرد و مي توان با كمك يكديگر 
ايران را از هر پيچ خطرناك به خوبي عبور دهيم. مهم است كه 

اراده لازم در درون تمامي افراد جامعه شكل گيرد.
وي خاطرنشان كرد: امريكايي ها مي خواستند اقتصاد ايران 
را به سمت فروپاش��ي ببرند اما آنچه امروز اقتصاد ايران را 
سر پا نگه داشته، فعالان اقتصادي هستند كه مطلعند به 
سختي صادرات انجام داده و به چه سختي پول آن را به كشور 
منتقل مي كنند. اين شرايط دشوار در كنار تاشي كه فعالان 
اقتصادي صورت دادند به يك فرصت براي سياستمداران 
ايراني تبديل شد تا حق و حقوق مردم ايران را مورد حفاظت 
قرار دهند.جهانگيري گفت: نياز امروز مردم آن اس��ت كه 
دولتمردان در تمامي نهاده��اي حكومتي و جريان هاي 
سياسي، نخبگان، دانشگاهيان و بخش خصوص در اين فكر 
باشند كه براي كشور افق گشايي كنند. چرا كه مهم ترين 
هدف دشمنان كش��ور تيره و تار كردن آينده اقتصاد براي 
مردم است.معاون اول رييس جمهور ادامه داد: مردم نبايد 
احساس كنند كه آينده اي براي آنها وجود ندارد. پس بايد از 
فرسايش سرمايه هاي مادي و معنوي كشور جلوگيري كرده 

و اميد را تزريق كنيم. 

اجراي عمليات مهندسي
در ۳ نقطه حادثه خيز گيلان

گيلان|يكي از معضات 
قديمي استان گيان برخي 
نقاط حادث��ه خيز جاده اي 
در اي��ن منطقه اس��ت كه 
هر سال خس��ارات فراواني 
را مي آفرين��د. در مس��ير 
حل اين مش��كل مديركل 
راهداري و حمل و نقل جاده اي گيان از شناسايي ۹۷ 
نقطه حادثه خيز استان خبر داد و گفت: در حال حاضر 
عمليات مهندسي و فيزيكي در سه نقطه انجام شده 
است. محمدرضا نازك كار در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه موقعيت ترافيكي گيان اين استان را به بخشي 
از كريدور اصلي كشور تبديل كرده است، گفت: در ايام 
پيك ترافيك شاهد يك ايران كوچك در گيان هستيم.

وي نس��بت زيرس��اخت هاي ترافيكي گيان به كل 
زيرساخت هاي ترافيكي كشور را ۳.۴۳ درصد دانست 
و اضافه كرد: طول كل راه هاي بين شهري استان گيان 
۱۱ هزار و ۱۵۲.۴۸ كيلومتر است. مديركل راهداري 
و حمل و نقل جاده اي گيان ادامه داد: ۶۸.۶ كيلومتر 
آزادراه، ۴۷۷.۶۴ كيلومتر بزرگراه، ۳۰۷.۹۷ كيلومتر 
راه اصل��ي، ۱۰۵۱.۵۲ كيلومتر راه فرعي و ۹۰۶۶.۹۸ 
كيلومتر راه روس��تايي داريم. ن��ازك كار با بيان اينكه 
گيان مقام اول كشور در تراكم راه ها را دارد، خاطرنشان 
كرد: از كل راه هاي استان ۸۹۲.۴ كيلومتر راه شرياني و 

۶۱۶ كيلومتر راه ترانزيتي است.

نظارت بر بازار كردستان در 
آستانه شب يلدا تشديد شد

كردس�تان| همزمان با 
نزديك تر ش��دن به ش��ب 
يل��دا ريي��س اداره نظارت 
و بازرسي س��ازمان صمت 
كردستان از تشديد بازرسي 
و نظارت ب��ر ميادين ميوه 
و تره بار، ميوه فروش��ي ها و 
عرضه كنندگان خشكبار و ديگر مايحتاج عمومي مردم 
استان در آستانه ش��ب يلدا خبر داد. فرزاد سردارزاده 
ديروز در گفت وگو با ايرنا با اشاره به اينكه هيچ مشكلي 
از لحاظ كمبود ميوه ش��ب يلدا در استان وجود ندارد، 
اظهار داشت: با توجه به افزايش تقاضا در اين ايام براي 
تهيه ميوه، شيريني و خش��كبار نظارت و بازرسي ها 
در استان تشديد شده اس��ت. به منظور جلوگيري از 
سوءاس��تفاده برخي فرصت طلبان و افراد سودجو از 
اين ايام و افزايش خريد، براي افزايش قيمت اين كالاها 
گشت هاي بازرسي مستقل و مشترك در استان تشكيل 
و بر روند عرضه كالاها نظارت دارند. رييس اداره نظارت 
و بازرسي سازمان صنعت، معدن و تجارت كردستان 
افزود: انار دانه سياه شيراز در بازار استان به قيمت هر 
كيلوگرم ۱۱۰ هزار ريال و انار كردستان هم به قيمت هر 
كيلوگرم ۷۰ تا ۸۰ هزار ريال عرضه مي شود. سردارزاده 
گفت:توان خريد مردم نسبت به گذشته كاهش پيدا 
كرده و همين باعث ش��ده در ح��د بضاعت خود اقام 

موردنيازشان را تهيه كنند.

پرونده  تخلف هاي صنفي
در خارج از نوبت رسيدگي مي شود
سيستانوبلوچستان|

ت  تعزي��را مدي��ركل 
سيس��تان  حكومت��ي 
و بلوچس��تان گف��ت: 
پرونده هاي گرانفروشي، 
كم فروش��ي، احت��كار و 
عدم عرضه كالا در سطح 
اس��تان خارج از نوبت رس��يدگي مي شود. حيدر 
ميرزايي ديروز در گفت وگو با ايرنا اظهار داش��ت: 
با تاش هاي صورت گرفته توس��ط همكاران اين 
اداره كل در اجراي طرح نظارتي ويژه هدفمندي 
يارانه ها كه از ۲۴ آبان آغاز شده تاكنون ۶۷۰ فقره 
پرونده تخلفات��ي صنفي رس��يدگي و متخلفان 
افزون بر ۹ ميليارد و ۴۶۸ ميليون ريال جزاي نقدي 
محكوم شده اند. وي گفت: در اجراي اين طرح و با 
همكاري ساير مراجع مرتبط گشت هاي مشترك 
نيز تشديد شد و از ۹۹۷ واحد صنفي بازديد بعمل 
آمد كه عاوه بر تشويق واحدهاي قانونمند، براي 
واحدهاي متخلف پرونده تش��كيل شد. مديركل 
تعزيرات حكومتي سيس��تان و بلوچستان افزود: 
موضوعات مختلفي براي بررس��ي در دستور كار 
قرار گرفته كه مهم ترين آن گازمايع، حمل و نقل 
و ميوه و تره بار است كه در بخش گازمايع و حمل 
و نقل اقدام هاي نظارتي با شدت بيشتر همچنان 

ادامه دارد.

معافيت زائران اربعين حسيني 
از پرداخت عوارض خروجي

خوزستان|در شرايطي 
ك��ه ع��وارض خ��روج از 
كش��ور در بودجه سال۹۹ 
افزايش ديگ��ري را تجربه 
مي كند، مدير حج و زيارت 
خوزستان از معافيت زائران 
اربعين حسيني از پرداخت 
عوارض خروج از كشور خبر مي دهد. به گزارش باشگاه 
خبرن��گاران، ناصر حويزاوي گفت: براس��اس تبصره 
۱۱ لايحه بودجه ۱۳۹۹ كش��ور، زائران اربعين براي 
ش��ركت در راهپيمايي عظيم اربعين حسيني سال 
آينده در بازه زماني ۱۴ شهريور تا دوم آبان ماه ١٣٩٩، 
به مدت ۱۹ روز از مرزهاي زميني ش��لمچه، چذابه، 
مهران و خسروي به مقصد كش��ور عراق از پرداخت 
عوارض خروج معاف هستند.او اظهار داشت: اربعين 
سال هاي گذشته نيز معافيت پرداختي خروج از كشور 
براي زائران اربعين اعمال مي شد، ولي هم اكنون اين 
معافيت تبديل به قانون شده است.اربعين امسال عاوه 
بر معافيت پرداخت عوارض خروج از كشوربراي زائران 
كشورمان، با موافقت دولت عراق، بدون دريافت رواديد 
به مدت ۲ ماه به شهر هاي مقدس عراق سفر كردند.

ايران در پاسخ به حس��ن نيت دولت عراق و ميزباني 
شايس��ته ملت و دولت عراق از زائران اربعين، از دوم 
آبان ۱۳۹۸به مدت ۲ ماه با ورود همه اتباع عراقي به 

كشورمان بدون دريافت رواديد موافقت كرد.

اتمام طرح هاي گازرساني
در روستاهاي رامسر 

مازن�دران|  مديرعام��ل 
شركت گاز استان مازندران 
اعام ك��رد: گازرس��اني به 
هشت روستاي بخش هاي 
دالخان��ي  و  جواه��رده 
شهرستان رامس��ر در سال 
۱۴۰۰ ب��ه بهره ب��رداري 
مي رسد. به گزارش »تعادل« جعفر احمدپور در جلسه 
بررسي پروژه گازرس��اني به مناطق محروم شهرستان 
رامس��ر افزود: يكي از مهم ترين دلايل طولاني ش��دن 
عمليات بهره برداري طرح گازرساني به اين هشت روستاي 
بخش هاي جواهرده و دالخاني، رانش��ي بودن بخشي از 
زمين هاي مسير عمليات لوله گذاري بوده كه بايد قبل از 
هرگونه حفاري، خاك هاي اين دو مسير به صورت شمع 
كوبي، تثبيت و ايمن شود. ژ احمدپور با بيان اينكه براي 
تثبيت و لوله گذاري اين دو بخش از بخش هاي كوهستاني 
رامس��ر نيازمند تعامل و همراهي اداره راه و حمل و نقل 
جاده اي جهت ارايه مجوزها مي باش��د، گفت: بر اساس 
اين طرح مردم روستاهاي جواهرده در بخش جواهرده 
و روستاهاي سنگ پشته، ليماك لام، توساكوتي، گيليج 
كوه، مارميجه، استخرپشته و انجيركش در بخش دالخاني 
از نعمت گاز بهره مند خواهند ش��د. هم اكنون مناقصه 
عمليات گازرساني اين طرح انجام شد و در مرحله اخذ 
قرارداد اس��ت، ضمن اينكه تا پايان س��ال جاري )۹۸( 

عمليات تثبيت اين دو محور انجام خواهد شد. 
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اخبارشهرستانها

۱۴ پرونده تخلف تاكسي
در سبزوار تشكيل شد

س�بزوار| معاون مديريت حم��ل و نقل بار و 
مسافر شهرداري سبزوار گفت: از زمان افزايش 
قيمت بنزين تاكنون ۱۴ پرونده تخلف تاكسي 
در ارتباط با افزايش خودسرانه كرايه در اين شهر 
تشكيل شده اس��ت. بهزاد ريواده ديروز افزود: از 
اين تعداد تخلف ۱۱ مورد در سازمان حمل و نقل 
بار و مسافر ش��هرداري رسيدگي و اعمال قانون 
شده اس��ت. وي ادامه داد: همچنين پرونده سه 
راننده تاكسي كه تخلف گرانفروشي را تكرار كرده 
بودند براي رسيدگي به اداره تعزيرات حكومتي 
ارسال شده اس��ت. ريواده گفت: با اجراي طرح 
سهميه بندي و افزايش قيمت بنزين، نظارت بر 
فعاليت تاكسي هاي سبزوار بيشتر شده و براي 
جلوگيري از هرگونه افزاي��ش قيمت، عملكرد 
تاكسي داران درون شهري، رانندگان تاكسي هاي 
بي سيم، تاكسي تلفني و سرويس مدارس از سوي 
بازرسان س��ازمان حمل و نقل بار و مسافر رصد 
مي شود. نرخ كرايه تاكس��ي در اين شهر همان 
قيمت مصوب ابتداي سال جاري است و رانندگان 

حق دريافت هزينه اضافي از مسافران را ندارند.

طراحي، ساخت و به كارگيري 
برد مبدل كنترلر شير كنترل

اراك| با تاش متخصصين واحد نگهداري و ابزار 
دقيق منطقه مركزي، پس از طراحي و ساخت برد 
الكترونيكي مبدل كنترلر مربوط به شير كنترل، 
در تاسيسات قم با موفقيت مورد بهره برداري قرار 
گرفت.علي هزاوه اي، رييس واحد نگهداري و ابزار 
دقيق منطقه مركزي گفت: در زمان قطع برق، 
شير كنترل تاسيس��ات قم، به دليل نقص فني 
باز مي شد و بهره برداران به ناچار آن را به صورت 
دستي باز و بسته مي كردند.وي با اشاره به ۲ روز 
فعاليت مستمر گروه نگهداري و ابزار دقيق منطقه 
مركزي، ادامه داد: پس از بررسي دقيق عملكرد 
كنترلر و شير كنترل اين مركز، نسبت به استفاده از 
برد مبدل سيگنال كه قبا توسط متخصصين ابزار 
دقيق منطقه مركزي، طراحي و ساخته شده بود، 

در محل خروجي شير كنترل اقدام شد.

بازديد ازغرفه مخا برا ت مركزي
اراك|  معاون وزير و رييس س��ازمان تنظيم 
مق��ررات و ارتباطات راديويي از غرفه مخا برات 
منطقه مرك��زي بازديد كرد . به گ��زارش اداره 
روابط عمومي مخا برات منطقه مركزي در اين 
بازدي��د كه معاون اقتصادي اس��تاندار مركزي 
واعضاي ش��وراي اسامي شهر اراك نيز حضور 
داش��تند، ضمن ارايه گزارش توسط مهندس 
ملك حس��يني مدير منطق��ه، مهندس فاح 
جوشقاني معاون وزير ارتباطات و رييس سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي از بخش هاي 
مختلف غرفه مخابرات در چهاردهمين الكامپ 

اراك بازديد كرد .

از واگذاري كارت سوخت
به غير جدا خودداري كنيد

ساري| مدير ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي منطقه س��اري گفت: غفلت و عدم آگاهي 
برخي از مالكان خودرو از مقررات واگذاري كارت 
س��وخت به غير مش��كاتي را به دنب��ال خواهد 
داشت. سبحان رجب پور مدير شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي منطقه ساري بيان كرد: با عنايت 
به اجراي سهميه بندي بنزين و اختصاص سهميه 
ويژه و قابل توجه براي خودروهاي عمومي از جمله 
خودروهاي خطي، تاكسي، آژانس ها و ... برخي از 
رانن��دگان اين نوع خودروه��ا در اثر غفلت و عدم 
آشنايي از مقررات جاري، كارت سوخت خويش را 
در اختيار افراد غير قرار مي دهند كه اين عمل طبق 

مقررات كشور تخلف محسوب مي شود . 

رييس اتاق ياسوج عضو كارگروه 
تسهيل فرآيندهاي اجرايي شد

ياسوج| جبار كياني پور رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ياسوج براساس حكمي 
از طرف غامحسين شافعي رييس اتاق ايران، به 
عنوان نماينده پارلمان بخش خصوصي ايران در 
»كارگروه تسهيل فرآيندهاي اجرايي« انتخاب 
شد. اين كارگروه، به رياست رييس سازمان برنامه 
و بودجه كشور به منظور تصميم گيري، راهبري 
و نظارت در مورد واگذاري طرح هاي كشوري و 

استاني تشكيل مي شود. 

 استخراج معدن از دل موقوفه 
در خدابنده

زنجان|معاون بهره وري اداره كل اوقاف و امور 
خيريه اس��تان زنجان گفت: در راستاي احياي 
موقوفات، مجوز استخراج يك معدن در روستاي 
»اردهين« از توابع شهرستان خدابنده اخذ شد. 
داوود قاس��م لو اظهار كرد: در راس��تاي احياي 
موقوفات و افزايش بهره وري اقتصادي آنها به نفع 
مردم، اقداماتي انجام مي شود كه توسعه اشتغال 
يكي از رويكردهاي اوقاف در اين بخش است.  وي 
از ثبت يك معدن اس��تخراج سنگ تراورتن در 
روس��تاي موقوفه »اردهين« از توابع شهرستان 
خدابنده خبر داد و گف��ت: راه اندازي اين معدن 
سالانه بيش از ۲۰۰ ميليون تومان براي اين روستا 
درآمدزدايي مي كند.  اين معدن ذخيره ۲۰ هزار 
تن سنگ تراورتن را دارد و برداشت سالانه معدن 
ثبت شده ۲۰۰۰ تن است و ۱۰ سال مي توان به 

استخراج از اين معدن ادامه داد. 

محصول روغن موتور س��وپر رونيا ۵W۳۰  ايرانول 
براساس بررسي پژوهشگران ستاد بزرگداشت هفته 
پژوهش و فناوري صنعت، معدن و تجارت به عنوان 
محص��ول برتر تحقيق و توس��عه واحدهاي توليدي 
صنعتي و معدني كش��ور انتخاب و طي مراس��مي با 
حض��ور، قائم مقام وزي��ر صمت در ام��ور بازرگاني و 
معاونين صمت از مهندس اسحاقي مديرعامل شركت 
نفت ايرانول تشكر و با اهداي لوح تقدير قدرداني شد.

اي��ن محصول ش��ركت نف��ت ايران��ول ب��ا توجه به 
ويژگي هايي از جمله توليد ش��ده از روغن پايه تمام 

س��نتتيك با اس��تاندارد  S، داراي تاييديه از شركت 
رنو، كمك به استارت سريع موتور در دماهاي پايين و 
صرفه جويي در مصرف سوخت، مقاوم در دماهاي بالا 
و پايدار در برابر اكسيداسيون است و تمام خودروهاي 
خارج��ي موجود در كش��ور مي توانن��د از اين روغن 

استفاده كنند.
عيسی اسحاقی مديرعامل شرکت نفت ايرانول پس از 
دريافت لوح تقدير محصول برتر در جمع خبرنگاران 
ضمن تشکر از همه کارکنان شرکت نفت ايرانول که 
در جهت توسعه و پيشرفت بيش  از پيش اين شرکت 

طی س��ال های اخير گام های بزرگی برداش��ته اند و 
رکورد توليد، فروش، صادرات، صادرات روغن موتور، 
کاهش خام فروشی و سهم بازار و س��ود را از ابتدای 
تأسيس ايرانول تاکنون شکسته اند، گفت: خرد جمعی 
و همدلی کارکنان ايرانول باعث ش��د س��ه محصول 
جديد با بالاترين س��طح کيفی روز دنيا س��وپر رونيا 
۵W۳۰، سوپر رونيا هيبريدی ۰W۲۰ و سوپر رويال  
۵W۴۰ طراحی و در سال جاری به صورت عمده به 
بازار عرضه کنيم و مورد اس��تقبال مصرف کنندگان 

قرار گرفته است.

چهرههاياستاني

ارايه آخرين دستاوردهاي ديجيتال همراه اول در »تلكام پلاس«

 ايرانول در توليد روغن خودروهای خارجی برتر  شد

نيم بها شدن بليت مترو در تمامي خطوط هفتگانه مترو 
همراه اول با حضور در »تلكام پ��اس« به رونمايي و معرفي آخرين 
دستاوردهاي ديجيتال و سازماني خود مي پردازد. به گزارش »تعادل« 
از اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات س��يار اي��ران، همراه اول در 
بيستمين دوره نمايشگاه بين المللي صنايع مخابرات و اطاع رساني 
)تلكام ۲۰۱۹( كه با عنوان »تلكام پاس« از فردا آغاز به كار مي كند، 
حضور دارد. ش��ركت ارتباطات س��يار ايران با حضور در اين رويداد 
تخصصي، ضمن ارايه آخرين دس��تاوردها و راهكارهاي س��ازماني 
خود، به معرفي پلت فرم هاي »سنجينه« و »آچاره« در قالب كسب 
و كارهاي ديجيتال خواهد پرداخت؛ كارشناسان اين واحدها نيز در 
طول برگزاري نمايشگاه به صورت پيوسته پاسخگوي پرسش ها و رفع 
مشكات احتمالي مشتركان و كاربران خواهند بود. همچنين در جريان 
برگزاري »تلكام پاس« ضمن تش��ريح رويكردهاي حمايتي همراه 
اول از توليدات داخل، از نخستين »پلتفرم API شبكه اي« كه توسط 
متخصصان اين شركت طراحي و پياده سازي شده است، توسط بخش 
فني و توسعه شبكه اين اپراتور رونمايي خواهد شد.بخش بازاريابي و 
فروش هم با تمركز بر بخش ارايه راهكارهاي س��ازماني، ضمن توجه 

به گسترش شبكه ش��ركاي تجاري خود درخصوص تكنولوژي هاي 
 جديد، فروش��گاه آناين س��ازماني )B۲B( را معرف��ي و راه اندازي

 خواهد كرد. »تلكام پاس« از روز سه ش��نبه ۲۶ تا جمعه ۲۹ آذر 
م��اه ۱۳۹۸، از س��اعت ۹ ت��ا ۱۷ در محل دايمي نمايش��گاه هاي 
بين المللي تهران برگزار مي شود و همراه اول در سالن ۳۸B  پذيراي 

عاقه مندان است.

مديريت ارتباطات و امور بين الملل ش��ركت بهره برداري متروي تهران 
و حومه با اشاره به انتش��ار اخباري در فضاي مجازي و برخي سايت هاي 
خبري مبني بر عدم اجرايي شدن طرح نيم بها شدن بليت مترو، ضمن 
تكذيب اين خبر اعام كرد: پس از اباغ مصوبه كارگروه كاهش آلودگي 
هوا، شركت بهره برداري متروي تهران و حومه به عنوان متولي نسبت به 
اجراي اين مصوبه اقدام كرد. به گزارش مديريت ارتباطات و امور بين الملل 
ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه، بعد از اعام جلسه كارگروه 
كاهش آلودگي هوا مقرر شد بليت اتوبوس و مترو در روزهاي يك شنبه 
 ۱۳۹۸/۰۹/۲۴و دوشنبه ۱۳۹۸/۰۹/۲۵، نيم بها باشد هماهنگي هاي لازم 
براي اجرايي شدن اين طرح از بعدازظهر روز شنبه ۱۳۹۸/۰۹/۲۳ آغاز شد 
و اطاعات نرم افزار تمامي گيت هاي ايستگاه هاي خطوط هفتگانه مترو 
توسط سازمان فناوري اطاعات و ارتباطات شهرداري تهران تغيير كرد و 
نرخ تمامي بليت هاي اعتباري و تك سفره با ۵۰ درصد تخفيف محاسبه 
شدو مبلغ دويست و يك تومان و نه ريال از كارت مسافران در كوتاه ترين 
مسير سفر كسر ش��د و اين محاسبات با توجه به برنامه جديدي كه ارايه 
شده بود در تمامي مس��افت ها با ۵۰ درصد تخفيف اجرايي شد. شركت 

بهره برداري متروي تهران و حومه به عنوان اولين و بزرگ ترين ش��ركت 
ارايه دهنده خدمات حمل و نقل ريلي درون شهري پاك در كشور سعي 
كرده تا نسبت به اجراي هرچه بهتر اين مصوبه تاش كندو اين شركت 
به عنوان متولي اجراي اين مصوبه اعام مي كند در صورتي كه مسافري 
اسناد و مدارك مبني اجرايي نشدن اين مصوبه را در دست دارد مي تواند 

با ارايه مدارك پيگيري هاي لازم را انجام دهد .



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش »تعادل« از وضعيت بودجه مبارزه با موادمخدر در لايحه بودجه سال 99

بازگشت بيمه درمان اعتياد به بودجه
ريحانه جاويدي|

مقابله با اعتياد و آسيب هاي ناشي از آن،  همچنين عرضه مواد 
مخدر يكي از دغدغه هاي دولت ها در هر دوره اي بوده است. 
اما بررسي لايحه بودجه سال 99 در بخش مواد مخدر، آمار 
و ارقام متفاوتي را نشان مي دهد. بررسي  متن منتشر شده 
از اين لايحه حكايت از آن دارد كه در بودجه س��ال بعد، در 
بخش دستگاه هاي سياس��ت گذار در حوزه اعتياد، هم در 
بخش ارايه خدمات درمان و كاهش آسيب معتادان و هم در 
رديف پيشگيري از سو مصرف مواد مخدر، نسبت به سال 9۸ 
كاهش بودجه رخ داده و بودجه ستاد مبارزه با موادمخدر، 
افزايش 19 درصدي را نشان مي دهد. با اين حال بر اساس 
لايحه بودجه سال 99، رديف بودجه مربوط به بيمه درمان 
اعتياد كه سال 9۸ حذف شده بود، به بودجه بازگشت و در 
رديف اعتبارات بيمه سلامت لحاظ شده است. از طرف ديگر 
بررسي لايحه بودجه س��ال آينده در بخش رديف بودجه 
پليس هاي تخصصي هم حكايت از آن دارد بودجه در نظر 
گرفته شده براي پليس مبارزه با موادمخدر هم نسبت به سال 

قبل كاهش يافته است.

   جزييات بودجه مبارزه با موادمخدر
بودج��ه س��ال 1۳99، در بخ��ش بودجه دس��تگاه هاي 
سياس��ت گذار در حوزه اعتياد، نشان دهنده آن است كه با 
صرف نظر از بودجه ستاد مبارزه با مواد مخدر، كاهش بودجه 
در رديف هاي مختلف پيشگيري و درمان اعتياد به چشم 
مي خورد. بر اساس اين لايحه، دولت براي پيشگيري از سو 
مصرف مواد مخدر و روانگردان براي سال 99 ، رقمي معادل 
90 ميليارد و 50 ميليون و ۳00 هزار تومان در بخش عمومي 
و 60 ميليون تومان در بخش سرمايه اي در نظر گرفته اما اين 
رقم در حالي است كه اعتبار اين بخش در سال 9۸، برابر با 
94 ميليارد و 2۸4 ميليون و 400 هزار تومان بود بنابراين 
س��ال 99 اعتبار اين بخش نسبت به سال جاري كم شده 
است. از طرف ديگر دولت،  ۳ ميليارد و 522 ميليون و 600 
هزار تومان هم از محل هدفمندي يارانه ها به پيشگيري از سو 

مصرف مواد مخدر و روانگران اختصاص داده است.
از سوي ديگر مقايسه رديف بوده كاهش عرضه موادمخدر 
و روانگردان براي سال 99 با سال جاري اما تغيير چنداني را 
نشان نمي دهد. بودجه اين بخش براي سال 99 برابر با 62 

ميليارد و ۸۸۸ ميليون و 500 هزارتومان است كه اين رقم 
براي س��ال 9۸، معادل 62 ميليارد و 90۳ ميليون و ۳60 
هزار تومان در نظر گرفته ش��ده بود. همچنين دولت براي 
سال آينده رقمي معادل 42 ميليارد و 577 ميليون و 100 
هزارتومان را براي توسعه خدمات بازتواني معتادان در نظر 
گرفته است كه اين رقم در سال 9۸، برابر با 41 ميليارد و 200 

ميليون تومان بود. 
از س��وي ديگر بررسي لايحه بودجه س��ال 99 در بخش 
اعتبارات در نظر گرفته شده براي پليس هاي تخصصي در 
سال آينده هم حكايت از كاهش بودجه در اين بخش دارد 
چرا كه بر اساس اين لايحه، 10 ميليارد و 5۸0 ميليون و 400 
هزار تومان براي پليس مبارزه با مواد مخدر در لايحه بودجه 
سال بعد درنظر گرفته شده است در حالي كه رقم بودجه 
مصوب براي اين پليس در سال جاري 20 ميليارد تومان بود.
نكته اي كه بايد به آن اشاره كرد اين است كه در لايحه بودجه 
سال آينده در رديف اعتبارات مربوط به وزارت كشور به عنوان 
يكي از نهادهاي متولي در حوزه اعتياد هيچ رديف بودجه اي 
براي مبارزه با موادمخدر در نظر گرفته نش��ده است، اين 
درحالي است كه مجموع بودجه مستقيم وزارت كشور در 
سال آينده 225 ميليارد و 911 ميليون تومان خواهد بود و 
همچنين سازمان امور اجتماعي وزارت كشور هم در سال 
آينده ۳2 ميليارد تومان بودجه دريافت مي كند كه مشخص 
نيست آيان از اين ارقام، بخشي براي اعتياد و موادمخدر در 

نظر گرفته شده است يا خير.

   سهم ستاد مبارزه با موادمخدر از بودجه 99
اگرچه آمار و ارقام نهادهاي سياس��تگذار در حوزه اعتياد 
زيرمجموعه نهاد رياست جمهوري در بيشتر رديف ها كاهش 
بودجه را نش��ان مي دهد اما روز گذشته اسكندر مومني، 
دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر، از افزايش 19 درصدي 
بودجه اين ستاد در سال 99 خبر داد.اين در حالي است كه 
بررسي لايحه منتشر شده از بودجه ستاد مبارزه با موادمخدر 
براي سال آينده نشان مي دهد كه اين ستاد 2۸4 ميليارد و 
75 ميليون تومان در بخش هزينه اي بودجه خواهد داشت 
و همچنين 1۸0 ميليون هم در بخش سرمايه اي به ستاد 
مبارزه با مواد مخدر تعلق مي گيرد. همچنين 21 ميليارد و 
۳75 ميليون هم رقم اعتبارات متفرقه اي است كه دولت 

براي ستاد مبارزه با مواد مخدر تعيين كرده است. اين آمار 
و ارقام در حالي است كه بودجه ستاد مبارزه با موادمخدر 

در سال 9۸، معادل 2۸0 ميليارد و 50 ميليون تومان بود.

    بازگشت بيمه درمان اعتياد به بودجه
اگرچه سال 9۸، خبري از بودجه بيمه درمان اعتياد اما در 
لايحه سال آينده ، تغييرات مثبتي در اين زمينه رخ داده 
است. در جلسه يكصد و سي و ششم ستاد مبارزه با مواد 
مخدر، مصوب شد در اجراي تبصره 2 ماده 15 قانون مبارزه 
با مواد مخدر، در سال 1۳99 خدمات بيمه اي درمان اعتياد 
برقرار و رديف بودجه اي آن مجددا در رديف اعتبارات بيمه 
سلامت لحاظ شود. حميد جمعه پور، مديركل درمان و 

حمايت هاي اجتماعي ستاد مبارزه با مواد مخدر درباره اين 
موضوع بيان كرد: در س��ال 97، اعتبارات مربوط به بيمه 
درمان اعتياد سال 9۸ از سرفصل اعتبارات بيمه سلامت 
كشور حذف شد و به هيچ دستگاه ديگري تعلق نگرفت، 
پس از آن به طور مرتب جهت اجراي تبصره دو ماده 15 )كه 
براساس آن بايد هزينه هاي درمان اعتياد تحت پوشش بيمه 
قرار گيرد( پيگير موضوع شديم و باتوجه به اينكه سازمان 
بيمه سلامت از زير مجموعه وزارت رفاه به وزارت بهداشت 
منتقل ش��د، حتي اين موضوع را از وزير و معاونان وزارت 
بهداشت نيز پيگيري  كرديم. در آخرين جلسه ستاد مبارزه 
با مواد مخدر مصوب ش��د خدمات بيمه اي درمان اعتياد 
برقرار و رديف بودجه اي آن مجددا از س��ال 99 در رديف 

اعتبارات بيمه سلامت لحاظ شود، همچنين جلساتي با 
مسوولان وزارت بهداشت و سازمان بيمه سلامت برگزار 
شد. ستاد مبارزه با مواد مخدر پيشنهاد كرد تا به جهت تداوم 
يافتن خدمات بيمه درمان اعتياد در سال 9۸، هزينه هاي 
آن توسط س��ازمان بيمه سلامت با همكاري و مشاركت 

ستاد تامين شود.
او اف��زود: با وجود تلاش هاي فراواني كه براي جذب اعتبار 
بيمه در سراسر كشور انجام شد اما موفق نشديم بيش از ۳0 
هزار نفر معتاد را تحت پوشش خدمات بيمه اي قرار دهيم، 
حال آنكه اگر فقدان هويت مطابق دستورالعمل اجرايي بيمه 
برطرف مي شد شايد در حال حاضر تعداد معتادان تحت 

پوشش بيش از اين بود.
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 كاهش ۳۰ درصدي مراجعه
به مراكز درماني درپي گراني ها

معاون بيمه و خدمات سلامت بيمه سلامت گفت: 
آمار مراجعان به نظام خدمات درماني كشور، نسبت 
به سال گذشته قريب به ۳0 درصد كاهش يافته است.
كوروش فرزين درباره م��اده 6 آيين نامه حمايت از 
معلولان مبني بر پوشش بيمه اي خدمات توانبخشي، 
جسمي و رواني افراد داراي معلوليت گفت: بايد توجه 
كنيم كه مسووليت اين ماده، بر عهده وزارت بهداشت 
است، اما وقتي به پوش��ش بيمه اي اشاره مي شود، 
اولين مصداق آن در وزارت بهداشت، سازمان بيمه 
سلامت اس��ت. وقتي به يك پوشش بيمه اي اشاره 
مي كنيم كه موظف به ارايه خدمات توانبخش��ي، 
جسمي و رواني به افراد معلول است، از همين رو بايد 

بسته خدمتي به ما ارايه شود.
او در ادامه به ايلنا گفت: ما در قبال بسته هاي خدمتي 
كه ارايه مي ش��ود، تعه��د داريم. به ط��ور مثال اگر 
فيزيوتراپي را براي بيماران متعهد شده باشند، تمام 
بيمه شدگان ما خدمت دريافت مي كنند. فرقي هم 
ندارد كه معلول باشند يا غيرمعلول و همچنين فرقي 

هم ندارد كه شهري باشند يا روستايي. 
فرزين با بيان اينكه مراجعه به مراكز خدمات درماني 
نسبت به س��ال گذشته كاهش داشته است، گفت: 
آمار مراجعان به نظام خدمات درماني كشور، نسبت 
به سال گذشته قريب به ۳0 درصد كاهش يافته است. 
نرخ خدمات به گونه اي شده است كه هزينه درمان 
نسبت به درآمد خانوارها چشم گير است. مردم براي 
مشكلات عادي به پزشك مراجعه نمي كنند، نه به 
اين به خاطر كه پوش��ش بيمه اي وجود ندارد، زيرا 
همه چيز گران تر شده است. اگر كسي با 700 هزار 
تومان امورات خود را مي گذراند، امروز بايد آن را صرف 
خورد و خوراك خود كند، حتي برخي پوشاك خود 
را نمي توانند تامين كنند.او در ادامه افزود: طبيعتا اگر 
افراد با بيماري هاي جدي دست به گريبان نباشند به 
پزشك مراجعه نخواهند كرد. سازمان هاي متولي، 
به سازمان بيمه سلامت تكليف كردند تا سرانه بيمه 
رايگان را براي افرادي كه به بخش خصوصي مراجعه 
مي كنند، حذف كند، اما عدم رجوع مردم به بخش 
خصوصي ربط��ي به اين تصميم ن��دارد. با افزايش 
گراني ها مردم كمتر به پزشك مراجعه خواهند كرد. 
سعي مي كنند يك سرماخوردگي را با درمان خانگي 
يا استراحت حل كنند، مگر آنكه مشكل حادتر شود. 

 لايحه بازنگري در قانون شكار 
به مجلس ارايه شود 

عضو كميسيون كش��اورزي مجلس، درآمدزايي از 
طريق شكار را به هيچ وجه منطقي ندانست و گفت: 
اگر در حوزه ش��كار نيازمند تصويب قوانين جديد 
هستيم دولت لايحه بازنگري در قانون صيد و شكار 
را به مجلس ارايه كند.علي بختياري در مخالفت با 
گردشگري ش��كار، درآمدزايي از طريق شكار را به 
هيچ وجه منطقي ندانس��ت و گفت: اگر شكار براي 
شكارچيان داخلي ممنوع است بنابراين بايد براي 
ش��كارچيان خارجي ه��م ممنوع ش��ود و به بهانه 
درآمدزايي نباي��د اجازه قتل عام حيات وحش داده 
شود.عضو كميسيون كشاورزي، آب، منابع طبيعي 
و محيط زيست مجلس ش��وراي اسلامي وضعيت 
حيات وحش كش��ور را شكننده دانس��ت و با بيان 
اينكه شكار در دنيا منسوخ شده است، به خانه ملت 
گفت: صدور مجوز شكار براي گردشگران خارجي 
تبعات اجتماعي، سياسي و امنيتي را به دنبال دارد و 
همچنين شكارچيان داخلي را به كشتار حيات وحش 
به ويژه گونه هاي نادر جانوري ترغيب مي كند. وي 
يادآور شد: اگر در حوزه صيد و شكار نيازمند تصويب 
قوانين جديد هستيم نياز است دولت لايحه اي را به 
مجلس ارايه كند تا در قانون صيد و شكار بازنگري و 
نقايص آن رفع شود.نماينده مردم بافت، رابر و ارزوئيه 
در مجلس شوراي اس��لامي، يادآور شد: نياز است 
مسوولان محيط زيس��ت در كميسيون كشاورزي 
مجلس حاضر ش��وند و در مورد گردشگري شكار 
گزارش دهند همچنين كارشناسان اين حوزه بايد 
استدلال هاي خود را براي حفظ بهتر حيات وحش به 
ويژه گونه هاي نادر جانوري به كميسيون ارايه كنند.

 نياز  مدارس  عشايري 
براي تامين ۷۰۰ چادر و كانكس

مديركل دفتر توس��عه عدالت آموزش��ي و آموزش 
عش��اير وزارت آموزش و پرورش تع��داد چادرهاي 
موردنياز در كش��ور براي مدارس عشايري را 52۸ 
و تعداد كانكس مورد نياز در س��طح كشور را 20۳ 
دستگاه كانكس اعلام كرد. محمدرضا سيفي با اعلام 
اين خبر كه امروز 2۸ دس��تگاه كانكس به مدارس 
عشايري استان خراسان شمالي مستقر در مراوه تپه 
اهدا شد، اظهار كرد: اداره كل نوسازي مدارس استان 
خراسان شمالي در راستاي تجهيز مدارس عشايري 
و جايگزيني مدارس چادري 2۸ دستگاه كانكس به 
دانش آموزان مستقر در شهر مراوه تپه استان گلستان 
اهداء كرد. او با اش��اره به اينكه ساخت هر يك از اين 
كانكس ها 450 ميليون ريال هزينه داشته است كه 
200 ميليون ري��ال آن از طريق كمك هاي جذب 
شده توسط معلم عشايري مقداد باقرزاده از طريق 
خيرين فضاي مجازي تامين شده است گفت: هر يك 
از اين كانكس ها مي تواند پذيراي هشت دانش آموز 
عشايري ابتدايي چند پايه باش��د و داراي سرويس 
بهداشتي نيز هس��ت.مديركل دفتر توسعه عدالت 
آموزشي و آموزش عشاير وزارت آموزش و پرورش 
با بيان اينكه كانكس هاي ف��وق جايگزين مدارس 
خشتي و گلي، مدارس چادري منطقه و مدارسي كه 
در سيل بهار امسال تخريب شده بودند، شد، اظهار 
كرد: به اين ترتيب 150 دانش آموز عشايري مي توانند 
در محيطي مناسب تر تحصيل كنند. سيفي اضافه 
كرد: بر اساس ماده چهار اساسنامه مدارس عشايري، 
مس��ووليت كليه فعاليت هاي اداري، آموزش��ي و 
پرورشي مدارسي كه كوچ برون استاني دارند بر عهده 

استان و منطقه مبداء خواهد بود. 

آن روي سكه كيك هاي آلوده
پرونده كيك هاي مشكوك كه طي دو سه هفته اخير به سوژه 
داغ رسانه ها تبديل شد، وارد فاز جديدي شده؛ ماجرايي كه 
علاوه بر جو رواني، تخريب صنايع غذايي ايران را نشانه گرفته 
و اكنون هم به اذعان وزير بهداشت، با ورود نهادهاي امنيتي 
و اطلاعاتي به موضوع، شبكه مرتبط با كيك هاي آلوده در 

حال رديابي است.
تاريخ 29 اكتب��ر )7 آبان( ويديويي در فض��اي مجازي و 
شبكه هاي اجتماعي به ويژه در كشورهاي ايتاليا، فرانسه، 
ش��مال عراق و اقليم كردستان، فلسطين اشغالي و حتي 
ايالات متحده در بستر واتساپ، فيسبوك و يوتيوب منتشر 
شد كه در آن فردي در يك محيط سوپر ماركت يك بسته 
كيك توليدي شركت Luppo تركيه را برداشته و بعد از 
بازكردن بسته در بافت كيك 2 عدد قرص را نشان مي دهد.

به دنبال انتشار اين ويديو در فضاي مجازي، از سوي برخي 
گروه ها در شبكه هاي خارجي ترك به اين موضوع دامن زده 
و مدعي شدند كه قرص هاي مذكور فلج كننده بوده و حتي 
برخي منابع آن را نس��ل كشي و بيوتروريسم عليه برخي 
گروه هاي مردمي در برخي كش��ورها خواندند و در نهايت 
اين موضوع باعث توقف ورود محصولات اين ش��ركت به 

برخي كشورها شد.
ماجراي كيك هاي آلوده به اينجا ختم نشد و حدود دو هفته 
بعد همين ويديو در شبكه هاي اجتماعي مجازي فارسي 
منتشر شد و در ش��رح آن ادعا شده بود كه اين قرص  ها در 
محصولات ايراني مشاهده شده است. همزمان با بازنشر اين 
ويديو، خبري مبني بر مش��اهده قرص ترامادول در كيك 
خريداري شده توسط يكي از دانش  آموزان در يكي از روستاها 
منتشر شد. اگرچه اصل ادعاي مذكور قابل راستي آزمايي 
نبود اما ظاهراً آزمايش سازمان استاندارد استان مربوطه، 
حداقل وجود قرص ترامادول را رد كرده و قرص موجود را از 

انواع آنتي هيستامين  ها گزارش كرد.
به دنبال اين موضوع، گزارش هايي در برخي شهرهاي استان 

هرمزگان از مشاهده قرص در كيك  هاي بسته  بندي توليدي 
ش��ركت هاي ايراني واصل ش��د و اين موضوع ادامه يافت. 
موضوع كماكان قابل راس��تي آزمايي نبود و صرفاً با اتكا به 
ادعاي افراد مبني بر مشاهده قرص يا كپسول بعد از گشودن 
بسته هاي كيك، تي  تاپ، كلوچه، ويفر و ... مورد بررسي قرار 
گرفت، اما به اذعان مسوولان معاونت  غذا و داروي دانشگاه  
علوم پزشكي مربوطه، بازرسي ها از محل عرضه و بازگشايي 

بسته هاي اقلام مشابه، مورد مشابهي را در بر نداشت.
در اين راستا موضوع نمونه  گيري تصادفي از انبارها از سوي 
دانشگاه  علوم پزش��كي مربوطه نيز انجام شد، اما در هيچ 
يك از موارد كه بسته هاي انتخاب شده بازگشايي شدند، 
مورد مشابهي يافت نشد؛ در حالي كه آمار گزارش مردمي 
از مشاهده موارد مشابه در اين استان به ۳0 مورد از حداقل 
12 ش��ركت و برند تجاري مختلف مي رسيد. همزمان با 
رسانه اي شدن تدريجي موضوع مشاهده قرص و كپسول 

در بسته هاي فرآورده هاي غذايي در شهرهاي بندرعباس، 
ميناب، رودان، بستك و... به خصوص در بوفه هاي مدارس، 
فروشگاه هاي اطراف مدارس و...، گزارش هاي مشابهي از 
چابهار، نيك شهر، سرباز و سپس سراوان در استان سيستان 
و بلوچستان وصول شد كه حكايت از تسري اين موضوع به 

اين استان و برخي شهرستان هاي آن داشت.
در خلال اين ايام، نمونه هاي ارسالي از هر دو استان هرمزگان 
و سيستان و بلوچستان در آزمايشگاه مرجع سازمان غذا و 
دارو مورد بررسي قرار گرفت و به اذعان سخنگوي سازمان 
غ��ذا و دارو »در 22 داروي مش��خص ش��ده، هيچ داروي 
خطرناك، مخدر، روانگردان يا .. مشاهده نشد«، اما شايعات 
در اين زمينه مبني بر بروز مسموميت در افراد يا قرص برنج، 

جاسازي مواد مخدر و ... تداوم داشت.
با رسانه  اي شدن موضوع در روزهاي اخير و تاييد مواردي از 
مشاهده قرص يا كپسول در محصولات بيش از 12 نشان 

تجاري توليدكننده مواد غذايي و شكلات در نوار ساحلي 
جنوب كش��ور، موارد مش��ابهي در بافت، كرمان و سپس 
رفس��نجان و در 4۸ ساعت اخير موارد معدود و محدودي 
در يزد، قم، زنجان، مازندران، ايلام، خوزستان، لرستان و ... 
گزارش شد كه به اذعان مسوولان وزارت بهداشت، فصل 
مشترك قريب به اتفاق اين مشاهدات آن بوده كه قابليت 
راستي آزمايي و قطعيتي مدعاي مراجعه  كنندگان به دليل 
باز بودن بسته ها دشوار بود، دوم آنكه در تمامي موارد و بلا 
استثنا قرص يا كپسول به صورت كاملًا سالم، بدون تغيير در 
قوام يا رنگ، بدون رنگ دهي به اطراف يا رنگ پذيري از بافت 
اطراف و به صورت خشك مشاهده شده كه موضوع ورود 
جسم خارجي از مسير خطوط توليد را با توجه به فيلترهاي 
خطوط توليد، سنس��ورها و به ويژه رطوبت و دماي پخت 
منتفي مي كند.از طرف ديگر با توجه به همزماني مشاهده 
قرص و كپسول در فرآورده هاي بيش از 12 نشان تجاري، 
موضوع اقدام خرابكارانه همزمان در چندين خط توليد واقع 
در چندين شركت و محل و استان مختلف نيز منتفي به نظر 
مي رسيد؛ چراكه تقريباً تمامي برندهاي مشهور توليدكننده 
كه اتفاقاً در كشورهاي همجوار هم حضور دارند، همزمان 
مورد هدف قرار گرفتند و اين مي تواند حاكي از آن باشد كه 
اين صنعت به صورت عام مورد هدف يك اقدام خرابكارانه و 
تعمدي در مسير توزيع و سطح عرضه قرار گرفته و به انحاي 
مختلف قرص يا كپسول براي ايجاد رعب، وحشت و نگراني 
و اضطراب عمومي در بسته هاي اين محصولات جاگذاري 
شده و مجدداً يا با ترميم لفافه يا لفافه بندي جديد به سطح 
عرضه وارد شده و به صورت خوشه  اي در شهرهاي مختلف 
و احتمالًا از منبعي از جنوب كشور توزيع شده است. در هر 
حال به اذعان مس��وولان وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو، بازرسي هاي صورت گرفته از انبارهاي زنجيره رسمي 
پخش و توزيع در استان هاي هرمزگان و جنوب سيستان 
و بلوچس��تان و برخي نواحي ديگر تا روز يكشنبه 24 آذر 

ماه، در نمونه برداري تصادفي انجام شده مورد مشابهي را 
گزارش نمي كند.

همچنين باز هم بنا به تاكيد وزارت بهداشت، هيچ گزارش 
مستندي مبني بر شواهد باليني و آزمايشگاهي در مورد 
مسموميت ناشي از مصرف فرآورده ها در هيچ كجاي كشور 
تا اين لحظه ثبت نشده است و موارد مورد ادعا اغلب بر حدس 
و گمان يا بر مبناي ادعاي اوليه فرد و اظهارات اطرافيان و 
خانواده ها بوده است و شواهد آزمايشگاهي مويد آن وجود 
ندارد؛ به طوري كه دكتر سعيد نمكي – وزير بهداشت نيز روز 
گذشته اعلام كرد تا اين لحظه مورد نامطلوبي از مسموميت يا 
عارضه به دليل اين موضوع نداشته ايم. وي نيز اين موضوع را 
مبحثي امنيتي و سازمان يافته براي تخريب اذهان عمومي 
و همچنين فلج كردن صنعت كيك و شكلات كشور خواند و 
در عين حال تاكيد كرد كه وزارت بهداشت با نيروهاي امنيتي 

و اطلاعاتي در حال رديابي اين شبكه ها هستند.
سردار مسعود زاهديان – رييس پليس مبارزه با مواد مخدر 
نيز در اين باره تاكيد كرد كه پس از بررسي و آزمايشات پليس 
مبارزه با مواد مخدر مشخص شد كه اين قرص ها ماده مخدر 
نبوده و قرص هيوسين بوده است.او همچنين گفت كه انبار 
مربوط به اين فعاليت در سيستان و بلوچستان مورد بازرسي 
قرار گرفته و هيچ گونه مورد مشكوكي مشاهده نشده و البته 
در كرمان و هرمزگان مواردي ديده شده كه در حال بررسي 
است. زاهديان تاكيد كرد كه شركت هاي مورد نظر، داراي 
پروانه فعاليت از وزارت بهداشت هستند و قطعا جاسازي اين 
قرص ها خارج از شبكه هاي توليد و توزيع انجام شده است و 
اينكه اين كار با چه هدفي انجام شده، در حال بررسي است 

و قطعا نتايج آن اعلام خواهد.
سردار اشتري – فرمانده ناجا نيز روز گذشته تاكيد كرد كه 
نيروي انتظامي در اين خصوص ورود پيدا كرده و به همراه 
وزارت بهداشت تحقيقات خود را شروع كرده است و به زودي 

نتايج تحقيقات اطلاع رساني خواهد شد. 

من كه هستم ؟- هويت يابي در نوجوانان 
هويت ي��ك س��اختار رواني 
– اجتماع��ي اس��ت ك��ه بذر 
ش��كل گيري آن در سال هاي 
پي��ش از نوجوان��ي پاش��يده 
شده اس��ت. اريكسون و ديگر 
روانشناسان معتقدند تمايل به 
هويت يابي از نوجواني شروع 
مي شود. از مشخصه هاي اصلي 
هويت، انتخاب ارزش ها، باورها 
و هدف هاي زندگي است، شكل گيري هويت در نوجواني 
با رشد فكر و احساس، رشد اخلاقي، رشد عواطف و عزت 
نفس ارتباط قوي دارد. از جمله عواملي كه بر رشد هويت 
تاثير مي گذارد، ش��خصيت، خانواده، مدرسه و جامعه 
كوچك و بزرگ اس��ت. هويت با ويژگي هاي شخصيت 
ارتب��اط دارد، انعطاف پذي��ري، ب��از بودن ذه��ن فرد و 
نداش��تن تعصب در برخورد با ارزش ها و باورها، هويت 
پخته را ش��كل مي دهد.  هويت امري است اكتسابي كه 
در جريان تعاملات فرد و درون فضاي زندگي شخصي 
شكل مي گيرد. مس��اله اصلي براي نوجوانان و جوانان 
وجود هويت هاي متعدد در عصر ارتباطات و گسترش 
هويت هاي مجازي و واقعي اس��ت كه به نحوي افراد در 
ميان سردرگم هستند. بنابراين شكل گيري هويت يكي 
از مسائل مهم رشد نوجوان است. بدين معنا كه نوجوان 

تش��خيص مي دهد كه كيس��ت و چه كارهايي مهم و 
ارزشمند است. در دوران نوجواني، هويت يابي مساله اي 
حاد مي شود؛ تا حدي به اين دليل كه نوجوان روز به روز 
تغيير مي كند. در دوران نوجواني، فرد با مجموعه اي از 
تغييرات رواني، جسماني و ش��ناختي و نيز تقاضاهاي 
ش��غلي و اجتماعي جديدي روبه رو مي شود. در نتيجه، 
نوجوانان به اين مساله كه »در چشم ديگران چگونه جلوه 
مي كنند«، اهميت بسياري مي دهند و آن را با تصوري 
كه از خود دارند مقايسه مي كنند. نيز با اين مساله روبه 
رو هس��تند كه چگونه نقش ها و مهارت هايي را كه قبلا 
آموخته اند، با مقتضيات آينده ارتباط دهند. فرد در مرحله 
نوجواني با بحراني روبرو مي شود كه مي خواهد به سوال 
»من كيستم« پاس��خ دهد. نوجوان نياز دارد تا در مورد 
مسائل ارتباطي، اجتماعي، عاطفي، جنسي و اخلاقي، 
ارزش هايي پيدا كند و به آنها متعهد شود.اگر اين كاوش ها 
به نحو مطلوبي به نتيجه برسند منجر به حل شدن بحران 
هويت مي شوند و در نهايت هويت شكل مي گيرد.افرادي 
كه هويت خود را به نحو مطلوبي ش��كل مي دهند، خود 
را به راحتي مي پذيرند و خودپنداره قوي پيدا مي كنند، 
اهداف روشني در زندگي دارند، عزت نفس بالايي دارند، 
مي توانند به راحتي در زندگي خود تصميم بگيرند و كمتر 
دچار تزلزل مي ش��وند. اين افراد به طور كلي مسووليت 
پذير هستند. ولي اگر نتوانند بر بحران فائق بيايند، دچار 

مشكلات زيادي در دوره نوجواني و سپس در دوره هاي 
بعدي زندگي مي شوند.. در هنگام بحران هويت، نوجوان 
شديدا دچار اضطراب و ناراحتي ذهني است به صورتي 
كه نمي تواند جنبه هاي مختلف ش��خصيت خود را در 
يك خويشتن قابل قبول و هماهنگ سازمان دهي كند. 
بخش عمده اي از هويت در دوران كودكي و نوجواني در 
خانواده شكل مي گيرد. افراد براي آنكه در دوران نوجواني 
هويت مستقلي كسب كنند بايد دوران كودكي خوبي 
را در كنار خانواده پشت سر گذاشته باشند تا ورود او به 
نوجواني با آسيب كمتري همراه باشد.زماني يك نوجوان 
احساس صلاحيت، عزت، اعتماد و شايستگي خواهد كرد 
كه در كودكي چنين احساسي را از خانواده دريافت كرده 
باشد. اگر اين اتفاق نيفتد، ورود به دوران نوجواني با آسيب 
همراه خواهد بود يعني نوجوان مضطرب است و به خود 
اعتماد ندارد.در دوران نوجواني فرد سوالات زيادي درباره 
ماهيت خود مي كند و اگر خانواده به درستي به آنها پاسخ 
نگويد او از نظر هويت فردي، فرهنگي و خانوادگي دچار 
تزلزل مي شود. نوجوانان بسيار پرسشگر و كاوشگرند، اين 
ويژگي ها نشان دهنده سلامت رواني يك نوجوان است و 
اگر نوجواني پرسشگر نباشد نشان دهنده وجود اختلالاتي 
در اوست، اما متاس��فانه برخي خانواده ها با اين روحيه 
نوجوانان به درستي برخورد نمي كنند.نوجوانان ممكن 
است پرسش هايي درباره فرهنگ و مذهب خود داشته 

مريم زينالي
دكتري روانشناسي

باشند اما برخي خانواده ها با تحكم و اجبار سعي مي كنند 
اين موارد را به فرزندان خود تحميل كنند كه نتيجه آن 
نپذيرفتن مذهب است اين در حالي است كه نوجوانان 
قصد دارند كه حتي خداوند را با عقل و منطق بپذيرند.

خانواده هايي كه حمايت عاطفي خود را از فرزندان دريغ 
مي كنند موجب از هم گس��يختگي روحي و رواني آنان 
مي شوند. فرزندان ممكن است دوستاني داشته باشند 
كه خانواده ها آنها را تاييد نمي كنند، با همدلي و همراهي 
با فرزندان رفته رفته آنان به اين نتيجه مي رسند كه بايد 
دوستان نامناس��ب خود را كنار بگذارند. برخورداري از 
حمايت عاطفي والدين به شدت در شكل گيري هويت 
عاطفي صميمانه فرزندان تاثيرگذار است.والديني كه 
مدام با يكديگر درگيري دارند و تنش و استرس در خانه 
آنها حاكم است نمي توانند به خوبي با فرزندان خود ارتباط 
برقرار كنند و نوجوانان به تدريج در دستيابي به هويت 
خانوادگي و حتي هويت فردي دچار مشكل مي شوند و 
احساس ناشايستگي و كاهش اعتماد به نفس مي كنند. 
با توجه به آنكه در چنين خانواده هايي حمايت عاطفي 
و محبت وجود ن��دارد روابط كلامي بين والدين و حتي 
بين والدين با فرزندان وج��ود ندارد و اين موضوع باعث 
آشفتگي خاطر كودكان و نوجوانان مي شود.در چنين 
شرايطي فرزندان مستعد برقراري روابط ناسالم در خارج 
از محيط خانواده مي شوند و ممكن است حتي با گروه هاي 
بزهكاري ارتباط برقرار كنند، چنين ارتباط هايي نوجوانان 
و جوانان را مس��تعد ابتلا به آش��فتگي مي كند. هويت 
فرزن��دان به طور كامل تحت تاثير قرار مي گيرد و از بين 

مي رود.والدي��ن بايد در برخورد با فرزند نوجوان خود به 
ياد داشته باش��ند كه آنها داراي ويژگي هاي شخصيتّي 
متفاوتي هستند، لذا بايد از به كار بردن روشي يكسان در 
برخورد با شخصيت هاي مختلف خودداري نمايند، روش 
والدين مي تواند نقشي تعيين كننده در تغيير شخصيت 

فرزندان داشته باشد.
اگر رابطه شما به عنوان والد با نوجوان خراب نشده باشد 
و تحت فشار و زورگويي قرار نگرفته باشد، بيشتر آنها به 
ارزش هاي پايه والدين توجه مي كنند. يعني ش��الوده و 
اساس شخصيت آنها مطابق ارزش هاي خانواده خواهد 
بود. ولي متاس��فانه در اين فراين��د والدين آنقدر نگران 
نوجوان مي شوند و به او فشار مي آورند كه آزادي اي را كه 
نوجوان براي جست وجو و بازيابي هويت خود مي خواهد 
كاملا از او سلب مي كنند. پس توجه به نكات زير به منظور 
حفظ رابطه مناسب الزامي است. در برخورد با نوجوان 
ملايم و منطقي باش��يد. نظرات خود را به آنان تحميل 
نكنيد. تجارب موفقيت آمي��ز نوجوان را افزايش دهيد. 
نوجوان را با الگوهاي رفتاري مطلوب آشنا كنيد. نسبت 
به عواطف و احساسات آنها بي تفاوت نباشيد. توجه داشته 
باشيد كه مش��اجرات لفظي در خانه در روحيه و رفتار 
نوجوان منعكس مي شود. به بهانه گفت وگو با نوجوانان 
اهداف خود را به آنها القا نكنيد. تحمل نوجوانان را براي 
مواجه شدن با ناكامي هاي اجتماعي افزايش دهيد. براي 
پر كردن اوقات فراغت نوجوانان اهميت بس��ياري قائل 
شويد. به تفاوت هاي فردي در هريك از نوجوانان توجه 

داشته باشيد. 

يادداشت
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عبور روزانه 900 پرواز خارجي از آسمان ايران

تركيب بوي ناشناخته و آلودگي هوا، تنفس تهراني ها را سخت كرد

بازگشت تعداد پروازهاي عبوري به مدار رشد

منشابوينامطبوعپايتختامروزاعلامميشود

گروه راه و شهرسازي|
اواسط تير ماه س��ال جاري و چند روز پس از افزايش 
تنش ها ميان ايران و امريكا، حجم پروازهاي عبوري از 
آسمان ايران به 800 پرواز رسيد، درحالي كه پيش از 
آن، روزانه 840 پرواز از آسمان ايران عبور مي كرد؛ حالا 
با گذشت حدود 6 ماه از آخرين آمار منتشرشده از سوي 
شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران درباره پروازهاي 
عبوري از آسمان ايران، مديرعامل اين شركت از رشد 
پروازها و عبور900 پرواز در روز از آس��مان كشورمان 

خبر داده است.
پس از سقوط پهپاد جاسوسي امريكا در خليج فارس 
و نوتام )اطلاعيه هوانوردي( امريكا مبني بر ممنوعيت 
پرواز بر فراز آسمان خليج فارس و ايران، تعداد پروازهاي 
عبوري از فضاي كشور كاهش يافت اما با گذشت يك 
هفته از انتشار نوتام، ميزان پروازهاي عبوري از فضاي 
كشور مجددا افزايش يافت و شركت هاي هواپيمايي 
متوجه شدند كه آسمان ايران كماكان امن است، ضمن 
آنكه از نظر اقتصادي هم عبور از آس��مان ايران توسط 
ايرلاين هاي خارجي صرفه بيشتري دارد چون مدت 

زمان پرواز براي آنها كاهش مي يابد.
البته بهبود پروازهاي عبوري از آسمان ايران طي ماه هاي 
گذشته و ثبت 900 پرواز در روز، در شرايطي است كه در 
سال گذشته روزانه هزار پرواز عبوري داشتيم، مديرعامل 
ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران با اشاره به اين 
آمار مي گويد: امسال در مقطعي به دليل ناامن اعلام شدن 
آسمان ايران، آمار پروازهاي عبوري كاهش يافت اما پس از 
مدت كوتاهي با اطمينان يافتن شركت هاي هواپيمايي از 
امنيت آسمان ايران تعداد پروازهاي عبوري دوباره افزايش 

يافت و اكنون روزانه به 900 پرواز رسيده است.

تفاوتدردرآمدهايشركتفرودگاهها
چندي پيش مديرعامل شركت فرودگاه ها در اظهاراتي 
اعلام كرد كه مبلغ درآمد حاصل از پروازهاي عبوري سال 
در سال گذشته 1800 ميليارد تومان بوده است اما ديروز و 
در نشست خبري چهارمين نمايشگاه حمل و نقل و صنايع 
وابسته اعلام كرد كه درآمد شركت فرودگاه ها از پروازي 
عبوري در سال 9۷، 1۷00 ميليارد تومان بوده كه نسبت 

به سال 96 حدود 14 درصد كاهش داشته است.
درواقع براس��اس جديدترين آمار مديرعامل شركت 
فرودگاه ها، درآمد اين شركت از پروازهاي عبوري 100 
ميليارد تومان نس��بت به آمار چندي پيش او كاهش 
داشته اس��ت، اين تفاوت در شرايطي است كه اتكاي 
مالي اين شركت برپايه درآمدهاي حاصل از پروازهاي 
عبوري ق��رار دارد و 100 ميليارد تومان هم رقم كمي 
نيست. به گفته مكري، 68 درصد درآمدهاي شركت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي اي��ران حاصل از پروازهاي 
عبوري، ۲0 درصد حاصل از ارايه خدمات فرودگاهي و 

حدود 5 درصد هم حاصل واگذاري اماكن است. 
او همچني��ن عن��وان مي كند: 5 درصد درآمد ش��ركت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران حاصل از واگذاري اماكن 
است كه به طور عمده در اختيار شركت هاي هواپيمايي و 

بخشي هم در اختيار غرفه داران قرار مي گيرد. 
اميرمكري مي گويد: با توجه به پيگيري هاي دستگاه هاي 
نظارت��ي، واگذاري تم��ام اماك��ن در قال��ب نظام نامه 
مشخص و بر اس��اس قيمت گذاري كارشناسي است و 
ش��ركت فرودگاه ها موظف به نظارت بر اصناف است و با 

گران فروشي ها برخورد مي كند.

مديرعامل ش��ركت فرودگاه هاي كشور اضافه مي كند: 
درآمدي كه از سرانه مسافر پرواز داخلي نصيب فرودگاه 
مي ش��ود، تنها ۷ هزار توم��ان و از مس��افران پروازهاي 
خارجي ۳5 هزار تومان اس��ت كه با خدمات ارايه ش��ده 

تناسبي ندارد.

كمبودپاركينگنداريم
يكي از انتقاداتي كه همواره به شركت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران وارد بوده و هست، بحث كمبود پاركينگ در 
فرودگاه مهرآباد است، ايرادي كه مديرعامل اين شركت 
آن را قبول نمي كند و مي گويد: در طول سال و زمان هاي 
عادي كمبود پاركين��گ در فرودگاه مهرآباد نداريم و در 
مواقع خاصي كه با افزايش پرواز روبه رو هستيم با توجه 
به اينكه بيشتر شركت هاي هواپيمايي به دنبال تقاضاي 
ش��روع پرواز از مهرآباد هس��تند درخواست جاي پارك 

بيشتري دارند. 
او بيان مي كند: در طرح هاب  اند اسپوك كه در راستاي 
اصلاح شبكه فرودگاهي با همكاري شركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران، سازمان هواپيمايي كشوري و معاونت 
حمل و نقل وزارت راه وشهرسازي دنبال مي شود قرار است 
چندين فرودگاه بزرگ هاب هوايي شوند كه اين امر در 

كاهش مشكل كمبود پاركينگ موثر خواهد بود.
اميرمكري تاكيد مي كند: به طور مشخص هاب ها تعيين 
نشده اند اما تمام فرودگاه هاي بين المللي مراكز استان ها 
مي توانند هاب ش��وند و در ص��ورت تامين هواپيماهاي 
متناسب و داشتن صرفه اقتصادي و شرايط لازم مي توانند 

در اين طرح فعاليت كنند.
او همچنين درباره پروژه ساخت فرودگاه چابهار عنوان 
مي كند: ف��رودگاه كنوني چابهار مربوط ب��ه پروازهاي 
نظامي است كه البته پروازهاي غيرنظامي هم درآن انجام 
مي ش��ود البته اخيرا مقرر شده فرودگاه جديد چابهار از 
محل منابع مالي سازمان منطقه آزاد چابهار ساخته شود 

و هفته گذش��ته هم كلنگ احداث اين فرودگاه توسط 
وزير راه وشهرسازي به زمين زده شد. مديرعامل شركت 
فرودگاه هاي كشور همچنين با تاكيد بر اينكه فرودگاه هاي 
كوچك كه به ظاهر صرفه اقتصادي ندارند، در توس��عه 
پايدار موثرند و زيرس��اختي مه��م در زمان وقوع بحران 
موثرند، مي گويد: توسعه هوانوردي عمومي در افزايش 
س��وددهي فرودگاه هاي كوچك و به ظاهر بدون صرفه 

اقتصادي موثر است.

مخالفتباتقسيمدرآمدپروازهايعبوري
حدود چهارماه پيش دوباره بحث درخواست قرارگاه 
پدافند هوايي كشور مبني بر تخصيص بخشي از درآمد 
پروازه��اي عبوري به اين ق��رار گاه در مجلس مطرح 
ش��د، براس��اس اين پيش��نهاد قرار بود كه ۳0 درصد 
از درآم��د پروازهاي عبوري ب��ه اين پدافند اختصاص 
يابد. قادر رحيم زاده، جانش��ين قرارگاه پدافند هوايي 
خاتم الانبيا )ص( در اين رابطه گفته بود كه معتقديم 
سهمي از درآمد پروازهاي عبوري بايد به قرارگاه پدافند 
هوايي اختصاص پيدا كند، چون از زماني كه آس��مان 
كشور براي هواپيماهاي عبوري امن اعلام شد، تعداد 
هواپيماهاي عبوري از فضاي كشور نسبت به گذشته، 
س��ه برابر ش��ده اس��ت و تأمين امنيت و ايمني پرواز 
هواپيماهايي كه از كشور عبور مي كنند، يكي از وظايف 
قرارگاه پدافند هوايي خاتم الانبيا )ص( است، برهمين 
اساس بخشي از درآمدهاي حاصل از پروازهاي عبوري 

بايد به اين قرارگاه پرداخت شود.
درهمان زمان، اين پيش��نهاد با واكنش منفي ش��ركت 
فرودگاه ها و همچنين كارشناسان هوايي روبه رو شد. به 
گفته فعالان حوزه هوانوردي اختصاص بخشي از درآمد 
حاصل از پروازهاي عبوري به قرارگاه خاتم الانبيا)ص( 
مي تواند موجب اعمال تحريم ها عليه صنعت هوانوردي 
كشورمان شود. ضمن اينكه وظيفه پدافند، ايمني پروازها 

نيست بلكه اين وظيفه بر عهده مركز كنترل فضاي كشور 
است كه خدمات هوانوردي ارايه مي كند. به نظر مي رسد 
موضع گيري ش��ركت فرودگاه ها نس��بت به اين بحث 
تغييري نكرده است چون مديرعامل شركت فرودگاه ها، 
مي گويد: در اين راس��تا مطالبه هايي از سوي نهادهاي 
امنيتي انجام شده است اما بايد توجه داشت كه تجهيزات 
و زيرساخت هاي فراهم شده براي ارايه خدمات هوانوردي 
توسط شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران بسترهاي 

پرواز ايمن را ايجاد مي كند. 
امير مك��ري ادامه مي دهد: پيش بيني ه��اي لازم براي 
پرداخت هزينه هاي مربوط به بخش هاي امنيتي بر اساس 
وظايف آنها انجام شده است و دربخش هاي هوانوردي بايد 
درآمدهاي حاصل صرف تامين زيرساخت هاي موردنياز 

همگام با فناوري هاي روز شود.

توليدقطعاتحساسهواپيما
ديگر موضوع مهمي كه در يك نشست خبري ديگر در 
چهارمين نمايشگاه صنعت حمل و نقل و صنايع وابسته 
مطرح شد مربوط به تاسيس شركت هاي دانش بنيان 
براي توليد قطعات حساس هواپيما بود، البته پيش از 
اين و در مرداد ماه سال جاري قراردادي به ارزش 500 
هزار دلار بين يك ش��ركت دانش بنيان داخلي و يك 
ش��ركت هواپيمايي به منظور ساخت برخي قطعات 
هواپيماهاي اين ش��ركت و بومي سازي آنها مطابق با 
استانداردهاي هواپيمايي كشوري منعقد شده بود اما 
تكرار دوباره بحث بومي سازي توليد قطعات هواپيما و 
تاسيس چند شركت در اين زمينه مي تواند نشانه اي از 

وجود برنامه در اين زمينه باشد. 
علي عابدزاده، رييس سازمان هواپيمايي كشوري با بيان 
اينكه صنعت هوانوردي ايران به تكنولوژي هاي اروپايي 
وابسته اس��ت و غربي ها تحريم هاي سنگيني عليه اين 
صنعت تحميل كرده اند، مي گويد: با اين حال س��ازمان 

هواپيمايي در اين س��ال ها تلاش كرده تا هم در توسعه 
صنعت هوانوردي فعال باشد و هم با تحريم ها مقابله كند.

عابدزاده با اشاره به صدور مجوز توليد قطعات و تجهيزات 
هواپيما و نيز ساخت هواپيما و هلي كوپتر به چند شركت 
دانش بنيان مي گويد: به 16 شركت مجوز داده ايم كه در 
زمينه توليد قطعات هواپيما فعاليت كنند و در اين زمينه 

توانسته ايم به خودكفايي برسيم.
معاون وزير راه و شهرسازي ادامه مي دهد: همچنين چند 
شركت دانش بنيان نيز براي توليد قطعات حساس موتور 
هواپيما تاسيس شده و به زودي به چند شركت ديگر نيز 

مجوز خواهيم داد.

بيتوجهيبهدرخواستايران
او همچني��ن درباره تحري��م چند ايرلاي��ن ايراني از 
سوي برخي كشورهاي اروپايي اظهار مي كند: برخي 
كشورهاي اروپايي كه ش��ركت هاي هواپيماي ايران 
را تحري��م كرده اند كتبا نامه نوش��ته و اقرار كردند كه 
محدوديتي كه براي ايرلاين هاي اي��ران قرار داده ايم 
فني نيست و كاملا سياسي است. او يادآور مي شود: در 
همين خصوص به ايكائو )سازمان جهاني هوانوردي( 
اعتراض خود را اعلام كرده ايم اما امريكا در سازمان هاي 
بين المللي نف��وذ دارد و اجازه ندادند ش��كايت ايران 
پيگيري شود. مديرعامل سازمان هواپيمايي كشوري با 
اشاره به اينكه مشكل سوخت رساني براي هواپيماهاي 
ايراني در فرودگاه هاي كش��ورهاي اروپايي همچنان 
وجود دارد، مي گويد: س��عي مي كنيم با اس��تفاده از 
روش هايي مانند سوخت رساني در تركيه اين مشكل را 
برطرف كنيم، همچنين در حال تلاش و مذاكره هستيم 
تا اين فشار را از روي شركت هاي هواپيماي ايران برداريم 

يا به حداقل برسانيم.

مجوزپستپهپاديدرخواستنشدهاست
پنج شنبه هفته گذشته، وزير ارتباطات در اظهاراتي از آغاز 
به كار طرحي موسوم به پست پلاس خبر داد، طرحي كه با 
گذشت 5 روز با واكنش رييس سازمان هواپيمايي كشوري 
به عنوان متولي نظارت بر فعاليت هاي پهپادي مواجه شد، 
عابدزاده در اين زمينه مي گويد: با توجه به اينكه سامانه 
صدور مجوز فعاليت پهپادي به تازگي راه اندازي ش��ده، 
تاكنون درخواستي از سوي شركت پست براي دريافت 

مجوز »پست پهپادي« نداشته ايم.
او در خصوص عملك��رد پهپادها مي گويد: تكنولوژي 
پهپادي به تازگي در دنيا توسعه يافته است و در حال 
حاضر كمتر كش��وري وجود دارد كه دس��تورالعمل 
نظارت بر پهپادها را تهيه كرده باش��د اما در س��ازمان 
هواپيمايي باكمك برخي س��ازمان هاي نظارتي اين 
دس��تورالعمل را تهي��ه كرديم و وظيفه س��اماندهي 
پهپادهاي غيرنظامي به سازمان هواپيمايي كشوري 
واگذار شده است، شركت پست هم بايد براي دريافت 
مجوز فعاليت پهپادي به سازمان هواپيمايي مراجعه 
كند. عابدزاده درب��اره فعاليت پهپادها اظهار مي كند: 
اخيرا نظ��ارت بر فعاليت ه��اي پهپادي به س��ازمان 

هواپيمايي كشوري واگذار شده است.
او مي افزايد: سازمان هواپيمايي كشوري وظيفه نظارت 
و ساماندهي پهپادها -پرنده هاي هدايت پذير از دور- را 
برعهده دارد كه در همين راستا سامانه اي در اين سازمان 
راه اندازي شده و متقاضيان بايد با مراجعه به اين سامانه، 

درخواست مجوز فعاليت بدهند.

گروه راه و شهرسازي|
 روز گذشته باز هم ش��هروندان تهراني در برخي مناطق 
غربي و مركزي شهر بوي نامطبوعي را استشمام كردند. 
اين بوي نامطبوع براي اولين بار دي ماه سال گذشته منتشر 
شد و همزمان فرضيه هاي مختلفي براي آن عنوان شد و 
در نهايت هيچ گاه منشا دقيق اين بو اعلام نشد و اين موضوع 
مسكوت ماند تا اينكه در 10 آذرماه سال جاري دوباره بوي 
مرموز بخش هايي از پايتخت را فرا گرفت و باعث شد كه 
پرونده بوي نامطبوع پايتخت مجدد گشوده و گمانه زني ها 

و اقداماتي درباره شناسايي منشا آن آغاز شود.
از 10 آذر تاكن��ون چندي��ن ب��ار اين ب��وي نامطبوع در 
بخش هايي از شهر استنشاق شده است. ميزان بو در مناطق 
مركزي به گونه اي است كه نفس كشيدن را سخت مي كند 
و اين در حالي است كه امكان دارد اين بو در دراز مدت تاثير 
نامطلوبي بر سلامتي جسمي و روحي شهروندان داشته 
باش��د. موضوعي كه قبلا دكتر بيت اللهي، رييس بخش 
زلزله شناسي وزارت راه و شهرس��ازي به آن اشاره كرده 
بود. به همين دليل نياز است تا هر چه سريع تر نوع و منشا 
اين بو شناخته شود تا بتوان جلوي تاثيرات احتمالي آن بر 
سلامت شهروندان را گرفت. اما از رفتار مسوولان مربوطه 
اين گونه بر مي آيد كه توجه چنداني به اين امر نداشته و 
تاكنون اقدام جدي براي شناس��ايي منشا بوي نامطبوع 

پايتخت نكرده اند.
يك شنبه هفته جاري محس��ن هاشمي، رييس شوراي 
اسلامي شهر تهران از تشكيلات مديريت بحران شهرداري 
تهران به دليل كم كاري در اين زمينه گله كرد و گفت: لازم 
بود جلسه ويژه اي براي بررسي اين موضوع برگزار شود. 
محسن هاشمي همچنين گفته بود، بحران نبايد حتما 
منجر به كشته شدن افراد بشود تا تشكيل جلسه بدهند 
بلكه بايد براي همين موضوع جلسه اي تشكيل مي دادند. 
هاشمي درخصوص اينكه گفته مي شود در شهرداري پولي 
براي خريد تجهيزات مورد نظر براي بوي نامطبوع وجود 
ندارد، گفت: »بايد اولا بررسي ها انجام شود ببينيم منبع 
اين بو كجاست. يعني اول بايد منشا بو معلوم شود و سپس 
درخصوص تجهيزات و بودجه صحبت شود.« در حالي كه 

شهروندان تهراني در بدترين شرايط نفس مي كشند اما 
رضا كرمي محمدي، رييس سازمان مديريت بحران شهر 
تهران اعلام كرد كه ش��نبه هفته آينده اعضاي كارگروه 
مديريت بحران ش��هر تهران براي بررسي بوي نامطبوع 

جلسه برگزار خواهند كرد.
رضا كرمي محمدي برگزاري اين جلسه را به دليل گلايه 
محسن هاشمي از برگزار نكردن جلسه دراين رابطه دانست 
و گفت: »به گلايه ايش��ان احترام مي گذاريم« اما ظاهرا 
رييس سازمان مديريت بحران شهر تهران فراموش كرده 
است اكنون شهر تهران در شرايط بحراني قرار دارد و وظيفه 
اين سازمان انجام اقدام هاي فوري در شرايط بحراني است 
نه اينكه 10 روز بعد از حادثه تازه دور هم جمع ش��وند تا 

دليل حادثه را پيدا كنند. 
او در اين باره گفت: با توجه به صحبت هاي محسن هاشمي 
قرار اس��ت روز دوش��نبه دعوتنامه هايي را براي اعضاي 
كارگروه مديريت بحران بفرستيم تا در روز شنبه پيش رو 
يعني ۳0 آذرماه جلس��ه اي تشكيل شود تا نتايج بررسي 

همه سازمان ها جمع بندي شده و به اطلاع مردم برسد.

اعلاممنبعبوينامطبوعتهرانامروز
اما نكته جالب كه نش��ان از عدم هماهنگي دستگاه هاي 
مختلف در مواجه��ه با اين بحران دارد اين اس��ت كه در 
حالي كه سازمان مديريت بحران شهر تهران هفته آينده 
مي خواهد جلس��ه اي براي بررس��ي اين موضوع برگزار 
كند اما محمد تقي زاده معاون عمراني استانداري تهران 
خبر داد كه روز س��ه ش��نبه منبع يا منابع اصلي انتشار 
بوي نامطب��وع تهران را اعلام مي كن��د. محمد تقي زاده 
در اين باره گفت: تاكنون دو جلسه كارشناسي با حضور 
نمايندگان دستگاه هاي مختلف درباره بوي نامطبوع تهران 
برگزار شده اس��ت و امروز در جلسه اي با حضور استاندار 
تهران، جمع بندي نهايي آن صورت گرفته و نتايج اعلام 

خواهد شد.
كرمي محمدي نيز درباره بوي نامطبوع تهران توضيحاتي 
ارايه كرد و گفت: ما يكسري بررسي هايي انجام داديم و به يك 
نتايجي هم درخصوص  منشا بوي نامطبوع رسيديم. اينكه 

ما بخواهيم به صورت مطلق و براساس يك وظيفه ذاتي به 
سراغ بررسي اين موضوع برويم اين كار را نكرده ايم به خاطر 
اينكه اعتقاد داشتيم در اين موضوع سازمان محيط زيست، 
شركت كنترل كيفيت هوا و دستگاه هاي ديگر مسووليت 
دارند و از قضا تجهيزات آن شركت ها و دستگاه ها و سازمان ها 
براي شناسايي او و تشخيص عوامل آن قوي تر بوده است و 
تلاش كرديم كار تكراري انجام نشود. او افزود: البته بيكار هم 
ننشستيم و به سراغ آن رفتيم كه ببينيم آيا اصلا سنسور و 
تجهيزاتي براي بررسي چنين وضعيتي در كشور وجود دارد 
يا خير، كه به اين نتيجه رسيديم در كشور چنين سنسوري 
وجود ندارد.تحقيقات  را صرفا معطوف به داخل كشور نكرديم 
و كشورهاي پيشرفته دنيا را هم بررسي كرديم و فهميدم كه 
در رابطه با انتشار بو يكسري سنسور در خارج از كشور وجود 
دارد.در حال حاضر هم درصدد تهيه و خريد اين سنسورها 
هستيم.البته بودجه سازمان بسيار محدود است و طبيعتا 
اگر دوس��تان در ساير بخش ها كمك كنند مي توانيم اين 

تجهيزات را خريداري كنيم.
به گزارش »تعادل«، همزمان با انتش��ار بوي نامطبوع در 
تهران كه از روز شنبه شروع ش��ده است، آلودگي هواي 
تهران نيز ش��دت يافته و در روزهاي يك شنبه و دوشنبه 
ميزان آلودگي هوا در شرايط ناس��الم براي همه گروه ها 
قرار داشت.به همين دليل مدارس شهر تهران در اين دو 
روز تعطيل شد اما تعطيلي مدارس هم كمكي به كاهش 
آلودگي هواي شهر نكرد و ظاهرا بايد مانند هميشه منتظر 
باد و باران بمانيم تا شايد شرايط جوي به بهتر شدن هواي 
تهران كمك كند و ش��هروندان تهراني را از تنفس هواي 
كثيف وآلوده همراه با بوي نامطبوع نجات دهد. محسن 
روش��ني، مدير واحد پايش آلودگي هوا و صداي شركت 
كنترل كيفيت هواي تهران نيز درباره بوي نامطبوع چند 
روز اخير تهران توضيحاتي ارايه كرد و گفت: چند روزي 
است كه بوي نامطبوع براي ساعاتي شهروندان تهران را 
مي آزارد. روز يك ش��نبه )۲4 آذرماه( در دو مقطع زماني 
بوي نامطبوعي در برخي مناطق پايتخت استشمام شد 
كه تركيبات آنها متفاوت بود. به گفته او روز يك شنبه )۲4 
آذرماه( حدود ساعت 11 تا 14 بوي نامطبوعي در برخي 

مناطق استان تهران استش��مام شد و ميزان دي اكسيد 
گوگرد در بعضي ايستگاه هاي سنجش آلودگي هوا مانند 
مسعوديه، شهر ري، شهيد محلاتي و پيروزي افزايش پيدا 
كرد بنابراين مانند بوي استشمام شده در دو روز قبل )۲۳ 
آذرماه( بود. مدير واحد پايش آلودگي هوا و صداي شركت 
كنترل كيفيت هواي تهران با بيان اينكه روز يك ش��نبه 
عصر در برخي مناطق شهر تهران دوباره بوي نامطبوعي 
استشمام شد، گفت: ميزان دي اكسيد گوگرد اين »بو« 
بالا نبود و هنوز نمي توانيم به طور قطعي درباره تركيبات آن 
اظهارنظر بكنيم. بر اساس اطلاعات شركت كنترل كيفيت 
هواي تهران، روز گذشته در حالي كه كيفيت هوا در 11 
ايستگاه سنجش آلودگي هواي پايتخت در شرايط ناسالم 
براي همه گروه ها قرار داشت، اطلاعات 14 ايستگاه از ۳۲ 
ايستگاه فعال، )۲5 آذرماه( اعلام نشده بود. همچنين بر 
اساس اطلاعات شركت كنترل كيفيت هواي تهران، روز 
گذش��ته كيفيت هواي پايتخت در ايستگاه هاي شريف 
)منطقه ۲(، شهرداري منطقه ۲، تربيت مدرس )منطقه 6(، 
ستاد بحران )منطقه ۷(، شهرداري منطقه 10، شهرداري 
منطقه 11، پيروزي )منطقه 1۳(، شادآباد )منطقه 18(، 
شهرداري منطقه ۲0، شهرداري منطقه ۲1، شهرداري 
منطقه ۲۲ ناسالم براي همه گروه هاست يعني بين 151 

تا ۲00 قرار داشت . 
كيفيت هوا در ايس��تگاه هاي اقدسيه )منطقه 1(، پونك، 
گلبرگ )منطقه 8(، اتوبان محلاتي )منطقه 14(، مسعوديه 
)منطقه 15( ناسالم براي گروه هاي حساس، يعني بين 101 

تا 150 قرار داش��ت.  به گزارش ايسنا، همچنين اطلاعات 
14 ايستگاه  زير مجموعه س��ازمان محيط زيست شامل 
سوهانك )منطقه 1(، دانشگاه شهيد بهشتي )منطقه 1(، 
پاسداران )منطقه ۳(، دانشگاه علم و صنعت )منطقه 4(، 
ژئوفيزيك )منطقه 6(، دانشگاه تهران )منطقه 6(، پارك 
رازي )منطقه 11(، ميدان امام خميني )منطقه 1۲(، پارك 
شكوفه )منطقه 14(، شهرداري منطقه 15، پارك سلامت 
)منطقه 1۷(، پارك قائم )منطقه 18(، فرمانداري شهر ري 
)منطقه ۲0(، شهرك چشمه )منطقه ۲۲( اعلام نشده بود.

تداومآلودگيهوايتهرانطيامروز
بر اساس اطلاعات ش��ركت كنترل كيفيت هواي تهران 
كاهش سرعت باد همراه با بارش پراكنده باران و انباشت 
آلاينده ها تا امروز )۲6 آذرماه( ادامه دارد و همزمان با آغاز 
ت��ردد خودروها بر غلظت ذرات معلق افزوده مي ش��ود و 
درنتيجه در بيشتر مناطق كيفيت هوا در شرايط ناسالم 

به ويژه براي گروه هاي حساس قرار خواهد گرفت.
همچنين طي روز با افزايش س��رعت باد و بارش باران در 
برخي ساعات تا حدودي شرايط مناسبي براي پراكندگي 
آلاينده ها فراهم خواهد شد و بهبود نسبي كيفيت هوا دور 
از انتظار نخواهد بود. با اين حال، در س��اعات اوج ترافيك 
شبانگاهي سه شنبه و با كاهش سرعت باد و تجمع ذرات 
معلق در مناطق پرتردد پيش بيني مي شود كيفيت هوا 
در اين مناطق در وضعيت ناسالم براي گروه هاي حساس 

قرار بگيرد.
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ناوگانعمومي،تنهادر3درصد
تصادفاتجادهايمقصراست

مدي��ركل دفتر حمل و نقل مس��افري س��ازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي با تاكيد بر بالا بودن 
ايمني س��فر با ناوگان حمل و نقل عمومي،  گفت: 
سهم حمل و نقل عمومي در جابه جايي مسافر ۳5 
درصد اما نقش اين بخش در وقوع حوادث ترافيكي 
جاده اي تنها ۳ درصد است. داريوش باقرجوان اظهار 
كرد: اگرچه حتي يك كشته هم در تصادفات، زياد 
اس��ت اما بايد به مردم اطمينان داد كه رانندگان 
حمل و نقل عمومي، عمدتا حرفه اي و اخلاق مدار 
هستند. او گفت: مردم بايد اعتماد كنند كه حمل 
و نقل عمومي با كمترين مخاطره، به آنان خدمات 
رساني مي كند، البته اكنون شاهد آشتي مردم با 
حمل و نقل عمومي هستيم. باقرجوان افزود: براي 
توسعه حمل و نقل عمومي و افزايش رغبت مردم 
به مسافرت با اين ناوگان، بايد ايمني و ارتقاي سطح 
خدمات و مش��تري مداري رعايت شود. مديركل 
دفتر حمل و نقل مسافري سازمان راهداري اظهار 
كرد: هنوز ظرفيت اشغال صندلي ناوگان حمل و 
نقل عمومي به حد اشباع و اقتصادي نرسيده است 
اما اعتماد مردم به اين بخش بازگشته است. او افزود: 
اگر مي خواهيم مردم در مسافرت، وسيله شخصي 
را كنار گذاشته و با ناوگان عمومي سفر كنند، بايد 

مشتري مداري را سرلوحه كار خود قرار دهيم.

3شهرجديدبهطرحملي
مسكنتهراناضافهشد

مع��اون وزي��ر راه درباره وضعيت ثبت ن��ام در طرح 
ملي گفت: علاوه ب��ر پرديس و پرند در ش��هرهاي 
اسلام شهر، ش��هريار، دماوند و هشتگرد نيز ثبت نام 
طرح ملي مسكن استان تهران انجام مي شود. محمود 
محمودزاده در گفت وگو با تسنيم با بيان اينكه ثبت نام 
مجدد طرح ملي مسكن به تأمين زمين بستگي دارد، 
اظهار كرد: اي��ن قابليت به خصوص در زنجان وجود 
دارد؛ بر اساس بررسي هاي صورت گرفته با كمك و 
همكاري مسوولان اين استان پس از تأمين زمين، 
متقاضيان باقي مانده در زنجان را پوشش خواهيم داد.

او با اعلام اينكه تاكنون حدود 1۳0 هزار نفر در طرح 
ملي مسكن ثبت نام كرده اند، تصريح كرد: از اين تعداد 
حدود ۲0 هزار در بافت فرسوده و حدود 110 هزار در 
ساير شهرهاي كشور ثبت نام كرده اند. محمودزاده 
با يادآوري اينكه پالايش متقاضيان آغاز شده است، 
افزود: پالايش ثبت نام كنندگان در سامانه فرم »ج« 
براي استان ها تا قبل از مرحله پنجم به اتمام رسيده 
است، بقيه سامانه هاي پالايش��ي هم در حال انجام 
است. معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي با 
تأكيد بر اينكه »تلاش مي كنيم به زودي نتايج پالايش 
اعلام شود« ، اضافه كرد: مكانيسمي براي شناسايي 
افرادي كه به اصطلاح به قولنامه اي ملكي را خريداري 
كرده اند مانند سازمان ثبت اسناد وجود ندارد، اما با اين 
حال تلاش مي كنيم از سامانه هاي ارزيابي شده اين 
اطلاعات را براي پالايش افراد دريافت كنيم. او ادامه 
داد: همچنين براي برخي شهرهاي استان تهران نيز 

زمين تأمين شده و ثبت نام انجام مي شود.

سالاري:بنيادمستضعفان
باغهايخودراهديهكند

محمد س��الاري، رييس كميس��يون معم��اري و 
شهرسازي شوراي شهر تهران گفت: شورا در جريان 
جزييات تفاهم نامه ش��هرداري و بنياد مستضعفان 
نيس��ت و اين با رويك��رد تعاملي مديريت ش��هري 
منافات دارد. به گزارش مهر، س��الاري، در پاس��خ به 
پرسشي در خصوص تفاهم نامه ش��هرداري و بنياد 
مستضعفان گفت: اينكه شهرداري و شهردار تهران 
اين اهتمام را داش��ته باش��ند كه براي اداره ش��هر و 
خدمات رساني بهتر به شهروندان با ساير سازمان ها و 
نهادها تعامل داشته باشند و تفاهم نامه هايي معطوف 
به مصالح شهر و تسهيل گري در خدمات رساني بهتر 
به شهروندان منعقد كنند، ما نيز به عنوان شوراي شهر 
استقبال مي كنيم. بنياد مستضعفان نيز طي اين مدت 
رويكرد قابل تقديري نسبت به حوزه شهري داشته و 
تعاملات خوبي در اين مدت داشته ايم اما اينكه اعضاي 
شوراي ش��هر و كميسيون هاي تخصصي در جريان 
تفاهم نامه هاي مهم نباشند، با رويكرد تعاملي منافات 
دارد. وي تأكيد كرد: هر گونه تعهدي كه در فرآيند اين 
تفاهم نامه ها به سازمان ها و نهادهاي ديگر داده مي شود 
بايد با موافقت و نظر اعضاي شوراي شهر باشد كه در 
تفاهم نامه اخير چنين نبوده است. سالاري با اشاره به 
اينكه زمزمه هايي در خصوص واگذاري ساختمان هاي 
موجود بنياد مستضعفان به شهرداري تهران شنيده 
مي ش��ود، گفت: در جلس��ه اي ش��هردار تهران اين 
موضوع كه در فرايندي ساختمان هاي موجود بنياد 
به شهرداري واگذار شود را مطرح كرد و من در همان 
جلسه به صراحت و محكم با اين پيشنهاد مخالفت 
كردم. در حال حاضر شهرداري براي انجام ماموريت ها 
و اولويت هاي دس��تاوردمحور نياز به منابع درآمدي 
قابل توجهي دارد و در اختيار گرفتن اين ساختمان ها 
به مصلحت شهر و شهروندان تهراني نيست و به نظر 
مي آيد رويكرد شورا با چنين تصميماتي مغايرت داشته 
باش��د و به عنوان كميسيون تخصصي اجازه چنين 
تصميمي را نمي دهيم. او در خصوص واگذاري باغات 
بنياد مستضعفان به شهرداري گفت: در تعاملاتي كه 
پيش از اين با بنياد مستضعفان داشتيم، قرار بر اين بود 
اين باغات از سوي بنياد به شهر و شهروندان تهراني 
هديه شود. اينكه شهرداري براي اين باغات عدد، رقم 
و امتياز به نهادهاي حاكميتي بدهد، درست نيست 
و ما موافق اين رويكرد نيستيم. اين باغات پس از لغو 
قانون برج باغ ها و قانوني شدن دستورالعمل ماده 14 
زمين ش��هري اجازه بارگذاري حداقلي دارند و عملا 
اين مصوبات، اين باغات را در اختيار شهر قرار داده اند 
دليلي ندارد كه مديريت شهري براي گرفتن اين باغات 
اقدام به تهاتر يا پول كند و تأكيد داريم اين باغات بايد به 

شهروندان تهراني هديه شود.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

»تعادل« بر زمين ماندن »طرح ساماندهي بازار خودرو« را بررسي مي كند 

ايست  دوباره به خودروهاي وارداتي 
تعادل| فرشته فريادرس| 

 »سياس��ت  ممنوعيت واردات خودرو تغييرپذير نيست.« 
براس��اس تازه ترين اظهارات قائم مقام وزير صمت در امور 
بازرگاني، در برابر ورود خودروهاي خارجي به خاك كشور، 
همچنان تابلوي ايست نصب شده است. اين در حالي است كه 
با شدت گرفتن آلودگي هواي پايتخت و ساير كلان شهرها، 
بار ديگر موض��وع واردات يا توليد خودروهاي هيبريدي بر 
سرزبان ها افتاده اس��ت. برخي عرضه اين خودروها به بازار 
را راهكاري مناسب در شرايط كنوني قلمداد مي كنند. در 
مقاب��ل اما متوليان وزارت صم��ت همچنان بر ممنوعيت 
ورود اين خودروها به دليل محدوديت هاي ارزي پافشاري و 
عنوان مي كنند كه در سال ۹۸ براي واردات خودرو برنامه اي 
ندارند. به نظر مي رسد، در شرايط فعلي واردات خودروهاي 
هيبريدي، پشت چراغ ايس��ت محدوديت هاي ارزي قرار 
گرفته است. مساله اصلي اينجاست كه مصوبه نمايندگان 
خانه ملت در چارچوب طرح س��اماندهي صنعت خودرو 
مبني بر صدور مجوز واردات خودروهاي هيبريدي با تعرفه 
صفر همچنان در رفت و آمد بين مجلس و شوراي نگهبان 
و در نوبت تاييد قرار دارد. در همين رابطه، بهرام پارس��ايي 
سخنگوي كميسيون اصل ۹۰ مجلس شوراي اسلامي نيز 
در اظهاراتي عنوان كرده كه پيش از ارجاع اين طرح به مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، مجمع درباره اين طرح به شوراي 
نگهبان اعلام نظر كرده كه اين خلاف قانون اس��ت. مساله 
ديگر اينكه حتي با وجود تصويب نهايي واردات خودروهاي 
هيبريدي در شوراي نگهبان، با توجه به ممنوعيت واردات 
خودروهاي خارجي بر مبناي مصوبه سران قوا، صدور مجوز 
واردات اين خودروها نيازمند راي شوراي هماهنگي سران 
سه قوه است. با اين حال، كارشناسان خواهان لغو ممنوعيت 
واردات خودروها به ويژه خودروهاي هيبريدي شدند كه اين 
روزها تحت مسائلي چون »مساله گراني، سهميه بندي بنزين 
همچنين آلودگي هواي كلان شهرها« اهميت بيشتري پيدا 
كرده اس��ت. البته به نظر مي رسد، محتمل ترين راه در اين 
شرايط ترخيص خودروهاي مانده در گمرك باشد، كه منتظر 

يك فرمان فرا قانوني در اين زمينه هستند. 

  طرحي كه همچنان  بر زمين مانده!
واردات خودرو در س��ال ۹۷ به دليل ارزبري بالا و مديريت 
تقاضا در ش��رايط ارزي كش��ور متوقف شد و اين تصميم 
همچنان ادامه دارد. در همين راستا بود كه طرح ساماندهي 
خودرو اوايل ارديبهشت ماه ۹۸ به طور جدي در دستور كار 
نمايندگان قرار گرفت و در خرداد تصويب شد. اعلام تعرفه 
صفر ب��راي ورود خودروهاي هيبريد و الزام دولت به ايجاد 
سازوكارهاي لازم براي توليد خودروهاي برقي هيبريدي 
ظرف ۵ سال از زمان تصويب اين قانون و همچنين بحث 
اسقاط خودروهاي فرسوده توسط خودروسازان نيز از ديگر 
بندهاي مصوب اين طرح اس��ت. اما اين طرح در ش��وراي 
نگهبان رد و دوباره به مجلس ارجاع داده شد تا مورد بازنگري 
قرار گيرد. نمايندگان در بررس��ي دوباره طرح، ايرادهاي 
وارد ش��ده را برطرف كردند، اما شوراي نگهبان باز هم آن 
را نپذيرفت و در نهايت مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
به ماجرا ورود كرد. مجمع نيز در بررسي طرح ساماندهي 
خودرو، برخي موارد آن را مغاير با سياست هاي كلي نظام 
دانست تا طرح موردنظر باز هم به مجلس بازگردانده شود. 
در اين ميان، ابراز نگراني از صفر ش��دن تعرفه خودروهاي 
هيبري��دي و برقي، از مهم تري��ن ايراداهايي بود كه به اين 
طرح وارد شد. در اين مورد گفته شد كه »متوسط قيمت 
هر خودروي برقي و هيبريدي حدود ۳۰ هزار دلار برآورد 
مي شود كه اين ميزان بيش از ۱۵ برابر ارز لازم براي توليد 

هر خودروي داخلي است. همچنين در شرايطي كه تامين 
ارز براي مواد اوليه واحدهاي توليدي با مشكل روبه رو است، 
عدم دريافت حقوق ورودي از هيبريدي ها و برقي ها، زمينه 
را براي تسهيل واردات و ارزبري قابل توجه ناشي از آن فراهم 
مي كند و اين مس��اله در تضاد كامل با سياست هاي كلي 
نظام و سياست هاي دولت درخصوص كنترل خروج ارز و 
مديريت هدفمند واردات خودروهاست.« در همان زمان، 
متوليان وزارت صمت در اظهاراتي عنوان كردند كه معافيت 
حقوق خودروهاي هيبريدي به منزله مجاز بودن واردات 
نيست، ضمن اينكه طرح بايد در مجلس تصويب و پس از 
تأييد شوراي نگهبان در قالب قانون ابلاغ شود. بنابراين بعد 
از ابلاغ قانون و براساس احكام آن، متناسب با سياست هاي 

تجاري كشور برنامه ريزي و عمل مي شود. 
در همين حال، سخنگوي كميس��يون اصل ۹۰ مجلس 
شوراي اس��لامي در تازه ترين اظهارات خود، نوك پيكان 
انتقاد خود را به سمت كميسيون صنايع مجلس گرفت. 
بهرام پارسايي در گفت وگويي كه با »خبرگزاري ايسنا«، 
داشته است، »طرح ساماندهي بازار خودرو« را مورد اشاره 
قرار داد و در اين باره گفت: »يك فوريت طرح ساماندهي بازار 
خودرو، ارديبهشت سال گذشته به تصويب رسيده«، اما با 
گذشت ۱۸ ماه از تصويب فوريت اين طرح، كميسيون صنايع 
مجلس برنامه اي براي تعيين تكليف اين طرح در سر ندارد. 
او همچنين با اشاره به اينكه اين طرح به شوراي نگهبان رفته 
و كميسيون صنايع نيز براساس ايرادهاي شوراي نگهبان 
اصلاحاتي را در اين طرح اعمال ك��رده، گفت: اما پيش از 
ارجاع اين طرح به مجمع تشخيص مصلحت نظام، مجمع 
درباره اين طرح به شوراي نگهبان اعلام نظر كرده كه اين 
خلاف قانون اس��ت. بنابر اظهارات پارسا، اگر نظرسنجي 
بي طرفانه انجام شود بالغ بر ۹۸ درصد مردم از وضعيت فعلي 
خودروس��ازي، خدمات و تعهدات آن ناراضي هستند. آيا 
اعضاي مجمع تشخيص مصلحت نظام از نظر مردم و ميزان 

رضايتمندي آنها از خودروسازي آگاه هستند. 
او در ادامه با اشاره به تعطيلي هاي مكرر مدارس در پايتخت 

به دليل آلودگي هوا عنوان ك��رده كه در قانون هواي پاك 
استفاده از خودروهاي هيبريدي و كم مصرف پيش بيني 
شده و ما در طرح س��اماندهي بازار خودرو اين خودروها را 
معاف از حقوق ورودي تعريف كرديم، اما مجمع تشخيص 
مصلحت نظام اين امر را مخالف سياست هاي كلي توليد 
ملي عنوان كرده اس��ت و در اين مورد با ش��وراي نگهبان 
مكاتبه كرده و كميسيون صنايع نيز در تامين نظر مجمع 
تشخيص، تعرفه را از صفر به ۵۰ درصد افزايش داده و مصوبه 
را اصلاح كرده است. اما ايراد ديگر شوراي نگهبان چيست؟ 
به گفته اين نماينده مجلس، در ماده ۷ اين طرح پيش بيني 
شده بود كه در صورت وقوع تصادف و تشخيص كارشناسان 
شركت سازنده خودرو به ميزان دخالت نقص خودرو و علت 
وقوع تصادف داراي مسووليت مدني باشد. ما در سال ۸۴ 
شاهد اين بوديم كه صدها نفر در آتش سوزي خودروهاي 
۴۰۵ سوختند و اگر چنين قانوني وجود داشت خودروساز 
نمي توانست از مسووليت آن شانه خالي كند و مجبور بود 
خسارات را پرداخت و نقص را برطرف كند، اما حالا شوراي 
نگهبان به مصوبه پيشين مجلس ايراد گرفته كه تعيين زمان 
۵ ساله در حالي است كه بعد از مدت ۵ سال هم ممكن است 
نقص خودرو در تصادف تاثير داشته باشد و كميسيون صنايع 
به جاي اينكه زمان مسووليت را افزايش دهد صورت مساله 
را پاك كرده و اين ماده را در راستاي منافع مافياي خودرو 
كاملا از طرح حذف كرده است.  در همين حال، كورش مرشد 
سلوك رييس انجمن واردكنندگان خودرو، از انجام يكسري 
رايزني ها و مذاكرات اين انجمن با مجلس و وزارت صمت 
براي واردات خودروهاي هيبريدي از حدود يك سال پيش 
تاكنون خبر داده است. او در گفت وگو با »ايرنا« با بيان اينكه 
اين روزها بهارس��تاني ها درگير مباحث انتخابات و وزارت 
صنعت نيز درگير موضوع سهميه بندي بنزين و آثار مترتب 
بر آن هستند؛ به همين دليل موضوع واردات خودروهاي 
هيبريدي به حاشيه رانده شده است، اما كارشناسان مربوطه 
در حال بررسي شرايط آن هستند. مرشد سلوك به مصوبه 
شوراي سياست گذاري سران سه قوه اشاره كرد كه خودرو 

را در گروه دهم ممنوعيت واردات��ي قرار داده، اما هيچگاه 
تصريح نكرده كه واردات خودرو ممنوع است. بنابه اظهارات 
او، با توجه به مقطعي بودن تصميم گيري هاي اين ش��ورا، 
اميد مي رود ممنوعيت واردات خودروها به ويژه خودروهاي 
هيبريدي كه اين روزها متاثر از مساله گراني و سهميه بندي 
بنزين همچنين آلودگي هواي كلان شهرها اهميت آن بيش 

از پيش مشخص شده، برداشته شود. 
البته اي��ن رييس انجمن واردكنن��دگان خودرو، پيش تر 
براس��اس آماري اعلام كرده بود كه تجربه نشان داده طي 
6 سال گذش��ته بازار ايران به طور متوسط نيازمند واردات 
و عرض��ه ۷۰ هزار دس��تگاه خودرو خارجي اس��ت، با اين 
آمار درصورتي كه ۷۰ هزار تقاضاي انباشته ناشي از توقف 
واردات و عرضه خودروهاي خارجي به بازار طي سال ۹۷ را 
مدنظر قرار نداده و تنها نياز ۷۰ هزار دستگاهي بازار به اين 
خودروها طي سال ۹۸ را ملاك قرار دهيم، ترخيص حدود 
۱۰ هزار دس��تگاه خودروي مانده در گمركات كشور قادر 
به پاسخگويي به نياز بازار نيست، گرچه به صورت مقطعي 
شوكي را به قيمت خودروهاي خارجي در بازار وارد خواهد 
كرد اما مجدداً قيمت خودروهاي خارجي به نرخ هاي سابق 
باز خواهد گشت. به گفته مرشد س��لوك، با اين روند بايد 
در نظربگيريم كه براي ۱۴۰ هزار تقاضاي موجود در بازار 
خودروهاي خارجي طي دو سال اخير تنها حدود ۱۰ هزار 
خودرو در اختيار واردكنندگان است كه تازه اين خودروها نيز 
متعلق به مشترياني است كه قبلا با پيش خريد اين خودروها 
را خريداري كرده و اكنون بايد به آنها تحويل شود. همچنين 
به طور متوسط 6۰ تا ۷۰ درصد اين مشتريان خودروهاي 
دريافتي را فروخت��ه و ۳۰ درصد آنها اين خودروها را براي 
مصرف شخصي خودشان نگه مي دارند؛ پس به طور متوسط 
از اين محل تنها حدود ۷ هزار خودرو به بازاري وارد خواهد 
شد كه نيازمند بيش از ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو خارجي 
است و بايد به اندازه همين ۷ هزار دستگاه انتظار تعديل قيمت 
خودرو خارجي را داشت از سوي ديگر اين تعديل قيمت تنها 
در برندهاي خودرو خارجي خواهد بود كه ترخيص و به بازار 

عرضه شده و تأثيري در قيمت ساير برندهاي خودرو خارجي 
نخواهد داشت كه هيچ عرضه اي به بازار نداشته است. با وجود 
مطالب بيان شده، اما برخي كارشناسان معتقدند هرچند 
توسعه استفاده از خودروهاي هيبريدي مي تواند به عنوان 
يك راهكار موقتي مطرح باشد، اما به هيچ وجه به عنوان يك 
اولويت مطرح نيست. به گفته آنها، اگر دولت به دنبال كاهش 
تعرفه واردات خودروهاي هيبريدي است، پيشنهاد مي شود 
آن را براي توسعه مترو و حمل و نقل عمومي هزينه كند كه 

تبعات مثبتي به دنبال خواهد داشت. 

  واردات خودرو و هيبريدي ها 
همچنان ممنوع!

با همه اينها، اما رييس كل گمرك طي روزهاي گذشته اعلام 
كرد كه تصميم حال حاضر مسوولان بر منع واردات خودرو 
اس��ت و تفاوتي هم بر نوع خودروهاي لوكس يا هيبريدي 
ندارد. به گفته مهدي ميراشرفي تا زماني كه با مضيقه ارزي 
روبه رو باشيم، هيچ وارداتي در زمينه كالاهاي لوكس انجام 
نخواهد شد. مطابق ماده ۴ طرح ساماندهي صنعت خودرو، 
تعرفه واردات خودروهاي برقي و هيبريدي صفر خواهد شد.

اما در تازه ترين رويداد، اظهارنظر قائم مقام وزير صمت در 
امور بازرگاني نيز قابل تامل است. حسين مدرس خياباني 
در مراسم »هش��تمين جش��نواره پژوهش و فناوري در 
بخش صنعت، معدن و تج��ارت« عنوان كرده كه با توجه 
به سياس��ت هاي تجاري اخير و ممنوعيت واردات بخش 
عمده كالاها، صنعت كشور نيازمند كار تحقيقاتي است. او 
با اشاره به سخنان دبير انجمن هاي تحقيق و توسعه كشور 
كه گفته ب��ود آمادگي توليد خودروهاي برقي در كش��ور 
وجود دارد، اظهار كرد كه بخش هاي پژوهش��ي كشور در 
حال حاضر روي توليد خودروهاي برقي كار مي كنند، اما به 
نظر مي رسد لازم است شركت هاي خودروسازي، سازمان 
گسترش و نوسازي صنايع ايران و معاونت صنايع، با همكاري 
انجمن هاي تحقيق و توسعه كشور يك فعاليت جدي براي 
انتقال فناوري خودروهاي برقي به كش��ور انجام دهند.  او 
با بيان اينكه برخي انتقاد مي كنند كه دولت مي خواهد به 
بهانه خودروهاي برقي واردات خودرو را از سر بگيرد، عنوان 
كرد كه سياست دولت در واردات خودرو تغيير ناپذير است 
و هدف ما اين است كه از صنايع داخلي خود حمايت كنيم، 
اما براي توسعه ناوگان حمل ونقل عمومي برقي لزوم ايجاد 
اين خلاقيت و انتقال تكنولوژي و فناوري توليد خودروهاي 
برقي انكارناپذير است. مدرس خياباني، همچنين با بيان 
اينكه انتقال تكنولوژي وسايل حمل و نقل برقي بايد ابتدا 
با واردات تعداد اندكي خودروي برقي به كشور انجام شود، 
گفت: پيش تر توليدكنندگاني اعلام كرده بودند كه مي توانند 
ظرف يك س��ال موتورهايي توليد كنند كه با حجم ۲۵۰ 
سي سي قدرت شارژ ۱۵۰ كيلومتر را دارد. اين مقام مسوول 
در پايان راه ح��ل رفع آلودگي هوا را حذف س��وخت هاي 
آلوده كننده محيط زيس��ت عنوان كرد و اف��زود: بايد اين 
اطمينان به مردم داده ش��ود كه انتقال تكنولوژي و توليد 
خودروي برقي در اختيار ناوگان حمل و نقل عمومي قرار 
مي گيرد و همه مردم از آن نفع مي برند. حال با توجه به اينكه 
سياست ممنوعيت ورود خودروهاي خارجي و هيبريدي ها 
لغو نخواهد شد، شايد محتمل ترين راه براي تامين نياز بازار 
در شرايط فعلي، ترخيص خودروهاي مانده در گمرك باشد، 
كه به گفته مهرداد جمال ارونقي معاون فني گمرك ايران، 
تعداد ۵۱۰۸ دستگاه ترخيص نشده اند كه گمرك ايران در 
خصوص خودرو هاي سواري ترخيص نشده، در چارچوب 
شرح وظايف سازماني و حدود اختيارات خود، پيگيري هاي 
لازم را از طريق مراجع ذي ربط و ذي صلاح انجام داده است.

سامانه هاي وزارت صمت و تعاون جهت تبادل آنلاين اطلاعات به هم متصل مي شوند

مجمع، مخالفت خود با احياي وزارت بازرگاني را پس گرفت

تعاوني هاي توليدي مورد حمايت قرار مي گيرند

عضو هيات عالي نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام 
با اشاره به نامه رييس مجلس درباره طرح تشكيل وزارت 
بازرگاني گفت: در جلسه گذشته هيات عالي، اين نامه مطرح 
و پس از بررسي مقرر شد نظريه جديد هيات عالي نظارت در 
باره عدم مخالفت با طرح، به اطلاع شوراي محترم نگهبان 

برسد تا مراحل قانوني را طي كند.
سيد مصطفي ميرسليم عضو هيات عالي نظارت مجمع 

تشخيص مصلحت نظام در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
خبرگزاري فارس در پاسخ به اينكه اخيرا شنيده شده كه 
هيات عالي نظارت مجمع، جلسه اي تشكيل داده و نظر 
قبلي خود در مخالفت با طرح تشكيل وزارت بازرگاني را 
پس گرفته است، گفت: نظريه هيات عالي نظارت بر اين 
بوده كه تفكيك مجدد وزارت بازرگاني از وزارت صنعت و 
معدن و تجارت بر خلاف سياست هاي كلي ابلاغي است. 

ميرسليم ادامه داد: اخيرا رييس محترم مجلس كه مانند 
بقيه سران قوا عضو هيات عالي نظارت نيست، نامه اي را 
با مجموعه اي از استدلال ها ارايه داده است كه در جلسه 
گذشته هيات عالي مطرح و پس از بررسي مقرر شد نظريه 
جديد هيات عالي نظارت در باره عدم مخالفت با طرح، به 
اطلاع شوراي محترم نگهبان برسد تا مراحل قانوني را طي 
كند. به گزارش فارس، حدود يك ماه قبل، هيات عالي 

تفاه��م نامه همكاري مي��ان معاونت ط��رح و برنامه 
وزارت صمت و معاونت تعاون وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در راستاي اتصال و ساماندهي سامانه هاي 

دو دستگاه و حمايت از تعاوني هاي توليدي امضا شد .
به گزارش شاتا، س��عيد زرندي در مراسم امضاي اين 
تفاهم نامه ك��ه در معاونت طرح و برنامه وزارت صمت 
انجام شد، ضمن بيان اينكه براي گرفتن تصميم هاي 
درست نياز به داش��تن اطلاعات صحيح است، گفت: 
صنعت و تجارت ب��ه دليل گس��تردگي موضوع و در 
برگيري، ارتباط وس��يعي را با دس��تگاه هاي مختلف 

كشور دارد.
وي ادامه داد: يكي از ۳۴ پروژه در برنامه هاي پيشنهادي 
۷ محور رونق توليد به تبادل اطلاعات بين دستگاه هاي 
اجرايي كشور اختصاص داده شده است. وي با اشاره به 
هدف گذاري و ارتباط با ۸ سازمان مرتبط با فعاليت هاي 
وزارت صمت در زمينه تبادل اطلاعات گفت: همكاري با 
شركت توانير در زمينه مصرف برق مشتركين، سازمان 
تامين اجتماعي در زمينه اشتغال و شماره كارگاه هاي 
كشور با وزارت كار در زمينه بيمه هاي بيكاري و شركت 
ملي گاز در زمينه مصرف گاز مشتركين، شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي در زمينه مصرف س��وخت 
واحد هاي صنعتي، شركت پست در زمينه تطبيق كد 
پستي واحد هاي صنعتي، و تبادل اطلاعات مورد نياز با 

سازمان امور مالياتي وسازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي ازهدف گذاري ه��اي وزارت صمت در زمينه 

تبادل اطلاعات با دستگاه هاي مختلف است.
وي گفت: در سياست گذاري هاي خود مي خواهيم كه 
براساس اطلاعات دقيق حركت كنيم. وي با اشاره به 
افزايش تبادل اطلاعات بين دستگاه ها گفت: طبق قانون 
اعتبار سنجي بنگاه ها در حوزه بانكي، يكي از مصوباتي 
كه برعهده وزارت صمت گذاش��ته شد، تشكيل بانك 
اطلاعاتي با حضور دستگاه هاي مرتبط با تاكيد بر حضور 

سيستم قضايي و سيستم بانكي است.
وي ادامه داد: در گام بعدي هدف گذاري ها مي خواهيم 
به تبادل با ۱۲دس��تگاه برسيم و تبادل اطلاعات بين 
دستگاه قضايي و سيستم بانكي كشور را نيز انجام دهيم.

زرندي با اشاره به همكاري وزارت صمت و سازمان حمل 
و نقل جاده اي در زمينه حمل مواد اوليه پتروش��يمي 
گفت: اين همكاري سبب شد كه نحوه گردش مواد اوليه 
را كنترل و از بسياري از سوءاستفاده ها جلوگيري كنيم.

معاون طرح و برنامه وزارت صمت با اش��اره به تفاهم 
ميان اين وزارتخانه و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
گفت: از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي تقاضا داريم 
كه اطلاعات آنلاين در اختي��ار ما بگذارد تا بتوانيم در 
تصميم گيري ها س��ريع عمل كنيم و در مقابل ما هم 
اطلاعات مورد نياز را دراختيار وزارت تعاون، رفاه و كار 

و اموراجتماعي مي گذاري��م. زرندي به امضاي تفاهم 
نامه ديگري ب��ا معاونت تعاون وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در زمينه حمايت از تعاوني هاي توليدي اشاره 
كرد و گفت: يكي از موضوعات مهمي كه درقانون و در 
سياس��ت هاي ابلاغي مقام معظم رهبري مورد تاكيد 
است، حمايت از تعاوني هاست و در سياست هاي وزارت 
صمت هم سعي كرده ايم كه نقشي بر اي اين موضوع 

در نظر بگيريم.
وي ادامه داد: ما در سامانه هاي اطلاعاتي خود تعاوني ها 
را مشخص كرده تا بتوانيم اطلاعاتي را براي برنامه ريزي 
در دس��ترس قرار دهيم و اين كار را ب��ه عنوان هدف 

نخست تبادل اطلاعات مد نظر داريم. 
زرندي به رويكرد حمايتي اش��اره ك��رد و گفت: براي 
تعاوني هاي توليدي در تبصره ۱۸ قانون بودجه، برنامه 

حمايتي ويژه اي را تبيين خواهيم كرد. 
وي به قرارداد ۲ هزار ميليارد توماني با بانك توس��عه 
تع��اون از محل تبصره ۱۸ اش��اره ك��رد و ادامه داد: 
بخشي از اين قرارداد را با اولويت معرفي تعاوني هاي 
تولي��دي به بانك ه��ا، اختصاص مي دهي��م. زرندي 
افزود: براساس توافق با بانك توسعه و تعاون نزديك 
به هزار ميليارد تومان از طريق صندوق توس��عه ملي 
سپرده گذاري مي شود و هزار ميليارد تومان هم آورده 

بانكي خواهد بود.

زرن��دي توضيح داد: براس��اس اين تفاهم قرار اس��ت 
از منابعي كه در اختيار بانك توس��عه و تعاون اس��ت، 
اولويت را به واحدهاي توليدي در استان هاي مختلف 

اختصاص دهيم. 
در ادامه امضاي اين تفاهم نامه كبيري، معاون تعاون 
وزارت رفاه تاكيد كرد: امضاي اين تفاهم نامه منجر به 
توسعه روابط بين دوطرف به خصوص به منظور تحقق 
دولت الكترونيك و كاهش بروكراسي اداري مي شود . 

وي ادامه داد: در گام نخست ديتاهايي را كه دو دستگاه 
نياز داشتند، شناسايي شد و مورد بررسي كارشناسي 
قرار گرفت و ام��روز در زمينه اتصال م��واردي كه در 
سامانه جامع و هوشمند بخش تعاوني كشور نيازمند 

آن هستيم، پيگيري خواهيم كرد.
كبيري گفت: س��امانه جامع و هوشمند بخش تعاون 
به دنبال توس��عه ش��فافيت در بخش تعاون و كاهش 
بروكراسي و افزايش اعتماد عمومي به سرمايه گذاري 

در تعاوني هاست. 
كبيري توضيح داد: در سامانه جامع و هوشمند تعاون به 
دنبال ايجاد يك پنجره واحد براي بخش تعاون هستيم 
تا خدمات خ��ود را دراين زمين��ه متمركز كنيم. وي 
درباره اجراي تبصره ۱۸ گفت: ما معتقديم كه حمايت 
از تعاوني هاي توليدي در ش��رايط اقتصادي تحريمي 

مي تواند به توان اقتصادي كشور كمك كند.
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 همكاري بانك مركزي
 و صمت براي تامين ارز

ش�اتا | معاون بازرگاني داخل��ي وزارت صمت 
در جلسه ستاد تنطيم بازار بر ضرورت كنترل و 
مديريت بازار ارز توسط بانك مركزي به منظور 
جلوگيري از بروز مشكل توسط دريافت كنندگان 

ارزهاي نيما و سنا براي تامين كالا تاكيد كرد.
عباس قبادي در اين جلسه افزود: براي برگشت 
ارز حاصل از ص��ادرات نيز وزارت صنعت، معدن 
و تجارت آماده هر نوع همكاري با بانك مركزي 
است و در اين راس��تا بايد از كمك دستگاه هاي 
ديگر نيز اس��تفاده كرد. وي در ادامه اظهار كرد: 
امسال بانك مركزي موظف به تامين ۱۴ ميليارد 
دلار ارز ب��ا ن��رخ ۴۲۰۰ ب��راي واردات كالاهاي 
اساسي شده كه از اين مبلغ ۳ ميليارد دلار براي 
تامين دارو و بقيه براي اقلامي است كه بايد توسط 

وزارت جهاد و صنعت تامين شود.
معاون بازرگاني داخلي وزارت صمت افزود: اين 
مي��زان جدا از ارز اختصاص داده ش��ده به گندم 
اس��ت و حدود ۱.۵ ميليون دلار براي گندم بايد 
در نظر گرفته شود. اين مقام مسوول همچنين 
تاكيد كرد: به منظور جلوگيري از كمبود كالا در 
بازار ضروري اس��ت تا سياست هاي ارزي مبني 
بر كنت��رل تقاضا با هماهنگ��ي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اتخاد شود. وي مطرح كرد تا در 
صورت امكان علاوه بر پژوهشكده پولي و بانكي 
بانك مركزي، موسسات مطالعات و پژوهش هاي 
وزارت صمت نيز دلايل تورمي را پس از نوسانات 
ارزي مورد بررس��ي قرار دهند تا نتايج در اتخاذ 

سياست هاي كلي مورد نظر قرار گيرند.

انتصاب جديد در وزارت صمت 
شاتا |وزير صنعت، معدن و تجارت در حكمي 
نعمت الله ش��هبازي را به عنوان مديركل دفتر 
س��رمايه گذاري و تامين مالي اي��ن وزارتخانه 
منصوب ك��رد. رض��ا رحمان��ي در اين حكم 
آورده اس��ت: مقتضي است بر اساس وظايف و 
تكاليف ابلاغي، نظارت، برنامه ريزي و طراحي 
شيوه هاي روزآمد، بهره گيري از توان علمي و 
تخصصي نيروي انساني و سازماندهي امكانات 
و ظرفيت هاي موجود، در راستاي تحقق اهداف 
وزارت اقدام كنند. وي در بخش ديگري از اين 
حكم تصريح ك��رد: بديهي اس��ت هماهنگي 
و تعامل مناس��ب با دس��تگاه هاي حاكميتي 
و اجراي��ي، اس��تفاده از تمام��ي ظرفيت هاي 
موجود ب��راي تامي��ن منابع مالي م��ورد نياز 
بخش هماهنگ س��ازي و تقويت تشكل هاي 
تخصصي غيردولتي، بهره گيري از ظرفيت ها 
و نظ��ارت موث��ر ب��ر فعاليت ه��اي اقتصادي، 
دس��تيابي به اه��داف تعيين ش��ده را بيش از 
پيش محقق خواهد كرد. وزير صمت همچنين 
اضافه ك��رد: انتظار دارم با تكيه بر اصول قانون 
م��داري، اعت��دال گراي��ي و منش��ور اخلاقي 
دول��ت تدبي��ر و امي��د، ضمن رعاي��ت كامل 
قوانين و مق��ررات و با برنامه ري��زي و نظارت 
صحيح و اتخ��اذ تصميم اصولي و به هنگام، در 
جهت ايفاي وظايف، اق��دام نماييد. نعمت الله 
ش��هبازي دانش آموخته رشته علوم اقتصادي 
در دانش��گاه علامه طباطبايي و داراي بيش از 
دو دهه س��وابق و تجارب كارشناسي، مشاوره 
و مديريت در بخش ه��اي مختلف اقتصادي و 
بازار س��رمايه كشور اس��ت و ده ها مقاله از وي 
در نش��ريات اقتصادي به چاپ رس��يده است. 
وي يك��ي از اعض��اي اصلي س��تاد راه اندازي 
سازمان بورس فلزات تهران در سال ٨٢ و مدير 
مطالعات اقتصادي و ارتباطات اين بورس بود 
و پس از آن با تأس��يس بورس كالاي ايران، در 
مسووليت هاي مختلف اين نهاد مالي از جمله 
عضويت در هيات مدي��ره همچنين مديريت 
امور بين المل��ل و ارتباطات، براي س��ال هاي 
متمادي در بازار سرمايه كشور فعاليت مستمر 
داشته است. از ديگر سوابق شهبازي مي توان 
به مديريت ش��ركت دخانيات ايران، رياس��ت 
هيات مديره ش��ركت س��نگ آه��ن مركزي، 
مديرعاملي شركت توسعه گردشگري ايران، 
معاونت اقتصادي و مالي و قائم مقام مديرعامل 
صندوق بازنشستگي كاركنان فولاد اشاره كرد.

بدينوس�یله ب�ه آقای ش�هرام احمدي�ان فرزن�د ابراهی�م کدملی 
0451037741 ابلاغ می شود که ش�رکت لیزينگ رايان سايپا برای 
وصول مبلغ 60/000/000 ريال بابت چک ش�ماره 617739 بانک ملی 
س�عدی علیه ش�ما اجرائیه صادر نموده که پرونده اجرائی به کلاسه 
9802911 در اين اداره تش�کیل ش�ده و ابلاغ اجرائیه به شما به دلیل 
عدم شناسايی نشانی میسر نشده است و بستانکار هم اعلام نموده 
نمی توان�د ش�ما را جهت ابلاغ واقع�ی معرفی نمايد ل�ذا به تقاضای 
بستانکار به وارده 14036233- 6/ 9/ 98 و طبق ماده 18 آيین نامه اجرا 
از تاريخ انتشار اين آگهی که روز ابلاغ اجرائیه محسوب است چنانچه 
ظرف بیست روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننمايید عملیات 

اجرايی جريان خواهديافت. م الف 18395

آگهی ابلاغ اجرائيه طبق ماده 18 
آيين نامه اجرای مفاد اسناد رسمی 

رئیس  اداره چهارم اجرای اسناد رسمی 

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

خانم مهتاب صادقي فرد؛ نظر به اينكه سند مالكیت ششدانگ پلاك 925/35 اصلي طي سند شماره 51151 
مورخ 1398/8/25 دفترخانه 7 به بانك كشاورزي انتقال اجرايي گرديده و حسب اعلام انتقال گیرنده اصل 
سند مالكیت نزد شما مي باشد لذا در اجراي ماده 17 قانون ثبت به شما اخطار مي گردد ظرف مدت 10 روز از 
تاريخ روئیت اين آگهي اصل سند مالكیت را تحويل اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام نمائید لازم به 

توضیح است عدم ارائه سند مالكیت مانع از انجام عملیات ثبتي و صدور سند نخواهد بود.

آگهي تسليم سند مالكيت  پلاك 925/35 اصلي

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور 
اداره كل ثبت اسناد و املاك استان ايلام

همايون صفري،  رئیس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام 

نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام در قالب نامه اي 
رسما به شوراي نگهبان اعلام كرده بود كه مصوبه تشكيل 
وزارت بازرگاني با بند ۱۰ سياست هاي كلي نظام اداري و 
بند ۱6 سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي مغايرت دارد. 
لازم به ذكر است كه هنگام بررسي طرح تشكيل وزارت 
بازرگاني در مجلس شوراي اس��لامي، اداره كل تدوين 
قوانين مجلس، مغايرت هاي اين طرح با قوانين و اسناد 
بالادستي را اعلام كرده بود. اين مغايرت ها عبارت بودند 
از: »۱-اي��ن طرح با بند »الف« م��اده )۲۸( قانون برنامه 
ششم توسعه كه بر كاهش حجم، اندازه و ساختار مجموع 

دستگاه هاي اجرايي تاكيد دارد، مغاير است، ۲- تفكيك 
دو وزارتخانه مذكور در طرح مس��تلزم ايجاد تشكيلات 
جديد و اقداماتي اس��ت كه منجر ب��ه افزايش هزينه ها 
مي گردد و از اين جهت، با اصل هفتاد و پنجم )۷۵( قانون 
اساسي مغاير مي باشد، ۳- طرح مزبور به دليل افزايش 
هزينه هاي عمومي كشور در تغيير ساختار دولت با بند 
)۱6( سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي مغاير است، ۴-  
طرح تقديمي با بند )۱۰( سياست هاي كلي نظام اداري 
مبني بر »چابك سازي، متناسب سازي و منطقي ساختن 

تشكيلات نظام اداري« مغاير است.«



15 جهان

طرح انتخاباتي دموكرات ها براي شكست ترامپ چيست

نشست مادريد؛ ويترين اختلاف محيط زيستي ها و اقتصادهاي بزرگ 

باد موافق اقتصاد و دلهره هاي سياسي 

حمله به قلب معاهده پاريس

 گروه جهان| 
 باد موافق اقتصادي چنان به نفع دونالد ترامپ مي وزد كه به 
نظر مي رسد حتي طرح استيضاح دموكرات ها هم نتواند مانع 
از انتخاب دوباره او به سمت رييس جمهوري ايالات متحده 
شود. ليندسي گراهام سناتور جمهوري خواه امريكا، مدعي 
شده نتيجه استيضاح چيزي جز تقويت قدرت ترامپ نخواهد 
بود. سي ان ان اما در گزارشي از دلهره هاي سياسي ترامپ در 

روند استيضاح نوشته است. 
يورونيوز نوش��ته، نرخ بيكاري امريكا به پايين ترين سطح 
در ۵۰ سال گذشته رسيده، رشد اقتصادي امريكا به بالاي 
۳درصد رسيده، بازارهاي سهام با ثبت ركوردهاي جديد 
براي شاخص هاي قيمت مواجهند و جنگ تجاري با چين 
هم رو به اتمام اس��ت. برخي تحليل گران با اشاره به نتايج 
حاصل از مدل پيش بيني نتايج انتخابات رياست جمهوري 
كه بر پايه ش��اخص هاي اقتصادي از جمله قيمت بنزين 
و نرخ بيكاري طراحي ش��ده، معتقدند اگر ش��رايط فعلي 
اقتصاد امريكا ادامه يابد، ترامپ قطعا بار ديگر برنده رقابت با 

دموكرات ها خواهد شد.
مارك زندي اقتصاددان ارش��د موسس��ه تحليلي مودي، 
يكي از چند كارشناس��ي اس��ت كه پيروزي دوباره نامزد 
جمهوري خواهان را در انتخابات ۲۰۲۰ پيش بيني كرده 
است. اين امر نگراني كارزار انتخاباتي دموكرات ها را چنان 
افزايش داده كه جيمز كارويل استراتژيس��ت ارش��د اين 
حزب، ميزان شانس پيروزي دموكرات ها را نگران كننده 

خوانده است.

  استراتژي انتخاباتي دموكرات ها
با وجود اين بس��ياري از دموكرات ه��ا معتقدند، اكثريت 
امريكايي ها اساسا بهبود شرايط اقتصادي را چندان احساس 
نمي كنند ولي نابرابري و بي عدالتي مساله اي است كه همه را 
آزار مي دهد لذا با با برجسته كردن نابرابري ها و شكاف هاي 
طبقاتي رو به ازدياد كه حاصل حمايت مالياتي از ثروتمندان 
است، مي توان ترامپ را شكست داد. دموكرات ها بر اين باورند 
كه با پررنگ كردن افزايش بيكاري در ايالت هايي همچون 
پنسيلوانيا، ميشيگان و ويسكانسن كه در نتيجه ورود امريكا 
به ميدان جنگ تجاري رخ داده، مي توانند حزب رقيب را به 
بزرگنمايي شكوفايي اقتصادي متهم كنند. ايالت هايي كه 

در انتخابات سال ۲۰۱۶ راي خود را به ترامپ داده بودند ولي 
برخي نظرسنجي هاي نشان مي دهد كه اين روزها مردم اين 
ايالت ها بيشتر حامي جو بايدن نامزد دموكرات ها، هستند. 
نامزدهاي حزب دموكرات  تلاش دارند روي افزايش هزينه 
زندگي اكثريت مردم در سه سال گذشته مانور بدهند. رشد 
هزينه هاي بهداشت و درمان، افزايش هزينه بزرگ كردن 
بچه، بالا رفتن بدهي دانشجويان به دولت و رشد نگراني ها 
در مورد سرنوش��ت صندوق هاي بازنشس��تگي و كاهش 
مستمري بازنشستگي از نظر آنها نسبت به رشد قيمت ها 
در بازار س��هام فراگيري بيش��تري در جامعه امريكا دارد، 
به طوري كه ۴۹درصد جمعيت امريكا دغدغه جدي نسبت 

به اين مسائل دارند. 

در همين حال نتيجه بررسي كميته اقدام سياسي )پك( 
نشان مي دهد كه رضايت عمومي از عملكرد اقتصادي دولت 
ترامپ ۸ درصد كاهش يافته است. بررسي موسسه پيو نيز 
نشان مي دهد كه تنها ۲۷ درصد امريكايي ها معتقدند كه 

رشد اقتصادي به بهبود زندگي فقرا كمك مي كند.
كارزار انتخاباتي دموكرات ها همچنين قصد دارد با صرف 
۵۰ ميليون دلار در ايالت هاي حامي ترامپ، تاثير عملكرد 
اقتصادي تيم او را بر افزايش هزينه هاي زندگي آنها ترويج 
كنند. اين سياست به تعبير برنامه ريزان اين كارزار بر پايه 
مرور تجربه شكست سال ۲۰۱۶ اتخاذ شده است. به گفته 
آنها در انتخابات قبلي، مخالفان ترامپ به اشتباه تمركز زيادي 
بر منش، آداب و رفتار او كردند كه در عمل بي نتيجه بود ولي 

كمتر به تبعات ملموس اجراي برنام هاي او پرداخته شد.
اما همه نظرس��نجي ها هم به نفع اس��تراتژي انتخاباتي 
دموكرات ها نيست. مثلا نتيجه بررسي موسسه كوينيپيك 
نش��ان مي دهد كه از ۱۰ امريكايي ۶ نف��ر بر اين باورند كه 
وضعيت اقتصادي شان نسبت به سال ۲۰۱۶ بهبود يافته 
است. تحليل گران مسائل انتخابات معتقدند كه تفاوت نتايج 
بررسي ها به وضوح تاييد كننده اين فرضيه است كه نگاه مردم 
امريكا حتي به مسائل اقتصادي تحت تاثير رويكرد سياسي 
آنهاست. بر پايه اين فرضيه جامعه امريكا به حدي دو قطبي 
شده كه ارزيابي مردم از وضعيت فعلي شان با هويت حزبي 
آنها پيوند خورده است. به اين معنا كه بررسي موسسه پيو 
نشان مي دهد كه ۷۵ درصد مردم حامي جمهوري خواهان 

معتقدند اين روزها شرايط اقتصاد عالي يا خوب است ولي 
در مقابل تنها ۴۱ درصد از طرفداران حزب دموكرات  چنين 
ديدگاهي دارند. با اين حال، جيمز كارويل استراتژيست ارشد 
حزب دموكرات، مي گويد كه فارغ از مسائل اقتصادي، همين 
كه محبوبيت ترامپ تنها ۴۱.۷ درصد است، نشان مي دهد 

كه اميد براي پيروزي وجود دارد.

  20 جمهوري خواه سرنوشت ساز 
در اين ميان سي ان ان با اشاره به روند استيضاح ترامپ 
نوشته »گرچه رييس جمهور و برخي از نزديكانش از اثر 
مثبت اس��تيضاح بر كارزار انتخاباتي ترامپ مي گويند 
اما در صورت��ي كه تنها ۲۰ س��ناتور جمهوري خواه به 
صف استيضاح كنندگان ترامپ ملحق شوند، او اولين 
رييس جمهور تاريخ امريكا خواهد بود كه توسط حزب 
طرفدارش بركنار ش��ده اس��ت.« در اين گزارش آمده: 
»ترامپ تنها ۶۷ راي با تبديل شدن به رييس جمهوري 
پيشين فاصله دارد و اين موضوع او را مي ترساند. نزديك 
به ۶۶ ميليون راي هيلاري كلينتون در انتخابات ۲۰۱۶ 
براي شكست ترامپ كافي نبود. اما حالا چيزي بيش از 
يك ده هزارم آن مي تواند به رياس��ت جمهوري ترامپ 
پايان دهد. اين واقعيت همان چيزي است كه ترامپ با 
آن روبرو مي شود؛ آن هم در صورتي كه او آخر اين هفته 
به طور رسمي توسط مجلس نمايندگان استيضاح شود. 
در چنين محاكمه اي، قانون اساسي به سادگي دو سوم 
مجلس سنا، در اين مورد ۶۷سناتور را ملزم به راي دادن 
به محكوميت و عزل رييس جمهوري مي كند و سپس 
بايد با ترامپ خداحافظي كنيم. در واقع سرنوشت ترامپ 
در دست ۲۰ سناتور جمهوري خواهي است كه بايد به ۴۵ 
سناتور دموكرات و ۲سناتور مستقلي كه معمولا طرف 

دموكرات ها هستند، بپيوندند.« 
اين دقيقا همان چيزي است كه ترامپ را نگران كرده است. 
او در جريان بحث كميته قضايي مجلس نمايندگان درباره 
استيضاحش، دو نماينده دموكرات را به دروغگويي متهم 
كرد و در يكي از توييت هاي خود چند روز پس از آنكه كميته 
قضايي مجلس راي به تصويب مقررات استيضاح داد، آشكارا 
ابراز ناراحتي كرد و نوشت: »اين منصفانه نيست وقتي مطلقا 

كار نادرستي نكردم، استيضاح شوم!«
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 پس از گذش��ت دو هفته و در پاي��ان مذاكراتي طولاني، 
نمايندگان حدود ۲۰۰ كشور جهان در كنفرانس تغييرات 
اقليمي س��ازمان ملل متحد در مادريد نتوانستند درباره 
مهم ترين موضوع اين نشس��ت يعني »تجارت كربن« به 
توافق برس��ند. منتقدان با اش��اره به بيانيه پاياني نشست 
مادري��د، برخي مفاد آن را مغاير ب��ا روح توافق آب وهوايي 
پاريس خوانده اند. به گزارش خبرگزاري آلمان، گفت وگوهاي 
مادريد به ويژه پس از آن با مش��كلاتي جدي روبرو شد كه 
موضوعاتي همچون ضرورت بازنگري در قوانين حاكم بر 
تجارت بين المللي كربن مطرح شد. كارلوس فولر مسوول 
ارتباط بين المللي و منطقه اي مركز تغيير آب وهواي جامعه 
كاراييب، مي گويد بسياري از كشورها از جمله ۴۴ كشور 
حاضر در بلوكي كه او نمايندگي آن را برعهده دارد، خواستار 
ايجاد قوانين سختگيرانه تري در موضوع تجارت كربن بودند 
اما با تسلط كشورهاي بزرگ تر بر مذاكرات، آنها به حاشيه 

رانده شدند.  
به اعتق��اد ناظران، اجلاس مادريد از ش��كاف بزرگي پرده 
برداشت؛ شكافي كه يك سوي آن تقاضاي فزاينده براي اقدام 
قرار داشت و جنبش جهاني مبارزه با تغييرات آب وهوايي 
آن را رهبري مي كرد و سوي ديگر آن، سكون و بي تحركي 
اقتصادهاي بزرگ بود؛ اقتصادهايي كه ميزان انتشار دي 

اكسيد كربن توسط آنها به ركورد جديدي رسيده است. 

بنا براين گزارش، در نشست مادريد نمايندگان شركت كننده 
درب��اره افزايش اقدام��ات جهاني براي كاه��ش گازهاي 
زيان بخش گلخانه اي به توافق رسيدند اما نتوانستند براي 
نمونه در اين باره به نتيجه برس��ند كه چگونه كشورهاي 
شركت كننده ماده ۶ توافق نامه آب وهوايي پاريس را به طور 
مش��خص به اجرا در خواهند آورد. در اين مورد همكاري 
همه كشورها براي دستيابي به اهداف حفاظت از آب وهوا 
و جلوگيري از بحران تغييرات اقليمي ضروري است. بنا به 
اين ماده از توافق نامه، اين امر امكان پذير است كه كشورهاي 
صنعتي بتوانند با پشتيباني مالي از پروژه هاي حفاظت از 
محيط زيست در كش��ورهاي در حال توسعه سهم خود را 
در خودداري از توليد گاز كربن )CO۲( و نيز كاهش آن در 
جهان تامين كنند. اين امر در ترازنامه كشورهاي صنعتي نه 
به عنوان مسووليت آنان در جلوگيري از توليد بيش از حد 
گازهاي زيان بخش، بلكه به عنوان ميزان سهم اين كشورها 

در توليد گاز كربن كشورشان محسوب مي شود. 
اين س��ازوكار ك��ه با هدفمن��دي تجاري طراحي ش��ده 
نشان دهنده استفاده كش��ورهاي صنعتي از نقاط ضعف 
توافق نامه و ترفند اين كشورها در پنهان كردن ميزان توليد 
گازهاي زيان بخش است. تجارت گاز كربن به اين ترتيب 
مي تواند دست دولت ها يا شركت هاي ثروتمند را باز بگذارد 
ك��ه بيش از حد مجاز گاز كربن توليد كنند و به جاي آن از 
كشورهاي فقير و در حال توسعه اعتبار كربن بخرند. برخي 

از كشورها قوانين سخت گيرانه تري در اين باره به تصويب 
رسانده اند. در اين نشست چگونگي رسيدگي به اجراي ماده 
۶ معاهده آب وهوايي در كشورهاي گوناگون به كنفرانس 
 )COP۲۶( سال آينده تغييرات اقليمي سازمان ملل متحد
در گلاسكو موكول شد. نشست سال آينده ۹ تا ۱۹ نوامبر 
در گلاسكو برگزار خواهد شد. مذاكرات اين نشست كه قرار 
بود جمعه پايان يابد، به دليل به نتيجه نرسيدن تلاش هاي 
اقتصادهاي بزرگ و كوچك ب��راي حل وفصل مهم ترين 
اختلافاتشان در چهارچوب توافق پاريس، براي دو روز ديگر 
تمديد شد. اختلافات به ويژه پس از آن برجسته تر شد كه 
برخي از آسيب پذيرترين كشورهاي شركت كننده اعلام 
كردند كه در جريان مذاكرات كنار گذاش��ته شده اند. اين 
كش��ورها همچنين به پيش نويس اوليه اجلاس مادريد 
انتقاد داش��تند و آن را بس��يار ضعيف و حتي خيانتي به 
روح توافق پاريس مي دانستند. كوين كونراد نماينده پاپوا 
گينه نو، به نمايندگي بسياري از كشورهاي در حال توسعه 
از اينكه صدايشان شنيده نمي شود ابراز نگراني كرده و گفته 
ضروري است تا مذاكرات باز و شفاف برگزار شود. او گفته: 
»در ۲۴ساعت گذشته، ۹۰درصد شركت كنندگان در اين 

نشست، در مذاكرات حضور نداشته اند.« 

    انتقاد شديد سازمان هاي غيردولتي
نتايج كنفرانس مادريد با تاسف و انتقاد شديد سازمان هاي 

غيردولتي هم مواجه شد. سازمان طرفدار محيط زيست 
»صلح سبز« به ويژه ايالات متحده امريكا و برزيل را در پايان 
نااميدكننده اين كنفرانس مقصر خوانده است. دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، پس از كنفرانس تغييرات اقليمي 
پاريس خروج اين كش��ور را از معاهده آب و هوايي جهاني 
اعلام كرد. ژايير بولسونارو رييس جمهوري برزيل، نيز به 
جنگل هاي آمازون ك��ه در جلوگيري از تغييرات اقليمي 
جهان ضروري است، تنها به عنوان منبع اقتصادي اين كشور 
مي نگرد. در نوامبر سال جاري در مساحتي به وسعت دو برابر 
ماه مشابه در سال گذشته درختان اين جنگل قطع شده اند.

كريستوف بالس، مدير سياسي سازمان غيردولتي جرمن واچ 
هم مي گويد: »خروج از مصرف زغال سنگ، نفت و گاز وارد 
مرحله جدي شده است.« او بر اين نظر است كه به همين 

دليل كشورهايي مانند امريكا، برزيل و استراليا كه در ارتباط 
تنگاتنگ با لابي هاي فروش انرژي فسيلي هستند به نبرد 
نهايي دست زده اند. مارتين كايزر مدير سازمان گرين پيس 
آلمان، نيز پايان كنفرانس مادريد را حمله به قلب معاهده 
پاريس خوانده كه »عليه كساني است كه در سراسر جهان 
مدت هاست از عواقب بحران تغييرات اقليمي در رنج به سر 
مي برند و خواستار پيشرفت سريع مذاكرات و به دست آوردن 

راه كارهايي براي جلوگيري از رشد اين بحران هستند.«
در كنفرانس آب وهوايي پاريس در سال ۲۰۱۵ كشورهاي 
شركت كننده توافق كردند كه همه اقدامات ممكن را انجام 
دهند تا ميزان افزايش گرمايش زمين به كمتر از دو درجه 
سانتيگراد، و در حالت ايده آل تا ۱، ۵درجه در مقايسه با شروع 

انقلاب صنعتي باقي بماند.

دريچه

سفارت برزيل به بيت المقدس 
منتقل مي شود

گروه جهان|با گذش��ته بيش از يك سال از گشايش 
جنجالي س��فارت امريكا در بيت المق��دس بنيامين 
نتانياهو نخست وزير رژيم صهيونيستي، خبر داده كه 
پس��ر رييس جمهوري برزيل اطمينان داده است سال 
آينده سفارت اين كش��ور در سرزمين هاي اشغالي نيز 
به بيت المقدس منتقل خواهد شد. به گزارش رويترز، 
پيشتر نيز ژايير بولسونارو رييس جمهوري برزيل براي 
انتقال س��فارت اين كش��ور از تل آويو به بيت المقدس 
چراغ س��بز داده بود، اما دولت اين كشور از بيم تنش با 
كشورهاي عربي، از اين اقدام عقب نشيني كرد و تنها يك 
نهاد مربوط به روابط تجاري در آن شهر افتتاح كرد. حال 
بنيامين نتانياهو اعلام كرده كه ادواردو بولسونارو وكيل 
و فرزند رييس جمهوري برزيل، به تازگي در ديداري كه 
با او داش��ته، اطمينان داده است كه سفارت اين كشور 
سال آينده به بيت المقدس منتقل خواهد شد. دونالد 
ترامپ رييس جمهوري امريكا، دو س��ال پيش به رغم 
مخالفت هاي منطقه اي و بين المللي، بيت المقدس را به 
عنوان پايتخت اسراييل به رسميت شناخت، اقدامي كه با 
مخالفت هاي گسترده در جامعه جهاني روبرو شد. سفارت 
امريكا در سرزمين هاي اشغالي هم سال گذشته به طور 
رسمي در بيت المقدس گشايش يافت. در جنگ سال 
۱۹۶۷ ميان كشورهاي عربي و رژيم صهيونيستي، ارتش 
دولت يهود شرق بيت المقدس را به تصرف خود درآورد. 
رژيم صهيونيستي در سال ۱۹۸۰ بخش شرقي آن شهر 
را رسماً به خاك خود اضافه كرد. در پيمان سازش ۱۹۹۳ 
ميان رژيم صهيونيستي و سازمان آزاديبخش فلسطين 
قرار ش��د كه جايگاه نهايي اين شهر تاريخي در مراحل 

پيشرفته مذاكرات صلح ميان دو طرف تعيين شود.

امريكا ضرب الاجل كره شمالي 
را رد كرد

گ�روه جهان|نماينده ويژه امريكا در امور كره شمالي 
از اين كش��ور خواس��ت به مذاكرات برگردد و گفت كه 
ضرب الاجل اعلام شده توسط رهبر كره شمالي در رابطه 
با مذاكرات براي امريكا موضوعيتي ندارد و امريكا آن را 
نمي پذيرد. به گزارش خبرگزاري فرانسه، كيم جونگ اون 
رهبر كره شمالي، تا پايان سال جاري ميلادي، حدود دو 
هفته ديگر، به امريكا فرصت داده با شرايط پيونگ يانگ 
براي ادامه مذاكرات توافق كند. در ماه هاي گذشته دولت 
پيونگ يانگ چندين آزمايش موشكي حساس برگزار 
كرده و اخيراً تنش هاي لفظي ميان دو كشور اوج گرفته 
است. كره شمالي گفته اگر امريكا زير بار خواسته اش نرود، 
»راه جديدي« در پيش خواهد گرفت. استيون بيگان، 
نماينده ويژه امريكا كه شنبه به كره جنوبي سفر كرده، 
گفته واشنگتن ضرب الاجلي براي مذاكرات نمي شناسد، 
بلكه مقصد امريكا رسيدن به هدف است و در اين رابطه 
آماده گفت وگو درباره همه موضوعات مورد علاقه دو طرف 
است. دونالد ترامپ و كيم جونگ اول از پارسال تاكنون 
سه دور ديدار داشته اند، اما كره شمالي مي گويد امريكا 
در مذاكرات هيچ امتيازي نمي خواهد بدهد و سياست 
خصمانه عليه پيونگ يانگ را كماكان ادامه مي دهد. بيگان 
همچنين در رابطه با اظهارات تند مقامات كره شمالي طي 
هفته هاي گذشته عليه ترامپ و دولت امريكا، اين سخنان 
را »بسيار خصمانه، منفي و غيرضروري« خوانده است. 
دونالد ترامپ اخيراً رهبر كره شمالي را »مرد موشكي« 
خواند و يك مقام ارش��د پيونگ يانگ نيز ترامپ را »پير 
خرفت« ناميده است. در ميان جنگ لفظي، كره شمالي 
اعلام كرد در س��ايت پرت��اب ماهواره »س��وهه« يك 

»آزمايش حساس« ديگر انجام داده است. 

حمايت رييس جمهوري چين 
از عملكرد  رهبر هنگ كنگ

گروه جهان| رييس جمهوري چين در ديدار با رييس 
اجرايي هنگ كنگ در پكن، شجاعت او در حكمراني 
بر اي��ن قطب مالي آس��يا در اين اوقات اس��تثنايي را 
ستوده اس��ت. به گزارش رويترز، »شي جين پينگ« 
رييس جمهوري چين، در ديدار با »كري لام« رييس 
اجرايي هنگ كنگ، همچني��ن از اقدامات پليس اين 
دولت ش��هر براي اجراي قانون حمايت كرد. كري لام 
در جريان يك اقدام منظم، به پكن س��فر كرده است. 
اظهارات رييس جمهوري چين در جمع رسانه ها پيش 
از جلسه غير علني با كري لام بود. پيشتر لي كچيانگ 
نخست وزير چين، هم در جريان ديدار با كري لام گفت، 
 هنگ كنگ هنوز از تنگنا و مخمصه اي كه اقتصاد آن را 
پس از ماه ها اعتراض گه گاه خشونت آميز تهديد مي كند، 
خارج نشده است. روزنامه استاندارد از شرق آسيا گزارش 
داده شمار مس��افران ورودي به هنگ كنگ از طريق 
فرودگاه بين المللي اين ش��هر در سال جاري ميلادي 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته تا يك ميليون نفر 
كاهش يافته است. بنا براين گزارش، در ماه نوامبر امسال 
شمار مسافراني كه از فرودگاه بين المللي هنگ كنگ 
وارد اين منطقه ش��دند نزديك به يك ميليون نفر در 
مقايسه با دوره مشابه سال گذشته كاهش داشت. اين 
بدترين وضعيت ورودي مسافران از طريق اين فرودگاه 
به هنگ كنگ در يك دهه گذشته محسوب مي شود 
كه معلول ناآرامي ها و اعتراض ماه هاي گذشته در اين 
منطقه است. شمار حملات آشوبگران به فروشگاه ها، 
مغازه ها و مكان هاي عمومي هم افزايش يافته است. در 
روزهاي اخير افراد زيادي كه لباس سياه بر تن و ماسك 

برصورت داشتند به فروشگاه ها حمله كردند.

امريكا دو ديپلمات چيني را 
اخراج كرده است

گروه جهان| ايالات متح��ده امريكا دو ديپلمات 
چيني را سپتامبر امسال به طور محرمانه از خاك اين 
كشور اخراج كرده است. نشريه نيويورك تايمز نوشته، 
اين دو ديپلمات متهم بودند كه به طرف يك پايگاه 
نظامي حس��اس در ايالت ويرجينيا رانندگي كرده 
بودند.  نيويورك تايمز ب��ه نقل از منابع مطلع از اين 
موضوع نوشته است كه به نظر مي رسد اين نخستين بار 
ظرف ۳۰سال گذشته است كه ايالات متحده امريكا 
ديپلمات هاي چيني را به ظن جاسوسي از خاك خود 
اخراج مي كند. احتمالا يكي از اين افراد افسر اطلاعاتي 
بوده كه در پوشش ديپلمات كار مي كرده است. اين 
ديپلمات ها كه همراه با همسران شان بودند با عبور 
از بخش بازرس��ي، به طرف يك تاسيسات حساس 
رانندگي در نزديكي نورفولك ايالت ويرجينيا رانندگي 
كردند كه نيروهاي عمليات هاي ويژه در آن حضور 
داشتند. نيويورك تايمز نوشته كه نگهبانان متوجه 
شدند آنها مجوز ورود ندارند و به همين دليل آنها را 
به طرف دره��اي ورودي هدايت كردند. با اين حال، 
ديپلمات هاي ياد ش��ده به گشت زني خود در پايگاه 
ادامه دادند و از دست پرسنل در حال تعقيب آنها فرار 
كردند تا اينكه با رگبار گلوله و كاميون كه سد راه آنها 
شده بود متوقف شدند. افراد ياد شده گفته بودند كه 
دستورالعمل نگهبانان را نفهميده بودند و گم شدند. 
اين روزنامه نوشته اس��ت كه چند هفته پس از اين 
حادثه، وزارت ام��ور خارجه امريكا محدوديت هايي 
براي ديپلمات هاي چيني وضع كرد كه گفته مي شود 
واكنشي به محدوديت هاي طولاني مدت چيني ها 

عليه ديپلمات هاي امريكايي بوده است.

تاكيد بوريس جانسون بر 
اجراي »برگزيت سريع «

گروه جهان| نخست وزير بريتانيا ضمن استقبال از 
۱۰۹ قانون گذار محافظه كار جديد در پارلمان، متعهد 
ش��د تا به وعده هاي انتخاباتي اش براي اجراي سريع 
برگزيت و تقويت بودجه بخش خدمات درمان دولتي 
عمل كند. به گزارش رويترز، بوريس جانسون تلاش 
خواهد كرد تا به تصويب تواف��ق خروجش با اتحاديه 
اروپا توسط پارلمان س��رعت ببخشد و انتقال بودجه 
به بخش هاي بهداش��ت و درمان، آموزش و برقراري 
نظم و مقررات را آغاز كند. جانس��ون كه راي بسياري 
از طرفداران هميش��گي حزب اپوزيس��يون كارگر در 
شمال و مركز بريتانيا را نيز به دست آورده است، گفته 
دولت مردم را رهبري خواهد كرد و با تحقق برگزيت 
اعتماد م��ردم را تلافي خواهد ك��رد. منبعي در دفتر 
نخس��ت وزيري گفته: »اين انتخابات و نس��ل جديد 
قانون گذاران كه نتيجه راي شهرهايي  است كه طرفدار 
حزب كارگر هستند اما به محافظه كاران راي دادند، به 
تغيير سياست هاي ما براي بهتر شدن كمك خواهد 
كرد. نخست وزير بسيار قاطعانه و صريح اعلام كرده كه 
ما براي ايجاد آينده بهتر براي كشورمان مسوول هستيم 
و بايد با تحقق برگزيت اعتماد مردم را تلافي كنيم. “ 
انتظار مي رود دولت جانس��ون تا پيش از كريسمس 
لايحه توافق خروج را به پارلمان بازگرداند و به بريتانيا 
اجازه دهد تا ۳۱ ژانويه ۲۰۲۰ از اتحاديه اروپا خارج شود. 
پس از آن دولت جانسون تلاش خواهد كرد تا پيش از 
پاي��ان ۲۰۲۰ توافق تجاري را با اتحاديه اروپا تضمين 
كند. جانس��ون در سخنراني پنج ش��نبه ضمن اعلام 
برنامه هاي دولتش، متعهد خواهد شد تا بودجه بيشتري 
براي بخش خدمات بهداشتي و درماني اختصاص دهد.
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حريري همچنان گزينه اول 
نخست وزيري لبنان است

گروه جهان| در ادامه اعتراض هاي خشونت بار در 
لبنان، نيروهاي امنيتي و معترضان با يكديگر درگير 
شدند. سازمان دفاع مدني لبنان اعلام كرده يك شنبه 
شب و بامداد دوشنبه در ميدان ها و خيابان هاي مركز 
بيروت دست كم ۶۰ نفر از دو طرف زخمي شده اند. 
همزمان گفته مي شود س��عد حريري نخست وزير 
مستعفي، گزينه احتمالي دوباره براي رياست دولت 
است. به گزارش آسوش��يتدپرس، يك شنبه شب و 
بامداد دوشنبه در جريان خشونت هايي در بيروت، 
كه برخي رس��انه ها آن را از زمان آغاز اعتراضات در 
لبنان »بي سابقه« توصيف كرده اند، ده ها معترض 
زخمي ش��دند. همچنين براي نخستين بار از زمان 
آغاز اعتراضات در دو ماه پي��ش در لبنان، نيروهاي 
امنيتي به معترضان گلوله لاستيكي شليك كرده اند. 
گفته ش��ده، دس��ت كم ۳۶ تن ديگر زخمي ش��ده  
و به بيمارس��تان ها انتقال پيدا كرده ان��د. ده ها تن 
ديگر نيز در محل اعتراض ها تحت مداواي سرپايي 
قرار گرفته اند. نيروه��اي امنيتي و پليس لبنان نيز 
مي گويند ۲۰ تن از ماموران زخمي و به مراكز درماني 
انتقال يافته اند. همزمان با وقايع، دوشنبه رايزني ها 
ميان نمايندگان پارلمان و رييس جمهوري لبنان، 
براي معرفي نخس��ت وزير ادامه يافته است. رويترز 
نوشته سعد حريري گزينه احتمالي هدايت دولت 
خواهد بود. حريري كه در جريان اعتراضات از مقام 
خ��ود كناره گيري ك��رد، افراد ديگ��ري را براي اين 
پست پيشنهاد كرده بود كه بنا بر گزارش ها هيچ يك 
نپذيرفته اند. به اعتقاد ناظران، تشكيل كابينه جديد 
براي سعد حريري كار آس��اني نخواهد بود، به ويژه 
در ش��رايط فعلي كه اقتصاد كشور با يكي از بدترين 
بحران ها روبرو اس��ت و اعتراضات عليه كل ساختار 
سياسي، از جمله خود سعد حريري، رهبران گروه هاي 
شيعه و مس��يحي، همچنان ادامه دارد. حريري در 
عين حال در جبهه مخالف افرادي چون ميشل عون 
رييس جمهوري فعلي قرار دارد، كه همراه متحدان 
خود در پارلمان اكثريت دارند. نخس��ت وزير آينده 
لبنان بايد بتواند هم اعتماد جامعه بين المللي را جلب 
كند و هم پاسخگوي مطالبات معترضاني باشد كه 
مي خواهند دولتي تكنوكرات و متخصص س��ركار 
بيايد. يك مقام نزديك به سعد حريري به رويترز گفته 
»هركس��ي كه بخواهد او را نامزد پست نخست وزير 
كند، نبايد اين را فراموش كند كه حريري فقط حاضر 

به تشكيل يك دولت متخصص است«. 

كوتاه از منطقه

 سرمايه گذاري چين 
در صنعت برق عمان

شركت دولتي انتقال برق چين با خريد ۴۹درصد 
س��هام ش��ركت هولدينگ برق كش��ور عمان در 
قراردادي به ارزش يك ميليارد دلار موافقت كرده 
كه اين بزرگ ترين س��رمايه گذاري چين در عمان 
محسوب مي شود. به گزارش فايننشال تايمز، اين 
قرارداد نشانه اي از تلاش جديد بزرگ ترين شركت 
يوتيليتي جهان در جهت خري��داري دارايي هاي 
مهمي در خارج از چين اس��ت. شركت انتقال برق 
چين اعلام كرده اين خريد كه بدون شك بزرگ ترين 
سرمايه گذاري چين در عمان است، موجب ارتقاي 

طرح »كمربند و جاده« چين خواهد شد.

اردوغان امريكا را تهديد كرد
رجب طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه، تهديد 
كرده كه در صورت تحريم هاي امريكا عليه كشورش 
پايگاه هوايي اينجرليك را خواهد بست. تنش ميان 
ايالات متحده و تركيه دوباره بالا گرفته است. اردوغان 
با اشاره به امكان تحريم كشورش از سوي امريكا گفته 
تركيه مي تواند پايگاه هوايي اينجرليك و همچنين 
ايستگاه رادار ارتش امريكا در كورجيك را ببند. امريكا 

در پايگاه اينجرليك سلاح اتمي نگهداري مي كند. 

 جدال پاكستان و هند 
در مجمع مجالس آسيايي

دوازدهمين اجلاس مجمع عمومي مجالس آسيايي 
به ميزباني تركيه و با حضور كش��ورهاي مختلف از 
جمله هيات هاي پاكستان و هند برگزار شد جايي 
كه دو رقيب سنتي شبه قاره براي چندمين بار بر سر 
كشمير درگير جنگ لفظي شدند. تنها يك هفته 
پيش استانبول ميزبان اجلاس قلب آسيا بود و در اين 
نشست نيز اختلافات ديرينه اسلام آباد و دهلي نو با 
خروج وزير خارجه پاكستان از اين نشست همزمان 
با آغاز سخنراني رييس هيات هندي، پُررنگ تر شد. 
هند و پاكستان از زمان تشديد تنش ها بر سر كشمير 
در بسياري از مجامع منطقه اي و بين المللي يكديگر 

را به باد انتقاد مي گيرند.

 انتقال تجهيزات نظامي 
به سفارت امريكا در بغداد

در ميانه اعتراضات مردمي عراق و تلاش هاي دولت 
موقت اين كش��ور براي انتخاب نخست وزير جديد 
و برون رفت از بحران كنوني، مناب��ع آگاه از انتقال 
تجهيزات نظامي امريكايي به س��فارت اين كشور 
در بغداد خبر دادند. به گزارش الميادين، كارواني از 
تجهيزات نظامي امريكا وارد سفارت اين كشور در 
بغداد شد. اين كاروان متشكل از ۱۶خودروي زرهي 
از نوع هاموي حامل س��لاح  مختلف بود و از ايست 
بازرس��ي پل الطابقين وارد عراق ش��ده و به سمت 
منطق��ه الخضراء حركت كرد. اي��ن اقدام در حالي 
صورت مي گيرد كه عراق از حدود دو ماه گذش��ته 
صحنه اعتراضات است و تظاهركنندگان خواستار 
بهبود خدمات رس��اني، اشتغال زايي، اصلاح قانون 

اساسي و تصويب قانون جديد انتخابات هستند. 
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عكسروز

چهرهروز

روي پيشاني »جلال« ننوشته به  سمت خاصي برود
حامد جلالي، شايسته تقدير بخش داستان بلند و رمان جايزه »جلال آل احمد« با بيان اينكه روي پيشاني »جلال« نوشته نشده كه 
جايزه اش بايد به سمت آدم ها، ارگان ها، نهادها و تفكر خاصي برود، مي گويد: جايزه »جلال« يك جايزه ملي است و صرفا به ادبيات 
فكر مي كند. اين داستان نويس درباره امكان ايجاد محدوديت براي جايزه ادبي اي مثل »جلال« گفت: جايزه »جلال« يك جايزه ملي 
است، جايزه ملي بايد به همه آثاري كه از وزارت ارشاد مجوز گرفته اند بها بدهد و همه شان را بخواند و در انتخاب برگزيدگان صرفا بايد 
به ادبيات فكر كند؛ جايزه ملي يعني اين. جلالي اظهار كرد: نويسنده اي كه خودش كتابش را روي ميز ارشاد مي گذارد و مي خواهد 

از وزارتخانه مجوز بگيرد، يعني اينكه نظام را قبول دارد، اما ممكن است نقدهايي داشته باشد كه اين به نظر من هيچ ايرادي ندارد.

بازارهنر

»و عشق آمد« روانه بازار شد 
جديدترين اثر مستقل مرتضي صنايعي، 
آهنگساز و نوازنده  ني، با عنوان »وعشق 

آمد« با صداي سالار عقيلي منتشر شد.
مرتضي صنايعي كه پيش از اين آلبوم هاي 
»شهد و شكر«، »سر سماع« و »جانان« را 
آهنگس��ازي كرده، درباره آلبوم »وعشق 
آمد« گفت: موس��يقي ايران��ي به لحاظ 
اجرايي و پياده سازي ملودي در يك بافت 

غير انيسون، موسيقي س��اده اي نيست. به خصوص 
وقتي كه با كلام همراه مي شود. من در آلبوم »وعشق 
آمد« تمام س��عي ام را كرده ام كه از كلام مناسب ترين 
استفاده را داشته باشم. شما اگر به آثار استاداني مانند 
محمدعلي كياني نژاد و زنده نام پرويز مشكاتيان دقت 
كنيد، درمي يابيد كه تا چه حد در تلفيق شعر و موسيقي 
وسواس داشته اند. به همين دليل و طبق همان آموزه ها 
بنده هم سعي كرده ام كه بين شعراي كلاسيكي چون 
اوحدي مراغه اي، س��عدي، حافظ و شاعران معاصري 
چون محمدعلي بهمني، بهادر يگانه و محمود توسليان 

يك تعامل معنايي و موس��يقايي برقرار 
كنم. او در مورد باف��ت كلي اثرش تاكيد 
كرد: تناليته اي اثر از ابتدا روي آواز افشاري 
اس��توار اس��ت كه من اين مايه را از روي 
ملودي اي كه از بطن اش��عار به من الهام 
شده، ساخته ام و طي يك تغيير ريتميك 
روي تناليته اي شور مدولاسيون كرده ام. 
نكت��ه حايز اهميت اين اس��ت كه تلاش 
كرده ام با استفاده از يك مُد بسيار سنتي به نام افشاري 
طوري اس��تفاده كنم كه فضاي تازه اي را تجربه كرده 
باشم. مرتضي صنايعي در ادامه افزود: سعي كرده ام از 
فواصل و آكوردهايي سود بجويم كه در كنار هارموني 
و كنترپوآن بتوانم جاني ديگر به فضاي س��نت بدهم. 
علاوه بر اين آگاهانه خواس��ته ام كه به زعم اركسترال 
بودن بافت آثار آهنگسازي شده، خيلي شلوغ تنظيم 
نكنم تا شنونده ارتباط خود را با سازهاي ملي در دل اثر 
قطع شده نبيند. در واقع تمام تلاشم اين بوده كه روند 

ملوديك اثر از يك انسجام برخوردار باشد.

تاريخنگاري

همه معاهدات روسيه با ايران لغو شد
در روز ۲۶ آذر سال ۱۲۹۶، در پي سقوط حكومت تزارهاي روسيه و پيروزي انقلاب 
بلشويكي، دولت تازه اين كشور طي يادداشتي معاهدات تحميلي ميان دولت روسيه 
تزاري با ايران را فاقد اعتبار اعلام كرد. دولت بلشويكي روسيه در اين يادداشت با 
تاكيد بر اينكه كليه معاهداتي كه دولت قبلي روسيه به اجبار به ايران تحميل كرده 
از درجه اعتبار ساقط است، بر اساس سخنراني لنين رهبر انقلاب روسيه كه در پي 
پيروزي انقلاب ايراد شده بود، مبناي اعتبار معاهدات ايران و روسيه را رضايت دو 
طرف تعيين كرد.  بامداد ۷ نوامبر سال ۱۹۱۷ ميلادي بود كه بلشويك ها بر اساس 
يك نقشه از پيش طراحي شده مراكز عمده تصميم گيري و مهم شهر پتروگراد يا  
همان سن پترزبورگ پايتخت روسيه تزاري را تصرف كردند اما شكل گيري ايده 
انجام اين عمليات به ۲۳ اكتبر سال ۱۹۱۷ ميلادي، يعني حدود دو هفته قبل از 
پيروزي آن بازمي گشت. در اين روز، لنين، رهبر بلشويك ها مخفيانه پناهگاهش 
در فنلاند را براي شركت در جلس��ه كميته مركزي حزب ترك كرد. او در جلسه 
كميته، لزوم ش��ورش مسلحانه را به تصويب رساند و بر اجراي آن تاكيد كرد. اين 
عمليات كه به سقوط دولت الكساندر كرنسكي رييس دولت موقت روسيه انجاميد 
بعد ها در ادبيات بلشويك ها »انقلاب اكتبر« نام گرفت. انقلاب اكتبر بر روابط ديگر 
كشور ها با روسيه كه حالا به سوي تبديل شدن به اتحاد جماهير شوروي حركت 
مي كرد، تاثيرات فراواني داش��ت؛ از آن جمله در روابط��ش با ايران چرا كه دولت 
بلشويكي روسيه حدود يك ماه بعد، در چند اعلاميه جداگانه قراردادهاي تحميلي 
دولت روسيه تزاري عليه ايران را لغو و از بدهي هاي مالي اين كشور صرف نظر كرد.

لنين ش��خصا در اعلاميه اي كه در ۱۴ دسامبر ۱۹۱۷ برابر با ۲۳ آذرماه ۱۲۹۶ به 

امضاي او صادر شد، عهدنامه آگوست سال ۱۹۰۷ انگلستان و روسيه داير بر تقسيم 
ايران به دو منطقه تحت نفوذ و يك منطقه بي طرف فيمابين و ضمائم محرمانه آن را 
فاقد اعتبار اعلام و تاكيد كرد هرگونه قراردادي كه با استقلال ملي، تماميت ارضي و 
آزادي عمل ملت ايران مغايرت داشته و آن را محدود كند از اين لحظه بي اعتبار است 
و همه را پاره كرده و ديگر وجود خارجي كه بتوان به آنها استناد كرد موجود نيست.

او در پيامي تمامي معاهدات دولت تزاري روسيه با ايران را لغو كرد. 

تالار وحدت غرق در سرمايه هاي موسيقي نواحي
در مراسم اختتاميه آينه دار، گزيده اي 
از اجراه��اي اين فس��تيوال اج��را و به 
هنرمندان مختلف نواحي تركمن صحرا، 
تهران، طالق��ان و الموت تنديس هايي 
اهدا ش��د. آيين اختتاميه شش��مين 
دوره از فس��تيوال موس��يقي آينه دار 
ش��امگاه يكش��نبه )۲۴ آذر( با حضور 
چهره هايي همچون اس��ماعيل خلج 

)نمايشنامه نويس(، محمود دولت آبادي )نويسنده(، 
علي ثابت نيا )مديرعامل انجمن موسيقي(، هوشنگ 
ستوده )پژوهش��گر موس��يقي(، داريوش طلايي 
)موسيقيدان( و شهرام صارمي )موسيقيدان( در تالار 
وحدت برگزار شد. اين فستيوال از ۲۰ آذر آغاز شد و 
تا ۲۲ آذر ادامه داشت. در ابتداي اين برنامه نمايشي 
از »موسيقي زورخانه - موسيقي مرشد زورخانه و 
ورزش باستاني« با حضور مرشد اميرمسعود خسروي 
و ورزشكاراني از گود زورخانه باب الحوائج برنامه هايي 
اجرا شد. در بخش بعدي فرزند حاج قربان سليماني 
)بخشي و نوازنده(، بخشي عليرضا سليماني به دوتار 
نوازي شمال خراسان پرداخت. او با چيره دستي در 
ريتمي يكسان مي نواخت، ملودي سراسر احساس 
سر داده بود و س��الن را مجذوب خود كرده بود. در 
بخش بعد تنديس موسيقي شمال خراسان با حضور 
محمود دولت آبادي به عيسي قلي پور، رمضان علي 
س��لطاني، حس��ين عزيزي پور، حيدرعلي هاشم، 

فري��دون غلامي و عليرضا س��ليماني 
تقديم ش��د. همچنين در اين مراس��م 
ادوارد كشيش��يان نوازنده آكاردئون و 
خواننده به همراه مارتين نظري نوازنده 
نق��اره به اجراي بخش��ي از موس��يقي 
ارامنه تهران پرداختند. تنديس هايي 
به هنرمندان موسيقي تهران با حضور 
هوشنگ ستوده پژوهشگر موسيقي به 
حس��ن زند باف، محمد منتشري )حضور نداشت( 
و سوس��ن اصلاني تقديم ش��د. همچنين با حضور 
عبدالله انوار تنديسي به ستوده تقديم شد. ستوده 
كه ۳۰ سال ناظم دبيرس��تان عالي موسيقي بوده 
است، گفت: ناظم لوريس چكناواريان بودم و آنقدر 
شيطنت داشت كه اس��م او را جنگاوريان گذاشتم. 
دبير هنري جش��نواره علي مغازه اي نيز بيان كرد: 
ششمين فستيوال آينه با همراهي عزيزانمان برگزار 
شد. از فردا دوره بعدي اين جشنواره متولد خواهد 
شد و در دوره هفتم تمام مي شود. قرار بود فستيوال 
در 8 دوره برگزار شود ولي با بررسي هايي كه صورت 
گرفت تصميم گرفتيم ۷ دوره باش��د. امس��ال نيز 
همانند دوره هاي قبل به مناطق مختلف سفر كرديم 
و با هنرمندان مختلف و اقوام مختلف نواحي مربوط 
به اين دوره ديدار كرديم. با اين سفر يك سال به عمر 
آين��ه دار و تا حدي به ادراك خودم��ان از جغرافيا و 

تاريخ موسيقي اضافه شد.

»نسخ« به تئاتر هامون رسيد
نماي��ش »نس��خ« ب��ه كارگردان��ي 
اميرحسين غفاري از ۲۵ آذر ماه اجراي 
عمومي خود را در تماش��اخانه هامون 
آغاز مي كند. نمايش »نس��خ« نوشته 
اميد غف��اري و طراح��ي و كارگرداني 
اميرحس��ين غفاري اج��راي عمومي 
خود را از امروز ۲۵ آذر ماه در تماشاخانه 
هام��ون آغ��از مي كند. گ��روه نمايش 

»چش��بود« درباره ش��كل گيري اين اثر نمايشي 
نوشته است: »شروع پروسه تمرين با يك طرح اوليه 
آغاز ش��ده و در اين روند متن اجرا با رويكرد آزمون 
و خط��ا به موازات تمرين و به كمك بازيگران كامل 
شده است. هدف گروه، رسيدن به فضايي منحصر 
ب��ه فرد، تركيب بن��دي در تصاوي��ر و مواجهه بدن 
بازيگر بدون كلام است. در ايده اجرايي اين نمايش 
ديالوگ ها ضبط شده و از بلندگوهاي سالن پخش  
مي شود.« داس��تان نمايش درباره خانواده اي است 
كه موش خانگي ش��ان مرده و در تدارك مراسمي 
براي او هس��تند. اين اثر نمايشي برگزيده دهمين 
جش��نواره دانش��جويي تئاتر سوره اس��ت و برنده 

تنديس كارگرداني براي اميرحس��ين 
غف��اري، تنديس بازيگري م��رد براي 
صادق مرادي، تقدير نمايشنامه نويسي، 
تقدير طراحي لباس براي سينا ايرانپور و 
تقدير طراحي صحنه براي اميد غفاري و 
اميرحسين غفاري شده است. حميدرضا 
بداغ��ي، صادق م��رادي، مري��م نجار، 
برديا رحيمي، لنا غريفي و س��ارا رستم 
بازيگران نمايش »نسخ« هستند. ديگر عوامل اين 
نمايش عبارتند از دستيار كارگردان: مهدي حسين 
زاده، مدير صحنه: سويل جعفري، دستيار صحنه: 
اميرحسين اربابي، اتاق فرمان: محمد امين افشار، 
طراح لباس: س��ينا ايرانپور، طراحان صحنه: اميد 
غفاري، اميرحسين غفاري، طراح صدا و آهنگساز: 
وصال جواهري، طراح نور: اميرحسين غفاري، طراح 
گرافيك: مهدي دوايي، ساخت تيزر: محمد نوحي. 
اين نمايش از ۲۵ آذر تا ۱۳ دي س��اعت ۱۷:۳۰ در 
تماشاخانه هامون به صحنه مي رود. تجربه پيشين 
اين گروه، نمايش»عشق ثگي« بود كه سال گذشته 

در عمارت نوفل لوشاتو اجرا شد.

میراثنامه

خطر تخريب بيخ گوش قلعه خان بستك 
قلعه خان بستك، از عمارت هاي دوره قاجار در استان هرمزگان است. اين اثر در سال 
 ۱۳8۱ به عنوان يكي از آثار ملي ايران به ثبت رس��يده است كه در سال ۹۲ براثر زلزله
 ۴۰ درصد آس��يب ديد و به دليل عدم رس��يدگي و مرمت، امروز در معرض تخريب و 
ريزش كامل قرار دارد. بستك از شهرهاي استان هرمزگان، با قدمتي تاريخي، در قديم 
محلي براي استراحت كاروان ها بوده است. شهر بستك در منطقه اي كوهستاني قرار 
دارد كه از شمال و غرب به استان فارس و از شرق و جنوب به استان هرمزگان متصل و 
اين شهر مركز شهرستان بستك است. اين قلعه در ضلع جنوبي ميدان دفاع مقدس اين 
شهر واقع شده كه در تاريخ ۷ مهر ۱۳8۱ با شماره ثبت ۶۱۱۰ به عنوان يكي از آثار ملي 
ايران به ثبت رسيده است. اين بنا در سال ۹۲ براثر زلزله ۴۰ درصد آسيب ديده است، 
نوع مصالح به كار رفته در اين بناي بسيار مهم و تاريخي، خشت و گل بوده و براثر اين 
زمين لرزه نسبتاً شديد دچار خسارت و تخريب شد. قلعه، اين روزها حال وروز خوشي 
ندارد و با بازديدي از آن به راحتي پي خواهيم برد شايد در اثر كم توجهي يا بي توجهي ها 
به زودي بايد شاهد تخريب اين بناي باستاني و تاريخي شويم. پس از زلزله سال ۹۲، 
مديركل وقت ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان هرمزگان اظهار كرد: 
زمين لرزه اي به بزرگي ۵.۵ ريشتر شهرستان بستك از توابع استان هرمزگان را به لرزه 
درآورد كه سبب آسيب رساني به بناهاي تاريخي اين شهر شد. نوروزي با اشاره به اينكه 
اين شهرستان با بناها و آثار تاريخي متعددي كه در دل خود جاي داده، شناخته مي شود، 
خاطرنشان كرد: بر اساس نخستين بررسي هاي انجام شده، بيشترين آسيب وارده براثر 
زلزله، متوجه»قلعه خان« از آثار دوره قاجاريه شده است. مديركل وقت ميراث فرهنگي 
هرمزگان با اظهار اينكه اين بناي تاريخي ۴۰ درصد آسيب ديده است، تصريح كرد: نوع 
مصالح به كاررفته در اين بناي بسيار مهم و تاريخي، خشت و گل بوده و براثر اين زمين لرزه 
نسبتاً شديد دچار خسارت و تخريب شده و بازسازي اين بنا ۱۵۰ ميليون تومان اعتبار 
نياز دارد. ۱۶ شهريور سال ۹۳ فاز اول مرمت قلعه خان بستك استان هرمزگان به پايان 
رس��يد. مرمت قلعه خان در بخش اداري اين بنا به اتمام رسيد و عمليات آواربرداري، 
شمع كوبي در اصطبل، تميزكاري و حفظ وضع موجود اتاق آينه اين قلعه انجام شد تا 
اينكه در اسفندماه سال ۹۵ براثر باران شديد در شهرستان بستك سقف اتاق آيينه قلعه 
خوانين جهانگيريه به دليل بي توجهي و بي برنامگي دستگاه هاي متولي ريزش كرد. 
براي دسترس��ي به اين بنا شايد چند ضربه به درب آن كافي بود تا به راحتي درِ اين اثر 

باستاني كه داراي اشيا و به ويژه آيينه هاي گران بها و تاريخي است، باز شود.  با ورود به اين 
اثر تاريخي با محوطه اي كه بيشتر شبيه انبار نگهداري ضايعات است، مواجه مي شويم، 
محوطه اي كه انگار سال هاست به حال خود رها شده و ديگر اميدي به سرپا نگاه داشتن 
نيست. به سختي خود را به بالا و اتاق آيينه مي رسانيم اما ديگر اثري از آيينه ها و تصاوير 
خوانين نيست كه ظاهراً به سرقت رفته است! البته اين قلعه قسمت ديگري هم دارد كه در 
اختيار مالكين و بازماندگان خوانين است كه به حال خود رها شده و هرروز صداي تخريب 
كامل آن به گوش مي رسد.  در همين خصوص رييس اداره ميراث فرهنگي شهرستان 
بستك به ايسنا گفت: شهرستان بستك ۶۵ اثر ملي ثبت شده دارد كه در استان هرمزگان 
شهرستان بستك در بحث آثار تاريخي رتبه اول را دارد، بالغ بر ۳۵۰ نفر عضو انجمن 
ميراث فرهنگي در سطح روستاها داريم كه از آثار تاريخي ما حفاظت و نگهداري مي كنند. 
ماشاءالله خنجي در مورد بازسازي و مرمت قلعه خان بستك گفت: قلعه خان بستك سه 
قسمت است كه يك قسمت آن در اختيار دولت و دو قسمت ديگر آن در اختيار مالكين 
اين قلعه است؛ ۵۰ درصد قسمتي كه در تملك اداره ميراث فرهنگي شهرستان بستك 
بود، تعمير و مرمت شده است. خنجي ادامه داد: در حال حاضر براي ادامه بازسازي مبلغ 
يك ميليارد ريال پيشنهاد داديم كه اگر تخصيص پيدا كند مرمت را آغاز خواهيم كرد.

ايستگاه

اعلام همبستگي هنرمندان 
باليوود با دانشجويان مسلمان

كاليفرنيا به فيلم تارانتينو 
جايزه داد

اعتراض ه��اي عموم��ي 
به قانون جدي��د اعطاي 
ش��هروندي به مهاجران 
غيرمس��لمان ۳ كش��ور 
همسايه هند، روز دوشنبه 
ب��ا اع��لام همبس��تگي 
دانشجويان دانشگاه هاي 
سراسر اين كش��ور ابعاد 

وسيع تري به خود گرفت. دانشگاه اسلامي جاميا 
ميليا واقع در دهلي نو روز يكشنبه عرصه تظاهرات 
گسترده دانشجويان اين دانشگاه عليه مصوبه مورد 
حمايت دولت ملي گراي نارندرا مودي بود. تظاهراتي 
كه با ورود پليس به محوطه دانش��گاه به خشونت 
كشيده ش��د و در جريان آن حداقل ۱۰۰ دانشجو 
زخمي و تعدادي از آنها نيز بازداش��ت ش��دند. در 
رخدادي مشابه اعتراض دانشجويان دانشگاه عليگر 
واقع در ايالت شمالي اوتار پرادش نيز با سركوب پليس 
مواجه ش��د. در پي رخداد اين دو سركوب، صدها 
معترض به نقض اصل سكولاريسم مُصرح در قانون 
اساسي هند توس��ط دولت، با تجمع در مقابل مقر 
اصلي پليس در دهلي نو برخورد خشن با دانشجويان 
منتقد را محكوم كردند. دانشجويان دانشگاه هاي فني 
و علوم اجتماعي بمبئي و بنگلور نيز از صبح دوشنبه 
با اعلام همبستگي با دانشجويان دهلي نو دست به 
تحصن نامحدود زدن��د. در همين حال، تعدادي از 
هنرمندان و سينماگران باليوود همچون كونكونا 
سن ش��ارما، ماهش بات و آنوبهاوس��ينها با انتشار 
توييت هايي ضمن اعلام همبستگي با دانشجويان، 
خشونت هاي پليس عليه آنها را به باد انتقاد گرفتند. 
در مقابل نارندرا مودي، نخست وزير هند اعلام كرد 
كه قانون مصوب مجلس اين كشور لازم الاجراست 
و در عين حال تصميمي بوده كه به تعبير »۱۰۰۰ 
درصد« درست است. با تصويب لايحه دولت براي 
اصلاح قانون اعطاي شهروندي توسط مجلس عوام 
و سناي هند، اقليت هاي مذهبي مهاجر غيرمسلمان 
كه پيش از س��ال ۲۰۱۵ از س��ه كشور افغانستان، 
بنگلادش و پاكستان به هند پناه آورده اند، مي توانند 

شهروندي اين كشور را دريافت كنند.

فيلم »روزي روزگاري در 
هاليوود« موفق شد سه 
جايزه از جوايز »كاليفرنيا 
به عنوان لوكيشن« را از 
آن خود كند. به گزارش 
هاليوود ريپورتر، جايزه 
اصلي از جوايز »كاليفرنيا 
به عنوان لوكيش��ن« به 

فيلم هايي اهدا مي ش��ود كه بهترين استفاده را از 
كاليفرنيا به عنوان لوكيش��ن فيلم هايشان كرده 
باشند، به »روزي روزگاري در هاليوود« كوئنتين 
تارانتينو تعلق گرفت. اين فيلم كه در كاليفرنياي 
سال ۱۹۶۹ مي گذرد، شب پيش ۱۵ دسامبر برابر 
با ۲۴ آذر سه جايزه از جوايز »كاليفرنيا به عنوان 
لوكيشن« را از آن خود كرد. اين سه جايزه شامل 
مديريت لوكيشن، تيم لوكيشن و دستيار لوكيشن 
در بخش فيلم هاي سينمايي بود. از ديگر برندگان 
اين رقابت فيلم »دولمايت اس��م من است« بود 
كه جايزه مديريت لوكيش��ن در بخش فيلم هاي 
مستقل را دريافت كرد. »ماموران شيلد« مارول 
هم جايزه دستيار لوكيشن در بخش تلويزيون را 
برد. تد سارانوس مدير نت فليكس نيز جايزه گلدن 
اسليت را براي تلاش و مشاركتش در ساخت فيلم 
در اين ايالت دريافت كرد. امسال بيست و پنجمين 
دوره اهداي جوايز كاليفرنيا به عنوان لوكيشن در 

هيلتون لس آنجلس برگزار شد. 

تاج: براي فسخ قرارداد ويلموتس ۳ ماه زمان داريم

تيرانداز المپيكي: براي المپيك ريو حقم را خوردند

 رييس فدراسيون فوتبال به مشكلات 
و فضاهاي ايجاد ش��ده مرب��وط به تيم 
ملي و انصراف سرمربي بلژيكي از ادامه 
همكاري اشاره كرد و گفت: قرارداد با سرمربي تيم ملي 
قطعي نبود و ما تا ۳ ماه زمان داريم كه قرارداد را فسخ 
كنيم. مهدي تاج در پاسخ به خبرنگاران در خصوص 
ديدار سفير ايران در كرواس��ي با آقاي برانكو، گفت: 
برانكو مربي خوبي است و ايشان به همراه چند نفر ديگر 
جزو گزينه هاي سرمربي تيم ملي است. تاج در پايان 
به مشكلات و فضاهاي ايجاد شده مربوط به تيم ملي 
و انصراف سرمربي بلژيكي از ادامه همكاري اشاره كرد 
و يادآور شد: قرارداد با سرمربي تيم ملي قطعي نبود 
و ما تا سه ماه زمان داريم كه قرارداد را فسخ كنيم و از 
اين بابت نگراني اي وجود ندارد بنابراين ايجاد فضاي 
مغشوش و پخش شايعات به نفع فوتبال كشور نيست.

بانوي تيرانداز المپيكي ايران مي گويد از اينكه قرار است 
براي اولين بار المپيك را تجربه كند خوشحال است اما 
۴ سال قبل هم مي توانست سهميه المپيك ريو را بگيرد 
كه اي��ن حق را از او گرفتند. فاطمه كرم زاده در بخش 
تفنگ سه وضعيت مسابقات قهرماني آسيا، موفق شد 
سهميه المپيك ۲۰۲۰ را كسب و براي اولين بار حضور 
در اين ميدان را تجربه كند. كرم زاده در مورد كس��ب 
سهميه المپيك ۲۰۲۰ گفت: از اينكه براي اولين بار 
المپيك را تجربه مي كنم خيلي خوش��حال هستم. 
توانايي اين را داشتم كه ۴ سال پيش در ريو المپيكي 
شوم اما به دليل برخي مشكلات نشد. آن موقع من را به 
يك مسابقه سهميه المپيك اعزام كردند اما نگذاشتند 
تير بزنم، علاوه براين براي حضور در برخي از مسابقات 
ويزايم را صادر مي كردند اما اعزام نمي شدم. وقتي خانم 
هاش��مي به تيم ملي آمد اين حق خوري ها برطرف 
ش��د و ثابت كردم كه مي توان��م. در دوره قبل حقم را 
خوردند اما نمي خواهم توضيح بيشتري بدهم و درگير 
حاشيه ش��وم.  اين تيرانداز به آغاز اردوهاي تيم ملي 
تفنگ اش��اره و اظهار كرد: قرار بود اردوهايمان امروز 
)دوشنبه( شروع ش��ود اما به فردا موكول شده است. 
گويا براي برگزاري يك اردوي تداركاتي اواخر بهمن به 

آلمان اعزام مي شويم تا با فشنگ تمرين كنيم. باتوجه 
به اينكه المپيك در مرداد ۹۹ برگزار مي شود مسابقات 
زيادي پيش رو داريم و اگر فدراسيون همكاري كند و 
ما را به همه مسابقات اعزام كند آمادگي خوبي به دست 
مي آوريم. او در ادامه به ايسنا گفت: به خاطر مشخص 
نبودن وضعيت خانم هاشمي اردو نداشتيم اما با توجه 
به چيزهايي كه شنيدم قرار است برگردد. با تشكيل 
اردو مشخص مي شود كه مي ماند يا نه. هرچه سهميه 
المپيك تا الان گرفتيم به خاطر خانم هاشمي است و 
از وقتي كه به تيم آمد سهميه گرفتن تيراندازان شروع 
شد. اين تيرانداز در پاسخ به اين سوال كه آيا لازم است 
سلاحت را براي المپيك عوض كني؟ بيان كرد: مربي 

قبلي من لوله سلاح خفيفم را به ش��ركت داده بود و 
شركت هم آن را نو كرده بود. البته اين چيزي است كه 
به من گفتند اما اگر فدراسيون يك سلاح برايم تهيه 
كند بهتراست. با اين سلاح توانستم ركوردهاي خوبي 
بزنم و باز هم مي توان��م آنها را تكرار كنم حتي اگر آن 
ركورد را در المپيك بزنم، فيناليست مي شوم. با اين 
حال اگر س��لاحم را تعويض كنم ركوردهايم را ارتقا 
مي دهم. او در مورد هزينه تعويض سلاح خود گفت: 
هزينه تعويض تقريبا ۵۵۰۰ تا ۷۵۰۰ يورو اس��ت كه 
از نظر ش��خصي نمي توانم آن را پرداخت كنم چون 
مبلغش خيلي بالاست. اين تيرانداز مشكل اصلي خود 
براي المپيك را نداشتن فشنگ عنوان كرد و گفت: در 
رشته خفيف سهميه گرفتم و براي تمرين به فشنگ 
نياز دارم اما به دليل تحريم ها و ساير مشكلات در ايران 
فشنگ نداريم يا اگر باشد تنها روزي ۲۵ تا ۳۰ فشنگ 
داريم در نتيج��ه براي پيش��رفت و افزايش احتمال 
مدال آوري در المپيك بايد به اردوهاي تداركاتي اعزام 
شوم. كرم زاده با بيان اينكه آمادگي ذهني خوبي دارم، 
ادامه داد: قبلا خيلي تحت فش��ار بودم اما وقتي خانم 
هاشمي آمد حق ما را گرفت و الان بهتر هستم. او تاثير 

خيلي خوبي روي ورزشكاران دارد. 

ورزشي
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